
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8327, 8340, 8344, 8345,

8348, 8349, 8351, 8352, 8353, 8354, 8357, 8359, 8367, 8370,
8372, 8373, 8374, 8377, 8378, 8380, 8382 

2. Αναφορά στην κακοκαιρία «Μήδεια» που επελαύνει στη
χώρα και ιδιαίτερα στην Αττική και στη διαχείριση αυτής, σελ.
8367, 8376, 8377, 8379, 8381, 8383

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργού Επικρατείας «Εθνική Αρχή Προσβασι-
µότητας, Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου
και Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής και Τεχνοηθικής», σελ. 8327 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών «Μισθολόγιο και ζητήµατα ανθρώπινου δυναµικού της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων», σελ. 8327 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό, αρµόδιου για θέµατα Επι-
κοινωνίας και Ενηµέρωσης: «Ενσωµάτωση στην εθνική νοµο-
θεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2010/13 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 10ης Μαρτίου 2010 για τον
συντονισµό ορισµένων νοµοθετικών, κανονιστικών και διοι-
κητικών διατάξεων των κρατών µελών σχετικά µε την παροχή
υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων, όπως έχει τροποποι-
ηθεί µε την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1808 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νοεµβρίου 2018 και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Επι-
κοινωνίας και Ενηµέρωσης», σελ. 8327-8384

3. Ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου
νόµου του Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό: 

i. από το ΜέΡΑ25, επί των άρθρων 4 παράγραφος 3, 4 πα-
ράγραφος 5, 11, 17 παράγραφος 6, 20 παράγραφος 3, 31
παράγραφος 5 και 6 και 35 του σχεδίου νόµου, σελ. 8327-
8334

ii. από την Ελληνική Λύση, επί του άρθρου 8 του σχεδίου
νόµου, σελ. 8340-8341

4. Συζήτηση και ψήφιση επί των ενστάσεων αντισυνταγµα-
τικότητας επί του σχεδίου νόµου, σελ. 8348-8354

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 8374-8384
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 8349-8367
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 8327-8349
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 8367-8374

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8377, 8378, 8380, 8382
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8351
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8349, 8351, 8352, 8353, 

8354, 8357, 8359
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 8373, 8374

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8327, 8340, 8344, 8345, 
8348

ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8367.
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 8352, 8353, 8377, 8378
ΛΙΒΑΝΟΣ Θ. , σελ. 8351, 8380.
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8345, 8351, 8378
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8351
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8367, 8370, 8372, 8373, 

8374
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 8351
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8351

Β. Επί της αναφοράς στην κακοκαιρία «Μήδεια» που
επελαύνει στη χώρα και ιδιαίτερα στην Αττική και στη δια-
χείριση αυτής:

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 8373
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8379
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8367
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8376
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8377
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8383
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 8381

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υφυπουργού στον Πρωθυ-
πουργό:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8359
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8358, 8359
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 8363
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 8373
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 8336, 8376
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8379, 8380, 8381
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 8372, 8373
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8367
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 8335
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 8338, 8374, 8377, 8381
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 8338
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 8364
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 8370
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 8366
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 8370, 8371, 8372
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8344, 8354, 8376, 8380, 

8381
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 8362
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Α. , 

σελ. 8357
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 8345
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8344, 8377, 8378
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 8368, 8369
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8382
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 8366
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 8381
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8342, 8343
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 8361
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 8364
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 8359
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8343, 8344, 8345

Δ. Επί των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8348, 8351

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’
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ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 8354
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 8348, 8353, 8354
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 8320, 8354
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 8349, 8350
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 8353
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 8353, 8354
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8352
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8348, 8352
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 8349, 8354
ΧΗΤΑΣ Κ., σελ. 8353, 8354

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8338



Αθήνα, σήµερα στις 16 Φεβρουαρίου 2021, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 12.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα τα εξής:
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργού Επικρατείας: «Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, Εθνική
Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής και Τεχνοηθικής».

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Μι-
σθολόγιο και ζητήµατα ανθρώπινου δυναµικού της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υφυπουργού στον Πρωθυ-
πουργό, αρµόδιου για θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης: «Εν-
σωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2010/13 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 10ης Μαρ-
τίου 2010 για τον συντονισµό ορισµένων νοµοθετικών, κανονιστι-
κών και διοικητικών διατάξεων των κρατών µελών σχετικά µε την
παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων, όπως έχει τροπο-
ποιηθεί µε την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1808 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νοεµβρίου 2018 και άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας
και Ενηµέρωσης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της

11ης Φεβρουαρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Ειδικότερα ως προς την οργάνωση της συζήτησης,
προτείνεται, εκτός από τους εισηγητές, ειδικούς αγορητές και
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους καθώς και τους Υπουρ-
γούς, ένας κύκλος οµιλητών που θα συµµετέχουν µε φυσική πα-
ρουσία. Επίσης, θα προστεθούν και τρεις κύκλοι οµιλητών που
θα συµµετέχουν στη συζήτηση αυτή µε τηλεδιάσκεψη µέσω της
πλατφόρµας Webex. Ειδικότερα, µε φυσική παρουσία θα συµµε-
τέχουν οι εισηγητές, ειδικοί αγορητές και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, καθώς και ένας κύκλος που θα περιλαµβάνει έναν
οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα. Σύνολο φυσικής πα-
ρουσίας στην Αίθουσα δεκαοκτώ βουλευτές. Με υπηρεσία τηλε-
διάσκεψης -πλατφόρµα Webex- προτείνονται τρεις κύκλοι
οµιλητών. Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει έως δώδεκα οµιλητές
µε τη γνωστή αναλογία, πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από
τον ΣΥΡΙΖΑ και έναν συνάδελφο από κάθε ένα από τα υπόλοιπα
τέσσερα κόµµατα. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί
από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Σήµερα θα είναι λίγο µετ’ εµποδίων η συνεδρίαση. Καθ’ οδόν
θα δούµε πώς θα πάει και θα συζητήσουµε µαζί τι ώρα ενδεχο-
µένως θα λήξει η συνεδρίαση αργά το απόγευµα.

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχει κατατεθεί µία ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας από το ΜέΡΑ25. Απλά θα µου επιτρέψετε,
επειδή είναι πολυσέλιδη, να τη φωτοτυπήσουµε, να τη διανεί-
µουµε στους εκπροσώπους των κοµµάτων και να τη συζητή-
σουµε µετά τις πρωτολογίες των εισηγητών και ειδικών
αγορητών, για να έχουν εικόνα οι συνάδελφοι τι περιλαµβάνει.
Παρακαλώ να µοιραστεί από ένα αντίγραφο σε κάθε κόµµα.

Η ένσταση αντισυνταγµατικότητας θα καταχωρισθεί στα Πρα-
κτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας, η οποία έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’
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8334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινάµε, λοιπόν, µε
τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον συνάδελφο κ. Παναγή
Καππάτο.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δεκαπέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων ένα νοµοσχέδιο
το οποίο είχαµε την ευκαιρία να αναπτύξουµε εκτενώς στην αρ-
µόδια επιτροπή, ένα νοµοσχέδιο που οργανώνεται σε δύο µέρη.
Το πρώτο µέρος ως το άρθρο 36 αφορά στην ενσωµάτωση στην
εθνική νοµοθεσία της οδηγίας 2010/13 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου για τον συντονισµό ορισµένων νοµοθετικών, κανονιστι-
κών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά µε την
παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων, µία οδηγία που
έχει τροποποιηθεί µε την οδηγία 2018/1808 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νοεµβρίου 2018.

Στην επιτροπή, κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου, σε µε-
γάλο βαθµό καταγράφηκε συµφωνία για την ανάγκη ενσωµάτω-
σης της οδηγίας στην ελληνική νοµοθεσία. Η οδηγία επεκτείνει
συγκεκριµένους κανόνες σε πλατφόρµες κοινής χρήσης βίντεο
καθώς και σε οπτικοακουστικό περιεχόµενο που διαµοιράζεται
στον ψηφιακό χώρο. Υιοθετεί ρυθµίσεις για το οπτικοακουστικό
περιεχόµενο σε όλες τις µορφές προβολής και αναπαραγωγής
του.

Πιο συγκεκριµένα, πρόκειται για την παραδοσιακή γραµµική
τηλεόραση, τις κατά παραγγελία οπτικοακουστικές υπηρεσίες,
αλλά για πρώτη φορά και τις πλατφόρµες διαµοιρασµού βίντεο
ως προς το οπτικοακουστικό τους περιεχόµενο. Στις εν λόγω
πλατφόρµες εισάγει υποχρεώσεις για τις διαφηµίσεις, για τις
οποίες είναι υπεύθυνες, αλλά και για διαφηµίσεις που περιλαµ-
βάνονται σε περιεχόµενο που ανεβάζουν οι χρήστες περιεχοµέ-
νου. Ενισχύει την προστασία των ανηλίκων από επιβλαβές
περιεχόµενο, τόσο στην τηλεόραση, όσο και στις υπηρεσίες βίν-
τεο κατά παραγγελία. Οι νέοι κανόνες προβλέπουν ότι οι πλατ-
φόρµες ανταλλαγής βίντεο πρέπει να θεσπίζουν τα κατάλληλα
µέτρα για την προστασία των ανηλίκων. Προστατεύει τα παιδιά
και αντιµετωπίζει αποτελεσµατικότερα τη ρητορική του µίσους. 

Η οδηγία, ακόµη, ενθαρρύνει την αύξηση της προσβασιµότητας
σε άτοµα µε αναπηρία. Εισάγει δηλαδή την υποχρέωση στους πα-
ρόχους να υποβάλλουν ετήσια έκθεση για τα σχέδια που αναπτύσ-
σουν και τις ενέργειες που υλοποιούν στην κατεύθυνση αυτή.
Προωθεί την ανάδειξη ευρωπαϊκών έργων στους καταλόγους
κατά παραγγελία υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας, εισάγοντας
πρόβλεψη να περιέχουν ευρωπαϊκό περιεχόµενο σε ποσοστό του-
λάχιστον 30%. Η ρύθµιση στοχεύει στη στήριξη της ευρωπαϊκής
οπτικοακουστικής παραγωγής, παρέχοντας σηµαντικές προοπτι-
κές εξέλιξης και ανάδειξης στους ευρωπαίους και τους Έλληνες
δηµιουργούς και συγγραφείς. Αυτό γίνεται σε µια περίοδο που πα-
ρατηρείται µια δυναµική, ώστε η χώρα µας να βελτιώσει τη θέση
της στον τοµέα της φιλοξενίας παραγωγών, κάτι που θα βοηθήσει
και την αναζωογόνηση της εγχώριας παραγωγής.

Η οδηγία θεσπίζει την υποχρέωση οικονοµικής συνεισφοράς
στους παρόχους υπηρεσιών κατά παραγγελία. Συγκεκριµένα,
ορίζει 1,5% του κύκλου εργασιών που αφορά στην Ελλάδα.
Όπως εξήγησε ο κύριος Υπουργός αναλυτικά στην επιτροπή, το
1,5% προκύπτει από την τιµολόγηση των υπηρεσιών των παρό-
χων στη χώρα µας, καθώς η τιµολόγηση δεν είναι ενιαία σε όλες
τις χώρες. Με τον τρόπο αυτό οι πάροχοι µπορούν είτε να χρη-
µατοδοτήσουν απευθείας ταινίες ή τηλεοπτικές σειρές είτε να
αγοράσουν δικαιώµατα πρωτότυπων ακυκλοφόρητων ελληνικών
οπτικοακουστικών έργων είτε να χρηµατοδοτήσουν ένα εθνικό
ταµείο για την ενίσχυση της οπτικοακουστικής παραγωγής.

Η οδηγία επιβεβαιώνει και ενισχύει τον ρόλο του ΕΣΡ στην
εφαρµογή των κανόνων, µε στόχο την πολυφωνία, την πολιτι-
σµική πολυµορφία και την προστασία των καταναλωτών. Υποστη-
ρίζει τη συνεργασία των εθνικών ρυθµιστικών αρχών στο πλαίσιο
της οµάδας Ευρωπαϊκών Ρυθµιστικών Αρχών της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Τέλος, διασφαλίζει τη διαφάνεια µεταξύ των κρατών-
µελών ως προς τη δικαιοδοσία, καθώς αποσαφηνίζεται το κρά-
τος-µέλος του οποίου το δίκαιο εφαρµόζεται σε περιπτώσεις
σύγκρουσης κανόνων δικαίου.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει διατάξεις
σχετικά µε τη ραδιοτηλεοπτική αγορά, τους παρόχους περιεχο-
µένου, την ΕΡΤ, καθώς και τις επιχειρήσεις µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης. Εισάγει την υποχρέωση καταγραφής στο µητρώο του
ΕΣΡ του συνόλου των εγκατεστηµένων στην Ελλάδα παρόχων
υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας, γραµµικών, συνδροµητικών και
κατά παραγγελία. Απλοποιεί τη διαδικασία µεταβίβασης επιχεί-
ρησης τηλεοπτικού σταθµού ελεύθερης λήψης. Προβλέπει τη
δυνατότητα αλλαγής της φυσιογνωµίας των ραδιοφωνικών σταθ-
µών και των τηλεοπτικών σταθµών περιφερειακής εµβέλειας µία
φορά µέχρι και την έκδοση σχετικής προκήρυξης αδειών. Ορίζει
καταληκτική ηµεροµηνία για τη διαδικασία αδειοδότησης των πε-
ριφερειακών και θεµατικών τηλεοπτικών σταθµών. Προσφέρει
δυνατότητα διατήρησης των θέσεων εργασίας στους τηλεοπτι-
κούς σταθµούς, λαµβάνοντας υπ’ όψιν, όµως, και τις δυσκολίες
της σηµερινής συγκυρίας από την κάµψη της οικονοµικής δρα-
στηριότητας λόγω της πανδηµίας. Για τον ίδιο λόγο δίνει κίνητρα
για υλοποίηση επενδύσεων από τους τηλεοπτικούς σταθµούς
ύψους αντίστοιχα µε το ποσό αποµείωσης της ετήσιας δόσης
της άδειας για το 2020. Θεσπίζει τριετή προθεσµία παραγραφής
για τις παραβάσεις που επισύρουν κυρώσεις από το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Αντιµετωπίζει ισότιµα τον χρόνο θη-
τείας των µελών των ανεξάρτητων αρχών. Εισάγει ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση της κρίσης στον χώρο των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης και ειδικά για τα µέσα της περιφέρειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι άµεσα συνδεδεµένο µε δύο δυναµικές που δηµι-
ούργησε η πανδηµία στην κοινωνία µας. Η πρώτη δυναµική
αφορά την εκρηκτική άνοδο της χρήσης των οπτικοακουστικών
µέσων και ψηφιακών υπηρεσιών από το σύνολο του πληθυσµού
της χώρας µας κατά την περίοδο ισχύος των περιοριστικών µέ-
τρων. Έχουµε ένα ειδικό ενδιαφέρον για την άνοδο της χρήσης
που παρατηρείται στα παιδιά. Δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι
για αρκετούς ανηλίκους οι διάφορες πλατφόρµες διαµοιρασµού
βίντεο αποτελούν τον µοναδικό τρόπο ψυχαγωγίας εδώ και
µήνες. Υπάρχει δηλαδή η ανάγκη να προσαρµοστεί το θεσµικό
πλαίσιο στην κυρίαρχη θέση που έχουν τα οπτικοακουστικά προ-
ϊόντα στην καθηµερινότητά µας. Βασικός στόχος των αλλαγών
είναι η προστασία των παιδιών είτε από το κυρίως περιεχόµενο
είτε από τις διαφηµίσεις.

Η δεύτερη δυναµική αφορά στις επιπτώσεις της υγειονοµικής
κρίσης στις επιχειρήσεις των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Επειδή
πρόκειται για ένα σηµείο του νοµοσχεδίου το οποίο έχει συζητη-
θεί αρκετά, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι, όπως στηρίχθηκαν
όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας, έτσι και τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης και οι εργαζόµενοι σε αυτά χρειάζονται αντίστοιχα µέτρα
στήριξης. Πρόκειται για µέτρα τα οποία θα βοηθήσουν στη δια-
τήρηση των θέσεων εργασίας και στη βιωσιµότητα των επιχειρή-
σεων µέχρι η οικονοµία να επανέλθει πάλι σε οµαλές συνθήκες.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ειδικές ρυθµίσεις και για την οικο-
νοµική βιωσιµότητα των περιφερειακών σταθµών, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και τις κατά τόπους ιδιαιτερότητες. Ήδη ο κύριος
Υπουργός έχει ανακοινώσει νοµοτεχνική βελτίωση σχετικά µε τη
συµπερίληψη των ραδιοφωνικών περιφερειακών σταθµών στις
προβλέψεις του άρθρου 50.

Στο πλαίσιο της συζήτησης του νοµοσχεδίου έχει κατατεθεί
µια άποψη ότι το νοµοσχέδιο αποσκοπεί δήθεν στη λογοκρισία
και στην ποινικοποίηση της τέχνης. Πρέπει να ξεκαθαριστεί ότι
µιλάµε για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας που ενσω-
µατώνουν στο δίκαιό τους και όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Δεν µιλάµε για κάποιο ειδικό καθεστώς που ισχύει
µόνο στην Ελλάδα.

Αυτό που περιγράφει η οδηγία είναι ότι οι πάροχοι περιεχοµέ-
νου θα µεριµνούν, ώστε να µην αναπαράγονται µηνύµατα ρατσι-
σµού, βίαιου λόγου και προτροπής σε τροµοκρατικές ενέργειες.
Επί της αρχής ποιος διαφωνεί µε αυτό; Πώς αλλιώς θα µπορού-
σαν να προστατευτούν αποτελεσµατικά οι ανήλικοι, όταν δεν
υπάρχει στον νόµο κάποιο είδος περιοριστικής διατύπωσης; Θα
επαφίεται στον κάθε πάροχο να ρυθµίζει µόνος του το τι θα µε-
ταδίδει και τι όχι;

Σχετικά µε το ότι στοχοποιούνται οι καλλιτέχνες και η δηµιουρ-
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γία, αυτό δεν ισχύει, διότι οι διοικητικές ποινές αφορούν τους
παρόχους περιεχοµένου που αναµεταδίδουν µηνύµατα βίας ή µί-
σους. Πολλοί πάροχοι περιεχοµένου εφαρµόζουν ήδη διάφορες
πολιτικές αποκλεισµού περιεχοµένου. Τα κοινωνικά δίκτυα έχουν
ειδικά τµήµατα µε προσωπικό που ελέγχει για αναρτήσεις που
τυχόν παραβιάζουν τον κανονισµό εγγραφής σε αυτά. Ο Υπουρ-
γός βρίσκεται εδώ και θα αναλύσει στην οµιλία του τις τροπο-
ποιήσεις που ανακοίνωσε σε συγκεκριµένα άρθρα, ώστε να µη
γίνονται παρερµηνείες σχετικά µε την ελευθερία της καλλιτεχνι-
κής δηµιουργίας µε βάση διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά στο σηµείο αυτό σε
όσα λέγονται από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
την ΕΡΤ. Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, οι συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επαναλάµβαναν συνεχώς µια κριτική
σχετικά µε την κατάσταση στην ΕΡΤ. Η συγκυρία το έφερε έτσι
ώστε πριν από λίγες ηµέρες σε αυτή την αίθουσα να συζητάµε τα
ζητήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Είναι η ίδια συζήτηση
στην πραγµατικότητα, µια συνεχής προσπάθεια από την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση να πείσει ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει κάποια
κρυφή ατζέντα µε στόχο την απαξίωση των δηµοσίων αγαθών και
υπηρεσιών προς όφελος διαφόρων συµφερόντων.

Δεν υπάρχει καλύτερο παράδειγµα από την ΕΡΤ για να κατα-
δειχθεί η αναξιοπιστία αυτών των ισχυρισµών. Η προηγούµενη
διοίκηση της ΕΡΤ έκανε συγκεκριµένες επιλογές για τη δηµόσια
ραδιοτηλεόραση, µε αποτέλεσµα η ΕΡΤ να οδηγηθεί στην απα-
ξίωση. Αντίθετα, από την αλλαγή διοίκησης στην ΕΡΤ το 2019,
έχουµε µία συνεχή άνοδό της στη συνείδηση των πολιτών, αλλά
και στην ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών, µε αποτέλεσµα
αυτό να αντανακλάται στις µετρήσεις και τα ποσοστά τηλεθέα-
σης. Όµως, η τελική αξιολόγηση στο τέλος της ηµέρας δεν γίνε-
ται σε αυτή την Αίθουσα από τα κόµµατα. Τελικός κριτής της
ποιότητας του προϊόντος είναι ο Έλληνας πολίτης, αυτός που
πληρώνει για να έχουµε δηµόσια ραδιοτηλεόραση. Και η πραγ-
µατικότητα, σύµφωνα µε τις µετρήσεις, είναι ότι οι Έλληνες γύ-
ρισαν την πλάτη στην ΕΡΤ επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Αντίθετα,
σήµερα η ΕΡΤ βρίσκεται ξεκάθαρα σε ανοδική πορεία. Οι πολίτες
την εµπιστεύονται και αυτό αποτελεί αναβάθµιση ενός δηµοσίου
φορέα στην πράξη. Το γεγονός ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
αρνείται την ίδια την πραγµατικότητα και προτιµά να προβάλλει
ένα δικό της αφήγηµα, πιο ευνοϊκό για τον πολιτικό της λόγο,
είναι επιλογή της. Αµφιβάλλω, όµως, αν είναι µια άποψη που συµ-
µερίζονται ακόµα και οι πολίτες που ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ στις προ-
ηγούµενες εκλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια ψηφιακή εποχή,
κατά την οποία οι πολίτες έχουν στη διάθεσή τους πολλά διαφο-
ρετικά µέσα ενηµέρωσης και ψυχαγωγίας. Οι αλλαγές που έχουν
συµβεί τα τελευταία χρόνια δοκιµάζουν τις δυνατότητες των νο-
µοθετικών σωµάτων σε όλον τον κόσµο να παρακολουθούν τις
εξελίξεις και να προσαρµόζουν τη νοµοθεσία αντίστοιχα. Η εν-
σωµάτωση της οδηγίας είναι ένα απαραίτητο βήµα για την προ-
στασία των πολιτών στον χώρο των οπτικοακουστικών µέσων,
ιδίως των ανηλίκων. Η στήριξη των µέσων ενηµέρωσης και των
θέσεων εργασίας είναι εξίσου απαραίτητη για την πολυφωνία και
τη δηµοκρατία, λόγω της υγειονοµικής κρίσης. Τόσο οι ρυθµιστι-
κές διατάξεις, όσο και τα µέτρα βιωσιµότητας, όπως για τα µέσα
ενηµέρωσης της ελληνικής περιφέρειας, είναι παρεµβάσεις κρί-
σιµες για την ενηµέρωση των πολιτών σε όλη την Ελλάδα. Για
τους λόγους αυτούς, σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο
και δίνω τα συγχαρητήρια στον κύριο Υπουργό για το νοµοσχέ-
διο το οποίο εισήγαγε στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Τον λόγο θα πάρει τώρα η συνάδελφος κ. Αναστασία Γκαρά,

εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω παν-

δηµίας, πολλαπλής κρίσης, υγειονοµικής, οικονοµικής, κοινωνι-
κής, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αντί να στηρίξει και
να ασχοληθεί ουσιαστικά µε την ενίσχυση της κοινωνίας και να
υπερασπιστεί τα συµφέροντα της χώρας, φέρνει συνεχώς νοµο-

σχέδια που χαρακτηρίζονται από περιορισµό δικαιωµάτων, φτω-
χοποίηση και εξυπηρετήσεις. Καταστολή για τους νέους, για
τους εργαζόµενους, για τους πολίτες, εξυπηρετήσεις για τους
λίγους και ισχυρούς, γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν φτιάξει ένα µιν-
τιακό πέπλο σιωπής και συγκάλυψης και βοηθούν την Κυβέρνηση
να παραµένει στην καρέκλα της εξουσίας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί να µην ιδρύει άλλη µία αστυνοµία,
όπως το προηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας που
συζητούσαµε, αλλά ο κατασταλτικός του χαρακτήρας είναι διά-
χυτος στις περισσότερες διατάξεις του. Καταστέλλει εργασιακά
δικαιώµατα, φέρνει απολύσεις και επιχειρεί να επιβάλει λογοκρι-
σία ακόµη και στην καλλιτεχνική και δηµιουργική έκφραση. Λο-
γοκρισία όµως βλέπουµε και στην ΕΡΤ, όπως πρόσφατα
αποκαλύφθηκε από τα τελευταία γεγονότα.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, χαρακτηρίζεται
σε όλες τις εκφάνσεις της από αυταρχισµό, καταστολή και προ-
παγάνδα, το τρίπτυχο της επιτυχίας, προκειµένου να συγκαλύψει
ότι µε την πολιτική της εντείνει τις ανισότητες και τη φτωχοποίηση,
αφήνοντας την κοινωνία απροστάτευτη στην κρίση. Νοµοθετών-
τας παράλληλα χαριστικές διατάξεις για τα συστηµικά µέσα ενη-
µέρωσης, επιδιώκει ουσιαστικά µέσα από µια συνεχή και
συντηρούµενη σχέση διαπλοκής να εξαγοράσει στήριξη για να
κρατηθεί στην εξουσία. Ταΐζει τα κανάλια και τα «γαλάζια» στελέχη
στην ΕΡΤ και το Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων, προκειµένου να
κρύβουν την αλαζονική συµπεριφορά του Πρωθυπουργού, την
αναλγησία της Κυβέρνησης, αλλά και την τραγική κατάσταση η
οποία επικρατεί έξω στην κοινωνία.

Πρόκειται για µια κατάσταση, η οποία βρίσκεται πολύ µακριά
από την εικονική πραγµατικότητα, την οποία έχει κατασκευάσει
και η Κυβέρνηση και τα φίλια µέσα ενηµέρωσης. Γι’ αυτό και οι
απαράδεκτες τοιχοκολληµένες εντολές προς τους εργαζόµε-
νους της ΕΡΤ, ώστε να µη δείξουν τον κ. Μητσοτάκη στη βεράντα
του κ. Στεφανάδη, όπως χαρακτηριστικά αναφερόταν σε ένα ρα-
βασάκι λογοκρισίας και ντροπής, θα λέγαµε εµείς.

Υποστηρίξατε από αυτό εδώ το βήµα, κύριε Υπουργέ, πως
έχετε βελτιώσει την ΕΡΤ, πως έχετε φτιάξει µία νέα ΕΡΤ, πως έχει
αλλάξει ο τρόπος λειτουργίας της και ότι µόνοι τους οι εργαζό-
µενοι και η διοίκηση φτιάχνουν το δελτίο ειδήσεων. «Δεν τους
παίρνουµε εµείς τηλέφωνο» είπατε χαρακτηριστικά.

Και όµως, λίγες ώρες µετά από αυτή τη δήλωσή σας, σας διέ-
ψευσε το ραβασάκι της λογοκρισίας και της συγκάλυψης και
όταν προσπαθήσατε να ψελλίσετε φθηνές δικαιολογίες και τε-
χνάσµατα περί δήθεν προβοκάτσιας και στηµένου γεγονότος
από κάποιους, βγήκαν µε ανακοίνωσή τους και θάρρος οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι και σας διέψευσαν γι’ άλλη µία φορά, επιβεβαιώνον-
τας ουσιαστικά και το γεγονός, αλλά και τις συνεχείς πρακτικές
λογοκρισίας που δέχονται. Το Μαξίµου, εν τέλει, και η «γαλάζια»
διοίκηση της ΕΡΤ φροντίζει για την υλοποίηση αυτών των εντο-
λών.

Το ίδιο πράγµα επιχειρήσατε, χωρίς χαρτάκι αυτή τη φορά –
µην εκτεθούµε!- µε τους φοιτητές της ΔΑΠ, στους οποίους κατ’
επανάληψη έχετε δώσει στις εκποµπές χώρο και χρόνο στην
ΕΡΤ, προκειµένου να υπερασπιστούν µε τα δικά τους επιχειρή-
µατα, πολιτικά επιχειρήµατα, τον εκτρωµατικό νόµο Κεραµέως
για τα πανεπιστήµια. Τους παρουσιάσατε ως απλούς φοιτητές,
χωρίς να αναφέρεται πουθενά ποια παράταξη υπηρετούν, σε
ποια παράταξη και σε ποιο πολιτικό χώρο συµµετέχουν και µάλι-
στα σε ανώτερο επίπεδο.

Χειραγώγηση, παραπληροφόρηση, κατάφωρη παραβίαση δη-
µοσιογραφικής δεοντολογίας. Όµως, αυτά δεν τα αναφέρατε,
κύριε Υπουργέ. 

Όταν καταγγέλθηκαν και αυτά τα γεγονότα, ο Γενικός Διευ-
θυντής Ενηµέρωσης της ΕΡΤ, ο άνθρωπος στην ευθύνη του
οποίου ανήκουν και τα δύο απαράδεκτα περιστατικά, απέστειλε
µάλιστα e-mail στους εργαζόµενους χαρακτηρίζοντας ως κακό-
βουλη και άδικη την κριτική, η οποία γίνεται στα συγκεκριµένα
περιστατικά.

Αλήθεια, αναρωτιόµαστε, πώς θα έπρεπε να χαρακτηριστούν
οι υπηρεσίες που ο ίδιος προσφέρει και οι πρακτικές που ακο-
λουθεί;

Σας έχουµε επισηµάνει, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, επανειληµµένως τα προβλήµατα τα οποία έχουν προ-
κύψει. Σας έχουµε προειδοποιήσει. Σας έχουµε εγκαλέσει. Σας
έχουµε καλέσει να βελτιωθεί η κατάσταση. Ζητήσαµε απαντή-
σεις. Ζητήσαµε εξηγήσεις και από τη διοίκηση της ΕΡΤ αλλά και
από την πολιτική ηγεσία που είναι υπεύθυνη. Ζητάµε πολιτικό
θάρρος από εσάς.

Ωστόσο, έχετε κρυφτεί και έχετε σιωπήσει για όλα αυτά τα πε-
ριστατικά, από τη διοίκηση της ΕΡΤ µέχρι και τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό που είναι υπεύθυνος της πολιτικής ηγεσίας, µία σιωπή
από την πλευρά σας, η οποία είναι όχι µόνο προκλητική, αλλά και
αποκαλυπτική της ενοχής σας.

Ακόµη και µπροστά στις προτάσεις του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, του κ. Αλέξη Τσίπρα, µέσα στη Βουλή,
ο κ. Μητσοτάκης κρύφτηκε και αποχώρησε. Δεν είχε το θάρρος
ούτε να συζητήσει τις προτάσεις αυτές που κατατέθηκαν µέσα
στην Ολοµέλεια ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Αντ’ αυτού, φέρνετε σήµερα µία προκλητική διάταξη, µε την
οποία εισάγετε την απελευθέρωση των µισθών και δίνετε µπό-
νους στα διευθυντικά στελέχη της ΕΡΤ και του Αθηναϊκού Πρα-
κτορείου Ειδήσεων. Επιβραβεύετε ουσιαστικά τα στελέχη γι’
αυτές τις πρακτικές, στελέχη τα οποία έχουν προσληφθεί σωρη-
δόν στα δηµόσια µέσα, µε αύξηση των µισθών, κατά προτίµηση
και επιλογή µόνο του διοικητικού συµβουλίου, ενώ για τους ερ-
γαζόµενους παράλληλα το µόνο που προβλέπεται είναι το πά-
γωµα της κινητικότητας. Μέχρι και την αναγνώριση της
προϋπηρεσίας τους την αποσύρατε, η οποία βρισκόταν στην
προηγούµενη µορφή του σχεδίου που κατατέθηκε προς διαβού-
λευση.

Γαλάζια µπόνους στα στελέχη, επιβράβευση για τις πρακτικές
λογοκρισίας, τη στιγµή που η κοινωνία, οι εργαζόµενοι, οι επαγ-
γελµατίες, οι πολίτες στενάζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση αυτή δεν µπορεί
να συνεχιστεί και νοµίζω πως πρέπει να συνοµολογήσουµε όλες
και όλοι σε αυτό, διότι πλήττει την ίδια τη δηµοκρατία. Η ΕΡΤ, τα
δηµόσια µέσα δεν µπορούν να λειτουργούν ούτε µε φιρµάνια
ούτε µε αντιδεοντολογικές, αντιδηµοκρατικές πρακτικές απέ-
ναντι στο κοινωνικό και στο δηµόσιο συµφέρον. Και είµαστε υπό-
λογοι όλοι γι’ αυτό και είµαστε υπεύθυνοι για τη βελτίωσή τους.

Γι’ αυτό και σήµερα, εµείς οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία καταθέτουµε µε τροπολογία την πρόταση
που διατύπωσε την Παρασκευή στην Ολοµέλεια της Βουλής ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας και αφορά στον διορισµό
της διοίκησης της ΕΡΤ από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
της Βουλής, µε ενισχυµένη πλειοψηφία, µε συναίνεση, διαφάνεια
και λογοδοσία απευθείας στο Κοινοβούλιο, µακριά από τον κοµ-
µατικό έλεγχο µακριά από το εκάστοτε κυβερνητικό συµφέρον.

Η πρωτοβουλία αυτή αποτελεί για εµάς ένα πρώτο µεγάλο
βήµα για τη θεσµική ανεξαρτησία της δηµόσιας ραδιοτηλεόρα-
σης, ένα βήµα προς την αποκοµµατικοποίηση, την αποστασιο-
ποίηση ουσιαστικά από την κυβερνητική εξουσία, ένα βήµα προς
την ποιοτική αναβάθµιση του µιντιακού τοπίου.

Εµείς τολµάµε. Εµείς τολµάµε και σας καλούµε να τολµήσετε
και εσείς και να κάνετε αποδεκτή τη συγκεκριµένη τροπολογία,
ώστε να συµβάλουµε όλοι και όλες σε αυτή την ποιοτική αναβάθ-
µιση των δηµόσιων µέσων, διότι η απόρριψη της συγκεκριµένης
τροπολογίας θα αποτελεί τη δηµόσια παραδοχή σας ότι το µόνο
που επιθυµείτε, το µόνο που επιζητάτε και για το µόνο που ερ-
γάζεστε είναι µια δηµόσια ραδιοτηλεόραση υπό κοµµατικό
έλεγχο, µε χρυσοπληρωµένες διοικήσεις, προκειµένου να κρα-
τούν δηµοσιογράφους και εργαζόµενους υπό εντολές, υποταγ-
µένους, χωρίς φωνή, µε αντιδεοντολογικές πρακτικές.

Παράλληλα, επιχειρείτε βέβαια να αφήσετε χωρίς φωνή και
τους καλλιτέχνες µε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν φτάνει που τους
έχετε αφήσει στο έλεος της κρίσης, χωρίς καµµία στήριξη όλο
αυτό το διάστηµα, µε τους περιορισµούς και τα lockdown. Τώρα,
µε τη διάταξη που φέρατε στο υποβαλλόµενο σχέδιο νόµου, επι-
διώκεται η λογοκρισία στην τέχνη και την έκφραση. 

Δεσµευθήκατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα τροποποιήσετε τα επί-
µαχα άρθρα. Όµως, η σχετική πρόταση που έχετε παρουσιάσει
στον δηµόσιο λόγο, όσο την έχουµε δει, δεν λύνει ουσιαστικά το
πρόβληµα. Απλά µεταφέρει την ευθύνη στους παρόχους.

Ωστόσο αναµένουµε να δούµε τις κατατεθειµένες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις και να επανέλθουµε στη συζήτηση του συγκεκριµέ-
νου ζητήµατος.

Να συµφωνήσουµε, ωστόσο, ότι είναι αναγκαίο να διασφαλι-
στεί η ελευθερία στην καλλιτεχνική έκφραση, στην τέχνη, στη δη-
µιουργία και κυρίως ο σεβασµός στα συνταγµατικά µας
δικαιώµατα. Και εκεί δεν µπορεί να γίνει καµµία υποχώρηση!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και πριν, το νοµοσχέ-
διο αυτό φέρνει µεγάλα πλήγµατα σε εργαζόµενους και επιφυ-
λάσσει παράλληλα δωράκια σε καναλάρχες, διότι µόνο πληγές
θα φέρει η κατάργηση του ελάχιστου πλαφόν των τετρακοσίων
εργαζοµένων σε κάθε ιδιωτικό αδειοδοτηµένο κανάλι.

Αναφέροµαι στο πλαφόν που είχε προβλεφθεί µε τον νόµο
Παππά, που τόσο πολεµήθηκε και από το δικό σας κόµµα, αλλά
και από τα µίντια στα οποία αφορά, τον νόµο Παππά τον οποίο
τελικά έσπευσαν να υπερασπιστούν οι εργαζόµενοι µε µαζικές
απεργίες, προκειµένου να αποτρέψουν την πλήρη κατάργηση
των προστατευτικών διατάξεων για τις θέσεις και τις σχέσεις ερ-
γασίας στα ιδιωτικά κανάλια.

Η µικρή υπαναχώρησή σας στη µείωση του αριθµού αποτελεί
µία νίκη των εργαζοµένων υπό τις πιέσεις και των µαζικών κινη-
τοποιήσεων, αλλά και των αντιδράσεων της Αντιπολίτευσης.
Ωστόσο, δεν παύει να είναι µία ρύθµιση, η οποία θα φέρει απο-
λύσεις την επόµενη µέρα, όπως και ο ίδιος από αυτό εδώ το
Βήµα έχετε παραδεχτεί.

Γι’ αυτό και ζητάµε η συγκεκριµένη διάταξη να αποσυρθεί και
ζητάµε να αποσυρθεί και να παραµείνει σε ισχύ ο νόµος Παππά.
Γιατί µε αυτή τη διάταξη που φέρνετε, ανοίγετε µία κερκόπορτα
για την απορρύθµιση στην τηλεοπτική αγορά εργασίας. Άλλω-
στε, οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών καναλιών µας είπαν στις επιτρο-
πές, όταν συνεδριάζαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, χωρίς
καµµία περιστροφή ότι έχουν στόχο να συντηρούν τηλεοπτικούς
σταθµούς µε διακόσιους πενήντα εργαζόµενους και όχι τετρα-
κόσιους.

Με τη διάταξη αυτή δηµιουργείτε µεταφερόµενους εργαζόµε-
νους, οι οποίοι θα εργάζονται και στον τηλεοπτικό σταθµό και σε
άλλες εταιρείες, ανάλογα µε τις συγκυριακές ανάγκες και την
εργοδοτική βούληση. Βάζετε ουσιαστικά την υπογραφή σας σε
απολύσεις. Γι’ αυτό και ζητάµε να αποσυρθεί. 

Οι ευεργετικές διατάξεις, βέβαια, για τους καναλάρχες συνε-
χίζονται και στο άρθρο 42. Νοµοθετείτε έκπτωση αναδροµικού
χαρακτήρα ύψους 98,6%. Τους απαλλάσσετε ουσιαστικά από
την πληρωµή της δόσης για τη χρήση της τηλεοπτικής άδειας.
Δηλαδή, αντί για 3,5 εκατοµµύρια, ο κάθε ιδιοκτήτης καναλιού
θα πληρώνει µόνο έως 50.000 ευρώ, αρκεί να επενδύσει σε εξο-
πλισµό ή πρόγραµµα, να επενδύσει ουσιαστικά στο περιεχόµενο
της εργασίας του, να κάνει τη δουλειά του, τη στιγµή µάλιστα
που ήδη τα µέσα έχουν δηλαδή 44 εκατοµµύρια από τις λίστες
Πέτσα, έχουν έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης µε προσαύξηση
µέχρι και στο 100% και για το 2020 και για το 2021, ενώ οι παρα-
γωγές τους, οι σειρές τους που παίζονται και προβάλλονται στα
κανάλια γίνονται µε χρηµατοδότηση και συµβολή και από το
ΕΚΟΜΕ.

Σε ποιον άλλο κλάδο άραγε έχετε φανεί τόσο ανοιχτοχέρηδες;
Ποιοι άλλοι επιχειρηµατίες απολαµβάνουν τέτοιας προνοµιακής
µεταχείρισης; Ποια επιχείρηση έχει έκπτωση σήµερα 98%; Γιατί
το µόνο που πήραν από την Κυβέρνηση οι υπόλοιποι επαγγελ-
µατίες ήταν αναστολές πληρωµών και δάνεια, τα οποία πρέπει
να επιστραφούν και δεν ξέρουµε µε ποιο εισόδηµα.

Κυρίες και κύριοι, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε µεγάλο κόστος
τόλµησε και έβαλε τάξη στο αρρύθµιστο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο
της χώρας βάζοντας ένα τέλος στη λογική του τζάµπα. Εσείς
επαναφέρετε το «δεν πληρώνω» των καναλαρχών από την πίσω
πόρτα. Πρόκειται για ένα πισωγύρισµα σε µία εποχή ασυδοσίας,
η οποία έχει καταδικαστεί από την κοινωνία και σας καλούµε να
την ξεχάσετε και εσείς και να την αφήσετε στο παρελθόν.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε κραυγαλέες εξυπηρετήσεις,
ένα νοµοσχέδιο αποτέλεσµα πιέσεων και ακραίων απαιτήσεων
των καναλαρχών προς την Κυβέρνηση, η οποία σπεύδει να τις
νοµοθετήσει µε αυτό το νοµοθέτηµα. Το αποκάλυψε, άλλωστε,
στην επιτροπή και ο εκπρόσωπος των καναλιών. «Δεκαπέντε
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µήνες», µας είπε, «συζητούσαµε µε την Κυβέρνηση». Τι συζητού-
σατε άραγε; Πώς θα απολυθούν οι εργαζόµενοι και πώς θα δώ-
σετε σκανδαλώδεις εκπτώσεις ή µήπως συζητούσαµε για το πώς
θα πάρουν άδεια συνδροµητικής τηλεόρασης για δεκαπέντε χρό-
νια χωρίς διαγωνισµό; Διότι αυτές οι απαιτήσεις περιέχονται στο
νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Στο άρθρο 43, για παράδειγµα, έχουµε ακόµη ένα δωράκι. Επι-
χειρείται µία ξεκάθαρη νόθευση του ανταγωνισµού, µιας και πα-
ρέχετε τη δυνατότητα να δοθούν άδειες συνδροµητικής
τηλεόρασης και ραδιοφώνου, χωρίς διαγωνιστική διαδικασία, για
έως και δεκαπέντε έτη. Μόνη προϋπόθεση ο υποψήφιος να κα-
τέχει άδεια εκποµπής ελεύθερης λήψης εθνικής εµβέλειας. Η
διάταξη αυτή καθιστά σχεδόν αδύνατη την προσέλκυση νέων
επενδυτών στον χώρο. Δηµιουργείται µια κλειστή αγορά, µε έν-
τονα χαρακτηριστικά καρτέλ.

Επίσης, καταργείτε και την υποχρέωση ονοµαστικοποίησης
των µετοχών των ανωνύµων εταιρειών που παρέχουν στον κά-
τοχο της άδειας µία σειρά υπηρεσιών.

Κύριε Υπουργέ, όλα όσα ανέφερα δείχνουν µία στρεβλή και
επικίνδυνη κοινοβουλευτική και νοµοθετική πρακτική τόσο για τα
δικαιώµατα, εργασιακά και ατοµικά, όσο και για την κοινωνία και
για την ίδια τη δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µπορεί, κύριε Υπουργέ, να ανασκευάσατε και να υποχω-

ρήσατε για τα άρθρα 8 και 41 υπό τις πιέσεις εργαζοµένων και
καλλιτεχνών, περιορίζοντας τον βαθµό λογοκρισίας –άρθρα που
πρέπει άµεσα να αποσυρθούν-, όµως σε λίγο καιρό θα αναγκα-
στείτε σε υποχώρηση για την οπισθοδροµική, συντηρητική σας
πολιτική, που προκαλεί µεγάλες πληγές και στην κοινωνία και κυ-
ρίως στη δηµοκρατία.

Όµως, εµείς δεν θα αρκεστούµε σε επικοινωνιακές υποχωρή-
σεις. Θα παλέψουµε για την αποχώρησή σας από την κυβέρνηση.
Δεν θα σας ακολουθήσουµε στον αντιδηµοκρατικό κατήφορο.

Γι’ αυτό και συγκροτούµε και στηρίζουµε ένα ευρύ κοινωνικό
δηµοκρατικό µέτωπο που αντιστέκεται, που κριτικάρει, που ελέγ-
χει, που διεκδικεί, που θα ανατρέψει τα σχέδιά σας για περαιτέρω
φτωχοποίηση, συγκεντρωτισµό και αυταρχισµό. Και η προπα-
γάνδα που έχετε στήσει, δεν πείθει πια την κοινωνία, γιατί είναι
ηχηρή η πραγµατικότητα που βιώνουν οι πολίτες, µαζί µε την κυ-
βερνητική ανεπάρκεια βέβαια και την προκλητική αλαζονεία των
στελεχών σας και του ίδιου του Πρωθυπουργού. Και αυτή την
πραγµατικότητα δεν µπορούν να τις σταµατήσουν ούτε οι άνωθεν
εντολές του αόρατου αρχισυντάκτη του Μαξίµου ούτε η λογοκρι-
σία ούτε η προπαγάνδα ούτε τα ραβασάκια ούτε και τα µονταρι-
σµένα πλάνα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να καθαριστεί
το Βήµα, αγαπητή µου Αναστασία, να σε ενηµερώσω –γιατί δεν
είχε κυκλοφορήσει καν- το εξής: Παλιά, πριν τρία χρόνια, που επί
πολλές συνεδριάσεις συζητάγαµε για τη συγκρότηση του ΕΣΡ –
όπως ενθυµείστε, µας πήρε µήνες-, σε µία από τις συνεδριάσεις
είχα κάνει αυτή την πρόταση για τη δηµόσια τηλεόραση. Να µη
σας πω πώς αντιµετωπίστηκε η πρότασή µου από την πλειοψηφία!
Το αντιλαµβάνεστε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τώρα δηλαδή θα συµφωνήσετε, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, τώρα επειδή άλ-
λαξαν οι ρόλοι, την στηρίζετε. Τότε αφήστε το πώς αντιµετωπί-
στηκα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προχωράµε.
Ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, που είναι ειδικός αγορητής από

το Κίνηµα Αλλαγής, έχει τον λόγο και θα τοποθετηθεί µέσω
Webex.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενσωµάτωση της οδηγίας για

τα οπτικοακουστικά µέσα διεξάγεται σε µια περίοδο αποκαλύψεων
του πλάνου για τη χειραγώγηση της ενηµέρωσης. Οι µεθοδεύσεις

στην ΕΡΤ για το καµουφλάζ των απαράδεκτων εικόνων και των
επικίνδυνων µηνυµάτων της κυβερνητικής αποστολής στην Ικαρία,
µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό, είναι µόνο ενδεικτικές για το τι
συµβαίνει.

Την ίδια ώρα, οι κυβερνητικές ανεπάρκειες για την αντιµετώπιση
της υγειονοµικής κρίσης περισσεύουν. Σοβαρά λάθη στον σχεδια-
σµό και τα µέτρα προστασίας αντί να διορθώνονται, επαναλαµβά-
νονται. Η προτεραιότητα για παραλείψεις και κενά που
αποκαλύπτονται δεν είναι να καλύπτονται µε συµπληρωµατικά
µέτρα, αλλά να συγκαλύπτονται και να µετατίθενται οι ευθύνες συ-
νήθως στους πολίτες και ενίοτε στους επιστήµονες.

Το πρόγραµµα των εµβολιασµών έχει σοβαρά προβλήµατα. Μι-
κρός αριθµός εµβολιαστικών κέντρων κυρίως στην περιφέρεια,
χωρίς αξιοποίηση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Γολγοθάς οι µετακινήσεις των ευπαθών οµάδων. Αναθέσατε
στο «Βοήθεια στο Σπίτι» τη µετακίνησή τους, χωρίς όµως µέσα και
τήρηση πρωτοκόλλων δηµόσιας υγείας.

Εξίσου όµως µεγάλα προβλήµατα παρουσιάζουν και τα µέτρα
αντιµετώπισης των οικονοµικών και κοινωνικών συνεπειών της κρί-
σης σε όλους τους πολίτες. Στη διαµαρτυρία τριακοσίων πενήντα
χιλιάδων επαγγελµατιών πολύ µικρών και µικρών επιχειρήσεων,
αλλά και πολλών µεσαίων που έµειναν µε την αίτηση στο χέρι για
την «επιστρεπτέα 6» αλλά και εκατό χιλιάδες περίπου που πήραν
από 1.000 ευρώ, η Κυβέρνηση τούς απαντά ότι έχουν πλουτίσει
και δεν καλύπτουν τα κριτήρια.

Στην κραυγή αγωνίας των περίπου τετρακοσίων χιλιάδων ανέρ-
γων, εγγεγραµµένων στη λίστα του ΟΑΕΔ, που είναι εκτός οποι-
ασδήποτε στήριξης, των εργαζοµένων που φτωχοποιούνται
διαρκώς, αλλά και των πλέον αδύναµων που δυστυχούν, η Κυβέρ-
νηση αντιπαραθέτει συνεχώς την ευηµερία των αριθµών. Επαίρε-
ται ότι έχει διαθέσει 32 ολόκληρα δισεκατοµµύρια, αλλά για
κάποιο λόγο δεν έφτασε ούτε ένα ευρώ σε αυτούς που προανέ-
φερα.

Σε αντίθεση µε αυτές τις ανεπάρκειες για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας, η Κυβέρνηση αποδεικνύεται επαρκέστατη σε ορισµέ-
νους τοµείς. Διαθέτει σχέδιο, χρόνο και χρήµα για την επικοινω-
νιακή πολιτική και το πλάνο προπαγάνδας, που οµολογουµένως
πάει καλά. Αν µάλιστα η Κυβέρνηση ασχολείτο µε τον ίδιο ζήλο
και τα προβλήµατα που πλήττουν τους πολίτες, τα πράγµατα θα
ήταν πολύ καλύτερα για όλη την κοινωνία.

Ακολουθείτε, δυστυχώς, µια πολιτική ασφυξίας των µέσων ενη-
µέρωσης, µε εκµετάλλευση και της πανδηµίας, για να υλοποι-
ηθούν σκοπιµότητες. Είναι φανερό ότι ο κ. Μητσοτάκης το κάνει
αποτελεσµατικότερα απ’ ό,τι ο κ. Τσίπρας και ο κ. Παππάς, που
τώρα φαίνεται να µεταµελούν.

Οι εκθέσεις του ΕΣΡ του 2018 και 2019 είναι αποκαλυπτικές
για την αλήθεια. Αντί του πλουραλισµού και της πολιτικής πολυ-
φωνίας, ισχυροποιήθηκε σε µέγιστο βαθµό η δικοµµατική µονο-
φωνία: 91% Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ µαζί, 9% οι υπόλοιποι.
Γι’ αυτό και από τις αντιπαραθέσεις, τις άγονες, πολωτικές και
διχαστικές, αυτό που αντιλαµβάνονται οι πολίτες είναι µια βουή
µόνο: ΕΡΤ και κεντρικά κανάλια.

Βέβαια, τα στατιστικά στοιχεία του ΕΣΡ για την ΕΡΤ είναι πολύ
χειρότερα και Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ αλληλοκατηγορούνται
για το ποιος ήταν καλύτερος στη χειραγώγηση της ΕΡΤ!

Έχετε δίκιο και οι δύο, µην ανησυχείτε! Είναι αληθινές οι κα-
τηγορίες του ενός για τον άλλο!

Υπάρχει, όµως και µια επιπλέον αλήθεια, την οποία αποκρύ-
βετε και οι δύο. Το ΠΑΣΟΚ κατήργησε την ΥΕΝΕΔ µε τον
ν.1288/1982 και τη µετέτρεψε σε ΕΡΤ2 και µε τον ν.1730/1987
δηµιούργησε την ενιαία ΕΡΤ και την Αντιπροσωπευτική Συνέ-
λευση Κοινωνικού Ελέγχου Τηλεθεατών-Ακροατών.

Τα τελευταία χρόνια ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία κάνετε οτι-
δήποτε για να ξαναγυρίσετε πίσω την ΕΡΤ στο καθεστώς του
αναγκαστικού νόµου, του ν.383/1968.

Η Ελλάδα, όµως, οι πολίτες, η κοινωνία ολόκληρη και ιδίως οι
νέοι, αλλά και η δηµοκρατία µας χρειάζονται µια αναβαθµισµένη
δηµόσια τηλεόραση που να λειτουργεί µε τους κανόνες του
πλουραλισµού και της πολυφωνίας, µια ΕΡΤ που να σέβεται τον
πολίτη τόσο ως χρηµατοδότη της όσο και ως τηλεθεατή και
ακροατή.
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Γι’ αυτό πιστεύουµε ότι πρέπει να αλλάξει ριζικά και το πνεύµα
και το γράµµα της διοίκησης και της λειτουργίας. Η εµπλοκή της
Βουλής στην επιλογή της διοίκησης είναι το ελάχιστο, όπως ήδη
προτάθηκε και συµφωνώ µε όσα είπε ο κ. Κακλαµάνης, γιατί
ήµουν στη συνεδρίαση και εγώ υποστήριξα την πρότασή του. Η
Επιτροπή Θεσµών πρέπει να έχει τη δυνατότητα συζήτησης των
πεπραγµένων της δηµόσιας ΕΡΤ τρεις φορές τουλάχιστον τον
χρόνο, αλλά και πολλά άλλα, για τα οποία, όµως, απαιτείται πο-
λιτική βούληση.

Κάθε θεσµικό πλαίσιο, εξάλλου, πρέπει να αξιολογείται στην
πορεία του χρόνου, να αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα, να συγ-
χρονίζονται µε τις τεχνολογικές εξελίξεις αφ’ ενός, αλλά κυρίως
και αφ’ ετέρου µε τις κοινωνικές ανάγκες και τις σύγχρονες ανα-
ζητήσεις. Και αυτό αφορά και τα µέσα ενηµέρωσης και κυρίως
τη λειτουργία τους.

Και ενώ το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει ρυθ-
µίσεις, λείπουν οι λύσεις.

Εµείς επιµένουµε ότι για την αντικειµενική ενηµέρωση των πο-
λιτών, την πολυφωνία και τον πλουραλισµό αλλά και την ποι-
ότητα των ραδιοτηλεοπτικών προγραµµάτων, που αποτελούν
κρίσιµα στοιχεία της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας, υπάρ-
χουν τρεις συν µία βασικές προϋποθέσεις.

Η εµπέδωση του αισθήµατος εργασιακής ασφάλειας του δη-
µοσιογράφου και των εργαζοµένων, κατ’ αρχάς, είναι πολύ ση-
µαντικό και ενισχύει την ανεξαρτησία τους ως λειτουργών. Η
βιωσιµότητα των µέσων -των ιδιωτικών- και η νόµιµη λειτουργία
τους χωρίς εκκρεµότητες και εξαρτήσεις είναι σηµαντικός πα-
ράγοντας, βεβαίως, η λειτουργία της ΕΡΤ ως δηµόσιου όχι ως
κυβερνητικού µέσου και τέλος -τέταρτη συν µία- η αποτελεσµα-
τική λειτουργία της Ανεξάρτητης Αρχής του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης, που πέρα από τις κυρωτικές, έχει και ρυθµι-
στικές και ελεγκτικές αρµοδιότητες προς διασφάλιση του ευρύ-
τερου δηµόσιου συµφέροντος.

Προς τούτο είναι ήδη γνωστά αυτά που πρέπει να γίνουν και
από το ίδιο αλλά και από την Κυβέρνηση -και αναµένουµε απο-
φάσεις- αλλά για την υποστήριξη του έργου και την επιτέλεση
του σκοπού του προβλέπονται εκτός από το Σύνταγµα και δια-
τάξεις αυτού του νόµου στο πρώτο µέρος -που είναι η ενσωµά-
τωση της οδηγίας- που µπορούν µε την υλοποίησή τους να
διασφαλίσουν το ευρύτερο δηµόσιο συµφέρον.

Το άρθρο 11 είναι σηµαντικό, αφού αναφέρεται στην ανάγκη
διασφάλισης του πλουραλισµού, αλλά, δυστυχώς, το προβλεπό-
µενο προεδρικό διάταγµα παραπέµπεται ως συνήθως στο αόρι-
στο µέλλον.

Επιπλέον, στο άρθρο 30 αυξάνεται ο χρόνος από τρεις σε
πέντε µέρες που υποχρεούται ένα µέσο να απαντήσει και να
διορθώσει την προσβολή –την ενδεχόµενη προβολή- σε πρό-
σωπα και θεσµούς. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό για τη βιωσι-
µότητα των µέσων.

Η πανδηµία, προφανώς, έχει ανατρέψει τα δεδοµένα στα µέσα
ενηµέρωσης. Έχουν ανάγκη στήριξης, όπως άλλωστε και η µε-
γάλη πλειονότητα των µικρών, πολύ µικρών και µεσαίων επιχει-
ρήσεων. Πρέπει, όµως, να διαχωριστούν τα άµεσα µέτρα
στήριξης λόγω πανδηµίας από τη διαδικασία επανεξέτασης του
θεσµικού πλαισίου η οποία πρέπει να γίνει υπό συνθήκες κανονι-
κότητας. Συγκεκριµένα µέτρα στήριξης των µέσων επικοινωνίας
µε διαφανείς διαδικασίες, αντικειµενικά και καθορισµένα κριτή-
ρια είναι και από εµάς αποδεκτά και προτεινόµενα. Δεν πρέπει,
όµως, να µετακυλούν το κόστος στους εργαζόµενους.

Έτσι, πρώτον, αντί της µείωσης του προσωπικού µε το άρθρο
1, εµείς προτείνουµε ολοκληρωµένο πρόγραµµα επιδότησης της
εργασίας για τα κεντρικά, αλλά και για όλα τα περιφερειακά και
τοπικά µέσα, τηλεόραση, ραδιόφωνο, εφηµερίδες έντυπες και
ηλεκτρονικές. Η όποια επανεξέταση του κάτω πλαφόν των εργα-
ζοµένων στα κεντρικά πρέπει να γίνει µετά την πανδηµία υπό
συνθήκες κανονικότητας.

Και εδώ θέλω να σας πω ότι η Κυβέρνηση διατείνεται -και
υπάρχει διάταξη- ότι απαγορεύονται οι απολύσεις µέσα στην
πανδηµία από επιχειρήσεις που στηρίζονται. Όλες οι επιχειρή-
σεις που είναι σε προγράµµατα στήριξης απαγορεύεται να απο-
λύσουν. Μόνο αναστολή µπορούν να κάνουν. Άρα δεν έχει νόηµα

και αυτή η διάταξη, αν εφαρµοστεί ο νόµος.
Δεύτερον, καθαρή λύση µε το µίσθωµα, καθαρή διευκόλυνση

στην καταβολή του ετήσιου µισθώµατος, ακόµα και µε µετακύ-
λιση. Προτείναµε ακόµα και την επιµήκυνση του χρονικού δια-
στήµατος των δέκα ετών σε έντεκα µε κενό το 2020. Είναι µια
καθαρή λύση και όχι αυτά τα νοθευµένα τα οποία προτείνονται
µε τις αποσβέσεις. Πρέπει να πω ότι οι υψηλές αποσβέσεις για
επενδύσεις στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, η προστασία του πε-
ριβάλλοντος -να προσθέσω- αλλά και η υγεία και ασφάλεια των
εργαζοµένων και για τα µέσα, αλλά και για τις άλλες επιχειρήσεις
πρέπει να ισχύουν µε ένα γενικό πλαίσιο, για το οποίο πρέπει να
φέρει µια εισήγηση το Υπουργείο Οικονοµικών και να ισχύει για
όλους.

Προτείνουµε ανάλογη ρύθµιση για το µίσθωµα -αναφέρθηκα
προηγουµένως- για τα περιφερειακά κανάλια µε καταβολή µέ-
ρους του µισθώµατος στην «DIGEA», εφαρµογή –επιτέλους- του
νόµου του ΠΑΣΟΚ για κατανοµή του 30% της κρατικής διαφηµι-
στικής δαπάνης στα περιφερειακά και τοπικά µέσα ενηµέρωσης,
ολική επαναφορά της διάταξης για την υποχρέωση του δηµοσίου
να δηµοσιεύει τις ανακοινώσεις, διακηρύξεις και διαγωνισµούς
στον τοπικό και περιφερειακό Τύπο.

Με αυτά τα µέτρα θεωρούµε ότι θα υπάρχει µια βάση στήριξης
για όλα τα µέσα, χωρίς την ανάγκη ιδιαίτερων σκοτεινών και
κάτω από το τραπέζι διαδικασιών.

Μετά την επιµονή σας, κύριε Υπουργέ, να µη µετατεθεί η συ-
ζήτηση ή έστω η εφαρµογή της ρύθµισης του άρθρου 45 για τις
αµοιβές των υψηλόβαθµων της ΕΡΤ, θεωρούµε ότι αυτό είναι
πρόκληση, όταν η συντριπτική πλειονότητα της κοινωνίας υπο-
φέρει.

Το άρθρο 49 παρατείνει τη θητεία των µελών των ανεξάρτητων
αρχών, όπως σας επεσήµανα, από τη λήξη της, αντί για έξι µήνες
που προβλέπεται, µέχρι τον διορισµό νέων -αλλά αυτό δεν έχει
όριο- άρα, στο διηνεκές. Δεν είναι αποδεκτό.

Θετικό το άρθρο 50. Επιτέλους, ακούστηκαν έστω και ορι-
σµένα από τα προβλήµατα των περιφερειακών µέσων, για τα
οποία το Κίνηµα Αλλαγής και εγώ προσωπικά έχουµε επιµείνει
µε έλεγχο της Κυβέρνησης, προτάσεις και λύσεις που ήδη
έχουµε καταθέσει.

Σήµερα καταθέσαµε δύο τροπολογίες για τη ραδιοφωνία.
Αφορούν στην κάλυψη νοµοθετικών κενών.

Η πρώτη είναι για τις περιοχές µε γεωµορφολογικές ιδιοµορ-
φίες που προκαλούν προβλήµατα στη µετάδοση του σήµατος
και προτείνουµε την τεχνική λύση που απαιτείται, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα. Μάλιστα, καταθέσαµε και νέα
βελτιωµένη από αυτήν που ήδη έχω παραδώσει στον κύριο
Υπουργό.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά τη δυνατότητα επαναλειτουρ-
γίας ραδιοφωνικών σταθµών.

Παρακαλούµε να γίνουν δεκτές, ή σε αντίθετη περίπτωση να
αιτιολογηθεί η απόρριψή τους. Όχι βουβή απόρριψη, κύριε
Υπουργέ!

Με τις διατάξεις του πρώτου µέρους του σχεδίου νόµου εν-
σωµατώνονται στο ελληνικό δίκαιο η οδηγία 2018/1808 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων
και πρέπει να πω ότι τα περισσότερα άρθρα -όχι όλα- µας βρί-
σκουν απόλυτα σύµφωνους.

Το άρθρο 8 χρειάζεται ξεκάθαρη διατύπωση για να µη γίνει
µπούµερανγκ λογοκρισίας.

Το άρθρο 17 πριµοδοτεί το ΕΚΟΜΕ που χρηµατοδοτείται και
από άλλους πόρους αντί του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογρά-
φου που έχει µειωµένους πόρους χωρίς αιτιολόγηση.

Υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις, όπως είπα, πολλές από τις
οποίες ήδη είχαν ενσωµατωθεί στο ελληνικό εθνικό δίκαιο µε το
π.δ.109/2010, που είχε ενσωµατώσει την οδηγία που τροποποι-
είται µε τη συζητούµενη.

Ενισχύεται η προστασία της σωµατικής, της ψυχικής, της ηθι-
κής ανάπτυξης των ανηλίκων από ακατάλληλο περιεχόµενο, δι-
ευκολύνεται η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία στις
υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων.

Υπενθυµίζω και τις επιπλέον προτάσεις της ΕΣΑΜΕΑ και ανα-
φέρω ενδεικτικά δύο: Πρώτη, για τον υποτιτλισµό σε πραγµατικό
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χρόνο για ζωντανές εκποµπές για τη διασφάλιση της προσβασι-
µότητας των κωφών, βαρηκόων ατόµων και δεύτερη –και σηµαν-
τικότατη πρόταση- η σύσταση υπό του ΕΣΡ, υπό του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, επιτροπής µε τη συµµετοχή της
ΕΣΑΜΕΑ για την παρακολούθηση εφαρµογής των µέτρων που
προβλέπονται από αυτόν τον νόµο για τα άτοµα µε αναπηρία και
την πρόσβασή τους στα οπτικοακουστικά µέσα.

Αναµένουµε, κύριε Υπουργέ, την ανταπόκρισή σας στις προ-
τάσεις µας και στις τροπολογίες µας, γιατί για εµάς έχει σηµασία
να δίνονται λύσεις, να βρίσκονται βιώσιµες λύσεις και να προχω-
ρούν τα ζητήµατα που αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα της κοι-
νωνίας και των πολιτών.

Στη δύσκολη περίοδο που βρισκόµαστε αποδεχόµαστε οτιδή-

ποτε ελαφρύνει τη θέση των πολιτών και βέβαια, ασκούµε
έλεγχο, κατακρίνουµε και αντιπαλεύουµε οτιδήποτε επιβαρύνει
τους πολίτες, αναιρεί το δηµόσιο συµφέρον και βλάπτει την κοι-
νωνία συνολικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθαρίστε, παρα-

καλώ, το Βήµα, γιατί ο κ. Συντυχάκης είναι στην Αίθουσα.
Να ενηµερώσω ότι κατατέθηκε και δεύτερη ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας από την Ελληνική Λύση, έχει ήδη διανεµηθεί,
είναι ολιγόλογη αυτή. Θα συζητηθούν και οι δύο µαζί πακέτο,
µόλις τελειώσουν και οι ειδικοί αγορητές.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα αίτηση αντισυνταγµατικότητας η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Συντυ-
χάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, αυτό που ζούµε αυτές τις µέρες µε τον χιο-

νιά είναι το θέατρο του παραλόγου. Η χιονόπτωση ακραίο φαι-
νόµενο, οι βροχοπτώσεις ακραίο φαινόµενο, οι πυρκαγιές
αποτέλεσµα του έντονου αέρα. Αν πνιγείς, αν καείς, αν αποκλει-
στείς από το χιόνι, είναι δική σου υπόθεση. Το κράτος και οι µη-
χανισµοί του µόνο οδηγίες προς ναυτιλοµένους δίνουν! Το
κράτος απαλλάσσεται λόγω κλιµατικής αλλαγής, λόγω απρόβλε-
πτων και αστάθµητων παραγόντων, όπως και για τον COVID πότε
φταίνε οι νέοι που δεν υπακούν, πότε φταίει ο λαός µας που δεν
πειθαρχεί.

Και όλα αυτά για ποιον λόγο; Μόνο και µόνο για να κρυφτούν
οι τεράστιες ελλείψεις στον τοµέα της Πολιτικής Προστασίας και
της υγείας, του σχεδιασµού και των υποδοµών για τις λαϊκές
ανάγκες.

Το κράτος, η Κυβέρνηση καµµία απολύτως ευθύνη δεν έχει για
τον συνωστισµό στα µέσα µεταφοράς, για τις ελλείψεις στο σύ-
στηµα υγείας, για την ανυπαρξία µέτρων προστασίας στους χώ-
ρους δουλειάς.

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, η Κυβέρνηση επιδιώκει να κρύ-
ψει κάτω από το χαλί τη γύµνια του σηµερινού κρατικού µηχανι-
σµού, µόνο και µόνο γιατί αυτό που θέλει είναι να θυσιάσει τις
λαϊκές ανάγκες χάριν ενός χορού δισεκατοµµυρίων ευρώ για το
ΝΑΤΟ, τους καναλάρχες, τους κλινικάρχες, για τους εφοπλιστές.

Είναι ένας επιπλέον λόγος αυτός οι εργαζόµενοι να βγάλουν
τα συµπεράσµατά τους και να απορρίψουν αυτή την πολιτική που
τους καταδικάζει.

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
καταψηφίζει την ευρωπαϊκή οδηγία 13/2020, όπως τροποποιήθηκε
το 2018, σχετικά µε την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών
µέσων και κατά συνέπεια την ενσωµάτωσή της στην ελληνική νο-
µοθεσία. Δηλώνουµε την αντίθεσή µας µε την κύρια κατεύθυνση
της οδηγίας, που είναι η ολοσχερής εµπορευµατοποίηση των οπτι-
κοακουστικών µέσων, για να ενισχυθεί η κερδοφορία και η αντα-
γωνιστικότητα των Ευρωπαίων παρόχων έναντι των ανταγωνιστών
τους και να διατηρηθεί η θέση τους ως παγκόσµιου ηγέτη στην
ψηφιακή οικονοµία, ενώ θα βοηθήσει τις ευρωπαϊκές επιχειρήσεις
να αναπτύξουν τις δραστηριότητές τους σε παγκόσµιο επίπεδο.
Με λίγα λόγια, στρώνει το χαλί στα ευρωπαϊκά µονοπώλια για να
δράσουν.

Πρόκειται για απίστευτη υποκρισία και λογοκρισία ταυτό-
χρονα. Είναι οι λέξεις που χαρακτηρίζουν την οδηγία. Φτιάχνετε
κώδικες δεοντολογίας για προστασία των καταναλωτών, εξοµοι-
ώνοντας ουσιαστικά το αγαθό της ενηµέρωσης µε ένα εµπό-
ρευµα που καταναλώνεται. Αυτή είναι η υποκρισία. Αυτή,
άλλωστε, είναι η λογική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η δική σας
που ενσωµατώνετε αυτή την οδηγία.

Και ποιοι θα φτιάξουν αυτούς τους κώδικες δεοντολογίας; Μα,
τη δεοντολογία τη διαµορφώνουν και την εφαρµόζουν τα αφεν-
τικά, οι ιδιοκτήτες των µέσων, οι πάροχοι αυτών των υπηρεσιών,
δηλαδή «Γιάννης κερνά, Γιάννης πίνει».

Αρκεί µια απλή και γρήγορη µατιά για να διαπιστώσει κανείς
την πλήρη καταστρατήγηση της αρχής της αναλογικής εκπρο-
σώπησης των κοµµάτων, που προβλέπει ότι πρέπει κάθε κόµµα
να δικαιούται χρόνο προβολής στα δελτία ειδήσεων και τις πολι-
τικές εκποµπές τουλάχιστον ίσο µε το εκλογικό του ποσοστό και
το ΚΚΕ, το µόνο κόµµα που τόσο το έτος 2018, δηλαδή µε κυ-
βέρνηση τον ΣΥΡΙΖΑ, όσο και το 2019 µε κυβέρνηση τη Νέα Δη-
µοκρατία, έχει σταθερή εκπροσώπηση στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης κάτω από το εκλογικό του ποσοστό.

Και πού είναι το ΕΣΡ; Τίποτα, για τον φόνο δεν ξέρει, δεν είδε,
δεν άκουσε απολύτως τίποτα. Καθαρά διακοσµητικός ο ρόλος
του. Μα, είναι φανερό ότι λειτουργεί ως αρχή νοµιµοποίησης της
ασυδοσίας των καναλαρχών και φυσικά, η όποια όψιµη κριτική
ορισµένων κοµµάτων για το ΕΣΡ είναι και αυτή υποκριτική.

Το νοµοσχέδιο δεν είναι κοµµένο και ραµµένο µόνο στις απαι-
τήσεις και τα συµφέροντα των µεγαλοϊδιοκτητών, καναλαρχών,
επιχειρηµατιών στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είναι και βαθύ-
τατα αντιδραστικό. Στο όνοµα της υποκίνησης σε βία ή µίσους

και πρόκλησης σε τροµοκρατικό έγκληµα έρχεται η συγκεκρι-
µένη οδηγία να απαγορεύσει στο διαδίκτυο κάθε έργο µε προ-
οδευτικό, ριζοσπαστικό περιεχόµενο, επισείοντας βαριές ποινές
φυλάκισης για τους καλλιτέχνες-δηµιουργούς του, ακόµα και για
τους χρήστες που το αναρτούν, όπως ήδη συµβαίνει σε άλλες
χώρες.

Με το πρόσχηµα ότι µπαίνουν κανόνες στην πραγµατικότητα
µπαίνουν στο στόχαστρο οι λαϊκές ελευθερίες µε τη φίµωση κάθε
ριζοσπαστικού και προοδευτικού έργου, εξισώνοντάς τα µε
εκείνα που έχουν ρατσιστικό, σεξιστικό, ή εθνικιστικό περιεχό-
µενο.

Με την οδηγία αυτή συγκεκριµενοποιείται και εµπλουτίζεται η
εφαρµογή του «τροµονόµου» στον πολιτισµό. Αυξάνει, µάλιστα,
την προβλεπόµενη ποινή από τα τρία στα πέντε έτη για το αδί-
κηµα της δηµόσιας απειλής µέσω διαδικτύου που εντάχθηκε
στους ποινικούς κώδικες από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Να θυµίσουµε, βέβαια, ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε στη-
ρίξει τη συγκεκριµένη οδηγία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η βία και
η τροµοκρατία, όµως, προέρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τις κυβερνήσεις, που συναποφασίζουν τη βαθιά αντιδραστική
πολιτική της και όχι από τους προοδευτικούς καλλιτέχνες, το ερ-
γατικό λαϊκό κίνηµα γενικότερα, το οποίο µε τους αγώνες του κα-
λείται να τις αποκρούσει.

Είναι γνωστές, άλλωστε, οι απόψεις ευρωπαϊκών θεσµών για
τη ριζοσπαστικοποίηση.

Σε αυτές τις διατάξεις παραπέµπει τόσο το άρθρο 8 όσο και η
παράγραφος 1γ του άρθρου 33 που αφορά και στους χρήστες
οι οποίοι αναρτούν οπτικοακουστικό υλικό σε πλατφόρµες δια-
µοιρασµού.

Το ΚΚΕ είναι το µόνο κόµµα που έχει δηλώσει ότι καταψηφίζει
και ζητάει την απόσυρση αυτών των αντιδραστικών διατάξεων.

Η προσπάθεια που επικαλείται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα άλλα αστικά κόµµατα ότι κάνει η οδηγία
να βάλει τάχατες κάποιους κανόνες δεν αφορούν την προστασία
του αγαθού της ενηµέρωσης, αλλά την προστασία του ανταγω-
νισµού σε αυτή τη ζούγκλα των µέσων ενηµέρωσης και των
µέσων κοινωνικής δικτύωσης. Πρόκειται για κανόνες που στην
πραγµατικότητα θα αξιοποιηθούν για να υπάρχει ακόµα πιο γε-
νικευµένη λογοκρισία, όπου λέγονται ή ακούγονται αλήθειες και
γεγονότα και δεν είναι αρεστά στο σύστηµα εξουσίας.

Όσα ζούµε αυτές τις µέρες στην ΕΡΤ είναι ακόµα ένα δείγµα
αυτής της κατάστασης που λέµε µε τις κυβερνητικές εντολές και
τα ραβασάκια.

Όλες οι κυβερνήσεις χρησιµοποίησαν την ΕΡΤ ως κυβερνητικό
φερέφωνο. Το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ πρωτύτερα, το κάνει σήµερα η
Νέα Δηµοκρατία, όπως το έκανε και παλαιότερα. Όµως, ας µην
πάµε και πάρα πολύ µακριά. Θυµηθείτε τη φωτογραφία που είδε
το φως της δηµοσιότητας -και επιβεβαιώνεται από τους ίδιους
τους εργαζόµενους της ΕΡΤ- για το πώς θα πρέπει να παρουσια-
στεί η επίσκεψη του Πρωθυπουργού στην Ικαρία καθώς και η πα-
ραίτηση Λιγνάδη. Πρόκειται για άθλια προσπάθεια λογοκρισίας.

Δικαιολογηµένα, λοιπόν, όλα αυτά βρίσκουν την αντίδραση
των εργαζοµένων στο «Θέαµα-Ακρόαµα» διαδηλώνοντας από
την προηγούµενη εβδοµάδα και καταδικάζοντας τη νέα αυταρ-
χική επίθεση της Κυβέρνησης µε σύνθηµα «Καταστολή, φακέ-
λωµα και τροµοκρατία, αυτή είναι της Ευρώπης η δηµοκρατία»
και «Μας τροµοκρατούν για να υποταχθούµε, µε οργάνωση και
αγώνα να αντισταθούµε». 

Η Κυβέρνηση θορυβηµένη από τις λαϊκές αντιδράσεις αναγ-
κάστηκε να ελιχθεί µε αναδιατύπωση των συγκεκριµένων άρ-
θρων, που όµως δεν αλλάζει την ουσία των ρυθµίσεων.
Συγκεκριµένα, το επίµαχο άρθρο 8 τροποποιείται, ώστε να µη
παραπέµπει απευθείας στις διατάξεις του ευρωπαϊκού «τροµο-
νόµου» και αφαιρείται από αυτό η δεύτερη παράγραφος. Ταυτό-
χρονα, όµως, διατηρείται η ουσία της λογοκρισίας καλλιτεχνικών
και γενικότερα προβαλλόµενων οπτικοακουστικών έργων, διατη-
ρώντας την πρώτη παράγραφο στο άρθρο 8 και αφαιρώντας
µόνο κάποιες λεξούλες.

Με βάση το τροποποιηµένο άρθρο, απαγορεύεται το οπτικοα-
κουστικό υλικό να εµπεριέχει υποκίνηση σε βία ή µίσος εναντίον
οµάδων ανθρώπων ή µέλους οµάδας, ιδίως λόγω φύλου, φυλής,
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χρώµατος, εθνοτικής καταγωγής, ιθαγένειας ή κοινωνικής προ-
έλευσης, γενετικών χαρακτηριστικών, γλώσσας, θρησκείας ή πε-
ποιθήσεων, ιδιότητας µέλους εθνικής µειονότητας, γένους,
αναπηρίας, ηλικίας ή σεξουαλικού προσανατολισµού. Πρόκειται
για διατύπωση που παραπέµπει απευθείας στη λογοκρισία, διότι
οµάδα ανθρώπων µπορεί να είναι και µία φασιστική οργάνωση.
Μέλος οµάδας µπορεί να είναι και ένας φασίστας σε µια φασι-
στική οργάνωση, µπορεί να είναι µια κυβέρνηση, µπορεί να είναι
η εργοδοσία, µπορεί να οι δυνάµεις καταστολής. Οπότε, δεν αλ-
λάζει η ουσία ότι προοδευτικά έργα µπορεί να διώκονται και ότι
µέσα και από την επαναδιατυπωµένη διάταξη φιµώνεται το πε-
ριεχόµενο του καλλιτεχνικού έργου. Τέτοια παραδείγµατα, λοι-
πόν, φίµωσης και διώξεων έχουµε στην Ισπανία και τη Γερµανία.

Οι διατυπώσεις της πρώτης παραγράφου είναι αντιγραφή των
όρων λειτουργίας που επιβάλλουν οι ίδιες οι πλατφόρµες. Άλλω-
στε, µε τέτοιους περιορισµούς οι πάροχοι έχουν κατεβάσει δη-
µιουργίες µε πολιτικό στίχο και αντιφασιστικό περιεχόµενο, µετά
από αναφορές άλλων χρηστών που συνήθως ήταν µέλη φασιστι-
κών οµάδων. Δηλαδή οι χρυσαυγίτες που µπορεί να µπήκαν στη
φυλακή για τα εγκλήµατά τους, αλλά στο διαδίκτυο εµφανίζονται
-που εµφανίζονται- και έχουν και το κύρος του πελάτη, η γνώµη
τους είναι πάντα σεβαστή ως «πελάτες». Ας µην ξεχνάµε το τρα-
γούδι «Του Αδόλφου τα εγγόνια» τις µέρες της δίκης της Χρυσής
Αυγής που απαγορεύτηκε στο Youtube.

Το ΚΚΕ συντάσσεται µε τη θέση των φορέων «Θεάµατος-
Ακροάµατος» που λένε ότι ο συγκεκριµένος νόµος δεν θωρακίζει,
αλλά πνίγει την ελευθερία έκφρασης και ότι η τέχνη δεν είναι δη-
µόσια απειλή. Το ΚΚΕ καλεί τους καλλιτέχνες, καλεί όλους τους
εργαζόµενους που θα πάψουν να έχουν πρόσβαση ακόµα και
στα αριστουργήµατα της προοδευτικής παγκόσµιας τέχνης να
καταδικάσουν τη νέα αυτή αυταρχική και τροµοκρατική επίθεση
της Κυβέρνησης και απαιτεί την ολοσχερή απόσυρση των συγ-
κεκριµένων άρθρων. 

Βέβαια, η αντιδραστικότητα του νοµοσχεδίου δεν περιορίζεται
µόνο στα συγκεκριµένα άρθρα. Μετά από ένα «παζάρι» που προ-
ηγήθηκε τους προηγούµενους µήνες µε τους καναλάρχες και µε
βάση το αρχικό σχέδιο νόµου που δόθηκε στη δηµοσιότητα, η
Κυβέρνηση κατέληξε στα νέα «δωράκια» προς αυτούς. Ποια είναι
αυτά; Από τη µία τους χαρίζει την ετήσια δόση που πρέπει να κα-
ταβάλλουν για την απόκτηση άδειας και από την άλλη επιδεινώ-
νει ακόµη περισσότερο τη θέση των εργαζοµένων στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Νοµιµοποιεί, δηλαδή, µε αυτόν τον τρόπο
την εργοδοτική αυθαιρεσία.

Είναι πράγµατι προκλητικό το γεγονός ότι η Κυβέρνηση χαρί-
ζει 3.450.000 ευρώ από τα 3.500.000 ευρώ, µε το πρόσχηµα ότι
αν κάνουν επενδύσεις για τη λειτουργική αναβάθµιση και τον
εξοπλισµό των καναλιών, τότε χαλάλι τους! Τους χαρίζει, δη-
λαδή, το 98,57% των υποχρεώσεών τους και τους υποχρεώνει
να πληρώσουν µόνο 50.000 ευρώ. Καλά, απορώ, δεν ντρέπεστε;
Στην κυριολεξία, δεν ντρέπεστε; Τους χαρίζετε 3.450.000 ευρώ
και τους λέτε να πληρώσουν 50.000 ευρώ! Ας µας πείτε πόσους
εργαζόµενους έχετε απαλλάξει από το 97,57% των χρεών τους!
Πείτε µου έναν!

Σε συνθήκες υγειονοµικής τραγωδίας µε πάνω από έξι χιλιά-
δες νεκρούς στη χώρα µας και µε το δηµόσιο σύστηµα υγείας
να στενάζει από τις τεράστιες ελλείψεις, το ίδιο και τα σχολεία
και τα µέσα µαζικής µεταφοράς, εσείς την ίδια στιγµή χαρίζετε
εκατοµµύρια ευρώ στους καναλάρχες, δηλαδή στους ιδιοκτήτες
τους που είναι µεγαλοεπιχειρηµατίες, εφοπλιστές, βιοµήχανοι.
Τους χαρίζετε χρήµατα που θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν για
την ικανοποίηση ενός µέρους των τεράστιων λαϊκών αναγκών.
Και φυσικά, αυτό δεν γίνεται για πρώτη φορά. Τους πριµοδοτείτε
ξανά, αφού ήδη τους έχετε δώσει ένα σωρό χρήµατα για τις διά-
φορες λίστες, για την προβολή µηνυµάτων για την πανδηµία. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του κόµµατός µας στο παρόν σχέ-
διο νόµου καταθέτει και πάλι την τροπολογία την οποία είχε κα-
ταθέσει άλλες δύο φορές και απορρίφθηκε και από την
Κυβέρνηση και από τα άλλα κόµµατα. Η τροπολογία προβλέπει
ότι τα µηνύµατα που σχετίζονται µε την προστασία της δηµόσιας
υγείας, ειδικά µε την αντιµετώπιση µιας πανδηµίας, θα πρέπει να
µεταδίδονται και να καταχωρούνται σε όλα τα µέσα µαζικής ενη-

µέρωσης, ραδιοτηλεοπτικά, ηλεκτρονικά και έντυπα, εντελώς
δωρεάν και όχι µε όρους διαφηµιστικής καµπάνιας. Ορίστε, λοι-
πόν, «ιδού η Ρόδος» για όλους σας, για όλους εσάς που κόπτε-
στε για τη διαφάνεια στον δηµόσιο βίο. Ψηφίστε την!

Επανέρχοµαι και θυµίζω, όχι βέβαια σε εσάς, εσείς το γνωρί-
ζετε, αλλά στον κόσµο που µας παρακολουθεί ότι το αρχικό σχέ-
διο ήταν τα χρήµατα για την άδεια των καναλιών να καταβληθούν
σε τρία χρόνια. Ο ΣΥΡΙΖΑ το πήγε στα δέκα χρόνια, ενώ τους µεί-
ωσε επιπλέον και τον φόρο επί των διαφηµίσεων. Από τη µία, δη-
λαδή, τους τα έπαιρνε και από την άλλη τους τα έδινε. Όµως,
αυτή είναι η µία πλευρά. Η άλλη πλευρά είναι η επίθεση στα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Με
το άρθρο 41 διαλύει εργασιακά δικαιώµατα στους τηλεοπτικούς
σταθµούς εθνικής και περιφερειακής εµβέλειας. Καταργεί την
υποχρέωση των τετρακοσίων θέσεων εργασίας σε κάθε τηλεο-
πτικό σταθµό εθνικής εµβέλειας δίνοντας τη δυνατότητα να προ-
σµετρώνται σε αυτούς όσοι εργάζονται σε συνεργαζόµενες
εταιρείες παραγωγής και δεν ανήκουν στο µόνιµο προσωπικό
του καναλιού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το 15%, δηλαδή οι εξήντα στους τετρακόσιους, µπορεί να ερ-
γάζονται σε άλλες επιχειρήσεις που συνδέονται µε τον τηλεο-
πτικό σταθµό ή σε ανεξάρτητες εταιρείες παραγωγής µε
συγκεκριµένο έργο για τον σταθµό ή και τα δύο. Στην πράξη, ση-
µαίνει µείωση προσωπικού τηλεοπτικών σταθµών, ιδιαίτερα των
τεχνικών, ενώ η περίπτωση των εργαζοµένων των ανεξάρτητων
εταιρειών ανοίγει τον δρόµο στους εργολαβικούς εργαζόµενους.
Προσδιορίζει, επίσης, ως πλήρη απασχόληση των εργαζοµένων
τις είκοσι ηµέρες ανά µήνα και όχι τις είκοσι πέντε, όπως πραγ-
µατικά πρέπει να είναι η πλήρης απασχόληση. Κάνοντας αυτό
για τους εργαζόµενους στους τηλεοπτικούς σταθµούς, ανοίγει
ο δρόµος για µείωση των εργαζοµένων κατά εξήντα.

Με µαθηµατική ακρίβεια, λοιπόν, ανοίγει ο δρόµος για την αν-
τεργατική διευθέτηση του εργάσιµου χρόνου, για την εντατικο-
ποίηση της δουλειάς, για την αύξηση του απλήρωτου εργάσιµου
χρόνου και για την εκ περιτροπής εργασίας, βάζοντας δηλαδή
από το παράθυρο την ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων,
όπως κάνετε άλλωστε και τώρα εν µέσω πανδηµίας.

Τέλος, µε τα µέτρα για τους εργαζόµενους στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης εξαιρεί µε το άρθρο 50 τους παρόχους περιεχοµέ-
νου περιφερειακής εµβέλειας, επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης
από την υποχρέωση να διαθέτουν αυτό το ποσοστό για την πα-
ραγωγή κινηµατογραφικών έργων. Το ίδιο κάνει και µε το άρθρο
17, µε το οποίο αυξάνει ανεξέλεγκτα τους µισθούς του προ-
έδρου, του διευθύνοντος συµβούλου και των άλλων διευθυντι-
κών στελεχών στην ΕΡΤ, όπως και στο ΑΠΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε σχέση µε τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό Οργανισµό Επικουρι-

κής Ασφάλισης και Περίθαλψης, στο άρθρο 50 επιβεβαιώνει την
ενίσχυση µε κρατικό χρήµα των επιχειρήσεων έκδοσης εφηµερί-
δων. Σε αυτό, λοιπόν, αναφέρεται πολύ συγκεκριµένα η χρηµατο-
δότηση µε κρατικό χρήµα, µε χρήµα δηλαδή του λαού, των
ασφαλιστικών εισφορών όσων τηλεοπτικών σταθµών χρωστούν
στον ΕΔΟΕΑΠ, όταν οι καναλάρχες έχουν ήδη παρακρατήσει και
δεν έχουν αποδώσει τις εισφορές των εργαζοµένων, άρα κερδί-
ζουν διπλά τις εισφορές των εργαζοµένων και βεβαίως τις εργο-
δοτικές εισφορές. Επίσης, χαρίζει τα πρόστιµα και τις προσαυξή-
σεις για χρέη για τέσσερα ολόκληρα χρόνια.

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, καταψη-
φίζουµε επί της αρχής και όσον αφορά επί των άρθρων, θα φανεί
και κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλειδώσατε τη χώρα, άδεια η

Βουλή, αλλά φέρατε σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο. Δηλαδή αν συ-
ζητιόταν αύριο το νοµοσχέδιο, τι θα γινόταν; Τι πρεµούρα και τι
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καηµός είναι αυτός να το περάσουµε γρήγορα και να κάνουµε
τα «δωράκια» στους ολιγάρχες µας; Τι τρέλα είναι αυτή; Πραγ-
µατικά δεν µπορώ να καταλάβω! Έπρεπε, δηλαδή, να κάνετε σή-
µερα αυτό το µεγάλο χάρισµα που θέλετε να κάνετε στους
ολιγάρχες; Δεν έπρεπε να είναι οι Βουλευτές εδώ µέσα για να
συζητήσουν αυτό το τεράστιο θέµα; Κατά τα άλλα, κλείσαµε τη
χώρα! 

Ακούστε λίγο, κύριε Υπουργέ, γιατί τα πράγµατα σήµερα είναι
πολύ σοβαρά. Δεν ξέρω, κύριε Λιβανέ, αν το Κοινοβούλιο και οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και της Αντιπολίτευσης έχουν
αντιληφθεί πόσο αντεθνικό, ανθελληνικό, αντιχριστιανικό είναι
αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα! Γι’ αυτόν τον λόγο και
η Ελληνική Λύση έχει καταθέσει και έχει µοιράσει σε όλα τα κόµ-
µατα ένσταση αντισυνταγµατικότητας γι’ αυτά που περιλαµβά-
νετε εδώ µέσα.

Κύριε Λιβανέ, έχετε διαβάσει το άρθρο 8;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, διευκρι-

νίζω για τα Πρακτικά ότι τον κύριο Υπουργό τον λένε Λιβάνιο. Ο
κ. Λιβανός είναι Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε!
Κύριε Λιβάνιε, έχετε διαβάσει τι λέτε εδώ µέσα, τι απαγο-

ρεύετε να κάνουν τα µέσα; Λέτε µέσα «…φύλου, φυλής, εθνικό-
τητας…να εµπεριέχουν…υποκίνηση βίας ή µίσους κ.λπ…
.ιδιότητας µέλους εθνικής µειονότητας». Τι θα πει «εθνική µει-
ονότητα», κύριε Λιβάνιε; Έχει η Ελλάδα εθνική µειονότητα;

Έχουµε στην Ελλάδα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε που
γελάτε, εθνική µειονότητα; Να βγείτε και να πείτε στους ψηφο-
φόρους της Νέας Δηµοκρατίας ότι η Νέα Δηµοκρατία σήµερα
νοµοθετεί για εθνική µειονότητα. Να το πείτε! Έχει η Ελλάδα
εθνική µειονότητα; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπουκώρο, µη

διακόπτετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θρησκευτική µειονότητα µπορεί να

υπάρχει! Από πότε υπάρχει στην Ελλάδα εθνική µειονότητα και
πάτε σήµερα να περάσετε επίσηµα αυτό εδώ το τερατούργηµα!
Να µας πείτε από πότε η πατρίδα µας έχει εθνική µειονότητα! Να
µας το πείτε να το ξέρουµε! Να πείτε στον κόσµο ότι εσείς, η
Νέα Δηµοκρατία, αυτό το πατριωτικό κόµµα νοµοθετεί για εθνι-
κές µειονότητες. Να µας το πείτε! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ενσωµάτωση οδηγίας είναι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ενσωµάτωση; Είναι η πρώτη φορά

από το 1821, κύριε Υπουργέ, που σε ελληνική νοµοθεσία υπάρχει
µέσα η λέξη «εθνική µειονότητα». Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ! Άµα
πρόκειται για ενσωµάτωση, να µην το ενσωµατώσετε! Η Ελλάδα
δεν έχει εθνικές µειονότητες. Με το νοµοσχέδιό σας διαπράττε-
ται ένα εθνικό έγκληµα! Ανοίγει ο ασκός του Αιόλου!. Μιλάτε για
εθνικές µειονότητες. Είναι ντροπή, πάρτε το πίσω! Προσβάλλει
το Σύνταγµά µας. Το Σύνταγµά µας δεν ορίζει εθνικές µειονότη-
τες, κύριε Λιβάνιε! Προσβάλλει το Σύνταγµά µας! Μιλάτε για
εθνικές µειονότητες. Τι είναι τώρα αυτό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η κ. Αγγελοπούλου σας το είπε; Το εντάσσετε στους εορτα-

σµούς των διακοσίων ετών της Παλιγγενεσίας; Τι είναι αυτό εδώ
σήµερα; Δωράκι; Μιλάτε για εθνική µειονότητα. Να το πάρετε
πίσω! Είναι απίστευτο! Απορούµε πώς η Νέα Δηµοκρατία φέρνει
τέτοιο νοµοσχέδιο! Από αλλού τα περιµέναµε, από αλλού µας
έρχονται! Μπράβο! Πραγµατικά µπράβο! Εξοργιστικό!

Είναι ένας αντεθνικός, ανθελληνικός, αντιχριστιανικός νόµος!
Γι’ αυτό η Ελληνική Λύση ζητάει τέσσερα χρόνια! Εµείς αυτόν
τον νόµο θα τον καταργήσουµε, όταν έρθει η σειρά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι θα καταργηθεί αυτό το έκτρωµα, κύριε Λιβάνιε! Διότι ο

διάβολος κρύβεται στα ψιλά γράµµατα, κύριε της ενσωµάτωσης
και εδώ µιλάτε για εθνική µειονότητα. Πραγµατικά ντροπή! Όλα
τα υπόλοιπα πραγµατικά περισσεύουν. Τι να πει και τι να µην πει
κανείς γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Διαπράττεται ένα εθνικό έγκληµα
σήµερα.

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα του νοµοσχεδίου. Σκεφτείτε, παρα-
καλώ πολύ, τι θα πείτε σε πολύ λίγη ώρα από τώρα που θα συ-

ζητηθεί η ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Θα λογοδοτήσετε
στον ελληνικό λαό! Νοµοθετείτε για εθνική µειονότητα! Δίνετε
µια σοβαρή υπόσταση στον όρο «εθνική µειονότητα». Η Ελλάδα
έχει θρησκευτική µειονότητα, δεν έχει εθνική µειονότητα. Θα
έρθει ο κάθε Σοµαλός, Κογκολέζος, Βιετναµέζος και θα διεκδικεί
εθνική µειονότητα µε αυτά που κάνετε! Δεν βλέπετε πώς έρχεται
µπροστά το έργο ή κάνετε πως δεν το βλέπετε! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Μας το λέτε εσείς!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αυτό λέµε εµείς, εσείς να βγείτε να
πείτε τι εννοείτε µε τον όρο «εθνική µειονότητα», τι εννοείτε στο
άρθρο 8 µε τον όρο «εθνική µειονότητα». 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευτυχώς που εσείς είστε Έλληνες! Εµείς δεν είµαστε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν είπα
ότι δεν είστε Έλληνες! Λέω ότι ή σας ξέφυγε ή ότι δεν πρέπει να
µπει αυτό το κοµµάτι στην ενσωµάτωση της οδηγίας. Εγώ δεν
είπα ότι δεν είστε Έλληνες. Μάλλον δεν ακούτε! Εγώ είµαι υπεύ-
θυνος γι’ αυτά που λέω και όχι γι’ αυτά που καταλαβαίνετε εδώ
µέσα. Ο όρος «εθνική µειονότητα» πρέπει να βγει, κύριε
Υπουργέ! Βγάλτε τον µε µία νοµοτεχνική βελτίωση. Αποσύρετε
τη φράση «εθνική µειονότητα» και αφήστε τα υπόλοιπα όπως
έχουν.

Πάτε καλεσµένος, σας προσκαλούν σε ένα κανάλι, κύριε Λιβά-
νιε! Άλλωστε, τα στελέχη και οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας
έχετε τη χαρά να σας προσκαλούν. Εµείς δεν έχουµε τη χαρά
αυτή, αλλά θα τη νιώσουµε αργότερα. Θα έρθει κάποια στιγµή
και η σειρά µας να πάµε. Ας πούµε λοιπόν, απλά και λαϊκά, ότι
σας πιάνει µια παράκρουση και ξεφεύγετε. Άνθρωπος είστε! Ξέ-
ρετε ότι το ΕΣΡ θα καλέσει σε απολογία το κανάλι και όχι εσάς;
Ξέρετε ότι το ΕΣΡ θα κατηγορήσει και θα επιβάλει πρόστιµο στο
κανάλι και όχι στον καλεσµένο; Ας πούµε, κύριε Σκανδαλίδη, ότι
πηγαίνετε κάπου και σας ξεφεύγει κάτι, λέτε κάτι. Το κανάλι θα
την πληρώσει και όχι εσείς! Από πού κι ως πού; Πώς προστατεύε-
ται, λοιπόν, ένας τηλεοπτικός σταθµός από τον κάθε έναν που
µπορεί να πει το οτιδήποτε; Πώς προστατεύεται; Πείτε µας πώς
προστατεύεται! 

Σας είπαµε για πρόστιµα. Λέτε ότι θα φέρετε νοµοσχέδιο. Δεν
µπορεί τα µεγάλα κανάλια να πληρώνουν τα ίδια πρόστιµα µε τα
µικρά κανάλια της επαρχίας. Αυτό που σας έχουµε πει είναι να
βάλετε την αρχή της αναλογικότητας. Ανάλογα µε τον τζίρο του
κάθε καναλιού να επιβάλλεται πρόστιµο 1,5% επί του τζίρου,
κύριε Σκανδαλίδη! Δεν µπορεί το «TV-PATRA» να πληρώνει τα
ίδια χρήµατα σε ένα πρόστιµο µε αυτά που πληρώνει, για παρά-
δειγµα, το «MEGA». Δεν γίνεται αυτό το πράγµα! Ή το «TV-ΡΟ-
ΔΟΠΗ» που έχει τζίρο 20.000 ευρώ τον χρόνο και δουλεύουν δύο
άνθρωποι, δύο δηµοσιογράφοι. Δεν γίνεται να πληρώσει 300.000
ευρώ πρόστιµο! Πώς θα τα πληρώσει αυτά τα λεφτά;

Πάµε τώρα στο ΕΣΡ. Και εδώ ανάποδα τα κάνουµε πάλι. Το
ΕΣΡ, δηλαδή, αυτή τη στιγµή λειτουργεί τρόπον τινά παράτυπα.
Ερώτηση: Γιατί; Απάντηση: Διότι δεν έχει συσταθεί σε σώµα. Ναι
ή όχι; Ναι. Λείπουν δύο µέλη, βρε παιδιά, έχει δύο µέλη λιγότερα.
Και αντί να ξεκινήσουµε από εκεί, εµείς του δίνουµε κι άλλες αρ-
µοδιότητες. Δηλαδή, όπως σωστά είχαµε µία κουβέντα το πρωί
µε τον Πρόεδρό µας -και θα το πω-, βάζετε το άλογο πίσω από
το κάρο. Το άλογο µπαίνει µπροστά από το κάρο. Εσείς ανάποδα
ξεκινάτε πάλι µε το ΕΣΡ.

Και επειδή µιλάµε για τις αρµοδιότητές του ΕΣΡ, να πούµε ότι
του δίνετε κι άλλες αρµοδιότητες κι άλλες εξουσίες. Συγγνώµη,
αλλά θα σας πω τι έλεγε στις 7 Μαΐου του 2020 στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας ο Πρόεδρος του ΕΣΡ κ. Κουτροµάνος.
Και αυτά είναι τα πρακτικά του ελληνικού Κοινοβουλίου, όχι της
Ελληνικής Λύσης. Ο Πρόεδρος, λοιπόν, του ΕΣΡ έλεγε τα εξής
για τη λειτουργία του ΕΣΡ στις 7 του Μάη σε αυτόν εδώ τον
χώρο, στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας: «Η αίσθηση που
έχω είναι ότι µε την κατάσταση πραγµάτων που υπάρχει είναι σαν
να µε έχει εφοδιάσει κάποιος, σαν να µου έχει δώσει, δηλαδή,
κάποιος νερό και αλεύρι και να φιλοδοξεί να του φτιάξω παντε-
σπάνι. Δεν γίνεται. Αν δεν µπορεί να γίνει καταγραφή του τερά-
στιου όγκου που υπάρχει στα τηλεοπτικά δρώµενα, πώς θα
παρέµβει το ΕΣΡ για να δώσει επί της ουσίας απάντηση…κ.λπ.;».
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Άρα ο άνθρωπος δεν έχει µέσα, δεν έχει και προσωπικό και εµείς
του δίνουµε κι άλλες αρµοδιότητες. Πώς λέγεται αυτό; Στη δική
µας λογική δεν κολλάνε αυτά τα πράγµατα. Πραγµατικά δεν κολ-
λάνε!

Ας µη µιλήσω για τα κανάλια τώρα! Μιλάµε, δηλαδή, για το νο-
µοσχέδιο για τους τηλεοπτικούς σταθµούς, έχουµε µιλήσει τέσ-
σερις φορές σε επιτροπές, φτάσαµε σήµερα στην Ολοµέλεια,
έχουµε δαπανήσει δεκάδες ώρες ο καθένας για να συµβάλουµε
µε τον τρόπο µας στο καλύτερο «αύριο» για τα µίντια της χώρας
και το θέµα είναι ότι τα ίδια τα κανάλια δεν έπαιξαν ούτε δύο
λεπτά ρεπορτάζ γι’ αυτή τη διαδικασία. Σε ποια άλλη χώρα τα
κανάλια θα έµεναν παγερά αδιάφορα απέναντι σε µια νοµοθέ-
τηση που αφορά στα ίδια τα κανάλια; Δεν έπαιξαν τίποτα! 

Γιατί δεν έπαιξαν τίποτα; Διότι είναι σίγουροι ότι θα πάρουν
αυτό που θέλουν στο τέλος. Δεν τους ενδιαφέρει. Θα πάρουν
λεφτά, διότι δυστυχώς νοµοθετείτε υπέρ των ιδιοκτητών κανα-
λιών και όχι των εργαζοµένων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή σάς παρουσίασα µία έκθεση
για το χάλι µας το µαύρο στην Ελλάδα. Τρεις δεκαετίες έχω υπη-
ρετήσει σε αυτόν τον χώρο. Είκοσι οκτώ χρόνια ένσηµα έχω ως
δηµοσιογράφος και ξέρω πώς λειτουργεί το σύστηµα. Τα ελλη-
νικά µέσα ενηµέρωσης είναι τα πιο αναξιότητα του κόσµου.
Έρευνα και στοιχεία του 2018 από την «Pew Research Center»
που έγινε ανάµεσα σε τριάντα οκτώ χώρες σε ολόκληρο τον πλα-
νήτη, έδειξαν ότι η χώρα µας βρίσκεται στην τελευταία θέση που
αφορά στην εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Τελευταίοι! Ουραγοί! 

Μα, είναι λογικό! Δεν βλέπετε τι γίνεται στα κανάλια κάθε
µέρα; Λυπάµαι, θλίβοµαι που το λέω, γιατί είναι ο χώρος µου,
εκεί που γαλουχήθηκα και δούλεψα τίµια στη ζωή µου! Λυπάµαι
για την κατάντια αυτή! Μόλις το 18% θεωρεί ότι τα πολιτικά ζη-
τήµατα παρουσιάζονται αντικειµενικά. Το 25% πιστεύει τις ειδή-
σεις που αφορούν την Κυβέρνηση και τους αξιωµατούχους.
Μόνο το 25%! Το 22% θεωρεί πως οι ειδήσεις µεταδίδονται στη
σωστή τους διάσταση. Μόνο το 22%! Το άλλο 78%, το αντίθετο!
Το 42% -δηλαδή, ούτε οι µισοί Έλληνες- πιστεύουν πως τα νέα
που παρακολουθούν στα δελτία ειδήσεων είναι όντως τα πιο ση-
µαντικά της ηµέρας. Όλοι οι υπόλοιποι θεωρούν ότι δεν είναι τα
πιο σηµαντικά.

Είστε ένας νέος άνθρωπος, σας εκτιµούµε πάρα πολύ και σας
το έχουµε δείξει και σας το έχουµε πει. Ήρθε η ώρα να κάνετε
τη διαφορά εσείς! Πρεσβεύετε µία άλλη γενιά ανθρώπων. Φέρτε
έναν νέο άνεµο, αν µπορείτε και αν σας επιτρέπουν, στο σύ-
στηµα, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Κάντε τη διαφορά εσείς!
Δεν µπορώ να ακούω τώρα «Η ΕΡΤ του ΣΥΡΙΖΑ» ή «Η ΕΡΤ της
Νέας Δηµοκρατίας»! Είναι η ΕΡΤ της κάθε κυβέρνησης! Λυπάµαι
που το λέω, αλλά είναι το φερέφωνο της κάθε κυβέρνησης! Τι
να λέµε τώρα δηλαδή; Επί ΠΑΣΟΚ, ήταν του ΠΑΣΟΚ. Επί συγκυ-
βέρνησης, ήταν της συγκυβέρνησης. Επί Νέας Δηµοκρατίας, επί
ΣΥΡΙΖΑ, κ.λπ.. Όποιος και να πάρει την εξουσία θέλει να διευθύ-
νει και να ελέγξει την ΕΡΤ για δικό του προπαγανδιστικό λόγο.

Βέβαια, εσείς έχετε την πολυτέλεια, εκτός από την ΕΡΤ, να
έχετε κι όλους τους υπόλοιπους τώρα. Αυτό είναι ένα άλλο θέµα.
Εδώ δεν παίρνουµε αναπνοή. Όπου και να γυρίσεις, βλέπεις Νέα
Δηµοκρατία. Υπάρχει πλύση εγκεφάλου! Αυτό είναι φοβερό! Τι
παρουσιάζουν τα άλλα κανάλια; Ό,τι θέλουν αυτοί ή ό,τι τους
λένε να παρουσιάσουν. Μάσκες! Οι µάσκες του παραλόγου!
Στην αρχή, θυµάµαι πριν από οκτώ, δέκα µήνες, έλεγαν «Μη βά-
ζετε µάσκες. Απαγορεύεται. Οι µάσκες κάνουν κακό. Δεν κάνουν
οι µάσκες». Μετά άρχισαν να κάνουν οι µάσκες. Μετά έκαναν οι
υφασµάτινες µάσκες. Μετά δεν έκαναν οι υφασµάτινες µάσκες.
Θυµάµαι τα σποτάκια στην τηλεόραση που έλεγαν: «Θα κόψεις
µε το ψαλιδάκι, θα πάρεις το υφασµατάκι, θα το διπλώσεις στα
δύο, θα το βάλεις από εδώ, θα το φορέσεις εδώ». Μετά «Απαγο-
ρεύονται οι µάσκες αυτές. Δεν κάνουν δουλειά. Κάνουν οι άλλες
οι ιατρικές»! Μετά λένε για δύο µάσκες! Τέσσερις µάσκες, πέντε
µάσκες, ό,τι πουν κάθε µέρα! Τροµοκρατία στον κόσµο! Μάσκες,
µάσκες, µάσκες!

Αυτά γίνονται κάθε µέρα την ώρα που οι άλλοι είναι κλεισµένοι
µέσα στο σπίτι τους! Δεν µπορούν να δουν τους συγγενείς τους,
αλλά στα τηλεοπτικά κανάλια κάθε Σάββατο βράδυ έχει τριάντα

άτοµα να χοροπηδάνε! Και αγκαλιάζονται και φιλιούνται και πί-
νουνε! Πώς γίνεται αυτό, βρε παιδιά; Δηλαδή, θα τρελαθούν στο
τέλος οι Έλληνες! Δεν το καταλαβαίνετε; Βλέπουν την ίδια ώρα
τον Αρχηγό τον δικό σας, τον Πρωθυπουργό µας –διότι είναι της
Ελλάδας- να κάνει βόλτες στην Πάρνηθα ανέµελος και χωρίς µά-
σκες ή να κάνει βαρκάδες στην Κρήτη, να κάνει τσιµπούσια στην
Ικαρία! Όµως, ο άλλος είναι µέσα! «Μην κουνηθείς, µην αναπνεύ-
σεις, φόρα µάσκα και άσε µε εµένα να κάνω βόλτες»! Ακούν κάθε
µέρα από τα κανάλια για τον οικονοµικό Αρµαγεδδώνα που θα
έρθει -γιατί αυτό θα έρθει- αλλά δεν ακούν, όµως, πώς θα ξεπλη-
ρώσουν τα κόµµατα τα δάνειά τους, τα 320 εκατοµµύρια ευρώ!
Δεν ακούν! Ακούνε µόνο πώς αυτοί θα πληρώσουν!

Ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Θέλω να µε συγχωρήσετε σή-
µερα, γιατί πραγµατικά είναι ο τοµέας µου και τον πονάω και στε-
ναχωριέµαι! Θέλω να µε συγχωρήσετε, αν έχω ανεβάσει λίγο
τους τόνους.

Εµείς στην Ελληνική Λύση δίνουµε πολύ µεγάλη σηµασία στην
ηθική. Θεωρώ ότι είναι ένα σηµείο στο οποίο διαφέρουµε, γιατί
εντελώς ανήθικα µετατρέψατε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης σε
φερέφωνα της πολιτικής σας και σε όργανα της προπαγάνδας
σας. Έτσι πιστεύω. Και την ίδια ώρα, ο λαός υποφέρει! Δεν το
καταλαβαίνετε ότι του πυροβολείτε κάθε µέρα τον εγκέφαλο, την
ίδια ώρα που υποφέρει, που βιώνει τη µοναξιά του και την κατά-
θλιψή του κλεισµένος στο σπίτι; Την ίδια ώρα που είναι άνεργος!
Την ίδια ώρα που είναι σε αναστολή εργασίας! Την ίδια ώρα που
τον έχετε εξαναγκάσει να βάλει λουκέτο στο µαγαζί του, που πε-
ριµένει χρόνια να πάρει τη ριµάδα τη σύνταξή του που δούλεψε
σαράντα χρόνια τίµια! Την ίδια ώρα που έχουν φύγει τα παιδιά
του στο εξωτερικό να βρουν µια άλλη τύχη!

Γι’ αυτό είναι τόσο σηµαντικό η πολιτική να έχει γνώµονα την
ηθική και όχι να χαρίζετε την ίδια ώρα που σας περιέγραψα αυτά
εκατοµµύρια στα κανάλια! Διότι αυτό κάνετε! Σήµερα έπρεπε να
πληρώσουν 3,5 εκατοµµύρια ευρώ οι καναλάρχες και θα πληρώ-
σουν 50.000 ευρώ σε ενενήντα έξι άτοκες δόσεις! Ενενήντα έξι
άτοκες δόσεις! Κάντε δόσεις και στα τέλη κυκλοφορίας! Κάντε
δόσεις και στην εφορία που χρωστά ο κόσµος! Γιατί δεν κάνετε
κι εκεί δόσεις; Μόνο στα δάνεια των κοµµάτων σας κάνετε δόσεις
και στα κανάλια; Ο κοσµάκης θα πεθάνει;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τι θα κάνει ο κόσµος, δηλαδή, την ώρα που
είναι έτσι κλεισµένος µέσα να βλέπει ότι τους χαρίζετε 3,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ; Εδώ νοµίζω ότι ξεχειλίζουµε από υποκρισία!

Και τρέχω να προλάβω. Υποστηρίζετε, λέτε, το κοινωνικό κρά-
τος και το κράτος δικαίου. Με ποιον τρόπο; Εγώ θα σας πω τι θα
γίνει στα κανάλια, το ξέρω το έργο επί είκοσι επτά χρόνια.
Υπήρχε όριο ότι έπρεπε να έχει τετρακόσια άτοµα και πλέον θα
πάρει εξωτερικούς συνεργάτες! Έφυγαν οι εξήντα, οι εβδο-
µήντα, οι ογδόντα! Σε κάθε κανάλι! Αν τα κάνετε αυτά πολλαπλα-
σιασµό µε 1.500, 2.000 ευρώ τον µήνα ο καθένας, σε κάθε κανάλι
τα εβδοµήντα άτοµα, πας στα 150.000 ευρώ χιλιάρικα και τον
χρόνο είναι 2 εκατοµµύρια ευρώ δωράκι! Δωράκι και αυτό! Μει-
ώνεται το κόστος!

Επίσης, αναφορικά µε τις αυξήσεις στον πρόεδρο της ΕΡΤ και
τις αυξήσεις στον πρόεδρο του ΑΠΕ, µπορεί να φτάσουν οι απο-
λαβές τους, λέει, όσες είναι αυτές του Προέδρου Αρείου Πάγου! 

Μιλάµε για πολυφωνία στο νοµοσχέδιο αυτό. Εδώ γελάνε και
οι πέτρες! Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά ποια πολυφωνία; Για
ποια δεοντολογία, για ποια πολυφωνία, για ποια εγκυρότητα µι-
λάµε; Νοµίζετε ότι ο κόσµος δεν βλέπει τι γίνεται στα κανάλια;
Δεν βλέπει τα ρεπορτάζ που προωθούν το µπόλιασµα κάθε µέρα
της χώρας µας µε τους λαθροµετανάστες; Δεν βλέπει τα ρεπορ-
τάζ που ετοιµάζουν το έδαφος για το νέο εθνικό έγκληµα της
Χάγης; Κάθε µέρα υπάρχει ρεπορτάζ «Η Χάγη είναι η µόνη
λύση». Σιωπάτε που είναι η µόνη λύση! Δεν µας τα είπατε αυτά
που είναι η Χάγη η µόνη λύση! Το φθάνετε στο «µη παραπέρα»
και µετά «Ή πόλεµο ή Χάγη». Και φυσικά, Χάγη! Ποιος θέλει πό-
λεµο; Αυτά κάνετε κάθε µέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να µιλήσουµε για τα ρεπορτάζ που το πάνε από εδώ και από
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εκεί κάθε µέρα τεχνηέντως για την υποχρεωτικότητα του εµβο-
λίου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε σιγά-
σιγά, κύριε Χήτα, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω σε ενάµισι λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

Και αυτό το κάνετε. Λέτε ότι «δεν θα µπορείς να ταξιδέψεις»,
«δεν θα πας κινηµατογράφους», «πιστοποιητικό εµβολιασµού».
Σιγά-σιγά το περνάτε! 

Κάντε νόµο, κύριε Λιβάνιε, µε υποχρέωση στα κανάλια να κα-
λούν εκπροσώπους όλων των κοµµάτων. Νόµο! Δεν µπορεί το
Κίνηµα Αλλαγής –άσε την Ελληνική Λύση- να µην εκπροσωπείται,
σύµφωνα τουλάχιστον µε τα ποσοστά του, τους Βουλευτές του
και τη δύναµή του! Το ίδιο και για τον ΣΥΡΙΖΑ, το ίδιο και για το
ΜέΡΑ25, το ίδιο για το Κοµµουνιστικό Κόµµα ή για την Ελληνική
Λύση!

Κύριε Λιβάνιε, το ξέρετε ότι δεν έχουµε πάει σε κανάλι;
Κύριε Μπουκώρο, δεν έχω πάει σε τηλεοπτικό σταθµό ενάµιση

χρόνο Βουλευτής! Τριάντα χρόνια δηµοσιογράφος και δεν µε
έχει καλέσει ένας, που τους ξέρω όλους! Μου λένε «Κώστα, τι
να κάνουµε; Δεν µπορούµε να σε καλέσουµε. Καλό παιδί είσαι,
σε ξέρουµε, αλλά δεν µπορούµε να σε καλέσουµε. Τι να κά-
νουµε;».

Και πάµε στο σκάνδαλο της ΕΡΤ, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να
ακουστεί αυτό, γιατί ξέρω ότι είστε ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµέ-
νος. Το σκάνδαλο αυτό αφορά το ανταποδοτικό τέλος που ορίζει
τι θα κάνει η ΕΡΤ, αν δεν πληρωθεί το ανταποδοτικό τέλος της
ΕΡΤ. Μας έρχεται ο λογαριασµός της ΔΕΗ που λέει «ΕΡΤ: 35
ευρώ». Αν δεν το πληρώσετε, Έλληνες, αυτό το πράγµα, θα γί-
νονται κατασχέσεις και πλειστηριασµοί. Η ΔΕΗ και οι εταιρείες
που θα προµηθεύουν το ηλεκτρικό ρεύµα, θα στέλνουν τις λίστες
στην ΕΡΤ µε αυτούς που δεν πλήρωσαν το τέλος, για να µπορέ-
σουν να προχωρήσουν σε κατασχέσεις!

Το καταλαβαίνετε τι πάτε να κάνετε; Σε αυτούς που δεν πλη-
ρώνουν το ανταποδοτικό τέλος της ΕΡΤ θα τους κόψετε το
ρεύµα και θα τους κάνετε πλειστηριασµούς; Δεν γίνονται αυτά
τα πράγµατα!

Νοµίζω –και κλείνω µε αυτό- ότι δεν είµαστε στον σωστό
δρόµο.

Κύριε Λιβάνιε, γνωρίζετε –και το λέω έντιµα- ότι σας θεωρώ
έντιµο άνθρωπο και έντιµο πολιτικό. Βγάλτε από µέσα από το νο-
µοσχέδιο αυτό τη λέξη «εθνική µειονότητα».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για τι πράγµα ζητάτε

τον λόγο τώρα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Για ορισµένες διευκρινίσεις για θέ-

µατα που αγγίζουν τις πλέον ευαίσθητες χορδές του ελληνικού
λαού, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να διευκρινίσουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητέ Χρήστο,
επειδή θα µιλήσεις επί της αντισυνταγµατικότητας και η αντισυν-
ταγµατικότητα από την Ελληνική Λύση βασίζεται ακριβώς πάνω
στο άρθρο 8, σε παρακαλώ τότε –θα σου δώσω λίγο χρόνο πα-
ραπάνω- να αναπτύξεις και αυτό το πράγµα. Να µη διακόψουµε
τη ροή τώρα. Έχει µείνει η κ. Μπακαδήµα µόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είχα σκοπό, ούτως ή άλλως, να
αναφερθώ ούτε σε πρόσωπα ούτε σε κόµµατα. Για τους ΟΤΑ
είναι. Όµως, νοµίζω ότι ορισµένα πράγµατα τα οποία ακούστη-
καν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα τα πείτε στην οµι-
λία σας επί της αντισυνταγµατικότητας. Επ’ αυτού του άρθρου
είναι η ένσταση αντισυνταγµατικότητας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη διακόψουµε τώρα

τη ροή, σας παρακαλώ, για να µπορέσουµε να τελειώσουµε
νωρίς απόψε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, αλλά αυτά
πρέπει να απαντώνται άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ συµφωνώ µαζί
σας, γιατί το διάβασα το άρθρο αυτό. Δεν αναγνωρίζεται καµµία
εθνική µειονότητα. Άλλο πράγµα λέει.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μπακαδήµα.
Ορίστε, κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κι

εγώ από το άρθρο 8 για έναν άλλο λόγο. Θα ξεκινήσω από το
άρθρο 8 και το σηµείο που προκάλεσε θύελλα αντιδράσεων από
ανθρώπους της τέχνης, µε αποτέλεσµα να έχουµε δηλώσεις του
κυρίου Υπουργού ότι θα αφαιρεθεί κάθε στοιχείο που θα µπο-
ρούσε να αφήσει την υπόνοια ότι νοµοθετούµε ενός είδους λο-
γοκρισία σήµερα.

Φαίνεται, λοιπόν –αν και περιµένουµε να δούµε ακριβώς τις νο-
µοτεχνικές για να τοποθετηθούµε εκ νέου µε µεγαλύτερη λεπτο-
µέρεια- ότι προς ώρας η κερκόπορτα που είχατε ανοίξει, κλείνει,
γιατί –ας είµαστε ξεκάθαροι- όλες αυτές οι αντιδράσεις που ξε-
κίνησαν, ούτε ξεκίνησαν από µία ανυπόστατη φήµη ούτε από
ενός είδους µικροπολιτική καταγγελία.

Τόσο η «Support Art Workers», όσο και άλλα σωµατεία, κατήγ-
γειλαν όλες τις προηγούµενες ηµέρες την προσπάθεια φίµωσης
της τέχνης, καθώς στην πρότερη µορφή του το άρθρο 8 του σχε-
δίου νόµου συνδεόταν ευθέως –και θα πρέπει να µπορούµε να
πούµε τα πράγµατα έτσι ακριβώς όπως είναι- µε τον «τροµο-
νόµο», παραχωρώντας τη δυνατότητα για αυθαίρετες διώξεις και
καταδίκες καλλιτεχνών από εκείνους που θα µπορούσαν να απο-
φασίσουν κατά την κρίση τους τι σηµαίνει «υποκίνηση σε τροµο-
κρατία».

Θεωρούµε πως είναι θετικό ως πρώτο βήµα η τροποποίηση.
Θα επαναλάβω ότι αναµένουµε να δούµε το τελικό κείµενο.

Όµως, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, µε την αλλαγή,
µε την όποια τροποποίηση και αν γίνει, ακόµη και αν αφαιρεθεί
το άρθρο 8 εξ ολοκλήρου από το υπό συζήτηση νοµοθέτηµα, δεν
ακυρώνεται η αρχική πολιτική σας πρόθεση, αφού µε αυτή σας
την κίνηση επιβεβαιώνεται πλέον περίτρανα η ενδόµυχη πολιτική
επιθυµία της Νέας Δηµοκρατίας να επιβάλει περιορισµούς και
να µειώσει την καλλιτεχνική ελευθερία, συρρικνώνοντας την αυ-
τονοµία των καλλιτεχνών και τη δυνατότητα έκφρασης των αν-
θρώπων της τέχνης.

Και, φυσικά, καθώς µιλάµε για ενσωµάτωση οδηγίας, δεν µπο-
ρούµε να µη σχολιάσουµε και τη µικρή, αλλά ειδοποιό διαφορά,
µεταξύ του αρχικού κειµένου της οδηγίας και της δικής σας µε-
ταφοράς, όπως αυτή γίνεται στο παρόν νοµοσχέδιο µε την προ-
σθήκη της λέξεως «ιδίως». Μιλάµε για µία λέξη που µπήκε από
εσάς –δεν υπήρχε στο αρχικό κείµενο- και µία λέξη που διευρύνει
την περιπτωσιακή βεντάλια για να οδηγηθούµε πράγµατι σε απο-
κλεισµούς και φίµωση της ελευθερίας της τέχνης.

Ας περάσουµε τώρα στα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου
που συνολικά αποτελείται από πενήντα τέσσερα άρθρα, τα οποία
χωρίζονται σε δύο µέρη. Το πρώτο αφορά την ενσωµάτωση της
κοινοτικής οδηγίας και το δεύτερο τις λοιπές διατάξεις.

Η οδηγία αποτελείται από έντεκα κεφάλαια και τριάντα έξι
άρθρα. Σκοπός της είναι η εναρµόνιση της εθνικής νοµοθεσίας
για τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων, τον συντονισµό ορι-
σµένων νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων
των κρατών-µελών της Ένωσης σχετικά µε την παροχή υπηρε-
σιών αυτού του είδους.

Ας περάσουµε, λοιπόν, να δούµε ορισµένα επιµέρους άρθρα
που παραµένουν κοµµάτι της οδηγίας από λίγο πιο κοντά.

Γίνεται µεγάλος λόγος για την προστασία των ανηλίκων, η
οποία συµφωνούµε όλοι πως θα πρέπει να ενισχυθεί. Όµως, δεν
βλέπουµε να διασφαλίζεται επαρκώς, καθώς µένουν αρκετά
γκρίζα σηµεία στο κείµενο που έχουµε στα χέρια µας, όπως για
παράδειγµα στο άρθρο 9. Οι υπηρεσίες οπτικοακουστικών
µέσων που ενδέχεται να είναι επιβλαβείς για τη σωµατική, ψυχική
ή ηθική ανάπτυξη των ανηλίκων παρέχονται κατά τρόπο που να
διασφαλίζει ότι υπό κανονικές συνθήκες οι ανήλικοι δεν θα τις
ακούν ούτε θα τις βλέπουν.

Αλήθεια, πώς ορίζονται οι κανονικές συνθήκες; Πώς µπορεί να
διασφαλιστεί, δηλαδή, ότι αυτή η διάταξη θα εφαρµοστεί και τε-
λικά θα προστατεύονται οι ανήλικοι και τα µικρά παιδιά από όλα
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αυτά που µπορούν να δουν στην ελληνική τηλεόραση και που,
δυστυχώς, δεν µπορούµε να πούµε ότι χαίρουν ποιότητας;

Πάµε λίγο παρακάτω. Στο ίδιο άρθρο αναφέρεται ότι απαγο-
ρεύεται η παρουσίαση ανήλικου δράστη αξιόποινων πράξεων.
Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η παρουσίαση ανηλίκων που εµπί-
πτουν στις περιπτώσεις του προηγούµενου εδαφίου, εφόσον
αυτή είναι αναγκαία για την ενηµέρωση του κοινού και δεν προ-
καλεί βλάβη στην προσωπικότητα του ανήλικου.

Δεν βρίσκετε ότι υπάρχει µία αντίφαση; Από τη µία έχουµε την
απαγόρευση παρουσίασης ανηλίκου δράστη και στο ίδιο άρθρο
λίγο παρακάτω έχουµε κατ’ εξαίρεση να επιτρέπεται η παρου-
σίαση.

Πάµε λίγο παρακάτω, στις διατάξεις που αφορούν την προ-
σβασιµότητα. Το είπα και στην Επιτροπή, το λέω και στην Ολο-
µέλεια. Με το να κάνουµε επίκληση στη βούληση και στην καλή
προαίρεση των παρόχων υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας που
λέµε ότι οφείλουν να αυξάνουν συνεχώς και προοδευτικά την
προσβασιµότητα και να αναπτύσσουν σχέδια αύξησης αυτής,
κάτι τέτοιο δεν βοηθάει, δεν διαφυλάσσει και δεν έρχεται να ορί-
σει και να διευκολύνει την προσβασιµότητα των συµπολιτών µας
µε αναπηρία, που θεωρώ ότι για όλους µας είναι αδιαπραγµά-
τευτη και θα πρέπει να καταστεί υποχρεωτική.

Προχωράµε στο άρθρο 17 που θα νοµοθετήσει φόρο 1,5% στο
Netflix. Θα σας θυµίσω, όπως έκανα και στην επιτροπή –και θα
επαναφέρουµε τροπολογία που έχουµε καταθέσει και σε προ-
ηγούµενες συνεδριάσεις- την τροπολογία του ΜέΡΑ25 για τη φο-
ρολόγηση των µεγάλων πολυεθνικών κολοσσών που πλουτίζουν
από υπηρεσίες που προσφέρουν εντός της χώρας µας αυτού
του είδους, χωρίς να πληρώνουν ούτε ένα ευρώ σε φόρους.

Εµείς, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία, αυτό που λέµε εξαρ-
χής είναι ότι θα πρέπει να νοµοθετηθεί οριζόντια φορολόγηση
των FANGS –Facebook, Amazon, Netflix, Google και Spotify- µε
4%. Είναι ένα βήµα που έχει ήδη γίνει σε αρκετές χώρες, στο
Ηνωµένο Βασίλειο, στη Γαλλία και όχι µόνο. Το ποσό που θα συγ-
κεντρωθεί από αυτή την οριζόντια φορολόγηση προτείνουµε να
δοθεί στον τοµέα του πολιτισµού, έναν τοµέα που έχει κτυπηθεί
ανελέητα από την πανδηµία που ακόµη περνάµε.

Παρακαλώ και τον Υπουργό να κάνει δεκτή την τροπολογία,
αλλά και τους συναδέλφους να τη στηρίξουν, γιατί δεν µιλάµε
για ένα µόνο δηµοσιονοµικό µέτρο, αλλά για ένα βήµα ισότητας,
ισονοµίας, δικαιοσύνης και δηµοκρατίας.

Προχωρώντας στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, µπο-
ρούµε χωρίς καµµία αµφιβολία να δούµε πως είναι ένα σύνολο
ρυθµίσεων -αν εξαιρέσουµε ορισµένες διορθωτικές αλλαγές που
έγιναν λόγω κυρίως αντιδράσεων- ένα µπουµπούκι που δηµιουρ-
γεί ένα δώρο της Κυβέρνησης προς τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, που όχι µόνο τη στηρίζουν άκριτα όλο αυτό το διάστηµα,
αλλά το κάνουν καλύπτοντας τη σκανδαλώδη διαχείριση της παν-
δηµίας εκ µέρους της, τόσο στο επίπεδο της δηµόσιας υγείας,
όσο και στο επίπεδο της οικονοµίας.

Επιπλέον, το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου έρχεται να κάνει
επίσης δώρο µέσω µιας σειράς ρουσφετολογικών διευθετήσεων
στο ΕΣΡ, στην ΕΤ και στο ΑΠΕ.

Πάµε στο άρθρο 41. Μπορεί η Κυβέρνηση να µην προχώρησε
στην κατάργηση της υποχρέωσης για απασχόληση τετρακοσίων
εργαζοµένων ανά κανάλι, αλλά σύµφωνα µε τη νέα διάταξη,
στους τετρακόσιους θα περιλαµβάνεται και προσωπικό που ερ-
γάζεται σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις, όπως για παράδειγµα οι
εταιρείες παραγωγής, έστω και αν δεν µπορεί αυτό να υπερβαί-
νει το 15% του συνόλου του προσωπικού. Με άλλα λόγια –το
είπαν κι άλλοι συνάδελφοι πριν- µιλάµε για µείον εξήντα άτοµα
για κάθε µέσο. Εποµένως µετά πάµε σε έναν πραγµατικό αριθµό
τριακοσίων σαράντα εργαζοµένων ανά κανάλι και όχι τετρακο-
σίων.

Άρα µπορούµε µόνο να φανταστούµε, µόλις θα αρχίσει να
ισχύει αυτό το νοµοσχέδιο µετά τη δηµοσίευσή του σε ΦΕΚ,
πόσοι εργαζόµενοι θα βρεθούν στον δρόµο και πόσες οικογέ-
νειες θα βρεθούν σε εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση, ειδικά µε
δεδοµένο ότι περνάµε και µία πανδηµία που έχει κτυπήσει και
έχει προκαλέσει εξαιρετικά δυσχερείς οικονοµικές επιπτώσεις
για όλους τους πολίτες.

Στο άρθρο 42, υπάρχει έκπτωση που αγγίζει το 100% -για την
ακρίβεια, είναι 98,6%- στα χρήµατα που οφείλουν να καταβάλουν
για το 2020 τα κανάλια ως αντίτιµο για τις άδειες εθνικής εµβέ-
λειας.

Ειδικότερα, η Κυβέρνηση έρχεται να µειώσει τη δόση που
οφείλει να καταβάλει κάθε κανάλι για το 2020 από τα 3,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ µόλις στις 50 χιλιάδες ευρώ, ενώ παρέχεται επιπλέον
διευκόλυνση στα κανάλια τα οποία θα µπορούν πλέον να κατα-
βάλλουν σε περισσότερες δόσεις το αντίτιµο για τη δόση του
2021. Πρόκειται για ένα ξεκάθαρο δώρο στους ολιγάρχες και
στους ιδιοκτήτες των συστηµικών µέσων.

Σίγουρα τα κανάλια κτυπήθηκαν στην περίοδο της πανδηµίας
και κυρίως τα περιφερειακά φυσικά. Σίγουρο είναι όµως ότι τα
στηρίξατε αφειδώς και άκριτα µε τις λίστες Πέτσα. Τα κανάλια
και γενικότερα και άλλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης έλαβαν χρή-
µατα για να προβάλλουν µηνύµατα που αφορούν τη δηµόσια
υγεία, κάτι που θα έπρεπε να το κάνουν αφιλοκερδώς και όχι να
συζητάµε για τεράστια ποσά που θα µπορούσαν να έχουν διοχε-
τευθεί και να έχουν δοθεί στους ανθρώπους που εργάζονται σε
κλάδους που έχουν κτυπηθεί. Δεν είναι δυνατόν να χαρίζουµε
από τη µία στους ιδιοκτήτες καναλιών στο 100% σχεδόν το ποσό
της ετήσιας δόσης και άνθρωποι που εργάζονται στο λιανεµπό-
ριο, στην εστίαση, στον τουρισµό να πρέπει να περάσουν µε 3
έως 4 ευρώ την ηµέρα, στην καλύτερη περίπτωση που αυτοί οι
άνθρωποι µπορούν να πάρουν το 534 ευρώ της ενίσχυσης και
δεν έχουν δουλέψει µε συµβάσεις µίας ηµέρας, δύο ηµερών ή
µε αδήλωτη εργασία και άρα δεν έχουν λάβει ούτε αυτά τα 534.
Εσείς, αντί να βοηθήσετε και να στηρίξετε αυτούς, επιλέγετε να
κάνετε δώρο το ποσό της φετινής άδειας στα κανάλια. 

Το άρθρο 43 έρχεται και αυτό να περάσει µία ευνοϊκή διάκριση
υπέρ των έξι µεγάλων τηλεοπτικών σταθµών αναφορικά µε µελ-
λοντική άδεια παροχής συνδροµητικών υπηρεσιών µέσω επί-
γειου σήµατος.

Το άρθρο 45; Ένα ακόµη δώρο στα γαλάζια στελέχη σας. Πλή-
ρης απελευθέρωση των αποδοχών των επικεφαλής της ΕΡΤ και
του ΑΠΕ, καθώς και αυξηµένα µισθολόγια για στελέχη της ΕΡΤ,
καθώς πλέον οι αποδοχές θα ορίζονται µε ΚΥΑ. Επίσης, ορίζεται
ότι το ΕΣΡ µε δική του απόφαση έχει τη δυνατότητα να ορίσει το
ύψος των πρόσθετων αµοιβών των πάσης φύσεως επιτροπών και
οµάδων εργασίας που θα συγκροτεί. Δίνεται, δηλαδή, η δυνατό-
τητα για υψηλές επιπλέον αµοιβές σε γαλάζια στελέχη που εξυ-
πηρετούν και συνδράµουν την Κυβέρνηση στο έργο της
παραπλάνησης του ελληνικού κοινού, των Ελλήνων πολιτών, τη
στιγµή που οι συνάνθρωποί µας -το είπα και πριν- αγωνιούν και
πραγµατικά προσπαθούν να περάσουν µέρα µε τη µέρα, να στη-
ρίξουν την οικογένειά τους.

Τελικά φαίνεται πως λεφτά υπάρχουν, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, αλλά υπάρχουν µόνο για τα δικά σας παιδιά. Οι
υπόλοιποι άνθρωποι θα ζουν προσπαθώντας να ξεπεράσουν την
πανδηµία µε τη δική σας φιλανθρωπία και µε όποια στήριξη θέ-
λετε να τους δώσετε.

Η ιδεολογία της Νέας Δηµοκρατίας, ο ιδεολογικός προσανατο-
λισµός της πραγµατικά διαπνέει το υπό συζήτηση νοµοθέτηµα και
κανείς δεν µπορεί να πει το αντίθετο. Άρθρο έρχεται να κτίσει και
να προσθέσει στο οικοδόµηµα που ξεκίνησε ο κ. Πέτσας µε τις λί-
στες του. Πρόθεση για περιστολή της καλλιτεχνικής ελευθερίας,
δώρα σε ολιγάρχες και γαλάζια στελέχη, που εφαρµόζουν µε τον
καλύτερο τρόπο τις επιταγές της Κυβέρνησης και της Νέας Δη-
µοκρατίας είτε αυτός είναι ο στραγγαλισµός της πολυφωνίας, µε
τη Νέα Δηµοκρατία να λαµβάνει τη µερίδα του λέοντος σε χρόνο
προβολής και το ΕΣΡ να το θεωρεί φυσιολογικό, ένα ΕΣΡ, που, ας
είµαστε ειλικρινείς, έχει πάψει να επιτελεί τον συνταγµατικά θε-
σµοθετηµένο ρόλο του από καιρό, αλλά εκτελεί µε περισσό ζήλο
τις οδηγίες της Κυβέρνησης. Βέβαια από την άλλη δεν µπορούµε
να µην αναφερθούµε στη χειραγώγηση της ΕΡΤ µε ανυπόγραφες
οδηγίες για τη µη προβολή πλάνων επικαιρότητας, όπως το ταξίδι
του Πρωθυπουργού στην Ικαρία ή τα πλάνα που έδειχναν τον κ.
Λιγνάδη δίπλα στο πρωθυπουργικό ζεύγος, κινήσεις που δείχνουν
ξεκάθαρα ένα και µόνο πράγµα: την αγωνιώδη και αγόγγυστη
προσπάθειά σας όχι µόνο να ελέγξετε τις ειδήσεις, αλλά και να
χειραγωγήσετε τη συλλογική µνήµη των πολιτών.
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Κύριε Υπουργέ, όπως σας είπα -και κλείνω µε αυτό- από την
πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, σας αξίζουν συγχαρητήρια
και θα πρέπει να σας τα δώσει η Νέα Δηµοκρατία όχι µόνο γιατί
ακολουθείτε πιστά τα βήµατα του προκατόχου σας, αλλά κυρίως
γιατί καταφέρνετε να πετάτε µε τόσο εύστοχο τρόπο την µπάλα
στην εξέδρα αποπροσανατολίζοντας τη συζήτηση από τα πραγ-
µατικά γεγονότα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για µισό λεπτό, την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Καταφέρατε να περιορίσετε τη δηµόσια συζήτηση σε µόνο

ορισµένα σηµεία του νοµοσχεδίου, τα οποία είναι εξόχως σηµαν-
τικά από τη µία, αλλά από την άλλη αύριο το πρωί, µε δεδοµένη
και την πολύ µικρή σηµασία που έδωσαν τα µέσα στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, ελάχιστοι θα έχουν ενηµερωθεί και θα ξέρουν
τα δώρα που έχετε κάνει, τις εκπτώσεις και τις επιπλέον αµοιβές.

Εµείς ως ΜέΡΑ25 θα είµαστε πάντα εδώ για να µιλάµε για όλα
εκείνα που εσείς θέλετε να µην ακουστούν, για να φωνάζουµε
για την ανάγκη πολυφωνίας, που δεν σας συµφέρει, αλλά ούτε
και την επιθυµείτε, για να αναδεικνύουµε τις γαλάζιες προσπά-
θειες νοµοθέτησης αντιδηµοκρατικών και αντισυνταγµατικών
πρακτικών, που έχουν θύµατα τους πολίτες, αλλά και την ίδια τη
δηµοκρατία. Και σε αυτές τις προσπάθειες να είστε σίγουρος,
κύριε Υπουργέ, και να είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι της Συµ-
πολίτευσης, ότι θα µας βρίσκετε πάντα απέναντί σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είχα πει, µπαίνουµε

τώρα στη συζήτηση των δύο ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας.
Η Βουλή θα αποφανθεί και θα εφαρµόσουµε την παράγραφο 2
του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. Όπως ξέρετε,
έχουν δικαίωµα να µιλήσουν ο λέγων, ο αντιλέγων και οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι και βέβαια ο αρµόδιος Υπουργός, για πέντε λεπτά ο
καθένας.

Θα ξεκινήσουµε µε την κ. Αδαµόπουλου από το ΜέΡΑ25, µετά
θα πάµε στον κ. Μυλωνάκη από την Ελληνική Λύση ως λέγοντες
και θα συνεχίσουµε µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα, το Κίνηµα Αλ-
λαγής, τον ΣΥΡΙΖΑ, τη Νέα Δηµοκρατία και τον Υπουργό.

Κυρία Αδαµοπούλου έχετε τον λόγο, για πέντε λεπτά.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όπως βλέπουν οι συνάδελφοι στο έγγραφο που τους έχει δια-

νεµηθεί, έχουµε καταθέσει ένσταση αντισυνταγµατικότητας επί
των άρθρων 4 παράγραφος 3, 4 παράγραφος 5, 11, 17 παράγρα-
φος 6, 20 παράγραφος 3, 31 παράγραφος 5 και 6 και 35 του νο-
µοσχεδίου. Θεωρούµε ότι αυτά τα άρθρα αντίκεινται, έρχονται
σε ευθεία αντίθεση µε το άρθρο 101Α του Συντάγµατος σχετικά
µε την προσωπική αλλά και λειτουργική ανεξαρτησία που διέπει
το ΕΣΡ ως ανεξάρτητη αρχή. Κι αυτό διότι βλέπουµε ότι αφαι-
ρούνται από το ΕΣΡ βασικές αρµοδιότητες ελέγχου και επο-
πτείας των παρόχων υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων. Αυτές
οι αρµοδιότητες οφείλουν να ανήκουν -και ανήκουν βάσει του
Συντάγµατος- στο ΕΣΡ το οποίο υπόκειται σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο και αναφέρεται βάσει του Κανονισµού της Βουλής στην
αρµόδια Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Βλέπουµε τώρα
αυτές οι αρµοδιότητες να αφαιρούνται και να εκχωρούνται στη
Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, η οποία συν-
τονίζεται και λογοδοτεί στον αρµόδιο Υπουργό. Δηλαδή βλέ-
πουµε ότι αυτές οι αρµοδιότητες εκχωρούνται στην εκτελεστική
εξουσία και µε αυτόν τον τρόπο για πολλά ζητήµατα θα πρέπει
πλέον το ΕΣΡ να αναφέρεται όχι στην αρµόδια Βουλή αλλά στον
αρµόδιο Υπουργό.

Παραβιάζεται, λοιπόν, ο ρόλος του ΕΣΡ, ο οποίος θα έπρεπε
να είναι ο ρόλος διασφάλισης της διαφάνειας και της πολυφω-
νίας. Αυτό βεβαίως -θα κάνω µία πολύ σύντοµη παρένθεση και
τελειώνω- το βλέπουµε πρακτικά να µην εφαρµόζεται διότι
έχουµε έναν απαράδεκτο και αντιδηµοκρατικό εναγκαλισµό του
ΕΣΡ µε την εκτελεστική εξουσία, δεδοµένου ότι δεν ασκεί τον
ρόλο του να εποπτεύει, να ελέγχει και να επιβάλλει κυρώσεις στα
µέσα τα οποία έχουν αποκλείσει την Αντιπολίτευση -κυρίως τα

κόµµατα της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης- από την τηλεοπτική εκ-
προσώπηση και έτσι δηµιουργούνται πολλά ζητήµατα δηµοκρα-
τικά.

Καλούµε, λοιπόν, την Αντιπολίτευση να υπερψηφίσει την έν-
στασή µας και ζητάµε από τον Υπουργό να αποσύρει τις επίµα-
χες διατάξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κυρία Αδα-

µοπούλου, και για τη συντοµία σας.
Προχωράµε τώρα στον δεύτερο λέγοντα που είναι εκ µέρους

της Ελληνικής Λύσης ο κ. Αντώνιος Μυλωνάκης.
Κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η Ελληνική Λύση, κύριε Υπουργέ, κατέθεσε µία αίτηση αντι-

συνταγµατικότητας για το άρθρο 8 του παρόντος νοµοσχεδίου:
Απαγόρευση υποκίνησης σε βία ή µίσος και δηµόσιας πρόκλη-
σης σε τροµοκρατικό έγκληµα. Λέει ότι οι υπηρεσίες οπτικοα-
κουστικών µέσων δεν πρέπει να εµπεριέχουν υποκίνηση σε βία
ή µίσος εναντίον οµάδας κ.λπ.. Μέσα σε αυτά αναφέρεται σε
ιδιότητα µέλους εθνικής µειονότητας.

Το ελληνικό Σύνταγµα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν µιλάει για εθνικές µειονότητες στην Ελλάδα. Όµως
επειδή ακούστηκε και από την πλευρά της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας ότι είναι ενσωµάτωση της οδηγίας, θέλω να θυµίσω ότι
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν εθνικές µειονότη-
τες. Η Ελλάδα δεν έχει εθνική µειονότητα. Στην Ελλάδα, στην
πατρίδα µας αναγνωρίζεται µία µόνο µειονότητα και αυτή είναι
η ελληνική µουσουλµανική µειονότητα. Άρα µόνο µια θρησκευ-
τική µειονότητα. Γιατί ανοίγουµε, λοιπόν, τον ασκό του Αιόλου; 

Θέλω να πω επίσης ότι για εθνοτικό αυτοπροσδιορισµό µιλάει
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία έρχεται να συµφωνήσει
µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε εθνοτικό αυτοπροσδιορισµό
-και γνωρίζουµε όλοι πού το πάει το θέµα- και µιλάει τώρα πλέον
καθαρά για εθνική µειονότητα. Αυτό τι είναι; Είναι βούτυρο στο
ψωµί των φανατικών µουσουλµάνων της Θράκης, οι οποίοι µι-
λούν για τουρκική µειονότητα. Να µην παίζουµε µε τις λέξεις.
Άρα συµφωνεί η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση µε τον Ερντο-
γάν; 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς καλούµε, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι
είναι πάρα πολύ απλό και λογικό και σοβαρό αυτό που λέµε,
πάρα πολύ σοβαρό, είναι εθνικό θέµα, άµεσα να αποσύρετε από
το άρθρο 8 αυτή τη φράση. Τίποτα άλλο. Τη φράση, δηλαδή,
«ιδιότητας µέλους εθνικής µειονότητας». Δεν έχουµε λόγο κανέ-
ναν να βάζουµε µέσα στην πατρίδα µας προβλήµατα τα οποία
δεν υπήρχαν µέχρι χθες, προσπαθούν να υπάρξουν σήµερα και
αύριο θα γίνουν χειρότερα. Και καλούµε όλη την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία να υπερψηφίσει αυτή την αίτηση αντισυνταγµατικότητας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε τώρα

κατ’ αντίστροφη φορά.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε µε την έν-

σταση αντισυνταγµατικότητας που κατατέθηκε από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25, µε την έννοια ότι µε τις
υπάρχουσες διατάξεις του νοµοσχεδίου επιδεινώνεται ακόµη πε-
ρισσότερο η κατάσταση που υπάρχει όσον αφορά τον έλεγχο
του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου και συγκεντρώνονται ακόµη περισ-
σότερες αρµοδιότητες στην εκάστοτε κυβέρνηση και τον αρµό-
διο Υπουργό. 

Αυτό που δεν υιοθετούµε ως αιτιολογία, είναι ότι σήµερα µε
το υπάρχον καθεστώς υπάρχει η οποιαδήποτε ανεξαρτησία του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης είτε λειτουργική είτε προ-
σωπική. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως ανεξαρτησία. Καµµία.
Αυτή τη στιγµή το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης λειτουρ-
γεί, όπως σωστά είπε και ο Μανώλης Συντυχάκης, ως αρχή νοµι-
µοποίησης της ασυδοσίας και της αυθαιρεσίας των καναλαρχών,
µε βάση και το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει. 

Πριν λίγο καιρό ήρθε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
της Βουλής ο πρόεδρος του ΕΣΡ και παρέθεσε στοιχεία, έκθεση
του ΕΣΡ και για τα έτη 2018 και 2019. Ήταν εµφανές σε αυτές
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τις εκθέσεις ποια είναι η κατανοµή όσον αφορά τα πολιτικά κόµ-
µατα. Τη µερίδα του λέοντος -και παραπάνω- το εκάστοτε κυβερ-
νητικό κόµµα και ο δικοµµατισµός και όλοι οι υπόλοιποι πολύ
κάτω, ακόµη και από αυτά τα ποσοστά που έχουν µε βάση το
εκλογικό τους ποσοστό και ιδιαίτερα το ΚΚΕ.

Τι κάνει το ΕΣΡ, κύριε Υπουργέ; Να σας το πούµε και αυτό.
Οχυρώνεται πίσω από µια απαράδεκτη απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας -είναι η απόφαση 27/2020- η οποία εκδόθηκε για
να ακυρωθούν πρόστιµα που είχαν επιβληθεί σε κανάλια για την
αποσιώπηση και τη µη ορθή κατανοµή του τηλεοπτικού χρόνου
όσον αφορά το ΚΚΕ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει την Προ-
εδρική Έδρα ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Η απόφαση αυτή του Συµβουλίου της Επικρατείας ήρθε τότε
να ακυρώσει τα πρόστιµα και διαµόρφωσε µία νοµολογία σύµ-
φωνα µε την οποία η κατανοµή στα πολιτικά κόµµατα δεν θα πρέ-
πει να γίνεται µε βάση το ποσοστό τους, αλλά µε βάση τι
θεωρείται από τη δηµοσιογραφική δεοντολογία ως γεγονότα
άξια µετάδοσης. Ο ορισµός του υποκειµενισµού και της αυθαι-
ρεσίας αποτυπωµένη στη νοµολογία του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Και τι κάνει το ΕΣΡ; Οχυρώνεται πίσω από αυτή την
απόφαση για να µην κάνει απολύτως τίποτα. Ακόµη και αυτή η
απόφαση απλά επέβαλε να είναι διαφοροποιηµένη η αιτιολογία
και το ΕΣΡ αυτή τη στιγµή δεν κάνει απολύτως τίποτα. Λειτουργεί
στην κυριολεξία ως αρχή νοµιµοποίησης της ασυδοσίας των κα-
ναλαρχών. Αυτά για τη λειτουργική ανεξαρτησία.

Πάµε τώρα για την προσωπική ανεξαρτησία. Πώς διαµορφώ-
θηκε η σηµερινή σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεό-
ρασης; Με συµφωνία τριών κοµµάτων: ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία,
ΚΙΝΑΛ. Με µία συµφωνία και ένα παζάρι. Έτσι διαµορφώθηκαν τα
τέσσερα πέµπτα. Μετά ο ΣΥΡΙΖΑ απέσυρε, λέει, την εµπιστοσύνη
του. Και τι συµφώνησαν πάλι αυτά κόµµατα κατά τη διάρκεια της
συνταγµατικής Αναθεώρησης; Το ΕΣΡ να µην εκλέγεται µε βάση
τα τέσσερα πέµπτα, αλλά µε βάση τα τρία πέµπτα. Ακόµη δηλαδή
µεγαλύτερη εξάρτηση του ΕΣΡ από την εκάστοτε κυβέρνηση και
ενδεχοµένως από ένα κόµµα - «τσόντα» κάθε φορά. 

Εµείς, λοιπόν, στηρίζουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας. Δεν συµφωνούµε σε καµµία περίπτωση ότι σήµερα το ΕΣΡ
έχει κάποια ανεξαρτησία και µάλιστα επειδή µιλάµε και για εν-
σωµάτωση οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης παίρνουµε υπ’ όψιν
µας ότι αυτές οι οδηγίες υπερτερούν ακόµη και του ελληνικού
Συντάγµατος. Έτσι είναι. Το Ευρωενωσιακό Δίκαιο έχετε όλοι συ-
ναποφασίσει να υπερτερεί ακόµη και του ελληνικού Συντάγµα-
τος.

Σε σχέση µε την ένσταση της Ελληνικής Λύσης, εµείς ζητάµε
την πλήρη απόσυρση του άρθρου 8 και του άρθρου 32 που είναι
συναφές. Είναι επί και της ουσίας η εφαρµογή του «τροµονόµου»
στον χώρο του διαδικτύου, του πολιτισµού και της τέχνης και η
υιοθέτηση διατάξεων, που µπορούν να οδηγήσουν στην ποινικο-
ποίηση. Προέρχονται από τον λεγόµενο «αντιρατσιστικό νόµο»
επί υπουργίας Αθανασίου, ο οποίος προεδρεύει αυτή τη στιγµή.
Είναι ευρωενωσιακή οδηγία που ενσωµατώνεται και δίνει τη δυ-
νατότητα, για παράδειγµα, µία ανάρτηση ή ένα καλλιτεχνικό
έργο που να λέει ότι οι κεφαλαιοκράτες είναι παράσιτα αυτό να
ποινικοποιείται. Εποµένως εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να απο-
συρθεί πλήρως το άρθρο 8.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Γκιόκα.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Σκανδαλίδη, ως τοπικός Βουλευ-
τής της Λέσβου θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα µία απώλεια,
που αφορά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Έφυγε από τη
ζωή ο Σταύρος Σκοπελίτης, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Ήταν ένας άνθρωπος µετριοπαθής και σεµνός.
Τον διέκρινε κυρίως η ευγένεια και ενδιαφερόταν σε όλη τη θη-
τεία του -για δεκατρία συναπτά χρόνια ήταν Βουλευτής Λέσβου-
αλλά και µετά ενδιαφερόταν για τα προβλήµατα της Λέσβου.
Ήταν ένας άνθρωπος που λόγω της ευγένειας, της σεµνότητας
και της πίστης στις ιδέες του ήταν πάρα πολύ αγαπητός στη
Λέσβο. Τα συλλυπητήρια στην οικογένειά του και στο Κοµµουνι-
στικό Κόµµα.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επικροτώ

απολύτως αυτά που είπατε για τον συγκεκριµένο Βουλευτή. Πρέ-
πει η Βουλή να αποδίδει τιµές σε ανθρώπους που έχουν δώσει
τη ζωή τους για ιδανικά και αγώνες, ανεξάρτητα από τις πολιτι-
κές ή άλλες διαφωνίες που µπορεί να έχει µαζί τους, γιατί αυτοί
οι άνθρωποι κοσµούν την ελληνική πολιτική ζωή. 

Σε ό,τι αφορά τις συγκεκριµένες ενστάσεις, εγώ έχω µια γε-
νική αντίθεση στο να τίθεται µε πολύ εύκολο τρόπο ένσταση συν-
ταγµατικότητας.

Πολύ σωστά είπαν προηγούµενα οι συνάδελφοι ότι το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν επιτελεί τον ρόλο του και
αυτός ο νόµος απλώς τον αποδυναµώνει ακόµα περισσότερο.
Αυτό δεν είναι ένα συνταγµατικό ζήτηµα, γι’ αυτό και η συγκε-
κριµένη, αν θέλετε, τεκµηρίωση της ένστασης αντισυνταγµατι-
κότητας έχει ζητήµατα σαφήνειας ως νοµικό και θεσµικό κείµενο
του να στηρίξει µια τέτοια βαριά ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας.

Εκ των πραγµάτων, λοιπόν, εµείς δεν µπορούµε να την ψηφί-
σουµε. Απλώς επισηµαίνουµε -και θα το πούµε στην τοποθέτησή
µας στη συνέχεια, γιατί δεν είναι τώρα η ώρα της τοποθέτησης-
ότι η λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης κάθε
άλλο παρά λειτουργία Ανεξάρτητης Αρχής είναι. Επιδεινώνεται
µε έναν κάποιο τρόπο µέσα από τα άρθρα αυτού του νοµοσχε-
δίου, όχι µονάχα από ένα άρθρο, αλλά δεν µπορούµε να στηρί-
ξουµε µια ένσταση αντισυνταγµατικότητας.

Ως προς το θέµα του άρθρου 8, η ένσταση της Ελληνικής
Λύσης είναι αµιγώς πολιτική και όχι νοµική ή θεσµική. Δεν επικα-
λείται καµµιά διάταξη του Συντάγµατος που παραβιάζεται. Γι’
αυτό δεν µπορεί να γίνει δεκτή επί της αρχής.

Προσέξτε, όµως: Επί της ουσίας, ωστόσο, υπάρχει ένα ζήτηµα
που µπορεί να εξεταστεί, κύριε Υπουργέ. Απευθύνοµαι σε εσάς,
για να µπορείτε να το λύσετε. Θα µπορούσε, πράγµατι, να υπο-
στηριχθεί ότι η επίµαχη διατύπωση του άρθρου αποτελεί πλεο-
νασµό, δεδοµένου ότι καλύπτεται ο στόχος από τον όρο
«εθνοτική καταγωγή», που υφίσταται σε προηγούµενο εδάφιο.
Υπό την έννοια αυτή, θα µπορούσε, πράγµατι, για πολιτικούς
όµως και όχι συνταγµατικούς λόγους να απαλειφθεί ο όρος «ιδιό-
τητα µέλους εθνικής µειονότητας».

Εποµένως υπάρχει περιθώριο διόρθωσης προς αποφυγή πα-
ρερµηνειών στο επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής, όχι της πα-
ραβίασης του Συντάγµατος. Είναι ένα θέσφατο για την πορεία
όλων των τελευταίων δεκαετιών της εξωτερικής µας πολιτικής.

Θα ακούσω, λοιπόν, είτε µια διατύπωση που να απαγορεύει τις
εθνικές, θρησκευτικές ή άλλες διακρίσεις και αν πάλι για λόγους
ενσωµάτωσης της οδηγίας πρέπει να µείνει ο όρος «µειονότητα»,
να διευκρινιστεί ότι αυτός αφορά σε θρησκευτική µειονότητα. Αν
κάνετε αυτή τη διόρθωση, δεν υπάρχει κανένας λόγο να συζη-
τάµε για αντισυνταγµατικότητες και τέτοια. Δεν κάνουµε δεκτή
την αίτηση αντισυνταγµατικότητας, αλλά καλούµε την Κυβέρ-
νηση για λόγους εξωτερικής πολιτικής και αν θέλετε, ορολογίας
που χρησιµοποιεί η Ελλάδα στις διεθνείς της σχέσεις, να µην
υπάρχει αυτός ο όρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Σκανδαλίδη.

Εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ θα µιλήσει ο κ. Σπύρος Λάππας.
Κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Ως προς τις ενστάσεις, ξεκινώ µε αυτή την παρατήρηση που

έκανε ο κ. Σκανδαλίδης. Είναι γεγονός ότι οι ενστάσεις αντισυν-
ταγµατικότητας συζητούνται και περιορίζονται µέσα στα interna
corporis της Βουλής, δηλαδή µέσα στο Σώµα του Κοινοβουλίου
και δεν µπορούν να αποτελέσουν αντικείµενο δικαστικού ελέγ-
χου. Όµως, αυτό δεν αποµειώνει τη νοµική, πολιτική και συνταγ-
µατική σηµασία που έχουν οι σχετικές ενστάσεις.

Η ένσταση του ΜέΡΑ25, κύριε Πρόεδρε, είναι προδήλως νό-
µιµη και βάσιµη, διότι το Σύνταγµα έχει φροντίσει τον άµεσο
έλεγχο του κράτους υπό τον οποίο τίθεται η ραδιοφωνία και η
τηλεόραση, ως κατ’ εξαίρεση µονάδων των ΜΜΕ -δεν είναι ο έν-
τυπος Τύπος, µόνο για τη ραδιοφωνία και την τηλεόραση υφί-
σταται αυτός ο άµεσος έλεγχος του κράτους- που είναι κάτι
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παραπάνω από την κρατική εποπτεία. Μάλιστα, αυτή η κρατική
εποπτεία περιλαµβάνει ουσιαστικά την πλουραλιστική ενηµέ-
ρωση και την αντικειµενική µετάδοση των πληροφοριών και όπως
προσθέτει το Σύνταγµα, καθώς και προϊόντων λόγου και τέχνης.
Αυτό το λέω και το τονίζω «λόγου και τέχνης», για να σας πω
µετά για το άρθρο 8.

Ποιος, όµως, θα ασκήσει αυτόν τον άµεσο έλεγχο του κρά-
τους, όπως λέει το άρθρο 15 παράγραφος 2 του Συντάγµατος;
Πάλι το φροντίζει το Σύνταγµα στη διάταξη 2 του άρθρου 15 και
είναι το ΕΣΡ. Το αναλύει οπωσδήποτε.

Και ενώ το νοµοσχέδιο στο άρθρο 33 επαναλαµβάνει και διευ-
ρύνει τις αρµοδιότητες του ΕΣΡ, στην κατακλείδα του ιδίου άρ-
θρου λέει ότι µπορεί να µεταβιβάζονται αρµοδιότητες στη Γενική
Γραµµατεία Ενηµέρωσης, που τελεί υπό τον έλεγχο, την επο-
πτεία και τη λογοδοσία του αρµόδιου Υπουργού.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε µεταφορά αρµοδιοτήτων από όρ-
γανο που προβλέπεται από το Σύνταγµα σε ένα όργανο της
εκτελεστικής εξουσίας.

Ακούστε, γιατί έχει πολλή σηµασία -και αναφέροµαι στον κύριο
Υπουργό- το εξής: Κύριε Λιβάνιε, η αρµοδιότητα του ΕΣΡ δεν
µπορεί να είναι συντρέχουσα µε κανέναν άλλο φορέα, οργανι-
σµό, µέλος, οµάδα κ.λπ. οποιασδήποτε άλλης εξουσίας. Η αρ-
µοδιότητα του ΕΣΡ είναι αποκλειστική. Μόνο αυτό θα ασκεί τον
άµεσο έλεγχο του κράτους σχετικά µε το αν τηρείται ο συνταγ-
µατικός όρος της πλουραλιστικής ενηµέρωσης και αντικειµενι-
κής πληροφόρησης.

Εάν ήθελε το κράτος, η εκτελεστική εξουσία να επέµβει και να
βελτιώσει τα πράγµατα, θα έπρεπε να το κάνει σε επίπεδο ΕΣΡ.
Δεν µπορεί να ρυθµίζει µε νόµο ότι µαζί µε το ΕΣΡ έχει συντρέ-
χουσα αρµοδιότητα και ένα άλλο όργανο -η Γενική Γραµµατεία
Ενηµέρωσης, εν προκειµένω- η οποία λογοδοτεί και ελέγχεται
από τον αρµόδιο Υπουργό. Είναι κάτι που προσβάλλει ευθέως το
Σύνταγµα. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία. Άρα η ένσταση είναι
νόµιµη και βάσιµη.

Μάλιστα, σχετικά µε το θέµα αυτό, κύριε Πρόεδρε, έχουν εκ-
δοθεί και πάρα πολλές αποφάσεις από το 2007 µέχρι το 2014
από το Συµβούλιο Επικρατείας, οι οποίες αποδίδουν περίπου
αυτό που σας είπα αυτή τη στιγµή και από εκεί αρύοµαι τις πλη-
ροφορίες για να σας το πω. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, σχετικά µε το άρθρο 8, εξαρχής, κύριε Πρόεδρε, εί-
χαµε την πεποίθηση ότι πρόκειται για ένα κακοδιατυπωµένο και
από νοµοτεχνικής άποψης άστοχο άρθρο.

Δηµιούργησε πάρα πολλά προβλήµατα, ιδίως η παράγραφος
2, για την οποία, κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι και στον Υπουργό
κ. Λιβάνιο.

Κύριε Λιβάνιε, ξέρετε ότι, όταν προσβάλλεται ένα ατοµικό δι-
καίωµα και µάλιστα, θεµελιώδες, όπως είναι το δικαίωµα της έκ-
φρασης, λόγου, τέχνης κ.λπ., που στηρίζεται στο άρθρο 14 του
Συντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο απαγορεύεται η λογοκρισία,
για να υπάρχει οποιαδήποτε διατύπωση που συγκρούεται έστω
και ελάχιστα µε τη διάταξη αυτή, πρέπει να προβλέπεται από το
δικό µας το Σύνταγµα ως περιοριστικός όρος. Δεν µπορεί να
έρθει από ένα άλλο, µια άλλη πηγή δικαίου, όπως είναι το Κοινο-
τικό Δίκαιο ή το Διεθνές Δίκαιο, διότι… 

(Στο σηµείο αυτό έγινε διακοπή σύνδεσης).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Λάππα,

µήπως έχετε κλείσει το µικρόφωνό σας κατά λάθος; Δείτε το µι-
κρόφωνο και επαναλάβετε την τελευταία σκέψη σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μάλιστα.
Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι, χωρίς να το επιδιώκει ο Υπουργός,

µε την προηγούµενη παράγραφο 2, όπως ήταν διατυπωµένη στο
άρθρο 8, έθετε ένα τεράστιο ζήτηµα που συζητείται επί δεκαε-
τίες στη χώρα µας σχετικά µε την ιεράρχηση των κανόνων δι-
καίου. Δηλαδή, ποιο έχει πρώτο ρόλο, ποιο είναι πρωτεύον
δίκαιο, ίσταται στην κορυφή της πυραµίδας των κανόνων δικαίου,
το Σύνταγµα, το Κοινοτικό Δίκαιο, το Διεθνές Δίκαιο;

Απαντώ, λοιπόν. Σε ό,τι αφορά τα θεµελιώδη ατοµικά δικαιώ-
µατα, πρωτεύοντα ρόλο έχει το Σύνταγµα και οι ρυθµίσεις του.
Καµµία άλλη πηγή δικαίου, είτε είναι Ενωσιακό είτε είναι Διεθνές
Δίκαιο, δεν µπορεί να προσβάλλει τα θεµελιώδη δικαιώµατα.

Άρα, λοιπόν, ήταν υποχρεωµένος ο κύριος Υπουργός να κάνει
µια επαναδιατύπωση τέτοια που να είναι αντίστοιχη µε το άρθρο
14 του Συντάγµατος, που να µην υπάρχει καµµία σκιά. Δεν µπο-
ρεί να υπάρχει λογοκρισία και δεν µπορεί να ελέγχεται η ελευ-
θερία της έκφρασης και των προϊόντων λόγου και τέχνης.

Θα σας έλεγα, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Αυτή η πυραµιδοειδής
ιεράρχηση των κανόνων δικαίου ετέθη για πρώτη φορά στο διά-
στηµα του Μεσοπολέµου από την τεράστια νοµική προσωπικό-
τητα του Χανς Κέλσεν, ο οποίος συγκρουόταν πάρα πολύ µε τον
Σµιτ, του οποίου οι ιδέες αποτέλεσαν το υπόστρωµα ανάπτυξης
της ιδεολογίας του Γ’ Ράιχ. Άρα, λοιπόν, σε αυτά να µην είµαστε
απόλυτοι.

Όταν έρθει η ώρα να µιλήσω, θα αναπτύξω περαιτέρω αυτό
το ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε. Πάντως, σηµασία έχει ότι η ένσταση
του ΜέΡΑ25 είναι προδήλως, επαναλαµβάνω, νόµιµη και βάσιµη.
Δεν επιτρέπεται σε καµµία περίπτωση µε νοµοθετική πρωτοβου-
λία να καταστεί η αρµοδιότητα του ΕΣΡ συντρέχουσα αρµοδιό-
τητα για οποιοδήποτε θέµα µε οποιαδήποτε άλλη υπηρεσία. Το
Σύνταγµα ορίζει ρητά ότι η αρµοδιότητά του και η ευθύνη του
είναι αποκλειστική και αυτό έχει περιληφθεί και σε πολλές δια-
τάξεις και σε πολλές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και άλλων δικαστηρίων.

Εν κατακλείδι -και κλείνω- ο ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζει την ένσταση
αυτή, διότι είναι και βάσιµη και νόµιµη, ανεξαρτήτως του γεγο-
νότος των όσων είπε ο κ. Καστανίδης ότι οι ενστάσεις αντισυν-
ταγµατικότητας στο Κοινοβούλιο παραµένουν στα interna
corporis της Βουλής και δεν µπορούν να υποστούν τον δικαστικό
έλεγχο.

Εγώ νοµίζω ότι µε κάποιον τρόπο οποιοσδήποτε προσφύγει
κατά της διάταξης αυτής κατά της οποίας απευθύνεται η έν-
σταση στο αρµόδιο δικαστικό όργανο, θα ευδοκιµήσει, γιατί είναι
και νόµιµη και βάσιµη. Άρα, λοιπόν, εµείς την υποστηρίζουµε και
µένουµε σε αυτό.

Όσον αφορά στην ένσταση της Ελληνικής Λύσης, έχει δίκιο ο
κ. Καστανίδης.

Ο όρος «εθνικής µειονότητας» είναι πλεονάζων όρος, κύριε
Πρόεδρε, διότι ήδη καλύπτεται από τη φράση «εθνοτικής κατα-
γωγής». Είναι µια κακοδιατυπωµένη, εν πάση περιπτώσει, διά-
ταξη και δεν πρέπει να συµβαίνει. Όταν µεταφέρουµε µια οδηγία,
δεν µεταφέρουµε άρθρα. Σηµασία έχει το πνεύµα του και το πε-
ριεχόµενό του, έτσι που να δικαιολογείται και από τις διατάξεις
του Συντάγµατός µας. Πώς θα γίνει, δηλαδή;

Άρα, λοιπόν, αν απαλειφθεί ο όρος αυτός, νοµίζω ότι η διάταξη
δεν έχει κανένα άλλο πρόβληµα ούτε θα έχουµε άλλα ζητήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει τώρα για την αντισυνταγµατικότητα ο κ. Καππά-

τος.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως προς

την ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΜέΡΑ25, όπως γνωρί-
ζετε, η αρµοδιότητα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
ως ανεξάρτητης αρχής, σύµφωνα µε το άρθρο 15 παράγραφος
2 του Συντάγµατος, αναφέρεται κατά τη ρητή διατύπωση της
διάταξης στον έλεγχο και την επιβολή διοικητικών κυρώσεων επί
της ραδιοφωνίας και της τηλεόρασης, ο οποίος έλεγχος λαµβά-
νει και τη µορφή καθεστώτος προηγούµενης άδειας.

Οι προβλέψεις του συζητούµενου σήµερα νοµοσχεδίου σέβον-
ται απολύτως αυτή την αρµοδιότητα, συµπεριλαµβανοµένων και
αυτών που περιλαµβάνονται στην ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας και αυτό, γιατί εµπίπτουν σε δύο κατηγορίες. Πρώτον, είτε
αφορούν, πράγµατι, ζητήµατα ελέγχου, οπότε η σχετική αρµο-
διότητα ανατίθεται µε το παρόν νοµοσχέδιο απολύτως και απο-
κλειστικώς στο ΕΣΡ, η οποία δεν θίγεται από την αρµοδιότητα
της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης για την
παρακολούθηση και µόνο για την παρακολούθηση της λειτουρ-
γίας των οπτικοακουστικών µέσων. Παραδείγµατος χάριν, τα
άρθρα 4 παράγραφος 3 και 5 ως προς την απλή κοινοποίηση
στον αρµόδιο Υπουργό των αποφάσεων του ΕΣΡ και 31 παρά-
γραφος 5 και 6 ως προς την απλή κοινοποίηση από το ΕΣΡ στον
αρµόδιο Υπουργό και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή του καταλόγου
των παρόχων πλατφόρµας διαµοιρασµού βίντεο.
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Δεύτερον, είτε δεν αφορούν σε ζητήµατα ελέγχου, αλλά σε
γενικότερα ζητήµατα τα οποία υπό καµµία εκδοχή δεν εµπίπτουν
στη συνταγµατική αρµοδιότητα του ΕΣΡ. Παραδείγµατος χάριν,
το άρθρο 35 ως προς τη λήψη πρωτοβουλιών για την προώθηση
της παιδεία για τα µέσα, το άρθρο 11 ως προς τη λήψη µέτρων
για τη διασφάλιση της πολυφωνίας, της ελευθερίας του λόγου
και της πολιτισµικής πολυµορφίας, το άρθρο 17 παράγραφος 6
και 20 παράγραφος 3 ως προς την υποβολή στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή στοιχείων και άλλων εκθέσεων για την εφαρµογή της
ευρωπαϊκής νοµοθεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά το παρόν νο-
µοσχέδιο ως προς το ΕΣΡ επιβεβαιώνει και ενισχύει τον ρόλο του
στην εφαρµογή των κανόνων, µε στόχο την πολυφωνία, την πο-
λιτισµική πολυµορφία, την προστασία των καταναλωτών, την ίση
µεταχείριση, την προσβασιµότητα από άτοµα µε αναπηρία και
την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η ένσταση αυτή είναι απορριπτέα, δεν πρέ-
πει να ψηφιστεί, γιατί είναι απαράδεκτη και αβάσιµη.

Ως προς τη δεύτερη ένσταση της Ελληνικής λύσης, κύριοι συ-
νάδελφοι, εάν διαβάσετε την ευρωπαϊκή οδηγία, θα δείτε ότι
στην πρόβλεψη του άρθρου 8 του νοµοσχεδίου περί απαγόρευ-
σης υποκίνησης βίας ή µίσους σηµειώνεται ότι υιοθετείται ακρι-
βώς η διατύπωση του άρθρου 21 του Χάρτη Θεµελιωδών
Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως ισχύει ήδη στη
χώρα µας, µε την ίδια ισχύ µε το πρωτογενές δίκαιο.

Από εκεί και πέρα, σε όσα αναφέρθηκαν από το ΚΙΝΑΛ, φαν-
τάζοµαι ότι θα έχει την ανάλογη απάντηση ο κύριος Υπουργός,
οπότε εκ µέρους µας, θεωρούµε ότι και οι δύο ενστάσεις είναι
αβάσιµες και πρέπει να απορριφθούν. Ψηφίζουµε εναντίον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μόλις τώρα ενη-
µερώθηκα από τις υπηρεσίες.

Κύριε Καππάτο, µιλήσατε ως αντιλέγων ή ως…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ο κ. Καππάτος µίλησε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο. Ο Υπουργός µιλάει πάντα

τελευταίος. Όµως, κανονικά θα έπρεπε να προηγηθεί ο αντιλέ-
γων, αλλά δεν έχει σηµασία τώρα. Εντάξει, εφόσον δεν µίλησε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα µιλήσω τελευταίος εκ των Κοι-
νοβουλευτικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορείτε να µιλή-
σετε, κύριε Μπουκώρο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχουν κλείσει όλοι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό. Οι

Κοινοβουλευτικοί δεν µιλήσατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μίλησαν ως αντιλέγοντες, κύριε

Πρόεδρε, οι Κοινοβουλευτικοί των άλλων κοµµάτων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μιλήσαµε ως αντιλέγοντες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για να καταλάβω,

ο κ. Γκιόκας ως τι µίλησε; Οι λέγοντες είναι αυτοί οι οποίοι κά-
νουν τις ενστάσεις και αντιλέγοντες είναι αυτοί οι οποίοι είναι
κατά των ενστάσεων. Δηλαδή, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
δεν µιλήσατε;

Εσείς, κύριε Σκανδαλίδη, ως τι µιλήσατε; Ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. Άρα είµαστε στο στάδιο των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων.

Εσείς, κύριε Μυλωνάκη, θέλετε κάτι;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θέλω να πω ότι ή ως αντιλέγοντες

ή ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Δεν είπε και οι αντιλέγοντες
και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Άµα θέλουν να µιλήσουν
όλοι από τη Νέα Δηµοκρατία, τι θα κάνουµε; Να µιλήσει και ο κ.
Χήτας, λοιπόν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, δια-
βάστε το άρθρο 100 του Κανονισµού. Είναι άλλο οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι. Είναι στη θέση των Αρχηγών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: ...(Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κύριε Μπουκώρο. Αν δεν τα λέω καλά, πείτε επί της διαδικασίας
ότι δεν τα λέω καλά.

Λοιπόν, το άρθρο 100 είναι σαφέστατο. Μιλούν, αφού τελει-

ώσουν οι λέγοντες και οι αντιλέγοντες, οι Προέδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων και αν δεν είναι εδώ, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι. Αυτό είναι. Εφόσον µίλησε ο κ. Σκανδαλίδης, µί-
λησε και ο κ. Λάππας κ.λπ., µίλησε και ο κ. Γκιόκας, θα µιλήσετε
εσείς και µετά ο Υπουργός.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω απαν-
τήσει στην ένσταση της Ελληνικής Λύσης. Μόνο για τη δική µας
µίλησα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος ποιος θα µιλήσει; Δεν µιλήσατε ως Κοινοβου-
λευτικός; Θα τα βάλουµε σε σειρά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο και µετά ακολουθεί ο κ. Μπουκώρος.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, θα συµφωνήσω και εγώ ότι το άρθρο 8 είναι

άκρως προβληµατικό. Ακόµη και η υπαναχώρηση που έκανε ο
Υπουργός την τελευταία στιγµή θεωρούµε ότι είναι µια αναπο-
τελεσµατική και προσχηµατική υπαναχώρηση, διότι αυτό το
άρθρο ανοίγει την κερκόπορτα για προληπτική και κατασταλτική
λογοδοσία ακόµη και σε έργα τέχνης, χωρίς εχέγγυα χωρίς δι-
καιοκρατικές εγγυήσεις, ακόµη και όταν πρόκειται να αναδειχθεί
µια ιστορική αλήθεια. Θα αναφέρω παράδειγµα στην οµιλία µου.

Σε σχέση µε την ένσταση, θεωρούµε ότι η ένσταση αυτή είναι
µια µικροκοµµατική επικοινωνιακή κορώνα εκ µέρους της Ελλη-
νικής Λύσης. Είναι µια ξεκάθαρη πατριδοκαπηλία και αυτό, διότι,
αφ’ ενός, αναφέρουν ότι προσκρούει στο Σύνταγµα, από την
άλλη, δεν υπάρχει διάταξη που να αναφέρεται συγκεκριµένα επί
του ζητήµατος. Άρα το ερώτηµα είναι: Κατ’ αρχάς, σε ποιο
άρθρο του Συντάγµατος προσκρούει αυτή η διάταξη;

Να µην αναφέρουµε ότι υπάρχουν υπερνοµοθετικής ισχύος
κανόνες, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του Συντάγµατος, οι οποίοι
υπερέχουν του Συντάγµατος και τους οποίους υπερνοµοθετικής
ισχύος τους κανόνες η Ελλάδα έχει υπογράψει. Αναφέροµαι σε
πολλές διεθνείς συνθήκες, όπως είναι η Διεθνής Συνθήκη της Λω-
ζάνης, όπως είναι η Συνθήκη των Σεβρών, όπως είναι η Διεθνής
Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Παιδιού, όπως είναι το Διεθνές
Σύµφωνο για τα Ατοµικά Πολιτικά Δικαιώµατα, τα Οικονοµικά και
Πολιτιστικά, που αναφέρονται σε σχετικά ζητήµατα και όπως
είναι και βεβαίως και το άρθρο 5 του Συντάγµατος, που γενικά
αναφέρεται ρητά, εισάγει οποιαδήποτε απαγόρευση διακρίσεων.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι είναι µια σπέκουλα εκ µέρους της Ελ-
ληνικής Λύσης η ένσταση αυτή. Δεν θα µπούµε σε αυτό το παι-
γνίδι. Σε κάθε περίπτωση, απορρίπτουµε την ένσταση ως µη
έγκυρη.

Σε σχέση µε την απάντηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας επί της ενστάσεώς µας, ουσιαστικά
αυτό που είπατε είναι ότι υπάρχει µια συµπλοκή αρµοδιοτήτων
µεταξύ Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και Γενικής Γραµ-
µατείας Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, διότι µιλήσατε για παρα-
κολούθηση και λειτουργία των οπτικοακουστικών µέσων. Αυτό
είναι αµιγώς αρµοδιότητα του ΕΣΡ. Το λέει το Σύνταγµα ξεκά-
θαρα. Η παρακολούθηση και η λειτουργία εντάσσεται στον επο-
πτικό και ελεγκτικό ρόλο που πρέπει να παίζει το ΕΣΡ και το
οποίο επί του πρακτέου δεν επιτελεί αυτόν τον ρόλο του.

Όσο για την απάντηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του
Κινήµατος Αλλαγής, ενώ επί της ουσίας συνοµολόγησε και δέ-
χτηκε ότι υπάρχουν προβλήµατα αυθαιρεσίας και µη επιτέλεσης
των καθηκόντων από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης,
από την άλλη αναφέρθηκε στα «interna corporis» ως προς τις εν-
στάσεις. Με αυτή τη λογική να καταργήσουµε τη διαδικασία των
ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας εν όψει νοµοσχεδίων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

Μυλωνάκη, για να καταλάβω. Από την Ελληνική Λύση µίλησε
µόνο ο λέγων; Δεν µίλησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ δεν µίλησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Δεν είναι

ο κ. Βιλιάρδος. Είστε εσείς, κύριε Μυλωνάκη; Ωραία, έχετε και
εσείς το δικαίωµα.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ορισµέ-
νοι συνάδελφοι υπερβαίνουν τα εσκαµµένα ορισµένες φορές και
διαστρεβλώνουν αυτά τα οποία λέµε.

Είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος -την οποία σέβοµαι- του
ΜέΡΑ25 για όλα τα άλλα που περιέχει το άρθρο 8, εκτός από
αυτό το οποίο ακριβώς έθιξε η Ελληνική Λύση. Και επειδή είπε
ότι δεν αναφέρεται σε κανένα άρθρο του Συντάγµατος, εγώ θα
απαντήσω µε µια ερώτηση: Πού αναφέρετε εθνική µειονότητα
στο Σύνταγµα; Θα µου πείτε ένα άρθρο; Άρα κανένα άρθρο του
Συντάγµατος δεν αναφέρεται σε εθνική µειονότητα. Και όπως
πολύ σωστά είπε και ο κ. Λάππας, αλλά ο κ. Σκανδαλίδης, εδώ
δεν είναι µόνο θέµα αντισυνταγµατικό. Είναι θέµα εξωτερικής πο-
λιτικής. Είναι θέµα βαθιά πολιτικό.

Εµείς δεν είµαστε ούτε πατριδοκάπηλοι ούτε ψηφοθηρικοί
ούτε τίποτα. Δεν µιλάµε για αυτά τα θέµατα και δεν µας ενδια-
φέρει, διότι τις απόψεις µας τις γνωρίζει όλος ο κόσµος. Εµείς
θέλουµε µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο να απαλειφθεί ο όρος
«εθνικής µειονότητας». Δεν υπάρχει εθνική µειονότητα στην Ελ-
λάδα. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση θα το καταλάβει και θα το απο-
σύρει. Είναι απλό το θέµα. Σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µπορεί να υπάρχουν εθνικές µειονότητες, όχι στην πα-
τρίδα µας. Αν το πήρατε, το αντιγράψατε και όλα καλά και ωραία
χωρίς να το καταλάβετε, σας δίνουµε ένα µικρό άλλοθι. Αλλιώς
σηµαίνει ότι εσείς παραδέχεστε και δέχεστε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, της Νέας Δηµοκρατίας -και ολόκληρη η Νέα Δηµοκρατία
σύµφωνα µε τον λέγοντα- ότι υπάρχει εθνική µειονότητα στην
Ελλάδα και πρέπει να µας πείτε ποια είναι αυτή.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κάτση, γιατί

θέλετε τον λόγο;
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εφόσον πήγατε τη διαδικασία έτσι, εκτός

από τους αντιλέγοντες να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, ζητάω τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αφήστε µε να σας
εξηγήσω.

Εδώ εφαρµόζουµε το άρθρο 100. Τι λέει το άρθρο 100; Μιλάνε
πρώτα οι αντιλέγοντες, τα δύο κόµµατα που έκαναν την ένσταση,
το ΜέΡΑ25 και η Ελληνική Λύση. Αντιλέγων είναι η Κυβέρνηση -
µίλησαν- και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Από εσάς µί-
λησε ο κ. Λάππας. Τελειώσατε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ως αντιλέγων, όχι ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Και εγώ το ίδιο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό. Για

εσάς µίλησε ο κ. Λάππας. Ήρθαν εδώ και µας ενηµέρωσαν ότι
εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ θα µιλήσει ο κ. Λάππας. Τελείωσε. Έγινε
µια αρρυθµία εν όψει της αλλαγής του Προεδρείου, γι’ αυτό εν-
δεχοµένως έγινε αυτό το µπέρδεµα. Αλλά η σειρά είναι αυτή.

Ακούστε για να τελειώσουµε πώς έχει η σειρά: Οι λέγοντας εκ
µέρους της Κυβέρνησης, ο αντιλέγων, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι και ο Υπουργός.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά που λέτε εξη-

γήθηκαν από τον προηγούµενο Προεδρεύοντα επακριβώς, τον κ.
Κακλαµάνη, ποιοι είναι οι λέγοντες, ποιοι οι αντιλέγοντες, πώς µι-
λούν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και πως µιλούν
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Νοµίζω ότι τηρήθηκε µία διαδι-
κασία. Δεν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει αυτή η ασάφεια και αυτή η
οχλαγωγία, που δηµιουργεί λαθεµένες εντυπώσεις, αν θέλετε.

Τα ζητήµατα που ετέθησαν περί αντισυνταγµατικότητας απαν-
τήθηκαν επαρκώς από τον αντιλέγοντα της Νέας Δηµοκρατίας.
Εγώ εκείνο που θα ήθελα να σηµειώσω σχετικά µε την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας του ΜέΡΑ25 και τις αρµοδιότητες του
Συµβουλίου της Επικρατείας, είναι ότι αυτές ορίζονται από την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 15 του Συντάγµατος. Είναι η κορυφαία
διάταξη που ρυθµίζει την παραχώρηση που έχει κάνει το κράτος
σε αυτό το όργανο που λέγεται «Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβού-
λιο». Αυτό πρέπει να συζητηθεί, γιατί βάσει αυτής της συνταγµα-
τικής πρόβλεψης κατατέθηκε η αίτηση αντισυνταγµατικότητας

από το ΜέΡΑ25. Εκεί, λοιπόν, είναι σαφέστατες οι αρµοδιότητες.
Μιλάει για έλεγχο και επιβολή διοικητικών κυρώσεων από το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Τι λέει ο νόµος;

Ο νόµος κατ’ αρχάς σε ό,τι αφορά ζητήµατα ελέγχου, που
είναι πράγµατι αρµοδιότητας του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης, αναθέτει αυτές τις αρµοδιότητες απολύτως και απο-
κλειστικώς στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, γι’ αυτό και
λέµε ότι ενισχύεται ο ρόλος του. Δεν θίγεται ασφαλώς από την
αρµοδιότητα της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενηµέ-
ρωσης για την παρακολούθηση της λειτουργίας των οπτικοακου-
στικών µέσων. Δεν είδαµε επί των ηµερών της προηγούµενης
κυβέρνησης τέτοιες ευαισθησίες να διατυπώνονται, όταν δηµι-
ουργήθηκαν µητρώα, όταν ξεκίνησαν οι διαδικασίες αδειοδότη-
σης, όταν αναλήφθηκαν, δηλαδή, νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Η
ευαισθησία κατά περίσταση και σε εξάρτηση από τη θέση και την
πτέρυγα που καθόµαστε στο Κοινοβούλιο δεν είναι µια πειστική
ευαισθησία.

Επιπλέον, οι υπόλοιπες προβλέψεις στον νόµο αφορούν σε ζη-
τήµατα γενικότερα, τα οποία υπό καµµία εκδοχή δεν εµπίπτουν
στη συνταγµατική αρµοδιότητα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιο-
τηλεόρασης. Τα ανέπτυξε µε τα συγκεκριµένα παραδείγµατα των
άρθρων 35, 11 και 17, ο αντιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 8, έγινε µια προσπάθεια να τεκµηριω-
θεί ένας λόγος περί λογοκρισίας και όλα τα ζητήµατα αυτά τα
οποία απασχολούν όχι µόνο την ελληνική κοινωνία, αλλά και την
παγκόσµια κοινότητα τον τελευταίο καιρό. Θυµάστε πόσες συ-
ζητήσεις προκλήθηκαν από την απόφαση του Twitter να κόψει
τον εν ενεργεία αµερικανό Πρόεδρο. Εκεί υπήρξαν απόψεις και
θετικές και αρνητικές. Είναι, δηλαδή, ένα αντικείµενο σύγχρονου
προβληµατισµού και διαλόγου το περιεχόµενο αυτών των µέσων,
που κυριαρχούν πλέον στη ζωή µας και αν θέλετε την επηρεά-
ζουν σε πάρα-πάρα πολύ µεγάλο βαθµό.

Τι έρχεται να πει σήµερα η Κυβέρνηση εδώ; Να διατυπώσει -
και αυτό θα γίνει, κυρίες και κύριοι της Ελληνικής Λύσης- τα όσα
συµπεριλαµβάνονται στο άρθρο 21 του Χάρτη των Θεµελιωδών
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ισχύει
στην Ελλάδα και µάλιστα έχει την ισχύ πρωτογενούς δικαίου.
Τώρα, αν χρειάζεται να γίνει κάποια περαιτέρω νοµοτεχνική βελ-
τίωση ή κάποια απάλειψη ενός όρου, δεν πρέπει µε φανατισµό -
αν θέλετε- να διατυπώνουµε ορισµένες θέσεις στο Κοινοβούλιο
και να ανοίγουµε ζητήµατα, γιατί πράγµατι εθνική µειονότητα
στην Ελλάδα δεν υπάρχει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πράγµατι εθνική µειονότητα δεν υπάρχει στην Ελλάδα, αλλά

αυτό δεν αρκεί να το λέτε εσείς, αγαπητοί κύριοι. Δεν αρκεί να
το λέτε εσείς. Υπάρχει µία µειονότητα στην Ελλάδα, θρησκευτική
και ορίζεται από τη Συνθήκη της Λωζάνης. Το τι είναι εθνική µει-
ονότητα και πού υπάρχει είναι αποτέλεσµα του Διεθνούς Δικαίου
και των διεθνών συνθηκών.

Να ξέρετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, ότι στην επικράτεια της
χώρας µπορεί να µην υπάρχει εθνική µειονότητα, αλλά ελληνική
εθνική µειονότητα σε γειτονικό κράτος, αναγνωρισµένη και η ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία κινείται σε αυτή την κατεύθυνση της προ-
στασίας. Η Ελλάδα, λοιπόν, εκτός της επικράτειάς της, έχει
ελληνική εθνική µειονότητα που την αναγνωρίζει και το Σύνταγµα
της γείτονος χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα γίνεται πολιτικό παζάρι στο Κοινοβού-
λιο για ό,τι προβλέπει το Σύνταγµά µας. Αυτά που προβλέπει το
Σύνταγµα πρέπει να διατυπώνονται όταν κατατίθεται αίτηση αν-
τισυνταγµατικότητας και να µην είναι αόριστη. Όταν θέλεις να
κάνεις µια πολιτική τοποθέτηση για ένα ζήτηµα έχεις τον λόγο
ως εισηγητής, έχεις τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
ή ως απλός Βουλευτής να τοποθετηθείς πολιτικά, να εκφράσεις
την άρνησή σου και την αντίθεσή σου. Όταν καταθέτεις µια αί-
τηση αντισυνταγµατικότητας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αναφέ-
ρεσαι ρητά, κατηγορηµατικά και σαφώς ποια διάταξη του
Συντάγµατος παραβιάζεται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχουµε ολοκλη-

ρώσει.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
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ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κάτση, σας

το είπα, δεν µπορείτε να µιλήσετε. Για ποιο θέµα θέλετε τον
λόγο;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζητάω τον λόγο εξαιτίας του γεγονότος ότι το άρθρο 100 προ-

βλέπει ότι σε αυτή τη διαδικασία µιλάνε οι λέγοντες, οι αντιλέ-
γοντες και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Από εµάς, από τον
ΣΥΡΙΖΑ ως αντιλέγων ήταν ο Σπύρος Λάππας. Ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος ζητάω τον λόγο εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξήγησα τι
λέει το άρθρο 100 και θα το δείτε.

Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο. Τελειώσαµε.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κύριε Κάτση. Δεν θα γίνεται αυτό το πράγµα κάθε φορά. Είναι
σαφέστατες οι διατάξεις. Αλίµονο αν µιλάει οποιοσδήποτε θέλει.
Ήρθαν εδώ εκπρόσωποι του κόµµατός σας και ζήτησαν να µιλή-
σει ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Λάππας -προφανώς
είχατε ενηµερωθεί- και του δώσαµε τον λόγο. Τελείωσε. Με ποια
ιδιότητα θα µιλούσε ο κ. Λάππας;

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την αντισυνταγµατικότητα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το είπε ο κ. Καππάτος ως αντιλέγων, το είπε και ο κ. Μπουκώ-

ρος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, το άρθρο 15, παράγρα-
φος 2 του Συντάγµατος έχει τον συγκεκριµένο ρόλο του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης και είναι αρµόδιο για τον έλεγχο
και την επιβολή διοικητικών κυρώσεων. Καµµία από τις διατάξεις
που έχει γίνει ένσταση επί της συνταγµατικότητας δεν υπάρχει
είτε σε έλεγχο είτε σε υποβολή κυρώσεων. Το κανονιστικό πλαί-
σιο το ασκεί η Κυβέρνηση, γι’ αυτό σήµερα στο νοµοσχέδιο δεν
είναι εδώ ο Πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης αλλά το εισηγείται η Κυβέρνηση. Το Εθνικό Συµβούλιο Ρα-
διοτηλεόρασης, σύµφωνα µε τον νόµο και το Σύνταγµα, ασκεί
τις αρµοδιότητες που του έχουν απονεµηθεί.

Υπενθυµίζω -και έχει γίνει πολλές φορές κουβέντα- πως η
πρώτη εκδοχή του νόµου Παππά βγήκε ως αντισυνταγµατική, για
τους λόγους που επικαλείται -εγώ να το δεχτώ καλοπροαίρετα-
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είχαµε σύνθεση Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης. Εν πάση περιπτώσει, το Συµβούλιο της Επικρατείας
το έχει απορρίψει ως αντισυνταγµατικό. Αν είναι δυνατόν να συ-
ζητάµε για διαβίβαση καταστάσεων, για διαβίβαση στοιχείων, δε-
δοµένων ως αποτέλεσµα ή οποιαδήποτε εκφορά του ρόλου ως
ελεγκτικού µηχανισµού και ως µηχανισµού επιβολής κυρώσεων
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης.

Ότι υπάρχει ζήτηµα -και το είπαµε και στην επιτροπή- λειτουρ-
γίας του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, υπάρχει. Γι’
αυτό το ξαναλέω για τρίτη φορά ότι είµαστε αποφασισµένοι να
ενισχύσουµε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης σε όσο
προσωπικό ζητήσει και σε όποιον υλικοτεχνικό εξοπλισµό απαι-
τήσει για να κάνει τη δουλειά µου.

Στο δεύτερο κοµµάτι, αγαπητέ κύριε Χήτα, δεν θα θεσπίσουµε
καµµία εθνική µειονότητα. Μην ανησυχείτε. Μπορείτε να είστε
ήσυχος. Αυτά τα θέµατα έχουν λυθεί εδώ και ενενήντα οκτώ χρό-
νια. Η Ελλάδα έχει µια θρησκευτική µειονότητα, είναι Έλληνες
πολίτες. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό και δεν πρέπει να του
συµπεριφερόµαστε διαφορετικά. Είναι Έλληνες πολίτες µου-
σουλµανικού θρησκεύµατος. Νοµοτεχνικά, λοιπόν, θα δούµε πώς
µπορεί να γίνει. Υπάρχουν διάφορες εκδοχές. Θα επανέλθουµε
σε λίγη ώρα, µαζί µε τη νοµοτεχνική του άρθρου 8 που έχουµε
εξαγγείλει.

Δύο παρατηρήσεις για το άρθρο 8, µε όλον τον σεβασµό και
προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αλλά και προς την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Πρώτον, δεν ήρθε ξαφ-
νικά. Ήταν στη διαβούλευση. Κάπου διάβασα ότι Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι ήρθε νύχτα, ξαφνικά, από τον ουρανό. Δεν συµ-
βαίνει κάτι τέτοιο.

Δεύτερον, αφορά το άρθρο 6 της οδηγίας του 1808/2018 του
Ευρωπαϊκού Συµβούλιου. Στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο ποιος µε-
τείχε τότε; Ποιος ήταν κυβέρνηση το 2018; Ποιος εκπροσώπησε

την Ελλάδα στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο; Κάποιο κόµµα ήταν. Τι
λέει το άρθρο 6; «Με την επιφύλαξη υποχρέωση κρατών-µελών
να προστατεύουν την αξιοπρέπεια οι υπηρεσίες οπτικοακουστι-
κών µέσων δεν πρέπει να περιέχουν περιεχόµενο όπως, υποκί-
νηση σε βία, δηµόσια πρόκληση σε τέλεση τροµοκρατικού
εγκλήµατος, όπως ορίζεται στο άρθρο 5 της οδηγίας (ΕΕ)
2017/541 κ.λπ.. Πουθενά το άρθρο 8 δεν µιλάει για καλλιτέχνες.
Πουθενά! Πουθενά το άρθρο 8 δεν µιλά για φυλακίσεις. Τι λέει
το άρθρο 8 ως ποινή; Διότι από τα λίγα νοµικά που ξέρω -και
είµαι σίγουρος ότι θα µε διακόψει ο κ. Λάππας-, αν δεν υπάρχει
ποινή, δεν υπάρχει έγκληµα. Άρα τι επιβάλλει, λοιπόν, εκεί που
λέµε στις κυρώσεις; Διοικητικό πρόστιµο για το άρθρο 8. Ούτε
φυλάκιση υπάρχει ούτε τίποτα δεν υπάρχει.

Άρα, λοιπόν, ξαφνικά ένα θέµα που αφορά τους παρόχους πε-
ριεχοµένου µπήκε στη σφαίρα των καλλιτεχνών, παρ’ όλο που το
Σύνταγµα µιλάει για προστασία της τέχνης, παρ’ όλο που το Σύν-
ταγµα µιλάει για ελεύθερη ανάπτυξη καλλιτεχνικής δηµιουργίας.
Ξαφνικά, λοιπόν, αυτό έγινε ένα θέµα λογοκρισίας.

Ξέρετε, καλό είναι το αφήγηµα «αστυνοµοκρατία», «λογοκρι-
σία». Τώρα τελευταία έχετε αρχίσει και λέτε «το ΕΡΕ». Κάποιος
πρέπει να σας πει ότι είµαστε στο 2021. Κάποιος πρέπει να σας
πει ότι έχουν ξεπεραστεί αυτά τα πράγµατα. Όπως έχω ξαναπεί,
γι’ αυτές τις εποχές όλοι πρέπει να κάνουµε την αυτοκριτική µας.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει µια συγκεκριµένη, αν-
τιευρωπαϊκή στάση. Αλλά να ακούω από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση για οδηγία που ψηφίστηκε επί των ηµερών της, έθεσε
βέτο η Ελλάδα, αλήθεια; Λογοκρίνουµε; Νοµίζω ότι δεν υπάρχει
λόγος να τσακωνόµαστε τουλάχιστον γι’ αυτό.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Το δελτίου Τύπου σας διαβάσατε τι λέει;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Βεβαίως.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Αποδέχεστε ότι υπάρχει πρόβληµα ή όχι,

λοιπόν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

σας παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Για να τελειώσω, λοιπόν, η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά -επι-
τρέψτε µου- δεν δέχοµαι να υπάρχει καµµία αµφιβολία περί δη-
µοκρατικών δικαιωµάτων. Θα κάνουµε τη νοµοτεχνική.
Πρόβληµα επί της ουσίας -το λέει και το δελτίο Τύπου- δεν υπάρ-
χει για τους καλλιτέχνες.

Εν πάση περιπτώσει, έχουµε πολλά να συζητήσουµε το επό-
µενο διάστηµα για θέµατα που υπάρχουν. Θα τα πούµε και ανα-
λυτικά. Νοµίζω ότι είναι µια ευκαιρία να διορθώσουµε και πολλά
λάθη που έχουν γίνει στο παρελθόν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100, πα-
ράγραφος 2 του Συντάγµατος για τις αντιρρήσεις για την αντι-
συνταγµατικότητα. Τώρα βέβαια δεν µπορούµε να
ακολουθήσουµε την κανονική οδό που προβλέπει ο Κανονισµός
και το Σύνταγµα. Όπως έχει αποφασιστεί και έγινε κατ’ επανά-
ληψη στο παρελθόν θα ψηφίσουν οι εισηγητές µε την αρχή της
δεδηλωµένης. Εν όψει τού ότι οι δύο ενστάσεις είναι διαφορετι-
κές, δεν θα τις πάµε στο σύνολό του, γιατί είδα και διαφοροποι-
ήσεις από τα κόµµατα, αλλά µε τη σειρά.

Ξεκινάµε µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας που κατέθε-
σαν οι συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης. Αυτή ψηφίζουµε. Τον
λόγο έχει η κ. Μπακαδήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Καταψηφίζουµε την πρόταση της
Ελληνικής Λύσης, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζουµε υπέρ.
Καταψηφίζεται η πρόταση της Ελληνικής Λύσης, ενώ διορθώνε-
ται αυτό για το οποίο υποβάλαµε την ένσταση. Είναι οξύµωρο,
αλλά κρατάµε την ουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καταψηφίζουµε, γιατί έχουµε ζητήσει
την πλήρη απόσυρση του άρθρου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Γκαρά;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε, και ανα-

µένουµε τις τροποποιήσεις του Υπουργού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Καππάτος;
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η ένταση

αντισυνταγµατικότητας της Ελληνικής Λύσης δεν γίνεται δεκτή
και απορρίπτεται.

Πάµε στη δεύτερη ένσταση που κατέθεσαν οι συνάδελφοι του
ΜέΡΑ25.

Η κ. Μπακαδήµα;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ψηφίζουµε υπέρ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Χήτας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Γκιόκας;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ψηφίζουµε υπέρ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Σκανδαλίδης;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Γκαρά;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ψηφίζουµε υπέρ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Καππάτος;

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς και η έν-

σταση αντισυνταγµατικότητας του ΜέΡΑ25 δεν γίνεται δεκτή και
απορρίπτεται.

Κύριε Υπουργέ, θα σας δώσω τον λόγο για να καταθέσετε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά και για να απαντήσετε στο εξής:
Έχουν κατατεθεί οκτώ βουλευτικές τροπολογίες. Πρέπει να µας
πείτε -αν τις έχετε µελετήσει, αλλιώς επιφυλαχθείτε- αν θα κά-
νετε κάποια δεκτή, για να µπορούν και οι οµιλητές να ξέρουν αν
θα παίρνουν τον λόγο για αυτές, αλλά και για να καταγράφουν,
ενδεχοµένως, οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
τι θα πουν στη δευτερολογία τους. Θέλουµε, λοιπόν, να ξέρουµε
ποιες θα κάνετε δεκτές. Αν δεν είστε έτοιµος, να µας το πείτε κά-
ποια στιγµή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Πρόεδρε, θα επιφυλαχθώ για τις τροπολογίες. Θα τις µε-
λετήσω σε λίγο και θα επανέλθουµε. Θα καταθέσω τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, όπου περιλαµβάνεται και η νοµοτεχνική
βελτίωση του άρθρου 8. Πιστεύω ότι αυτή είναι η πιο ουσιαστική.
Νοµίζω ότι είναι στη γραµµή που συζητήσαµε και προηγουµέ-
νως. Τις καταθέτω για τα Πρακτικά, για να διανεµηθούν και
στους εκπροσώπους των κοµµάτων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Θεό-
δωρος Λιβάνιος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να φωτοτυπη-
θούν, παρακαλώ, και να διανεµηθούν στους εισηγητές.

Για τις βουλευτικές τροπολογίες επιφυλάσσεστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε
στον κατάλογο των οµιλητών.

Πρώτη οµιλήτρια από τη Νέα Δηµοκρατία είναι η κ. Άννα Μάνη
-Παπαδηµητρίου.

Ορίστε, κυρία Μάνη - Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα

να αναφερθώ στην χθεσινή µέρα, στην Παγκόσµια Ηµέρα κατά
του Παιδικού Καρκίνου και να χαιρετίσω και εγώ την ανακοίνωση
του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία έγινε σε
συνάντηση που είχε µε τα παιδιά που νίκησαν τον καρκίνο, ότι
ξεκινά η λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Νεοπλασιών για ασθε-
νείς της παιδικής και εφηβικής ηλικίας. Είναι µια πολύ σηµαντική
πρωτοβουλία αυτή. Είναι µια δέσµευση που είχε αναλάβει ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός και έγινε πράξη.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα.
Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα τελευταία

χρόνια η ψηφιακή τεχνολογία έχει επεκταθεί ραγδαία σε όλους
τους τοµείς της ψυχαγωγίας και της ενηµέρωσης. Και αυτή η
επανάσταση, ακριβώς, έχει δηµιουργήσει και την ανάγκη για µια
ενιαία ρύθµιση τοµέων οπτικοακουστικών υπηρεσιών.

Ο σκοπός αυτός επιτυγχάνεται, στο πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου, µε την ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας, η οποία εισάγει
σηµαντικές καινοτοµίες. Μία από αυτές είναι η αυστηροποίηση
του πλαισίου για την προστασία των ανηλίκων από περιεχόµενο
επιβλαβές για τη σωµατική, ψυχική και ηθική τους ανάπτυξη,
προστασία η οποία θα ισχύει όχι µόνο στην τηλεόραση και στις
on demand υπηρεσίες, αλλά και στις πλατφόρµες ανταλλαγής
βίντεο. Ενδεδειγµένα µέτρα αποτελούν ιδίως η σήµανση των
προγραµµάτων, η επιλογή της ώρας µετάδοσης, αλλά και η προ-
στασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα των ανηλίκων. 

Επίσης, ξεχωριστή σηµασία έχει το άρθρο 10, σύµφωνα µε το
οποίο οι πάροχοι οφείλουν να φροντίζουν για την ολοένα αυξα-
νόµενη προσβασιµότητα των υπηρεσιών τους σε άτοµα µε ανα-
πηρία, προσβασιµότητα η οποία µπορεί να επιτευχθεί, ενδεικτικά,
µε τον υποτιτλισµό των προγραµµάτων, τη χρήση νοηµατικής
γλώσσας, την ακουστική περιγραφή, τον προφορικό υποτιτλι-
σµό, καθώς και µε άλλα µέσα, µία, πραγµατικά, πολύ σηµαντική
ρύθµιση για τους συνανθρώπους µας µε αναπηρία.

Και σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, επειδή ζήτησαν οι άν-
θρωποι που εκπροσωπούν τους φορείς της ΕΣΑΜΕΑ, αλλά και
των ατόµων µε αναπηρία, την επιµήκυνση, τη συνεχή πρόοδο του
προφορικού υποτιτλισµού, αλλά και των δελτίων στη νοηµατική
γλώσσα, ελπίζω και εύχοµαι κάποια στιγµή να προοδεύουµε και
να αυξάνεται συνεχώς αυτός ο χρόνος προς διευκόλυνση και
αυτών των συνανθρώπων µας.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται διατά-
ξεις για την εγχώρια ραδιοτηλεοπτική αγορά, καθώς και για τη
στήριξη των µέσων µαζικής ενηµέρωσης που επλήγησαν από τις
οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας.

Από αυτές, πολύ σηµαντική για την πολυφωνία και την ενηµέ-
ρωση του κοινού, είναι η ρύθµιση του άρθρου 40, µε την οποία
εξασφαλίζεται η συνέχιση της λειτουργίας των ραδιοφωνικών
σταθµών που περιλαµβάνονται στο µητρώο του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης µέχρι να ολοκληρωθεί η διαδικασία έκ-
δοσης των ραδιοφωνικών αδειών. Και είναι εξίσου κρίσιµο, ότι
τίθεται, πλέον, καταληκτική ηµεροµηνία τόσο για την ολοκλή-
ρωση της αδειοδότησης των ραδιοφωνικών αδειών, η οποία,
σύµφωνα µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που κατέθεσε ο Υπουρ-
γός, είναι η 30η Ιουνίου 2023, όσο και για την αδειοδότηση των
περιφερειακών και θεµατικών τηλεοπτικών σταθµών που είναι αν-
τίστοιχα η 31η Δεκεµβρίου του 2022. Κατ’ αυτόν τον τρόπο και
τακτοποιούνται οι δύο αυτές εκκρεµότητες, αλλά δίνεται και
στους αιτούντες ο επαρκής χρόνος για να προετοιµαστούν.

Επίσης, πολύ κουβέντα έγινε -κυρίως από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση- για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που αφορούν την
ΕΡΤ. Οι συνάδελφοι µάλλον εθελοτυφλούν ή δεν θέλουν να απο-
δεχτούν το τεράστιο ψηφιακό άλµα και την ποιοτική αναβάθµιση
που έχει σηµειώσει η δηµόσια ραδιοφωνία και τηλεόραση το τε-
λευταίο έτος, αναβάθµιση η οποία προκύπτει από τη νέα δωρεάν
ψηφιακή πλατφόρµα Εrtflix, η οποία έχει ήδη αγκαλιαστεί ευρέως
από το τηλεοπτικό κοινό, από τις νέες και ποιοτικές τηλεοπτικές
παραγωγές, αλλά και από το συνολικά ανταγωνιστικό τηλεοπτικό
πρόγραµµα της ΕΡΤ, η οποία αποτυπώνεται και στους δείκτες
τηλεθέασης.

Η ΕΡΤ είναι πλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, ένα σύγχρονο, ανταγωνιστικό κανάλι στα
πρότυπα των ευρωπαϊκών δηµόσιων καναλιών και όχι ένα κοµ-
µατικό φερέφωνο όπως ήταν επί των ηµερών σας.

Και επειδή ασκήθηκε κριτική και για την πραγµατοποίηση των
µετρήσεων, οφείλουµε να επισηµάνουµε ότι οποιοσδήποτε φο-
ρέας λειτουργεί µε δηµόσιο χρήµα, µε το χρήµα του Έλληνα φο-
ρολογούµενου, πρέπει να αξιολογείται το παραγόµενο έργο του,
να ελέγχεται και να λογοδοτούµε στον ελληνικό λαό γι’ αυτό.

Και στο σηµείο αυτό, ως Βουλευτής της ελληνικής περιφέ-
ρειας θα ήθελα να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, για τα µέτρα
που λαµβάνετε για τη στήριξη των περιφερειακών µέσων και συγ-
κεκριµένα τη δυνατότητα δοσοποίησης των οφειλών τους προς
τον Οργανισµό Επικουρικής Ασφάλισης, καθώς και την απαλ-
λαγή τους από την καταβολή του 1,5% των διαφηµιστικών εσό-
δων και του ειδικού φόρου διαφήµισης. 

Ωστόσο, θα ήθελα να επισηµάνω την ανάγκη να υπάρξει ένας
ευρύτερος σχεδιασµός µε πρόσθετα, στοχευµένα µέτρα για την
περαιτέρω ενίσχυση των περιφερειακών τηλεοπτικών και ραδιο-
φωνικών σταθµών και τη στήριξη του περιφερειακού Τύπου. Τα
τοπικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης είναι αυτά µέσω των οποίων
οι συµπολίτες µας ενηµερώνονται για τις ειδήσεις και τα προβλή-
µατα του τόπου τους, ειδήσεις οι οποίες είναι δύσκολο να προ-
βληθούν σε κανάλια εθνικής εµβέλειας, αλλά είναι και αυτά που,
δυστυχώς, έχουν υποστεί πολύ µεγάλη ζηµία από την αναστολή
λειτουργίας των τοπικών επιχειρήσεων και τη µείωση της διαφη-
µιστικής ύλης, που αποτελεί και το µόνο έσοδο τους.

Οφείλουµε, λοιπόν, να στηρίξουµε µε κάθε τρόπο τα περιφε-
ρειακά µέσα, γιατί οφείλουµε εν γένει να στηρίξουµε την ελλη-
νική περιφέρεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί να αµβλύνει τις οικο-
νοµικές επιπτώσεις που έχουν υποστεί τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης από την πανδηµία, όπως, άλλωστε, προσπαθεί να
κάνει και µε κάθε ελληνική επιχείρηση. Η Νέα Δηµοκρατία πι-
στεύει στην ελευθερία, την πολυφωνία και την ανεξαρτησία του
Τύπου, γιατί αυτά είναι τα βασικά στοιχεία του συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένου δικαιώµατος της ελευθερίας της έκφρασης και της
πληροφόρησης, αναγκαίες προϋποθέσεις για τη λειτουργία της
δηµοκρατίας. Αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται ποτέ να χειρα-
γωγήσει τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπως έκανε η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο Παππά, ο οποίος επιχείρησε να ελέγξει τα
πάντα στο τηλεοπτικό πεδίο, να συγκεντρώσει υπεραρµοδιότη-
τες σε έναν υπερ-Υπουργό, αφαιρώντας τες από τη συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη Αρχή του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεό-
ρασης µε συνέπεια -το γνωστό αποτέλεσµα- να καταπέσει στο
Ανώτατο Ακυρωτικό Δικαστήριο το Συµβούλιο Επικρατείας, το
οποίο έκρινε αντισυνταγµατική τη διάταξη του άρθρου 2 του
ν.4319/2015 ως αντιβαίνουσα στη συνταγµατική διάταξη του άρ-
θρου 15.

Και παρ’ όλο που λύθηκε το ζήτηµα των ενστάσεων αντισυν-
ταγµατικότητας που τέθηκαν, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε,
δύο κουβέντες.

Επειδή έγινε λόγος για το αν αφαιρούνται αρµοδιότητες, κατ’
αρχάς θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα συν-
τρέχουσας αρµοδιότητας στο νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σε κανένα σηµείο των διατάξεων του νοµοσχεδίου δεν τίθεται
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ζήτηµα συντρέχουσας αρµοδιότητας. Όπως, επίσης, το κρίσιµο
στο Διοικητικό Δίκαιο είναι ποιο είναι το αποφασίζων όργανο,
ποιο είναι το όργανο δηλαδή το οποίο εκδίδει εκτελεστή διοικη-
τική πράξη, αυτή που µπορεί να προσβληθεί στα διοικητικά δι-
καστήρια ή στο Ανώτατο Ακυρωτικό Δικαστήριο.

Εν προκειµένω, δεν προκύπτει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
και του ΜέΡΑ25, αλλά και των άλλων κοµµάτων που στηρίξατε
την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, ότι είναι αποφασίζων όρ-
γανο η Γενική Γραµµατεία της Επικοινωνίας. Αποφασίζων όργανο
είναι µόνο το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο έχει
την αποφασίζουσα αρµοδιότητα, την εκτελεστή διοικητική
πράξη, δηλαδή, για να επιβάλλει διοικητικές κυρώσεις, να άρει
τις άδειες και οτιδήποτε άλλο προβλέπεται από το Σύνταγµα.

Επίσης, θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά, ότι δεν υπάρχει
καµµία σχετική παρατήρηση στην έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Ουδέν σχόλιο αντισυνταγµατικότητας
επί των διατάξεων.

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, µε τη Νέα Δηµοκρατία Κυ-
βέρνηση και τον Κυριάκο Μητσοτάκη στο τιµόνι της χώρας ένα
είναι βέβαιο: ότι η ελευθερία του λόγου και η πολυφωνία στην
Ελλάδα δεν πρόκειται ποτέ να φιµωθούν και αυτό θα πρέπει να
γίνει αντιληπτό από όλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου εκ µέ-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία θα µιλήσει µε το σύστηµα Webex.

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα και στην πανδηµία, αλλά

και µε τέτοιες καιρικές συνθήκες -και, µάλιστα, µε καιρικές συν-
θήκες για τις οποίες δεν υπήρχε καµµία πρόβλεψη, η χώρα είναι
χωρισµένη στα δύο- όπου στην Αθήνα δεν µπορούµε να κυκλο-
φορήσουµε από τη µία γειτονιά στην άλλη χωρίς αλυσίδες και
πάλι νοµοθετούµε. Και νοµοθετούµε όχι κάτι υπερεπείγον, που
θα µπορούσε να αντιµετωπίσει την πανδηµία και τις οικονοµικές
της συνέπειες, αλλά ένα νοµοθέτηµα, έναν νόµο ο οποίος έρχε-
ται πάλι να λειτουργήσει, σε µεγάλο βαθµό, χαριστικά και να ενι-
σχύσει, σε έναν άλλο βαθµό, την καταστολή. 

Και λέω νοµοθετούµε έτσι, κανονική νοµοθέτηση, ενώ τα γρα-
φεία της Βουλής έπρεπε να είναι κλειστά και οι Βουλευτές να
µην έχουν πρόσβαση. Άκουσα ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη ποτέ δεν κάνει καταστολή, ποτέ δεν κάνει προπα-
γάνδα. Εγώ από αυτό το Βήµα της Βουλής -έστω και ψηφιακό-
έχω να πω ότι την Παρασκευή δεν µπόρεσα να µπω στο γραφείο
µου στα γραφεία της Βουλής εµποδιζόµενη από έναν αστυνο-
µικό. Προφανώς, είχε εντολές ο άνθρωπος. Δεν είναι θέµα του
αστυνοµικού, αλλά της φυσικής του ηγεσίας. Αν, λοιπόν, την ώρα
που νοµοθετεί η Βουλή, ο Βουλευτής δεν µπορεί να µπει στο
γραφείο του στη Βουλή και εµποδίζεται από τον αστυνοµικό, ενώ
δουλεύει πάρα πολύς κόσµος και κυκλοφορεί µε τα µέσα µαζικής
µεταφοράς, αναρωτιέµαι εγώ τι θα γίνει στα πανεπιστήµια µε την
αστυνοµία.

Δεύτερο ζήτηµα, ΕΡΤ. Επειδή άκουσα πάρα πολλά, φαίνεται
ότι θέλουµε να επιβάλουµε γενική αµνησία στην κοινωνία. Όταν
ανέλαβε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η ΕΡΤ ήταν κλειστή µε ευθύνη της
κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ εκείνη την εποχή.
Ήταν κλειστή, οι εργαζόµενοι ήταν στον δρόµο και έπρεπε να
ανασυγκροτηθεί η ΕΡΤ, η δηµόσια τηλεόραση, δηλαδή το δι-
καίωµα των Ελλήνων πολιτών να έχουν δηµόσια τηλεόραση.

Εάν, λοιπόν, τα πράγµατα δεν γίνανε τόσο καλά όσο θα θέλατε
-είπε και ο κ. Κακλαµάνης, ο Πρόεδρος, και έχω κάθε λόγο να
τον σέβοµαι- τότε η τροπολογία που έχει κατατεθεί σήµερα από
τον ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να γίνει αποδεκτή από όλα τα κόµµατα. Τα
4/5 των Βουλευτών της Βουλής να αποφασίζουν -όχι να γνωµο-
δοτούν, να αποφασίζουν- για τη διοίκηση της ΕΡΤ είναι το µε-
γάλο βήµα που µπορούµε να κάνουµε από εδώ και πέρα.
Διαφορετικά, όλες οι άλλες συζητήσεις πέφτουν στο κενό.

Άκουσα, επίσης, ότι δεν έχουµε προπαγάνδα και στέρηση του

λόγου, της ενηµέρωσης κ.λπ. από τη Νέα Δηµοκρατία. Τώρα εδώ
καγχάζει το πανελλήνιο, όπως ξέρετε. Καγχάζει το πανελλήνιο
µε τα ραβασάκια «Μη δείξετε τον Πρωθυπουργό στην Ικαρία»,
«Μη δείξετε τον κ. Λιγνάδη µε τους φίλους του, δείξτε τον µόνο
του». Και αυτό σε µία στιγµή που συµβαίνουν όλα αυτά στο ελ-
ληνικό θέατρο. Κι εγώ θέλω να χαιρετίσω από εδώ τη θαρραλέα
στάση όλων, κατ’ εξοχήν, των γυναικών και µετά, βεβαίως, και
των ανδρών, οι οποίοι έχουν δηµιουργήσει κίνηµα για κάθαρση
όχι µόνο στον χώρο του θεάτρου, αλλά όλης της κοινωνίας. 

Αντί, λοιπόν, να το επικροτήσουµε αυτό, κάποιοι φροντίζουν
να δηµιουργήσουν συγκάλυψη. Για µένα -και θα το πω µε τον πιο
επίσηµο τρόπο- η κ. Μενδώνη πρέπει να παραιτηθεί ή να την πα-
ραιτήσει ο Πρωθυπουργός, γιατί αποτελεί πια σκάνδαλο. Ένα κί-
νηµα που δηµιουργείται, προσπαθεί να το καλύψει, να το πατήσει
από πάνω.

Δεν θα πω για τις σκανδαλώδεις ρυθµίσεις για τα κανάλια. Τα
είπε η εισηγήτρια µας πάρα πολύ καλά. Και εδώ, όµως, να υπεν-
θυµίσω -γιατί χάνουµε τη µνήµη µας σιγά-σιγά- ότι η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που διά νόµου επέβαλε στα κανάλια να πλη-
ρώνουν, επιτέλους, για αυτό που σε όλο τον πολιτισµένο κόσµο
είναι προφανές, δηλαδή για αδειοδότηση. Και τώρα ερχόσαστε
µε χαριστικές διατάξεις να δώσετε σε αυτά τα κανάλια, τα οποία
χρησιµοποιούν την προπαγάνδα, αφού έχουν πληρωθεί, βε-
βαίως, σε αίσχιστο βαθµό.

Θα έρθω -γιατί δεν έχω πολύ χρόνο- στις δύο διατάξεις, στις
οποίες πρέπει να µείνουµε.

Άρθρο 8. Είπε ο κ. Λιβάνιος ότι νοµοθέτησε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο. Όχι, κύριε Υπουργέ, δεν νοµοθετήσατε µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο. Και µην προσπαθείτε να τα ρίξετε στον
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν έχω χρόνο να εξηγήσω παραπάνω, όµως είναι άλλο
αποδέχοµαι µία οδηγία και άλλο την ενσωµατώνω στο Εθνικό Δί-
καιο, όπου πρέπει, πραγµατικά, να δω τις ανάγκες της κοινωνίας
της δικιάς µου, του Εθνικού Δικαίου κ.λπ.. Είπατε ότι νοµοθετή-
σατε σωστά. Αν νοµοθετούσατε σωστά και µε διαφάνεια και µε
διαβούλευση κ.λπ., γιατί υποχρεωθήκατε µε το υπέροχο κίνηµα
που έκαναν οι µουσικοί, ο κόσµος του πολιτισµού, να πάρετε
πίσω αµέσως τη διάταξη και να πείτε ότι θα γίνουν τροποποι-
ήσεις; Υπήρχε προληπτική λογοκρισία και αυτό δεν µπορεί να πε-
ράσει. Έχουµε καταστολή, έχουµε προπαγάνδα από το πρωί ως
το βράδυ και επιχειρήθηκε προληπτική λογοκρισία ακόµα και
στις καλλιτεχνικές δηµιουργίες.

Εδώ, όµως, δεν αφορά µόνο τους µουσικούς, δεν αφορά µόνο
τους δηµιουργούς . Αφορά όλη την κοινωνία αν και εκεί έχουµε
λογοκρισία.

Είπατε ότι θα φέρετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Τις είπατε. Εγώ
δεν έχω δει τίποτα γραπτώς, για να δω αν συµφωνώ ή όχι. Μέχρι
τώρα ξέρω ότι έχει µετατεθεί η ευθύνη στους παρόχους. Αυτό,
όµως, δεν είναι σωστή νοµοθέτηση, γιατί το να µετατίθεται η ευ-
θύνη στους παρόχους, σηµαίνει ότι και εκεί θα έχουµε λογοκρι-
σία και δεν θα µπορούν τα έργα να ανεβαίνουν. Σε ποιον τοµέα
κιόλας; Στον τοµέα του πολιτισµού, ο οποίος έχει πληγεί βά-
ναυσα σε όλο το διάστηµα της πανδηµίας.

Θα πω µία τελευταία λέξη για µία διάταξη επίσης πάρα πολύ
σηµαντική. Αφορά την απόδοση του ποσοστού 1,5% από τις
πλατφόρµες των οπτικοακουστικών µέσων των αλλοδαπών πα-
ρόχων προς το ΕΚΟΜΕ ή στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου.

Εδώ και πάλι έχουµε κακή νοµοθέτηση. Με τον προηγούµενο
Υπουργό είχε προβλεφθεί ότι το 1,5%, ακόµα και από τα τηλεο-
πτικά µέσα, θα αποδιδόταν στο ΕΚΟΜΕ και όχι στο Ελληνικό Κέν-
τρο Κινηµατογράφου.

Ήρθε ο κ. Γεραπετρίτης και µε µία µεσοβέζικη λύση δίνει το
1,5% στο ΕΚΟΜΕ από τους ξένους παρόχους και το 1,5% από
τα τηλεοπτικά µέσα στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου. Πάλι
καµµία εθνική στρατηγική γι’ αυτό που λέγεται «ελληνικός κινη-
µατογράφος».

Το να φεύγει το 1,5% από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογρά-
φου σηµαίνει ότι παύει πια να έχει ορατότητα η κινηµατογραφική
παραγωγή της Ελλάδας στο ευρωπαϊκό και το παγκόσµιο πλαί-
σιο. Και αυτό φαίνεται, όχι µόνο από τις αντιδράσεις των Ελλή-
νων σκηνοθετών, κινηµατογραφιστών και λοιπών. Φαίνεται και
από την αντίδραση της οµοσπονδίας των Ευρωπαίων σκηνοθε-
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τών- κινηµατογραφιστών, οι οποίοι έστειλαν επιστολή -είκοσι χι-
λιάδες µέλη αριθµεί- η οποία λέει ότι αυτή η αφαίρεση του 1,5%
κάτω από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου δηµιουργεί τε-
ράστιο πρόβληµα στην ελληνική κινηµατογραφική παραγωγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ ολοκληρώστε. Έχετε πάει στα εννέα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να αλλάξει οπωσδήποτε αυτή η διά-
ταξη και να αρχίσουµε να έχουµε µια εθνική στρατηγική για το
Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου, για την κινηµατογραφική πα-
ραγωγή εν γένει.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Παρακαλώ να τηρούµε τον χρόνο. Αν τηρήσουµε τον χρόνο,

µπορεί να τελειώσουµε σήµερα.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παγκόσµιο τοπίο των µέσων

ενηµέρωσης έχει αλλάξει τα τελευταία χρόνια µε δραµατικό
τρόπο λόγω των αλλεπάλληλων τεχνολογικών επιτευγµάτων.

Στην Ελλάδα από τις ηµέρες ραδιοφωνίας και αργότερα των
δύο κρατικών καναλιών της νεότητάς µας φτάσαµε στην έκρηξη
του διαδικτύου, µε το Youtube, το Netflix, το Facebook, το Insta-
gram, το TikTok και όλες αυτές τις πλατφόρµες που έχουν γίνει
µέρος της καθηµερινότητάς µας. 

Η πανδηµία, η καραντίνα, η κοινωνική αποστασιοποίηση επι-
τάχυνε ακόµη περισσότερο τη µετάβαση στη νέα εποχή. Αυτή η
πραγµατικότητα απαιτεί νοµοθετική διευθέτηση των πολλαπλών
και σύνθετων εκκρεµοτήτων που προκάλεσε, τόσο όσον αφορά
την επιχειρηµατική-οικονοµική πλευρά των σχετικών δραστηριο-
τήτων όσο και τις διάφορες παρενέργειες και αρνητικές παρεκ-
κλίσεις που εντοπίζονται.

Ορθά, λοιπόν, η Ευρωπαϊκή Ένωση εκδίδει την παρούσα οδη-
γία, που καλούµαστε να την εντάξουµε στο Εθνικό Δίκαιο, και
προεκτείνει τους ισχύοντες κανόνες σε όλες αυτές τις νέες πλατ-
φόρµες.

Επειδή όµως ουδέν καλόν αµιγές κακού, η οπτικοακουστική
επανάσταση έχει και σοβαρές παρενέργειες. Μία από αυτές είναι
η πρόσβαση των παιδιών σε υλικό το οποίο µπορεί να πλήξει και
να τραυµατίσει τον ψυχισµό τους. Και δυστυχώς αυτό το οπτι-
κοακουστικό υλικό είναι άφθονο στα µέσα και δύσκολα ελέγξιµο
από τους γονείς.

Οι συνέπειες για τον ψυχισµό των παιδιών από την επαφή µε
καταστάσεις που δεν µπορούν να διαχειριστούν µπορούν να είναι
µόνιµες. Για τον λόγο αυτό, το δίχτυ προστασίας που προωθείται
µε την οδηγία είναι µια άκρως επιβαλλόµενη συνθήκη.

Το ίδιο ισχύει και για το πλαίσιο προστασίας που θεσµοθετεί-
ται για όσους χρησιµοποιούν τα µέσα και τις πλατφόρµες για να
περάσουν µηνύµατα µίσους και φανατισµού, που συνήθως συ-
νοδεύονται από τη µάστιγα της εποχής µας, τα fake news.

Το πόσο επικίνδυνα είναι αυτά τα φαινόµενα, κύριε Πρόεδρε,
το είδαµε και πρόσφατα στις ΗΠΑ µε την εισβολή στο Κογκρέσο.

Πολύ σηµαντική είναι βεβαίως και η ώθηση που µέσω της οδη-
γίας δίδεται στην ευρωπαϊκή οπτικοακουστική παραγωγή. Χρόνια
τώρα η βασική προέλευση των περισσότερων παραγωγών ται-
νιών ή σειρών βρίσκεται πέραν του Ατλαντικού.

Η Ευρώπη έχει µείνει πολύ πίσω. Ακόµη και για χώρες που άλ-
λοτε µεγαλουργούσαν, όπως η Ιταλία, το µερίδιό τους έχει συρ-
ρικνωθεί δραµατικά στη σχετική αγορά. Όσο για την Ελλάδα, τα
πράγµατα είναι ακόµη χειρότερα.

Γι’ αυτό πιστεύω ότι η ενίσχυση των ευρωπαϊκών παραγωγών
δεν είναι µόνο οικονοµικό ζήτηµα, αλλά πρωτίστως πολιτισµικό,
ζήτηµα ταυτότητας και κουλτούρας. Η Ευρώπη πρέπει να ξανα-
βρεί το πολιτισµικό της στίγµα µέσα από την πολυµορφία της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στην εσωτερική
ραδιοτηλεοπτική αγορά. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση προσπά-
θησε να δηµιουργήσει «θόρυβο» µε επίκεντρο την ΕΡΤ, κατηγο-
ρώντας την Κυβέρνηση για χειραγώγηση της ενηµέρωσης.

Ο κ. Τσίπρας, µάλιστα, έφτασε στο σηµείο να µιλήσει για ορ-
γουλιανές τακτικές, αγνοώντας µάλλον ότι τα έργα του Όργουελ
και πρωτίστως του 1984 αναφέρονται ευθέως στον έλεγχο της
σκέψης που προσπάθησαν να ασκήσουν καθεστώτα που ο ίδιος
και η παράταξή του συνεχίζουν να επαινούν, ξεχνώντας µε µε-
γάλη ευκολία τα έργα και τις ηµέρες της ΕΡΤ επί ΣΥΡΙΖΑ όταν
προπαγάνδιζε σκανδαλωδώς την τότε κυβέρνηση, µε µπροστά-
ρηδες γνωστούς και µη εξαίρετους δηµοσιογράφους, που είχαν
χαρακτηρίσει τον Κυριάκο Μητσοτάκη «φασίστα».

Η ΕΡΤ στα χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είχε βυ-
θιστεί στην ανυποληψία, µε νούµερα τηλεθέασης στα τάρταρα.

Μιλά, επίσης, η Αντιπολίτευση για έλεγχο της κρατικής τηλεό-
ρασης, την ώρα που µια σειρά πρώην διευθυντικών στελεχών της
ΕΡΤ είναι σήµερα σε καίρια πόστα στο «ΚΟΚΚΙΝΟ», την «ΑΥΓΗ»,
τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Μας κουνά το «δάχτυλο» για έλεγχο των πληροφοριών στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, λες και πάθαµε όλοι οµαδική αµνησία
και ξεχάσαµε τη «γάτα των Ιµαλαΐων», την απόπειρα ελέγχου των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης µέσω της αδειοδότησης των κανα-
λιών µε τα βοσκοτόπια.

Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Πρόεδρε, ότι οι δηµοσκοπήσεις δηµι-
ουργούν µια αγωνία στο επιτελείο του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Από το αδιέξοδο, όµως, αυτό δεν θα ξεφύγει µε
επικοινωνιακές µπαλωθιές.

Πέρασε η εποχή της στείρας και φωνασκούσας αντιπολίτευ-
σης. Οι πολίτες εκτιµούν και επιβραβεύουν σοβαρές πολιτικές
προτάσεις. Και σε αυτό το πεδίο δυστυχώς η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση δεν προσφέρει τίποτα το ουσιαστικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα οι δυνατότητες της
ΕΡΤ είναι µεγάλες. Ήδη, η ανάκαµψη που παρουσιάζει το τελευ-
ταίο διάστηµα δείχνει ότι η δηµόσια τηλεόραση µπορεί να κατα-
λάβει τη θέση που της αρµόζει στις αντίστοιχες ευρωπαϊκές
ραδιοτηλεοράσεις. Η ΕΡΤ µπορεί να επιβάλλει διαφορετικούς
αξιακούς κανόνες στο ραδιοτηλεοπτικό περιβάλλον, απαλλαγ-
µένη εν µέρει από την επιδίωξη του κέρδους.

Μπορεί και πρέπει να στοχεύει στην άνοδο του µορφωτικού
επιπέδου της κοινωνίας, στην προβολή της ιστορίας και της πα-
ράδοσής µας, ιδιαίτερα φέτος που συµπληρώνονται διακόσια
χρόνια από την Παλιγγενεσία, και στην ανάδειξη βεβαίως της ελ-
ληνικής περιφέρειας, στην ενίσχυση της ελληνικής γλώσσας, στη
διασύνδεση της οµογένειας µε την πατρίδα, στην ανάδειξη του
πλούτου της ελληνικής λογοτεχνίας.

Όλοι θυµόµαστε τις υπέροχες σειρές µε τις οποίες µεγαλώ-
σαµε, όπως «οι Πανθέοι», «ο Χριστός ξανασταυρώνεται», η «Λω-
ξάντρα» και τόσες άλλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επαναλάβω και εγώ ότι
πρέπει να στηριχθεί ο περιφερειακός τύπος, που βιώνει µεγάλη
κρίση. Η επιβίωσή του είναι αναγκαία για την ποιότητα της ενη-
µέρωσης, αλλά και της δηµοκρατίας ως το κατ’ εξοχήν µέσο δη-
µοκρατικού ελέγχου της τοπικής εξουσίας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ, κύριε Χα-

ρακόπουλε, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.
Για να οργανώσουµε τη συζήτηση, µετά από τρεις οµιλητές,

αν ζητάει τον λόγο κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα
παίρνει τον λόγο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
του ΜέΡΑ25, την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, για δώδεκα λεπτά.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Η Κυβέρνηση, συνεχίζοντας στο ίδιο «βιολί» της νοµοθέτησης,
κατεβάζει ένα νοµοσχέδιο για ζητήµατα δεύτερης και τρίτης προ-
τεραιότητας, όπως θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε τη
βαθύτατη κρίση, υγειονοµική και οικονοµική, που περνά αυτή τη
στιγµή η χώρα µας, χωρίς βεβαίως να παραγνωρίζουµε σηµαν-
τικά ζητήµατα δηµοκρατίας που εγείρονται από το νοµοσχέδιο
αυτό.

Προφανώς, είναι τόσα τα «γραµµάτια» τα οποία θεωρεί η Κυ-
βέρνηση ότι πρέπει να εξοφλήσει απέναντι στα εξαγορασµένα
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µέσα µαζικής ενηµέρωσης ως ένα είδος ευχαριστίας για την αµέ-
ριστη στήριξη που παρέχουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όλο
τον καιρό της διακυβέρνησης, αλλά και προεκλογικά.

Ως ΜέΡΑ25 δεν θα ξεχάσουµε τον ρόλο της προπαγάνδας που
έπαιξαν τα µέσα αυτά το 2015, υπενθυµίζοντας τα µηνύµατα τα
οποία εξέπεµπαν προς το κοινό ότι όλες οι κοινωνικές οµάδες
υποστηρίζουν το «ναι» στο δηµοψήφισµα.

Επίσης, δεν θα ξεχάσουµε και την απόπειρα πολιτικής δολο-
φονίας του Γενικού Γραµµατέα του ΜέΡΑ25, του κ. Γιάνη Βαρου-
φάκη, και την ανήθικη στοχοποίησή του µε πραγµατικά
αστήρικτες και αµέτρητες ανακρίβειες.

Το ερώτηµα, λοιπόν, το οποίο θέτουµε είναι: Πού είναι αφ’
ενός η Αντιπολίτευση, αλλά πάνω απ’ όλα, πού είναι τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, όταν εµείς έχουµε καταθέσει επίσηµο αίτηµα,
ώστε να διερευνηθούν οι παραλείψεις, οι αστοχίες και τα λάθη
τα οποία έγιναν όλη αυτή την περίοδο της χρεοδουλοπαροικίας,
της φυλακής του χρέους στην οποία έχει καταδικαστεί η χώρα
µας από τις µνηµονιακές κυβερνήσεις;

Διερωτόµαστε ως ρητορικό ερώτηµα αν η αποστολή της δη-
µοσιογραφίας είναι πάνω απ’ όλα να διερευνά και να αναδεικνύει
την αλήθεια, να παρέχει αµερόληπτη ενηµέρωση και αν η πλη-
ροφόρηση του κοινού δεν είναι τόσο σηµαντικό ζήτηµα, το οποίο
αφορά ευρύτερα το δηµόσιο συµφέρον.

Φαίνεται, όµως, ότι τελικά αυτό που ενδιαφέρει περισσότερο
την Κυβέρνηση και η µεγάλη πρεµούρα της είναι να γίνει «βασι-
λικότερη του βασιλέως». Και το λέµε αυτό, διότι δεν φτάνει που
τα κανάλια εξυµνούν καθηµερινά και οληµερίς την Κυβέρνηση
για τις πολιτικές επιλογές της και παρουσιάζουν ωραιοποιηµένη
την εικόνα των πολιτικών επιλογών της, αλλά επιπλέον φιµώνουν
οποιαδήποτε φωνή διαµαρτυρίας, οποιαδήποτε αντιπολιτευτική
φωνή, µε τρόπο πραγµατικά κατάπτυστο, µε τρόπο πραγµατικά
αντιδεοντολογικό, που παραβιάζει την δηµοσιογραφική δεοντο-
λογία, µε τρόπο ανάρµοστο. Κάθε φορά που θα βγει µία φωνή
της Αντιπολίτευσης τότε επιστρατεύονται τα µέσα ως αυτόκλητοι
συνήγοροι της Κυβέρνησης. 

Να υπενθυµίσουµε το «µαύρο» που έριξε στην ΕΡΤ και τους
πανηγυρισµούς της Κυβέρνησης για το γεγονός ότι δήθεν απάλ-
λαξε το δηµόσιο από τους υψηλόµισθους κρατικοδίαιτους «κη-
φήνες».

Τώρα φτάσατε στο σηµείο να εναγκαλιστείτε τόσο σφιχτά µε
την εθνική ραδιοτηλεόραση που την αναθέσατε απευθείας στον
Πρωθυπουργό. Την κάνατε τόσο δική σας που νοµοθετήσατε
ακόµη και τη µισθολογική απελευθέρωση του Προεδρεύοντος
και του Διευθύνοντος Συµβούλου της ΕΡΤ, καθώς επίσης και του
Προεδρεύοντος του Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδήσεων και αυτό
κατόπιν εισήγησης των διοικητικών συµβουλίων τους.

Ανεβάσατε τους µισθούς τους ακόµη πιο πάνω και από τις
αποδοχές του γενικού γραµµατέα. Να θυµίσουµε ότι οι µηνιαίες
αποδοχές του γενικού γραµµατέα Υπουργείου είναι 3.231 ευρώ
ο βασικός µισθός συν 1.400 ευρώ επίδοµα θέσης ευθύνης, συ-
νολικά 4.631 ευρώ. 

Εσείς, χωρίς κανένα κριτήριο, χωρίς καµµία διαδικασία αιτιο-
λόγησης και χωρίς λογοδοσία, µόνο και µόνο επειδή το εισηγή-
θηκαν τα διοικητικά τους συµβούλια, ανεβάσατε κατά πολύ τον
βασικό µισθό τους, τη στιγµή που απαιτείτε από τον απλό πολίτη
εν µέσω κορονωϊού, εν µέσω της βαθιάς ύφεσης -10% ύφεση-
να ζήσει µε 534 ευρώ τον µήνα και τη στιγµή που παρέχετε µά-
λιστα στους συνταξιούχους, όπως έγινε πρόσφατα, µία προκα-
ταβολή σύνταξης, ούτε καν µία προσωρινή σύνταξη. Παρέχετε
µία προκαταβολή φτώχειας, η οποία ανέρχεται στο ύψος των 384
ευρώ. 

Αυτό θεωρούµε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι είναι µία αδια-
νόητη ασυδοσία, ότι είναι µια κατάπτυστη απληστία. Είναι ντροπή
να φέρνετε διατάξεις την ώρα που ο λαός αντιµετωπίζει µόνιµο
πρόβληµα επιβίωσης, φτωχοποιείται, ζει σε συνθήκες επισφά-
λειας και δεν ξέρει τι του ξηµερώνει, ζει κάτω από µια µόνιµη
απαισιοδοξία.

Τι κάνετε; Παράλληλα, ενεργοποιείτε µια στρατιά από golden
boys. Και λέω «golden boys», όχι µόνο γιατί κάνετε µισθολογικά
χατίρια και δηµιουργούνται έτσι δύο ταχυτήτων εργαζόµενοι,
αλλά και από την άλλη γιατί παρέχετε ιδιαίτερα ευνοϊκό καθε-

στώς και στα µέλη του ΕΣΡ, του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης, αλλά και σε άλλα στελέχη γενικότερα της δηµόσιας
ραδιοτηλεόρασης.

Σύµφωνα, µάλιστα, µε υπολογισµούς, ο αριθµός των ωφελού-
µενων στελεχών που ξαφνικά θα εξαιρεθούν απ’ αυτό το ενιαίο
µισθολόγιο και των οποίων οι µισθοί, όπως προβλέπει η διάταξη,
θα καθορίζονται από µία κοινή υπουργική απόφαση του Υπουρ-
γού Οικονοµικών και του αρµόδιου για τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης θα φθάσει τα διακόσια άτοµα.

Αν τελικά αυτά τα στελέχη πάρουν τον µήνα περίπου 200 ευρώ
αύξηση, τότε η δαπάνη η οποία θα δηµιουργηθεί και θα επιβα-
ρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό µπορεί να φθάσει µέχρι και τα
500.000 ευρώ τον χρόνο.

Τι είναι αυτά τα λεφτά; Είναι λεφτά µε τα οποία η Κυβέρνηση
θα µπορούσε να έχει αγοράσει εκατό χιλιάδες rapid test, αν θε-
ωρήσουµε ότι η τιµή του ενός τεµαχίου είναι πέντε ευρώ. Γιατί
στην τιµή αυτή ακριβώς τα αγόρασε το Ινστιτούτο Φαρµακευτι-
κής και Τεχνολογικής Έρευνας του ΕΟΦ από γνωστή αµερικα-
νική εταιρεία παγκόσµιας αγοράς. Θα µπορούσε, λοιπόν, να έχει
ενισχυθεί η µαζική ιχνηλάτιση, για την οποία σας καλούµε τόσο
καιρό.

Μέσα, λοιπόν, στο πιο σκληρό lockdown εσείς, αντί να αγορά-
σετε αυτά τα rapid test και να ενισχύσετε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, τι κάνετε; Απλά ευνοείτε τις τσέπες των λίγων και εκλε-
κτών.

Πάµε τώρα στο ζήτηµα της απαλλαγής από την πληρωµή των
τελών του 2020 για τις τηλεοπτικές άδειες. Και λέω απαλλαγή,
διότι όταν κάνετε έκπτωση 98%, αυτό δεν µπορεί να θεωρηθεί
έκπτωση, είναι απλή απαλλαγή. 

Τι κάνετε λοιπόν; Από τα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ που αποτιµά-
ται η κάθε άδεια ο κάθε καναλάρχης τελικά θα πληρώσει 50.000
ευρώ, µε τον όρο ότι την προηγούµενη χρονιά είχε προβεί σε αν-
τίστοιχη έκπτωση σε δαπάνες που έκανε για την αγορά και την
παραγωγή τηλεοπτικού προγράµµατος, για υλικοτεχνικό εξοπλι-
σµό και για βελτίωση υποδοµών. Δηλαδή, στην ουσία αυτό που
κάνετε για το 2020 είναι να επιχορηγείτε και να επιδοτείτε τις τη-
λεοπτικές παραγωγές και την αγορά εξοπλισµού.

Τους λέτε, δηλαδή, ότι «αν µέσα στο 2020 ξόδεψες για να λει-
τουργήσει το προϊόν σου και να βελτιωθεί 3,5 εκατοµµύρια ευρώ,
τώρα δεν θα πληρώσεις ισόποσο για την τηλεοπτική άδεια, θα
πληρώσεις προκλητικά µικρότερο ποσό».

Επιπλέον, «για την τηλεοπτική άδεια του 2021 δεν θα πληρώ-
σετε καν εφάπαξ το ποσό, θα πληρωθεί σε δόσεις». Μέχρι και
εκεί φτάνουν τα χατίρια που κάνετε! 

Για τον ΕΔΟΕΑΠ, πάλι µε χρήµα του Έλληνα φορολογούµενου
πολίτη χρηµατοδοτείτε τις ασφαλιστικές εισφορές, τις εισφορές
που έχουν παρακρατήσει και που δεν έχουν αποδώσει οι κανα-
λάρχες όλο αυτό το διάστηµα. Τις επιδοτείτε.

Τους κάνετε διπλό δώρο, γιατί χρηµατοδοτείτε και τις εργο-
δοτικές εισφορές, αλλά και τις εισφορές των εργαζοµένων, τους
χαρίζετε ακόµη και πρόστιµα για διάφορα χρωστούµενα για
οφειλές. Τους χαρίζετε πρόστιµα και προσαυξήσεις για τέσσερα
ολόκληρα χρόνια.

Επιπλέον, οι ιδιοκτήτες των πανελλαδικών τηλεοπτικών σταθ-
µών που σήµερα εκπέµπουν θα µπορούν ακόµη και να λάβουν
στο µέλλον άδεια παροχής συνδροµητικών υπηρεσιών, όχι µε κά-
ποια διαγωνιστική διαδικασία, αλλά µέσω ενός επίγειου σήµα-
τος.

Κύριε Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο το βλέπουν οι εργαζόµε-
νοι, το βλέπουν οι επιστήµονες, το βλέπουν οι ελεύθεροι επαγ-
γελµατίες, οι έµποροι και φρίττουν κυριολεκτικά, διότι για ποια
αναλογικότητα, για ποια ισότητα, για ποια προσφορότητα και
αναγκαιότητα να µιλήσουµε όταν έχει γίνει τόση κατασπατάληση
και διασπάθιση του δηµοσίου χρήµατος; Αναφέροµαι στα 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ της λίστας Πέτσα, την οποία όλη η Αντιπολίτευση
καλούσε την Κυβέρνηση να δηµοσιεύσει και τελικά τη µαγείρευε
όταν δόθηκαν άλλα 2 εκατοµµύρια ευρώ, πάλι µε βάση τη λίστα
Πέτσα, για κανάλια εθνικής εµβέλειας και για τα 18,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ του Υπουργού Υγείας κ. Κικίλια για καµπάνιες εµβολια-
σµού.

Έχετε ξεπεράσει, λοιπόν, τη διασπάθιση σε ποσό άνω των 40
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εκατοµµυρίων ευρώ για να ενισχύσετε έναν κλάδο ο οποίος στο
τέλος-τέλος δεν επλήγη καθόλου και για να παραλείψετε να στη-
ρίξετε µε γενναία µέτρα χρηµατοδότησης και στήριξης τους κλά-
δους που έχουν πληγεί όσο κανείς άλλος, όπως είναι ο
τουρισµός, όπως είναι η εστίαση, όπως είναι οι επιστήµονες,
όπως είναι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, όπως είναι οι αυτοαπα-
σχολούµενοι.

Ξέρετε, µε αυτά τα λεφτά θα µπορούσατε να είχατε αγοράσει,
επίσης, εν µέσω κορωνοϊού, συρµούς και λεωφορεία για να µη
συνωστίζεται ο κόσµος, θα µπορούσατε να είχατε ενισχύσει το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και την παιδεία για να καλύψετε τα τερά-
στια κενά από τα οποία πάσχει, για να προσλάβετε µόνιµο ια-
τρικό προσωπικό.

Αυτό που κάνετε, λοιπόν, είναι να δίνετε λεφτά µόνο στους
ιδιοκτήτες των καναλιών. Μας έχουν πάρει χαµπάρι µέχρι και τα
διεθνή ειδησεογραφικά µέσα, τα οποία δεν είναι αριστερά, και
τα οποία τι λένε; Καταγγέλλουν αυτόν τον εναγκαλισµό Κυβέρ-
νησης και καναλιών, την προνοµιακή µεταχείριση των καναλιών
από την Κυβέρνηση. Καταγγέλλουν ότι στους επίσηµους δείκτες
της ελευθεροτυπίας η χώρα µας έχει κατρακυλήσει κυριολεκτικά
και ταυτίζουν την Κυβέρνηση µε τις πιο ελαττωµατικές δηµοκρα-
τίες.

Για τον απαιτούµενο αριθµό εργαζοµένων στους τηλεοπτικούς
σταθµούς, ενώ µε τον νόµο Πέτσα δεν είχατε λάβει καµµία πρό-
νοια, τώρα φέρατε, υπό την πίεση εργαζοµένων όλων των ειδι-
κοτήτων, διάταξη για τον όρο απασχόλησης τετρακοσίων
ατόµων. Παρ’ όλα αυτά να επισηµάνω ότι 15% αυτών, δηλαδή
εξήντα ,δεν απασχολούνται µε σύµβαση εργασίας εξαρτηµένου
χρόνου, εξαρτηµένης εργασίας πλήρους απασχόλησης, αφού
θα µπορούν να είναι εργαζόµενοι δανειζόµενοι, δηλαδή εργολα-
βικοί από άλλες επιχειρήσεις οι οποίες ανήκουν στον ίδιο όµιλο,
στον ίδιο τηλεοπτικό σταθµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό ολοκληρώνω.
Αυτό σηµαίνει µείωση του προσωπικού, σηµαίνει, επίσης, ότι

δηµιουργείτε και εργαζοµένους δυο ταχυτήτων, από τη µια, είναι
οι χαµηλόµισθοι εργαζόµενοι, οι εργολαβικοί, οι οποίοι θα απα-
σχολούνται µε συµβάσεις ατοµικές, και από την άλλη, έχουµε τα
golden boys, τους υψηλόµισθους, οι οποίοι απασχολούνται µε
συλλογική σύµβαση. Προβλέπεται µάλιστα ότι απασχόληση θα
ισούται µε είκοσι και όχι µε είκοσι πέντε µέρες, δηλαδή θα δου-
λεύουν σε ετήσια βάση και µε λιγότερους εργαζόµενους και µε
εκ περιτροπής εργασία και µε απλήρωτες υπερωρίες, ελαστικο-
ποίηση πλήρης των εργασιακών συνθηκών. Αυτό, λοιπόν, είναι
το δήθεν ενδιαφέρον σας για τους εργαζοµένους.

Στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω το άρθρο 8 και άλλα προ-
βληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε

πολύ.
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Αλέξανδρο Τριανταφυλλίδη

από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Λιβάνιε, είπατε µε περίσσιο θράσος -και συγκρατώ µε

δυσκολία την οργή µου- την ανιστόρητη και προκλητική αναφορά
σας για την ΕΡΤ. Έχετε επιλεκτική µνήµη. Είναι µακρινό το 1960
της ΕΡΕ και δεν το θυµάστε, αλλά ξεχάσατε το κοντινό 2013 του
Σαµαρά - Βενιζέλου. 

Είπατε στην επιτροπή ότι η δηµόσια τηλεόραση «από απαξιω-
µένο όργανο προπαγάνδας, που την είχε καταντήσει ο ΣΥΡΙΖΑ,
σήµερα µε αξιοπιστία κλπ..» «…αυτή είναι ο κριτής γι’ αυτό και
τα ποσοστά κ.λπ…». Το καλύτερο, λοιπόν, που έχει να κάνει ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι να σιωπά, δηλαδή να σιωπούµε ώστε να ξεχαστούν
τα έργα και οι ηµέρες του στη δηµόσια τηλεόραση. O tempora o
mores!

Να σας θυµίσω τι έπραξε το κοντινό 2013 µε πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου, η οποία δεν πέρασε ποτέ από την Βουλή των
Ελλήνων για επικύρωση όσων ορίζει το Σύνταγµα, η κυβέρνηση

Σαµαρά - Βενιζέλου στις 11 Ιουνίου 2013; Το πολλαπλό έγκληµα
του «µαύρου» της ΕΡΤ του 2013 που θα σας ακολουθεί για
πάντα, παγκόσµια, πανευρωπαϊκή αποκλειστικότητα της Νέας
Δηµοκρατίας που έριξε κατά σαράντα θέσεις στην παγκόσµια
κατάταξη της ελευθερίας του Τύπου και των µέσων ενηµέρωσης
την Ελλάδα και κατέστησαν την Ελλάδα κατηγορούµενη και κα-
ταγέλαστη σε όλα τα φόρα, Συµβούλιο της Ευρώπης, παντού.
Πέρασαν οκτώ ολόκληρα χρόνια και επενδύετε στη λήθη, τολ-
µάτε να ασχηµονείτε. Ζητήστε µια µεγάλη συγγνώµη από τον ελ-
ληνικό λαό γιατί είστε οι δράστες του χαµένου σήµατος της
δηµοκρατίας, γιατί εσείς κλείσατε ρίχνοντας «µαύρο» στην ελ-
ληνική τηλεόραση, απολύοντας τρεις χιλιάδες εργαζόµενους,
δηµοσιογράφους, τεχνικούς, διοικητικούς µε τον ξαφνικό θά-
νατο.

Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, ανοίξαµε την ΕΡΤ και επαναπροσλάβαµε
όλους –τονίζω όλους!- τους εργαζόµενους µε µοναδικό κριτήριο
την ύπαρξη σύµβασης αορίστου χρόνου το βράδυ του «µαύρου».

Ζητήστε συγγνώµη για τα εκτρώµατα της ΔΤ και της ΝΕΡΙΤ
που κόστισαν δεκάδες εκατοµµύρια, όπως οµολόγησε εκεί στην
ιερή Αίθουσα της Βουλής ο κ. Κικίλιας το καλοκαίρι του 2014, λέ-
γοντας την φράση «στην περίπτωση της ΕΡΤ, κύριοι, χάσαµε».

Ζητήστε συγγνώµη, κύριε Υπουργέ της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί κλείνοντας την ΕΡΤ, τον µοναδικό εν δυνάµει ανταγωνιστή
στην νέα ψηφιακή εποχή που ανοιγόταν τότε, εσείς, οι θιασώτες
του ελεύθερου ανταγωνισµού, καταστήσατε τη «DIGEA» µονο-
πώλιο. Δηλαδή, ποια είναι η «DIGEA»; «MEGA», «ANTENNA»,
«ΣΚΑΙ», «STAR». Πού πουλάει και σε ποιους εικόνα, πρόγραµµα
και διανοµή δικτύου; «MEGA», «ANTENNA», «ΣΚΑΙ», «STAR», δη-
λαδή Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει, που τότε λειτουργούσαν
χωρίς άδεια. Δηλαδή, κλείσατε την ΕΡΤ που είχε άδεια και αφή-
σατε τα ιδιωτικά κανάλια που δεν είχαν άδεια να λειτουργούν.
Δεν µας το συγχωρούν. Ποιο; Ότι βάλαµε τέλος στην ανοµία του
τσάµπα, στα τριάντα χρόνια του τσάµπα σινεµά, της λεηλασίας
του εθνικού πλούτου, των εθνικών συχνοτήτων, που ανήκαν και
ανήκουν στον ελληνικό λαό, ιδιοκτήτης είναι ο ελληνικός λαός
και ενοικιαστές των συχνοτήτων είναι τα ιδιωτικά κανάλια.

Και τώρα τι κάνετε; Μπίζνες as usual, ντελίβερι εξυπηρετήσεις.
Χαρίζετε εκατοµµύρια στους καναλάρχες, αναστέλλετε πληρωµή
ετήσιων δόσεων στους καναλάρχες, µοιράζετε πακέτα, δωράκια
εκατοµµυρίων µέσα από τις λίστες Πέτσα και Κικίλια, την ίδια
ώρα που καταδικάζετε τους ανθρώπους της εστίασης, τους πω-
λητές των λαϊκών αγορών στην πείνα, τους εργαζόµενους στον
τουρισµό, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τη µεσαία τάξη στην
πείνα. Για τους καναλάρχες έχουµε χρήµατα, για τον κόσµο που
πεινάει, που είναι στην ανεργία, που λιµοκτονεί δεν υπάρχουν.
Εδώ στη Θεσσαλονίκη έχουν στηθεί ουρές συσσιτίων. Με αυτό
το πρόσωπο ταυτίζεστε, κύριε Λιβάνιε, την ώρα των χαριστικών
ρυθµίσεων στα κανάλια, κόβετε το ηλεκτρικό από τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις. Λίγη ντροπή, λίγη τσίπα!

Τώρα τι κάνετε; Ξαναστήνετε τη διαπλοκή. Χαρίζεις εκατοµµύ-
ρια, αγοράζεις τηλεοπτικό χρόνο, ό, τι κάνατε πάντα. Αυτό κά-
νετε, κύριε Λιβάνιε, εξυπηρετήσεις. Είστε ο βελούδινος πολιτικός
ντελιβεράς των εξυπηρετήσεων, κύριε Λιβάνιε. Αυτόν τον ρόλο
σάς ανέθεσε ο κ. Μητσοτάκης. Άξιοι συνεχιστές της κυβέρνησης
Σαµαρά - Βενιζέλου, ο Μητσοτάκης και οι συν αυτώ, εκτεταµένος
µακαρθισµός, ποδηγέτηση και χειραγώγηση των µέσων ενηµέ-
ρωσης, απολύσεις δηµοσιογράφων στον ιδιωτικό τοµέα που δεν
συµµορφώνονται προς τας υποδείξεις.

Αλήθεια, πού είναι οι δηµοσιογράφοι που ρωτούσαν στη ΔΕΘ
τον Αλέξη Τσίπρα γιατί απολύει, όταν θεσπίζαµε το όριο των τε-
τρακοσίων εργαζοµένων σε κάθε µέσο πανελλαδικής εµβέλειας,
ακριβώς για να προστατέψουµε τις θέσεις εργασίας των εργα-
ζοµένων; Βιώσαµε την πρόσφατη απεργία των ενώσεων των δη-
µοσιογράφων για να υπερασπιστούν το όριο των τετρακοσίων
εργαζοµένων του νόµου Παππά που υποτίθεται ότι θα τους απέ-
λυε.

Επανασυγκροτείτε τη διαρραγείσα αλυσίδα της διαπλοκής,
τράπεζες, κόµµατα, κανάλια. Οι τράπεζες χρηµατοδοτούν τα
κόµµατα και κάνουν τα στραβά µάτια για τα δανεικά σας και τα
αγύριστά σας, τα κανάλια χρηµατοδοτούνται από τις τράπεζες -
αν και χρωστούν άνω του ενός δισεκατοµµυρίου-, τα παραδο-
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σιακά κόµµατα φροντίζουν να απαλλάσσουν µέσω τροπολογιών
τους τραπεζίτες για την ευθύνη τους για τα θαλασσοδάνεια µε
αέρα κοµµάτων και καναλιών. Τα κανάλια µε τη σειρά τους στη-
ρίζουν τα παραδοσιακά κόµµατα, που στηρίζουν τις τράπεζες,
που τους χρηµατοδοτούν. 

Έτσι γίνονταν οι δουλειές, µέχρι να έρθουν αυτοί οι περίεργοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Και όλοι αυτοί -το αθηναϊκό, πολιτικό, οικονοµικό και
µιντιακό πριγκιπάτο- θα φροντίσουν, όπως και µε αυτό το νοµο-
σχέδιο, ελληνικέ λαέ, να µην ξαναέρθουν οι περίεργοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Στο τέλος της ηµέρας, όµως, εσύ αποφασίζεις, ο
κυρίαρχος λαός.

Ζητήστε συγγνώµη, κύριε Λιβάνιε, για τις ζωές που χάθηκαν
στην ΕΡΤ, στην προκρούστρια ……(δεν ακούστηκε λόγω κακής
σύνδεσης). Ζητήστε συγγνώµη για την ανήκουστη εισβολή των
διµοιριών των ΜΑΤ και της αστυνοµίας στο Ραδιοµέγαρο της
ΕΡΤ….(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης), µε εντολή του
Υπουργού σας τότε, του Νίκου Δένδια, εκεί όπου στους τοίχους
της ΕΡΤ οι µορφές της Μελίνας, του Χατζηδάκη, του Κάρολου
Κουν να απορούν βλέποντας παντού γκλοµπς και ασπίδες, αντί
για ιδέες, επιχειρήµατα, όνειρα, σενάρια και µουσικές.

Ζητήστε συγγνώµη από τους Έλληνες απόδηµους, τους Έλ-
ληνες της ξενιτιάς, που τους αγαπήσατε ξαφνικά για τα ψηφου-
λάκια τους, εσείς οι πατριοταράδες που τότε ρίξατε «µαύρο» στο
«ΕΡΤ WORLD και τη «ΝΕΤ SAT», εσείς που γκρεµίσατε τη µεγάλη
κεραία της φωνής της Ελλάδος στα βραχέα, για να την κάνετε
παλιοσίδερα, τη µεγάλη κεραία, για να ακούν σε κάθε γωνιά του
πλανήτη την ελληνική γλώσσα, να ακούγεται στα πέρατα του κό-
σµου η ελληνική φωνή, να ακούνε οι Έλληνες ναυτικοί, οι µετα-
φορείς, παντού. Και ήταν η ΠΟΣΠΕΡΤ και οι απολυµένοι
εργαζόµενοι τεχνικοί, δηµοσιογράφοι και διοικητικοί, οι όρθιοι
της ελεύθερης ΕΡΤ που τη διέσωσαν και την ξαναέστησαν στη
θέση της. Ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας, τον Ιούνιο του 2015,
µαζί µε τον λαό, µαζί µε τις συλλογικότητες, µαζί µε τη δρώσα
και τη ζώσα κοινωνία, που πάλεψε για να µείνει ζωντανή η ΕΡΤ,
άνοιξε την ΕΡΤ µετά το «µαύρο», µε όλο το προσωπικό της, απέ-
ναντι στην εµπάθεια, την εκδικητικότητα και το µίσος που είχε
και, δυστυχώς, έχει και τρέφει ακόµη για την ΕΡΤ -ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- ένα µεγάλο τµήµα της παράταξής σας.

Εσείς κλείσατε την ΕΡΤ και τους απολύσατε όλους. Εµείς την
ανοίξαµε και τους επαναπροσλάβαµε όλους, δεν είµαστε ίδιοι.
Είστε η παράταξη του «κλείνω και σβήνω», αλλά µε στυλ επιτε-
λικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας.

Η πρόταση του Προέδρου µας, του Αλέξη Τσίπρα, που κατα-
θέσαµε µε την µορφή τροπολογίας, προς αυτή την κατεύθυνση
κατατείνει, µε την ευρύτατη ασφαλιστική δικλίδα της πλειοψη-
φίας των τεσσάρων πέµπτων, υπό την αιγίδα της Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας να ορίζεται το Διοικητικό Συµβούλιο της
ΕΡΤ, εγγυητική, δηµοκρατική αρχή και πλαίσιο, για να µην αισθά-
νεται κανείς, ούτε η εκάστοτε κυβέρνηση, εντολοδότης, «είµαι
κυβέρνηση και κάνω ό, τι θέλω», ούτε κανείς από τους εργαζό-
µενους της ΕΡΤ να αισθάνεται και να λειτουργεί ως εντολοδόχος
υπό την απειλή µειωτικών παρεµβάσεων στην δουλειά του. Το
πιστεύουµε; Ιδού η πράξη, ιδού η προοπτική µε τα τέσσερα πέµ-
πτα, µε την ευρύτατη πλειοψηφία να δώσουµε στη χώρα παρου-
σία και προοπτική στην ΕΡΤ, το κοινό σπίτι όλων των Ελλήνων
...(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Τριανταφυλλίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης, από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
Ορίστε, κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εποχή που η

τηλεόραση ήταν το πιο άµεσο και ισχυρό µέσο ενηµέρωσης έχει
παρέλθει προ καιρού. Σήµερα τα πράγµατα είναι πολύ διαφορε-
τικά. Φαινόµενο των ηµερών είναι η επιλογή των µέσων κοινωνι-

κής δικτύωσης, να «κατεβάσω» λογαριασµούς διασήµων ή µη
χρηστών, εξαιτίας του περιεχοµένου τους, το οποίο θεωρήθηκε
παράνοµο ή αναληθές.

Βάσει του φαινοµένου αυτού συνειδητοποιούµε ότι έχουµε
αφήσει τις πλατφόρµες αυτές να αυτορυθµίζονται για πολύ µε-
γάλο χρονικό διάστηµα. Η ευρωπαϊκή οδηγία που ενσωµατώνε-
ται µε το σηµερινό σχέδιο νόµου επικεντρώνεται σε υπηρεσίες
µέσων επικοινωνίας που διατηρούν οπτικοακουστικό υλικό µε
κάθε τρόπο, µέσω της κλασικής ή συνδροµητικής τηλεόρασης,
σε πλατφόρµες διαµοιρασµού βίντεο, παραδείγµατος χάριν το
Youtube, και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Το ΕΣΡ είναι η ανε-
ξάρτητη αρχή που αναλαµβάνει την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής των διατάξεων, αλλά και την επιβολή κυρώσεων. Είναι
αρµόδιο για τη σύνταξη καταλόγου µε όλους τους παρόχους,
τον οποίο κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Είναι σηµαντική και απολύτως αναγκαία η θέσπιση κανονιστι-
κού πλαισίου για τις διαφηµίσεις, που προβάλλονται από πλατ-
φόρµες διαµοιρασµού βίντεο είτε πρόκειται για διαφηµίσεις της
ίδιας της πλατφόρµας είτε του δηµιουργού του βίντεο. Εξασφα-
λίζουµε, έτσι, τη διαφάνεια αφού οι πάροχοι υπηρεσιών µέσων
επικοινωνίας οφείλουν να δηµοσιοποιούν τα στοιχεία τους.

Ρητά απαγορεύεται να γίνεται στα οπτικοακουστικά µέσα,
οποιαδήποτε αναφορά σε υποκίνηση βίας ή µίσους, κατά οµάδες
ανθρώπων καθώς και να παρακινείται το κοινό σε τέλεση τροµο-
κρατικού εγκλήµατος.

Ειδικά για τους ανήλικους, που είναι η πλέον ευάλωτη οµάδα
χρηστών, η οδηγία περιέχει πλέγµα προστατευτικών διατάξεων.
Ενδεικτικά, µε την παρούσα οδηγία, προτείνεται, µεταξύ άλλων,
η σύµβαση των προγραµµάτων, η χρήση κωδικών PIN και γενι-
κώς συστήµατα γονικού ελέγχου, που δεν επιτρέπουν στους ανή-
λικους να έχουν πρόσβαση σε εικόνες πιθανόν επιζήµιες, τόσο
για τη σωµατική, ψυχική όσο και για την ηθική ανάπτυξή τους.
Απαγορεύεται η προβολή ανήλικου δράστη ή µάρτυρα ανάλογων
πράξεων. 

Ειδική µέριµνα λαµβάνεται για την προσβασιµότητα των ατό-
µων µε αναπηρία στα οπτικοακουστικά µέσα και εισάγεται υπο-
χρέωση για τους παρόχους να βελτιώνουν τις υπηρεσίες τους
µε τη χρήση υποτιτλισµού, τη νοηµατική γλώσσα, την ακουστική
περιγραφή αλλά και τον προφορικό υποτιτλισµό. 

Διασφαλίζεται η πολυφωνία και η πολιτισµική πολυµορφία,
ενώ, ταυτόχρονα, δεν επιτρέπεται η περικοπή προγράµµατος για
εµπορικούς σκοπούς χωρίς τη συναίνεση του παρόχου, ώστε να
εξασφαλιστεί η αρτιότητα του αποτελέσµατος.

Ορίζεται µε σαφήνεια το πλαίσιο για την υπηρεσία τοποθέτη-
σης προϊόντων και εξαιρούνται ρητά από την υπηρεσία αυτή τα
προγράµµατα ειδήσεων, τα προγράµµατα καταναλωτών, θρη-
σκευτικού περιεχοµένου και τα παιδικά.

Σπουδαία είναι και η ενίσχυση της ευρωπαϊκής αγοράς οπτι-
κοακουστικών έργων µέσω της οδηγίας. Ορίζεται ότι οι πάροχοι
κατά παραγγελία υπηρεσιών επικοινωνίας οφείλουν να διαθέ-
τουν σε ποσοστό τουλάχιστον 30% ευρωπαϊκά έργα σε προβε-
βληµένη θέση.

Εφόσον απευθύνονται στο ελληνικό …(δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης)…κοινό θα πρέπει ετησίως να ενισχύουν τα ελ-
ληνικά οπτικοακουστικά έργα σε ποσοστό 1,5% επί του κύκλου
εργασιών τους στη χώρα µας. Αντίστοιχα, οι τηλεοπτικοί οργα-
νισµοί, οφείλουν ετησίως να προβάλλουν ευρωπαϊκά έργα σε πο-
σοστό άνω του 50% του συνολικού χρόνου.

Ένα ολόκληρο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αφορά στη ρύθµιση
θεµάτων που αφορούν στην τηλεοπτική διαφήµιση και τις τηλε-
πωλήσεις. Τίθενται συγκεκριµένα χρονικά πλαίσια για τη διαφή-
µιση, απαγορεύεται η τηλεπώληση φαρµάκων και ορίζονται οι
προϋποθέσεις για κάθε τηλεοπτική διαφήµιση και πώληση αλ-
κοολούχων ποτών.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται επικαι-
ροποιηµένες ρυθµίσεις για την ραδιοτηλεοπτική αγορά. Στο µη-
τρώο επιχειρήσεων του ΕΣΡ, εγγράφονται όλοι -και οι µη
γραµµικοί- πάροχοι µέσων επικοινωνίας που είναι εγκατεστηµέ-
νοι στην Ελλάδα, υποβάλλοντας τα στοιχεία τους και τον κατά-
λογο των προγραµµάτων τους.

Επιτρέπεται πλέον η σύµβαση δανείου µεταξύ εταίρων, µετό-
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χων ή µελών διοικητικού συµβουλίου εταιρείας προς την ίδια την
εταιρεία όταν πρόκειται για τηλεοπτικό σταθµό.

Δίνεται η δυνατότητα στους περιφερειακούς τηλεοπτικούς και
ραδιοφωνικούς σταθµούς, που εκκρεµεί η διαδικασία αδειοδό-
τησής τους, για µία και µοναδική φορά να αλλάξουν τη φυσιο-
γνωµία του προγράµµατός τους.

Λόγω της ιδιαίτερης οικονοµικής συγκυρίας, οι τηλεοπτικές
επιχειρήσεις προσµετρούν στο προσωπικό, που οφείλουν να
απασχολούν, και τους εργαζόµενους µε εξαρτηµένη σχέση ερ-
γασίας σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις ή εταιρείες παραγωγής σε
ποσοστό έως 15%.

Προκρίνονται οι επενδύσεις και για αυτό από την οφειλόµενη
δόση του 2020 για το κόστος τηλεοπτικής άδειας αφαιρούνται
τα ποσά που δαπανώνται για το πρόγραµµα, τεχνολογικό εξο-
πλισµό και υποδοµές.

Υπό τις παρούσες οικονοµικές συνθήκες, παρέχεται έµπρακτη
στήριξη στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Οι περιφερειακοί τηλε-
οπτικοί σταθµοί –και αυτό είναι το σοβαρό, κύριε Υπουργέ- απαλ-
λάσσονται από 1,5% των διαφηµιστικών εσόδων για την
παραγωγή και έχουν τη δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών-ερ-
γοδοτικών εισφορών προς τον ΕΔΟΕΑΠ σε εβδοµήντα δύο δό-
σεις.

Τέλος, κατά γενική οµολογία, η ΕΡΤ έχει κάνει ένα τεράστιο
άλµα το τελευταίο διάστηµα. Παραµένει πιστή στην παροχή ενός
ποιοτικού προγράµµατος για το τηλεοπτικό κοινό, αλλά ταυτό-
χρονα έκανε σηµαντικά και ποιοτικά βήµατα προς τις σύγχρονες
ανάγκες του κοινού, µε υπηρεσίες πολύ δηµοφιλείς, όπως ξέ-
ρουµε όλοι, όπως το Ertflix.

Σαφής επιδίωξη ήταν να εξελιχθεί η ΕΡΤ σε έναν ανταγωνι-
στικό πόλο έναντι των ιδιωτικών καναλιών. Για να επιτευχθεί αυτό
κρίνεται αναγκαία η απόκτηση έµπειρου ανώτατου διοικητικού
προσωπικού. Οι αποδοχές του διευθύνοντος συµβούλου και του
προέδρου ορίζονται µε ΚΥΑ και µε απόλυτη διαφάνεια.

Κλείνοντας να πω ότι η ραγδαία εξάπλωση των ψηφιακών
µέσων δηµιουργεί ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο πεδίο και οι εξε-
λίξεις τρέχουν ταχύτατα.

Είναι µεγάλη η πρόκληση που αντιµετωπίζουµε: να πετύχουµε
την ισορροπία ανάµεσα στην ελευθερία που προσφέρει ο κό-
σµος της τεχνολογίας και στα προβλήµατα λογοκρισίας και εγ-
κληµατικών συµπεριφορών που µπορεί να ανακύψουν. Το
διαδίκτυο κινείται µε ταχύτατους ρυθµούς και το κράτος οφείλει
να προσαρµόζεται διαρκώς για την προστασία όλων και κυρίως
των παιδιών από τους αναρίθµητους κινδύνους που παραµο-
νεύουν.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λιούπη και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που αφορά την παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων
και βλέπετε πως µοιραία η συζήτηση οδηγείται στην επιρροή των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης στη διαµόρφωση της κοινής γνώµης,
αλλά και την ποιότητα της δηµοκρατίας. Είναι φυσικό αυτό, γιατί
αν η Κυβέρνηση παραµένει ελάχιστα ειλικρινής µε τον εαυτό της
είµαι σίγουρος πως αφουγκράζεται την έντονη πλέον δυσαρέ-
σκεια των πολιτών σχετικά µε την ελευθερία του Τύπου και της
ενηµέρωσης στη χώρα µας. Το παραδέχονται ακόµη και οι ψη-
φοφόροι σας στα social media, αναπαράγοντας την κυνική
φράση σας «σιγά, τα ίδια έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ», λες και αυτό απο-
τελεί δικαιολογία για τον έλεγχο της πληροφορίας και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης.

Τα αναπάντητα ερωτήµατα για τη λίστα του κ. Πέτσα, κύριε
Υπουργέ, που συνοδεύονται από µια αίσθηση κατασπατάλησης
χρηµάτων µε αποδέκτες καναλάρχες και εκδότες, τα ραβασάκια
στη ΕΡΤ για το ποια φωτογραφία θα καλύψει το θέµα της πρω-
θυπουργικής επίσκεψης στην Ικαρία ή το θέµα της παραίτησης
του διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου είναι µερικά χαρακτηριστικά
παραδείγµατα.

Νοµίζω πως δεν αντιλαµβάνεστε πως στην εποχή του διαδι-
κτύου όσο προσεκτικές ή έξυπνες κι αν είναι οι κινήσεις που κά-

νετε προκειµένου να βάλετε και τις ειδήσεις σε καραντίνα οι πο-
λίτες το αντιλαµβάνονται και αντιδρούν. Η δηµοκρατία στηρίζεται
στον διάλογο, αλλά εσείς έχετε επιβάλει στην ενηµέρωση έναν
κυβερνητικό µονότονο µονόλογο, βάζοντας στον ρόλο του τε-
λευταίου κοµπάρσου όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Η δηµοκρατία στηρίζεται στον διάλογο, αλλά εσείς έχετε επι-
βάλει στην ενηµέρωση έναν κυβερνητικό µονόλογο, όπως είπα.
Το πόσο ελεγχόµενα είναι τα συστηµικά ΜΜΕ στην Ελλάδα κα-
ταγράφεται σε όλες τις αξιολογήσεις των ελληνικών µίντια, κύριε
Υπουργέ. Το ότι δεν περνάει ως είδηση οποιαδήποτε αντιπολι-
τευτική πρόταση για τη διαχείριση της πανδηµίας είναι ένα άλλο
χαρακτηριστικό παράδειγµα. Έχετε σχεδόν ποινικοποιήσει την
πολιτική αντιπαράθεση, τον πολιτικό διάλογο. Όταν η Αντιπολί-
τευση έχει διαφορετική ή εναλλακτική πρόταση από τη δική σας
είτε αποµονώνετε είτε γελοιοποιείτε. Κι αυτό γίνεται κατ’ εξακο-
λούθηση, µε µια αλαζονεία που είναι αντιληπτή από όλους. Όπως
είναι επίσης αντιληπτή η απουσία του ΕΣΡ, που έχει περιοριστεί
στον ρόλο του παρατηρητή των γεγονότων, χωρίς καµµία ουσια-
στική σύγκρουση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς αναγνωρίζουµε πως το
συζητούµενο νοµοσχέδιο, όντως, έχει κάποιες θετικές ρυθµίσεις.
Αναφέροµαι συγκεκριµένα στις διατάξεις που εισάγονται µέσω
της οδηγίας και αφορούν την προσβασιµότητα των ατόµων µε
αναπηρία στις υπηρεσίες οπτικοακουστικών µέσων µέσω διαφό-
ρων εργαλείων, καθώς και στη θέσπιση διαδικασίας λογοδοσίας
και παροχών.

Θετική είναι επίσης και η ενίσχυση της προστασίας της σωµα-
τικής, της ψυχικής και της ηθικής ανάπτυξης των ανηλίκων από
ακατάλληλο περιεχόµενο. Βέβαια όλα αυτά δεν αρκεί να προβλέ-
πονται, αλλά πρέπει να εφαρµόζονται και στην πράξη.

Επίσης, θα ήθελα να σταθώ και στο άρθρο 8 που επιβάλλει
στους παρόχους περιεχοµένου την υποχρέωση να αποκλείουν
το περιεχόµενο εκείνο που υποκινεί τη βία ή το µίσος. Προφανώς
και είµαστε θετικοί σε αυτό το άρθρο. Είδαµε τις προηγούµενες
ηµέρες για το εν λόγω άρθρο να ξεσηκώνονται οι καλλιτέχνες
και είναι εντυπωσιακό πως µε την τροποποίησή του µαζεύτηκαν
σε πολύ λίγο χρόνο επτά χιλιάδες υπογραφές. Χαιρόµαστε που
τους ακούσατε και καλωσορίζουµε την τροποποίηση που έχετε
ανακοινώσει. Κι αυτό γιατί η ελευθερία της τέχνης επιβάλλεται
να προστατευθεί µε κάθε τρόπο.

Νοµίζω, όµως, πως µε την ίδια ευαισθησία πρέπει να δείτε και
τις ανησυχίες των ανθρώπων του κινηµατογράφου σχετικά µε το
άρθρο 17. Η ενίσχυση της χρηµατοδότησης του Ελληνικού Κέν-
τρου Κινηµατογράφου, του κατ’ εξοχήν θεσµού στήριξης και
χρηµατοδότησης του εγχώριου κινηµατογράφου, µέσω και
άλλων πηγών πλην αυτής του κωδικού του Υπουργείου Πολιτι-
σµού είναι αναγκαία και νοµίζω πως η χρηµατοδότησή του από
τους αλλοδαπούς παρόχους κατά παραγγελία είναι απολύτως
εναρµονισµένη µε το γενικότερο πνεύµα της οδηγίας που ενσω-
µατώνουµε σήµερα. Εξάλλου και σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες
µετά τις διεργασίες ενσωµάτωσής της οριοθετήθηκε η σχετική
ποσόστωση της χρηµατοδότησης προς τα εθνικά κέντρα κινηµα-
τογράφου τους, τα οποία λειτουργούν µε ποιοτικά κριτήρια επι-
λογής, όπως και το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου και όχι µε
αυτόµατα κριτήρια προγραµµάτων επενδυτικών κινήτρων όπως
το ΕΚΟΜΕ. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου τώρα εδώ
φέρνετε κάποιες ρυθµίσεις που µοιάζει να θέλετε να εκµεταλ-
λευθείτε την τραγική συγκυρία της πανδηµίας, δηµιουργώντας
µία µόνιµη κατάσταση. Αναφέροµαι προφανώς, κύριε Υπουργέ,
στη διάταξη που αφορά τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το
ποσοστό των εργαζοµένων στα κανάλια. Με την εν λόγω διάταξη
δεν έχουµε τη δυνατότητα αναστολής αυτή την περίοδο ενός
αριθµού εργαζοµένων όπως γίνεται στον υπόλοιπο οικονοµικό
τοµέα. Αντιθέτως έχουµε την ακύρωση µιας υποχρέωσης που θα
ισχύει µόνιµα, δυστυχώς.

Πάµε τώρα στο άρθρο 45 που προβλέπει για τις αποδοχές
προσωπικού, διευθυντικών στελεχών της ΕΡΤ κ.λπ.. Νοµίζω πως
για την περίοδο που διανύουµε η εν λόγω διάταξη είναι προκλη-
τική. Προφανώς ένας δηµόσιος οργανισµός πρέπει να έχει κα-
λοπληρωµένα στελέχη, αλλά εν µέσω της πανδηµίας που
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χιλιάδες εργαζόµενοι υποφέρουν κι η ανεργία καλπάζει νοµίζω
πως νοµοθετείτε εκτός τόπου και χρόνου.

Κλείνω µε µία αναφορά στα περιφερειακά κανάλια που είναι
γνωστό πως έχουν να αντιµετωπίσουν µεγαλύτερες δυσκολίες
από τα κεντρικά. Οι αλλαγές που εισάγετε κινούνται προς τη θε-
τική κατεύθυνση. Παρ’ όλα αυτά όµως θα περιµέναµε µια πιο
ολοκληρωµένη πρόταση. Εµείς πιστεύουµε πως τόσο τα περιφε-
ρειακά κανάλια όσο και ο τοπικός Τύπος παίζουν έναν σηµαντικό
ρόλο στην ενηµέρωση των πολιτών, γι’ αυτό σας έχουµε κάνει
συγκεκριµένες προτάσεις ως Κίνηµα Αλλαγής για τη στήριξή
τους, που πιστεύουµε πως είναι απαραίτητη για να εξασφαλιστεί
η οµαλή λειτουργία και η ανάπτυξή τους.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία,

µετά από µία εσωτερική αλλαγή µεταξύ των οµιλητών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε σήµερα στην συζήτηση του πολύ σηµαντικού νοµο-

σχεδίου για θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης επισηµάνσεις
και τοποθετήσεις από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε άξονα τα
ζητήµατα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, αλλά δεν µπορεί η
όποια τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, να οδηγεί σε µηδενιστικές
τοποθετήσεις και αναφορές για το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου.

Έχουµε ακούσει από τον κύριο Υπουργό και από τον εισηγητή
µας να τοποθετούνται, όπως και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος σε πολύ σηµαντικές παραµέτρους για τα θέµατα του νο-
µοσχεδίου και νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανείς στην Αίθουσα, αλλά
και από όσους είναι διαδικτυακά που να µην έχουν ένα πρόσηµο
θετικό στο αποτύπωµα αυτής της συζήτησης, γιατί αυτό το νο-
µοσχέδιο αντιµετωπίζει υπαρκτά προβλήµατα, διαµορφώνει ένα
νέο θεσµικό πλαίσιο για τους παρόχους οπτικοακουστικού πε-
ριεχοµένου, προσανατολισµένο στην σύγχρονη εποχή και προ-
σαρµοσµένο στις ανάγκες της σύγχρονης εποχής.

Τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν είναι µόνο οι ιδιοκτήτες
τους, είναι και οι εργαζόµενοι κι αυτό θέλω να το επισηµάνω. Τα
µέτρα στήριξης των µέσων ενηµέρωσης, που και αυτά πλήττον-
ται από την υφεσιακή κατάσταση που βιώνουµε λόγω της παν-
δηµίας στοχεύουν στη διατήρηση των θέσεων εργασίας. Και
επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να το τονίσω αυτό. Στοχεύουν
στη διατήρηση των θέσεων εργασίας. Η εµµονή για το µέλλον
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης εκφράστηκε την προηγούµενη
περίοδο και είδαµε ότι οδήγησε σε επικίνδυνες ατραπούς. Αυτή
η εµµονή πρέπει να εγκαταλειφθεί. Το πρόβληµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης όχι στο σύνολό της αλλά από συγκεκριµέ-
νους πολιτικούς παράγοντες της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
δεν είναι τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είναι η αδυναµία να πεί-
σουν και να εµπνεύσουν, είναι τα πεπραγµένα ως κυβέρνηση που
είχαν απωθήσει τους πολίτες εξαιτίας της συγκεκριµένης ιδεο-
ληπτικής στάσης τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει στην
εθνική νοµοθεσία την οδηγία 2018/1808 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νοεµβρίου του 2018, οδη-
γία 2010/13 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 10ης Μαρτίου του 2010. Και το λέω αυτό γιατί αυτό διαµορ-
φώνει ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο στον τοµέα των παρόχων
υπηρεσιών οπτικοακουστικού περιεχοµένου, έναν τοµέα που έχει
υποστεί σηµαντικές αλλαγές ως συνέπεια της τεχνολογικής εξέ-
λιξης. Περάσαµε από την εποχή των σηµαντικών αναλογικών τη-
λεοπτικών καναλιών στην εποχή που λειτουργούν πλατφόρµες
παροχής υπηρεσιών οπτικοακουστικού περιεχοµένου µέσω του
διαδικτύου.

Με το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου αναµορφώνεται το πλαί-
σιο λειτουργίας των παρόχων υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας σε
ό,τι αφορά στο κανονιστικό πλαίσιο. Τα νέα στοιχεία που εισά-
γονται επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι στοχοθετούν τη θέσπιση
κανόνων για την προστασία των ανηλίκων από τη µετάδοση ακα-
τάλληλου περιεχοµένου, αλλά και ενός ρυθµιστικού πλαισίου για
τις διαφηµίσεις που απευθύνονται σε ανήλικους αλλά και σε ενή-
λικες.

Δεύτερον, έχουµε την αυστηροποίηση του πλαισίου για την
παροχή και µετάδοση οπτικοακουστικού περιεχοµένου που έχει
ως στόχο την υποκίνηση σε πράξεις βίας, φυλετικού µίσους ή
ρατσιστικού διαχωρισµού.

Επίσης στοχεύει στην επιβολή υποχρέωσης οικονοµικής συ-
νεισφοράς που αντιστοιχεί στο 1,5% του κύκλου εργασιών που
αφορά στην Ελλάδα για τους παρόχους κατά παραγγελία υπη-
ρεσιών µέσων επικοινωνίας, εγκατεστηµένοι σε άλλο κράτος
εφόσον απευθύνονται ειδικά σε κοινό εντός της πατρίδας µας.
Αυτό σηµαίνει σε πρακτικό επίπεδο τη χρηµατοδότηση ταινιών ή
τηλεοπτικών σειρών είτε την αγορά δικαιωµάτων νέων ελληνικών
οπτικοακουστικών έργων.

Η υποχρέωση εγγραφής των εγκατεστηµένων στην Ελλάδα
παρόχων υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας, συνδροµητών ή ελεύ-
θερης λήψης στο µητρώο επιχειρήσεων που τηρείται στο τµήµα
ελέγχου διαφάνειας του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου
επίσης συµπεριλαµβάνεται στις προβλέψεις του νοµοσχεδίου.
Και τέλος, η ενίσχυση των αρµοδιοτήτων του Εθνικού Ραδιοτη-
λεοπτικού Συµβουλίου ως προς την εφαρµογή των διατάξεων
της οδηγίας 2010/13 σχετικά µε την παροχή υπηρεσιών οπτικοα-
κουστικών µέσων.

Το νοµοσχέδιο έχει θετικές ρυθµίσεις που αφορούν στο τοπίο
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Θα αναφερθώ στη ρύθµιση που
προβλέπει τη συνέχιση εκποµπής των ραδιοφωνικών σταθµών
που λειτουργούν σήµερα, οι οποίοι περιλαµβάνονται στο µητρώο
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης µέχρι να ολοκληρω-
θεί η διαδικασία χορήγησης ραδιοφωνικών αδειών, µαζί βεβαίως
µε τη δέσµευση ότι η εκκρεµότητα αυτή θα τερµατιστεί άµεσα. 

Το ίδιο ισχύει και για την πρόβλεψη µε την οποία η διαδικασία
αδειοδότησης των περιφερειακών και θεµατικών τηλεοπτικών
σταθµών θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2022.

Ουσιαστικό µέτρο στήριξης αποτελεί και η ρύθµιση µε την
οποία οι περιφερειακοί τηλεοπτικοί σταθµοί απαλλάσσονται από
την καταβολή του 1,5% και του ειδικού φόρου διαφήµισης 5%
ως τις 31 Δεκεµβρίου του 2022.

Προς τη θετική κατεύθυνση είναι και η παροχή της δυνατότη-
τας ρύθµισης των οφειλών σε εβδοµήντα δύο δόσεις που έχουν
οι περιφερειακοί τηλεοπτικοί σταθµοί προς έναν ενιαίο δηµοσιο-
γραφικό οργανισµό επικουρικής ασφάλισης και περίθαλψης και
στο πλαίσιο αυτής της αναφοράς µου, επιτρέψτε µου κύριε Πρό-
εδρε, να τονίσω ότι είναι πολύ σηµαντική αυτή η κατεύθυνση
γιατί δίνει προοπτική και ανάσα στην περιφέρεια και ειδικά στην
µεθόριο. Και αναφέροµαι συγκεκριµένα και για τα Δωδεκάνησα
αλλά και για το ανατολικό Αιγαίο, που είναι πολύ σηµαντικό να
στηριχθούν αυτοί οι άνθρωποι της περιφερειακής εκεί τηλεόρα-
σης.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα θέσω το ζήτηµα της στήριξης
των περιφερειακών ηλεκτρονικών και έντυπων µέσων µαζικής
ενηµέρωσης. Είναι ένα ζήτηµα που συνδέεται µε την ποιότητα
της δηµοκρατίας µας. Τα περιφερειακά µέσα ενηµέρωσης απο-
τελούν δίαυλο επικοινωνίας αλλά και δηµόσιου διαλόγου σε το-
πικό και περιφερειακό επίπεδο. Αναδεικνύουν τοπικά
προβλήµατα. Κανείς από εµάς δεν µένει αδιάφορος στην ανά-
δειξη ζητηµάτων που αναδεικνύονται µέσα από τα µέσα αυτά.
Μπορούν να υπάρξουν, κύριε Υπουργέ, µέτρα στήριξης όπως
απόλυτη εφαρµογή της ποσόστωσης για την χαµηλή διαφήµιση,
µείωση του φόρου προστιθέµενης αξίας στον έντυπο Τύπο, µεί-
ωση του τέλους της «DIGEA» για τα περιφερειακά τηλεοπτικά
κανάλια, πρόγραµµα χρηµατοδότησης µέσω του ΕΣΠΑ για τον
ψηφιακό µετασχηµατισµό και την ανανέωση τεχνολογικού εξο-
πλισµού των περιφερειακών µέσων ενηµέρωσης.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι η Κυβέρνηση κλεί-
νοντας µια σειρά εκκρεµοτήτων θα πρέπει να παρουσιάσει κι ένα
ολιστικό σχέδιο για την ενίσχυση του περιφερειακού Τύπου. Γνω-
ρίζοντάς σας είµαι βέβαιος ότι θα το πράξετε άµεσα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι οφείλουµε ξεκινώντας

8364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να ευχαριστήσουµε τον κ. Λιβάνιο και τον κ. Μητσοτάκη γιατί
µέσα σε ένα µικρού εύρους νοµοσχέδιο µάς δίνουν µια πολύ πα-
ραστατική εικόνα για το τι είναι η Νέα Δηµοκρατία και τι επιδιώ-
κει. Ας προσπαθήσουµε  να δώσουµε µια απλή εικόνα σχετικά µε
το τι έχει το νοµοσχέδιο.

Πρώτο ζήτηµα: χαρίζουνε τη δόση της τηλεοπτικής άδειας του
2020 στους καναλάρχες. Τελικά από ό,τι φαίνεται το τζάµπα δεν
πέθανε! Η έκπτωση είναι πάρα πολύ µεγάλη, είναι 98,6%, δηλαδή
από τριάµισι εκατοµµύρια θα πληρώσουν µόνο 50 χιλιάρικα.
Οφείλω να οµολογήσω, κύριε Λιβάνιε, ότι είστε ανοιχτοχέρηδες.
Μόνο που κάνετε µε ξένα κόλλυβα µνηµόσυνο γιατί αυτά είναι
λεφτά των πολιτών, δεν είναι ούτε δικά σας ούτε του κυρίου Μη-
τσοτάκη για να τα κάνετε δωράκια στους κολλητούς σας. Είναι
λεφτά της χώρας, λεφτά των πολιτών και τα έχει ανάγκη η χώρα.

Ταυτόχρονα καταργείτε την τιµή απόκτησης σε ένα δηµόσιο
αγαθό, δηλαδή σε ένα αγαθό που η κοινωνία σάς έθεσε θεµατο-
φύλακες εσείς καταργείτε την τιµή για αυτό το αγαθό. Είναι σαν
να λέµε δηλαδή ότι επιλέξαµε να βάλουµε το λύκο να φυλάει τα
πρόβατα, τα δηµόσια αγαθά. Και γυρνάτε πολύ εύκολα σε αυτή
την εποχή του χρυσού τριγώνου της εξουσίας, του τριγώνου δη-
λαδή κανάλια – χρήµα, οι τράπεζες- κυβέρνηση και πολιτικοί. Ξέ-
ρετε συζητώντας µε έναν φίλο µου το Σάββατο στη Θέρµη που
ήµουνα για το τι ακριβώς κάνει το νοµοσχέδιό σας το παροµοί-
ασα ως εξής: ας πούµε ότι ένα τυπογραφείο έχει οφειλές ΦΠΑ.
Εσείς λοιπόν του λέτε: Αν αγοράζεις χαρτί για να κάνεις τη δου-
λειά σου µπορείς να µην πληρώνεις τον ΦΠΑ. Κάτι τέτοιο κάνετε,
γιατί αυτά τα οποία κάνουν τα κανάλια µε τα οποία τους χαρίζετε
τη δόση είναι υποχρεωτικές λειτουργίες και υποχρεωτικά έξοδα.
Όµως στα χατίρια βάζετε και ένα δώρο, µια συνδροµητική άδεια.
Δηλαδή ενώ έχουν κάνει έναν διαγωνισµό πριν τρία χρόνια δεν
πληρώνουν το τίµηµα το 2020 και τους δίνετε δώρο για άλλα δε-
καπέντε χρόνια και ένα συνδροµητικό κανάλι. Ας πούµε είναι σαν
να πήρε ένας επιχειρηµατίας από το δηµόσιο ένα «ΞΕΝΙΑ», ένα
ξενοδοχείο, και µετά από τρία χρόνια τού λέτε: πάρε ακόµα ένα
χωρίς να καταβάλεις τίποτα.

Όµως πίσω από αυτά και µαζί µε αυτά τι κάνετε; Μειώνετε τις
απαιτήσεις της στελέχωσης. Αντί για τετρακόσιους εργαζόµε-
νους, δηµοσιογράφους και τεχνικούς του νόµου Παππά που
τώρα όλοι παρακαλούν να µείνει όρθιος και να κρατήσει την προ-
στασία της εργασίας αλλά και τις άδειες - γιατί δεν βλέπω να κα-
ταργείτε τις άδειες στα κανάλια- κατεβαίνετε στους τριακόσιους
σαράντα εργαζόµενους. Και βέβαια οι υπόλοιποι εξήντα λέτε ότι
µπορεί να πάνε σε άλλες εταιρείες παραγωγής, όµως υπήρχαν
έτσι κι αλλιώς δίπλα στα κανάλια και πολλές φορές στους ιδιο-
κτήτες τους. Όµως, πραγµατικά κύριε Λιβάνιε, αυτό που κάνετε
είναι να είστε ένας Υπουργός που σήµερα θα ψηφίσετε ένα νο-
µοσχέδιο για απολύσεις δηµοσιογράφων και τεχνικών. Αυτοί
είστε! Και βέβαια όχι για όλους τους εργαζόµενους, γιατί για τα
δικά σας παιδιά, τα «γαλάζια» παιδιά της ΕΡΤ και του Αθηναϊκού
Πρακτορείου µε το ίδιο νοµοσχέδιο δίνετε αµοιβές που φτάνουν
µέχρι και σε επίπεδο γενικού γραµµατέα.

Και αναρωτιέµαι, κύριε Λιβάνιε, θα µας πείτε για πόσα στελέχη
προβλέπεται αύξηση των αµοιβών; Γιατί η αγορά λέει ότι είναι
πάνω από εκατό τα στελέχη τα οποία θα πάρουν αµοιβές τέτοιου
ύψους. Και αναρωτιέµαι, θα έχετε τόσα πολλά επιτελικά στελέχη
εκεί στη Νέα Δηµοκρατία, για να µπορέσουν, αν θέλετε, να συ-
νεχίσουν το επιτελικό µπάχαλο που δηµιουργείται σε όλη την Ελ-
λάδα; 

Ελπίζω τουλάχιστον να δουλεύουν, γιατί σε άλλες περιπτώσεις
δηµόσιων φορέων έχετε και µη εργαζόµενους που παίρνουν
υψηλούς µισθούς. Ή ένα παράδειγµα το οποίο ζούµε τώρα, τον
ΔΕΔΔΗΕ, στον οποίο σήµερα που η χώρα κινδυνεύει και έχει
ανάγκη γρήγορων συνδέσεων του ηλεκτρικού ρεύµατος δεν
έχετε πάρει τεχνικούς, αλλά πήρατε «γαλάζια παιδιά», στελέχη
και γενικούς διευθυντές σε τµήµατα που έχουν δέκα άτοµα και
βάλατε γενικό διευθυντή µε αµοιβές που φτάνουν τα 150 χιλιά-
ρικα ευρώ τον χρόνο. Αυτοί είστε. 

Βλέπουµε τα σοβαρά λοιπόν ελλείµµατα. Από τη µια µεριά,
µόνο τακτοποίηση και ρουσφέτια, αλλά δεν βλέπουµε πουθενά,
κύριε Λιβάνιε, πρόληψη, επιχειρησιακή ικανότητα, στελέχωση,
δηµόσιες λειτουργίες. Βλέπουµε πόσο υποφέρουµε σήµερα σε

ένα έκτακτο, πράγµατι, και ακραίο καιρικό φαινόµενο και υποφέ-
ρουν και οι εργαζόµενοι µαζί µε αυτό. Γιατί εσείς, µαζί µε τις ιδε-
οληψίες και τα συµφέροντα που εξυπηρετείτε, βλέπετε την
πολιτική µόνο επιφανειακά, αντιεπιστηµονικά, µόνο για το εκλο-
γικό όφελος, για την γρήγορη αρπαχτή και στην πολιτική. Γι’
αυτό, όµως, αδυνατίζετε την Ελλάδα και την αποµακρύνετε από
την Ευρώπη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σύστηµα εξουσίας που είναι
µέσα και γύρω από το Μαξίµου, ένα σύστηµα εξουσίας που
οφείλω να οµολογήσω ότι είναι υπεροπτικό, κυνικό, αλαζονικό
και προκλητικό, µε αυτό το νοµοσχέδιο εξαγοράζει τη στήριξη
των καναλαρχών και παράλληλα ταΐζει τα «δικά του παιδιά», που
δεν µπήκαν προφανώς µε ΑΣΕΠ. Εξαγοράζει τη σιωπή η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, τη φίµωση. Και φαντάζοµαι ότι, αν έχετε φτά-
σει σε σηµείο να κάνετε εξαγορά της στήριξης καναλαρχών,
εργολάβων και λοιπών κολλητών, είναι πολύ αδύναµη η πολιτική
σας για να χρειάζεται να πληρώνετε για να µπορούν να σας στη-
ρίζουν. 

Είναι µια άδικη πολιτική, κύριε Λιβάνιε, που στηρίζεται µόνο σε
φόβο και σε ψέµατα και παραβιάζει τους δηµοκρατικούς κανό-
νες, παραβιάζει όµως και την ευρωπαϊκή κανονικότητα. Και εσείς
ήρθατε σήµερα εδώ για να επιβεβαιώσετε ότι έχετε ένα νοµο-
σχέδιο που στοχεύει στην εξυπηρέτηση µιας µικρής κάστας επι-
χειρηµατιών, µιντιαρχών, σε απολύσεις και υποβάθµιση της
εργασίας στα κανάλια, στη διαπλοκή της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη µε συµφέροντα, κάτι που επηρεάζει αρνητικά όµως το
αγαθό της πληροφόρησης, επηρεάζει το αγαθό των δηµόσιων
τηλεοπτικών συχνοτήτων, του πλουραλισµού, φιµώνει την πλη-
ροφόρηση και κάνετε την ΕΡΤ έναν µηχανισµό προπαγάνδας µε
ανακρίβειες, παραπληροφόρηση, διαστρέβλωση και παραβιά-
ζετε και την αξιοκρατία και την αριστεία, γιατί βλέπουµε τα «γα-
λάζια παιδιά» µόνο να πηγαίνουν µπροστά. Όµως, τις απαιτήσεις
των καναλαρχών τις εξυπηρετείτε άµεσα, είναι γεγονός, όπως
και άλλες απαιτήσεις. Βλέπουµε τώρα πρόσφατα την «ΕΛΛΗΝΙ-
ΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» ή τις απαιτήσεις εκεί στο Ελληνικό, που µπουλν-
τόζες ακούµε και µπουλντόζες δεν βλέπουµε. 

Δεν κάνετε όµως το ίδιο, κύριε Λιβάνιε, µε τις ανάγκες των εµ-
πόρων, των επαγγελµατιών, των βιοτεχνών, των επιστηµόνων,
των εργαζοµένων, που µέσα στην πανδηµία εκπέµπουν φωνή
αγωνίας. Και κρύβετε κι αυτή την αλήθεια και από την ΕΡΤ και
από τα κανάλια. Και επεκτείνετε τη λογοκρισία, όπως είδαµε ότι
κάνατε πρόσφατα µε το τραπέζωµα στην Ικαρία, που δεν έπαιξε
ποτέ, µε την εντολή που δώσατε και απαγορεύσατε σε παραγω-
γούς και δηµοσιογράφους να αναπαραγάγουν οπτικοακουστικό
υλικό από το ικαριώτικο «κορωνογλέντι» µε συµµέτοχο και συµ-
µετέχοντα τον ίδιο τον πρωθυπουργό ή τις φωτογραφίες του κ.
Λιγνάδη µε τον κ. Μητσοτάκη, που κι αυτές τις απαγορεύσατε,
παρ’ ότι ήταν προσωπική του επιλογή για το Εθνικό Θέατρο. Δυ-
στυχώς τη δηµόσια τηλεόραση την κάνατε έναν µηχανισµό δια-
στρέβλωσης και αισχρής προπαγάνδας. Όπως είδαµε και µε τα
στελέχη της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ, που όχι µόνο µία φορά, πολλές φορές
τα φέρατε στην ΕΡΤ λέγοντας ότι τάχατες είναι ακοµµάτιστοι
φοιτητές για να παρουσιάσετε ότι το νοµοσχέδιο δηµοσίας τά-
ξεως και αυταρχισµού για τα πανεπιστήµια είναι ένα θετικό νο-
µοσχέδιο. 

Και φυσικά καταλαβαίνουµε ότι, όταν εξαγοράζετε σιωπή και
φίµωση, είναι προφανές ότι στο ίδιο νοµοσχέδιο θα φτάσετε
µέχρι και στη λογοκρισία σε όλες τις µορφές διανόησης και τέ-
χνης. Και το περιέχει αυτό το νοµοσχέδιο αυτό και περιµένω να
δω την ακρίβεια των νοµοτεχνικών. Φτάνετε µε πολλή ευκολία
στον αυταρχισµό απέναντι και στην τέχνη. Γιατί θέλετε να τιµω-
ρήσετε όµως και τους καλλιτέχνες και τους διανοούµενους; Κά-
νετε χατίρια στους καναλάρχες, το καταλαβαίνουµε. Το κάνατε
εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Το τρίγωνο της διαπλοκής που εξέ-
τασε η εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια κοµµάτων και µέσων
ενηµέρωσης το απέδειξε. Θυµάστε τα δάνεια µε «αέρα»;

Εγώ όµως έχω ένα ερώτηµα, κύριε Λιβάνιε. Μπορείτε να µου
πείτε, σας παρακαλώ, πότε όλα αυτά τα δάνεια µε «αέρα» θα
πάνε επιτέλους στο ακροατήριο; Πότε θα καλέσει ο εισαγγελέας
τους ταµίες των κοµµάτων και τους καναλάρχες για τα δάνεια µε
«αέρα»; Όπως επίσης, πού έχουν φτάσει τα δάνεια της Νέας Δη-
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µοκρατίας; Γιατί θυµάµαι ότι ο τελευταίος απολογισµός ήταν 310
εκατοµµύρια και µάλλον φέτος πάτε για 330 ή 340. 

Δεν είναι µόνο αυτή η χατιρική ρύθµιση που κάνετε για τα κα-
νάλια. Τα 25 εκατοµµύρια της λίστας Πέτσα, τα 18 εκατοµµύρια
για τον εµβολιασµό, η έκπτωση διαφηµιστικής δαπάνης, όλα
είναι χατίρια προς τους µιντιάρχες που βέβαια µάλλον θα σας
έχουν βγει και φτηνά όσο βλέπω να συνεχίζεται η στρεβλή πα-
ρουσίαση της επιτελικής ανικανότητας από τα κανάλια. Ακόµα
και σήµερα φαντάζοµαι τι θα γινόταν, αν ήταν η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ σήµερα. Θα είχαµε πολλούς Αρµαγεδδώνες µαζεµένους! 

Όµως οφείλω να πω κάτι, κύριε Λιβάνιε. Έστω και σε αυτή την
κατάντια της πολιτικής θα πρέπει να αποδεχθείτε την πρόταση
που έχει κάνει ο Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ για να πάρουµε
όλοι µια πρωτοβουλία πολιτικής υπέρβασης, έτσι ώστε µε αυξη-
µένη πλειοψηφία της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας να επι-
λέγεται η διοίκηση της ΕΡΤ. Το οφείλουµε όλοι ως πολιτική
παρακαταθήκη και µε αυτό θα µετρηθείτε. 

Οφείλω να σας πω βέβαια, κλείνοντας, ότι δεν είµαστε αισιό-
δοξοι, γιατί εσείς µας τα κάνετε όλα ξεκάθαρα: Στους καναλάρ-
χες και στα «γαλάζια» ρουσφέτια της ΕΡΤ κάνετε όλα τα χατίρια
και οδηγείτε την Ελλάδα σε ένα δυστοπικό µέλλον, ένα µέλλον
όπου οι οικονοµικώς ισχυροί χρησιµοποιούν εργαλεία για να επι-
βάλλουν την ισχύ τους και η Κυβέρνηση επανέρχεται πλέον στον
έλεγχο των προνοµιούχων ελίτ. Ελέγχεται και η Κυβέρνηση από
αυτές τις ελίτ, όπως γινόταν στην προ-δηµοκρατική εποχή, αυτό
που πολλοί επιστήµονες και πολιτικοί αναλυτές, όπως και ο Κόλιν
Κράουτς, περιγράφουν ως µετα-δηµοκρατικό καθεστώς.

Μετά την περίοδο Μητσοτάκη, κύριε Λιβάνιε, µε εσάς συµµέ-
τοχο, η Ελλάδα θα είναι µια χώρα µε υποβαθµισµένες πολλές
λειτουργίες της δηµοκρατίας, µε παραβιασµένο το κράτος δι-
καίου και µε καταργηµένες ελευθερίες και δικαιώµατα. Θα το αν-
τέξετε αυτό, κύριοι και κυρίες της Συµπολίτευσης; Η κοινωνία
µας δεν το αντέχει και θα το ανατρέψει µε µια προοδευτική κυ-
βέρνηση, όπως και όλες αυτές τις κατάπτυστες ρυθµίσεις που
φέρατε σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος από τη Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, εκείνο το οποίο έχω να πω στους συναδέλφους

µου κυρίως και στον Υπουργό είναι ότι απολύτως λογικά οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ σηκώνουν τους τόνους. Σηκώνουν τους τό-
νους, γιατί δεν απευθύνονται πια σε όλο τον ελληνικό λαό.
Ανταγωνίζονται µεταξύ τους ποιος θα µπορέσει πολιτικά να αξιο-
ποιήσει το µικρό εναποµείναν τµήµα. Πάντα έτσι γίνεται. Όταν
τα κόµµατα συρρικνώνονται, αναγκάζονται σε έναν εσωτερικό
ανταγωνισµό τα στελέχη να αντιπαρατίθενται µεταξύ τους.

Εµείς δεν θα ακολουθήσουµε αυτόν τον δρόµο, ούτε βέβαια
θα τους παρακολουθήσουµε σε µια προσπάθεια την οποία κά-
νουν να µην προχωρεί η Βουλή στις εργασίες της, να µην έρχον-
ται στη Βουλή νοµοσχέδια. Το ίδιο έκαναν, εκµεταλλευόµενοι την
πανδηµία, για το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας. Τα ίδια κάνουν και τώρα για ένα επίσης σηµαντικό νο-
µοσχέδιο που αφορά τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Σηκώνουν τους τόνους βέβαια σε µια ενσωµάτωση κοινοτικής
οδηγίας και τους τονίζω ότι δεν µπορεί να είναι η συµµετοχή µας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλά καρτ. Έχουµε και υποχρεώσεις και
αυτές τις υποχρεώσεις οφείλουµε να τις τιµούµε. Αυτό βέβαια
δεν σηµαίνει ότι η ενσωµάτωση των οδηγιών είναι µονόδροµος.
Ο τρόπος της εφαρµογής της επαφίεται βέβαια και στον τρόπο
µε τον οποίο νοµοθετεί και η εκάστοτε κυβέρνηση. Ήδη ο Υπουρ-
γός, αποδεχόµενος ορισµένες ενστάσεις, οι οποίες βέβαια δεν
είχαν ουσιαστικό περιεχόµενο, έχει τονίσει σε χαµηλούς τόνους
ότι θα φέρει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ώστε κάποια θέ-
µατα τα οποία η Αντιπολίτευση και τα δύο µικρότερα κόµµατα
θεωρούν µείζονα, χωρίς να είναι, θα ληφθούν υπ’ όψιν. 

Η οδηγία περιλαµβάνει πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις οι οποίες
αφορούν στην προστασία των ανηλίκων, την ευκολότερη πρό-
σβαση των ΑΜΕΑ στο διαδίκτυο ή στα οπτικοακουστικά µέσα και

γενικά στον έλεγχο των διαφόρων πλατφορµών, οι οποίες έχουν
έδρα στο εξωτερικό, στην Ελλάδα. Θεωρώ ότι στον τοµέα, που
είναι και η ουσία του νοµοσχεδίου, γίνονται πολύ σηµαντικά βή-
µατα όσον αφορά την ελληνική νοµοθεσία. Για τις ανεξάρτητες
αρχές είναι σαφές ότι ο ρόλος της Εθνικής Επιτροπής Ραδιοτη-
λεόρασης παραµένει ως έχει και σε καµµία περίπτωση δεν συρ-
ρικνώνεται.

Όσον αφορά την ΕΡΤ, τι να πω; Έρχονται στο σπίτι του κρε-
µασµένου να µιλήσουν για σκοινί. Οι άνθρωποι για τους οποίους
έχουν ανακαλυφθεί οι όροι «βοσκοτόπια», «γάτα των Ιµαλαΐων»
και …(δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) έρχονται τώρα να
κάνουν µαθήµατα δηµοκρατίας σε µια κυβέρνηση η οποία στην
ουσία έχει αποδείξει µε όλες της τις δυνάµεις ότι σέβεται από-
λυτα τη δηµοκρατία, δεν ανεβάζει τους τόνους, απλώς οδηγείται
σε αναγκαίες µεταρρυθµίσεις οι οποίες επαναφέρουν µια κανο-
νικότητα στη µέση ελληνική οικογένεια, µια κανονικότητα η οποία
δεν υπήρχε όλα αυτά τα χρόνια.

Για την ΕΡΤ τι να πούµε; Είναι αδιαµφισβήτητα τα νούµερα της
τηλεθέασης και θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικά. Επίσης,
το να αποδεσµευθούν οι αποδοχές κάποιων στελεχών από το δη-
µόσιο λογιστικό µε βρίσκει σε γενικές γραµµές σύµφωνο. Είναι
κάτι που το θέλω για όλες τις δηµόσιες επιχειρήσεις. Μόνο έτσι
µπορούµε να προσελκύσουµε ικανούς ανθρώπους από τον ιδιω-
τικό τοµέα. Και χωρίς ικανούς ανθρώπους από τον ιδιωτικό
τοµέα, βλέποντας µόνο αυτούς που είναι τριγύρω µας στα κοµ-
µατικά µας γραφεία, δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να
πάµε µπροστά. Θυµίζω επίσης, χωρίς να έχω καµµία διάθεση να
κάνω στον ΣΥΡΙΖΑ αντιπολίτευση, ότι τα κύρια στελέχη που δι-
ευθυντικές θέσεις επί κυβερνήσεως του στην ΕΡΤ σήµερα είναι
εξέχοντα κοµµατικά στελέχη σε αντίστοιχες θέσεις προφανώς
στο κόµµα.

Όσον αφορά τα µικρότερα κόµµατα, θα θυµίσω ότι εχθρός της
δηµοκρατίας δεν είναι µόνο ο ελιτισµός, είναι και ο λαϊκισµός και
έχουν κι αυτοί ευθύνη απέναντι στον ελληνικό λαό, άσχετα αν τα
ποσοστά τους είναι πολύ µικρά. Πρέπει αυτή την ευθύνη να ανα-
λάβουν στο ακέραιο. Δεν πρέπει να οµιλούν αερολογώντας, δεν
πρέπει να µιλούν -κατά τη γνώµη µου πάντα, µια άποψη κατα-
θέτω- µε έναν τρόπο που ουσιαστικά ξύνει πληγές ή µόνο του
σκοπό έχει να περιχαρακώσει ένα µικρό κοµµατικό ακροατήριο. 

Τέλος, όσον αφορά τα πρόστιµα, συµφωνώ µε την άποψη που
λέει ότι πρέπει να υπάρχει µια αναλογικότητα. Δεν µπορεί ένα
πολύ µικρό κανάλι στην επαρχία για ένα παράπτωµα που θα
κάνει και το οποίο θα είναι παρόµοιο µε ένα παράπτωµα που θα
κάνει ένα µεγάλο κανάλι να έχει τις ίδιες ποινές. Είναι άδικο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Σιµόπουλε και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα

κατ’ αρχάς να επισηµάνω ότι, ακούγοντας κανείς τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ, θα πίστευε πως δεν πέρασαν ποτέ από κυβέρ-
νηση ή όταν κυβέρνησαν, όλα ήταν αγγελικά πλασµένα. Όµως
είναι πολύ νωπές οι µνήµες, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, των καταγγελιών του επιχειρηµατία των βοσκοτο-
πιών αναφορικά µε την παρέµβαση Υπουργού προκειµένου να
πάρει δάνεια από κινεζική εταιρεία για να παρέµβει στο τηλεο-
πτικό τοπίο. Βλέπετε, η πολιτική σας πρακτική σάς ακολουθεί
ακόµη και σήµερα και προφανώς έχετε χάσει το δικαίωµα να λέτε
ό,τι νοµίζετε ότι ακούγεται ωραίο ή εύπεπτο στα αυτιά των συµ-
πολιτών µας, διότι οι συµπολίτες µας γνώρισαν την πολιτική σας
πρακτική, γνώρισαν την πολιτική σας στο πεδίο και φυσικά σας
κατέταξαν στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, προφανώς διότι αξιο-
λόγησαν ως ανεπαρκή την κυβερνητική θητεία.

Για να έρθω τώρα στο νοµοσχέδιο, είναι αλήθεια ότι σήµερα
γίνεται περισσότερο αντιληπτή από κάθε άλλη φορά η ταχύτητα
µε την οποία οι ψηφιακές υπηρεσίες έγιναν µέρος του νέου τρό-
που ζωής, της νέας καθηµερινότητας που επέφερε στην κοινωνία
µας η πανδηµία του κορωνοϊού. Είναι αλήθεια ότι αυτή η νέα
πραγµατικότητα έχει προκαλέσει στις ζωές µας κοινωνική απο-
στασιοποίηση και έχει αποµακρύνει την επαφή µεταξύ των αν-
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θρώπων. Ζούµε, λοιπόν, σε µια νέα εποχή, στην εποχή των «έξυ-
πνων» κινητών, της οθόνης, της τηλεόρασης on demand. 

Επειδή, αγαπητοί συνάδελφοι, µεγάλο µέρος της συζήτησης
αναλώθηκε στην ελληνική ραδιοφωνία και τηλεόραση, στην ΕΡΤ,
πάµε να δούµε λοιπόν πώς λειτουργεί η δηµόσια τηλεόραση
τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες. Είναι αλήθεια ότι η κρατική
τηλεόραση µπήκε πρωτοπόρος σε ένα κοµµάτι στο οποίο δεν
είχε και δεν έχει πρόσβαση κανένα από τα ιδιωτικά κανάλια, αλλά
ούτε και έχει δηµιουργήσει κάτι παρόµοιο, υλοποιώντας µια δω-
ρεάν για όλους online πλατφόρµα, το Ertflix, το οποίο προσελκύει
αρκετές χιλιάδες ανθρώπων, συµπολιτών µας οι οποίοι έχουν
πρόσβαση και βλέπουν σειρές και ταινίες µέσα από αυτή την
πλατφόρµα. 

Εδώ θέλω να σας διαβεβαιώσω πως αποτελούσε και εξακο-
λουθεί να αποτελεί πρωταρχικό στόχο της Κυβέρνησής µας και
του Κυριάκου Μητσοτάκη η δηµόσια τηλεόραση να αναπτύξει
νέες στρατηγικές που να προσαρµόζονται στις ανάγκες του σή-
µερα, αλλά και να αναπτύξει νέα τηλεοπτικά προϊόντα, τα οποία
θα είναι ενδιαφέροντα και θα έχουν απήχηση στο ελληνικό κοινό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µατιά στα νούµερα της τη-
λεθέασης καταδεικνύει και την άνοδο της δηµόσιας τηλεόρασης
στις προτιµήσεις του τηλεοπτικού κοινού. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι
στο πλαίσιο αυτό και µέσα στη λογική του έντονα ανταγωνιστικού
περιβάλλοντος πρέπει να υπάρχει µια ευελιξία και για τις αµοι-
βές, αλλά και για τον τρόπο πρόσληψης ιδιαίτερα των υψηλό-
βαθµων στελεχών της κρατικής τηλεόρασης. Επειδή, λοιπόν,
όλοι µας φαντάζοµαι ότι θέλουµε µία ΕΡΤ η οποία να πρωτοπο-
ρεί, µία ΕΡΤ η οποία να έχει θεαµατικότητα, µία ΕΡΤ που να είναι
εφάµιλλη ή και καλύτερη, θα έλεγα εγώ, των ιδιωτικών καναλιών,
οφείλουµε να επιλέγονται τα καλύτερα στελέχη από την ελεύ-
θερη αγορά, προκειµένου να προσδώσουν προστιθέµενη αξία
και ειδικό βάρος στη δηµόσια τηλεόραση.

Η στροφή όλων στις ψηφιακές υπηρεσίες ήταν αναπόφευκτη,
ιδιαίτερα για τα παιδιά µας που βρέθηκαν ξαφνικά σε ένα νέο πε-
ριβάλλον εκτός του σχολείου, εκτός δραστηριοτήτων, µε µόνη
επαφή τις ηλεκτρονικές τους συσκευές. Άραγε δεν θα έπρεπε
εµείς να προχωρήσουµε στις απαιτούµενες εκείνες ρυθµίσεις,
ώστε να προστατεύσουµε τη νέα γενιά; Δεν θα πρέπει τα παιδιά
µας να είναι προστατευµένα απέναντι στο υλικό που παράγει βία,
που παράγει µισαλλοδοξία ή προάγει τον ρατσισµό; Δεν είναι,
εποµένως, απαραίτητη η υιοθέτηση νέων επιχειρηµατικών προ-
τύπων;

Αυτό ακριβώς έρχεται να κάνει και το παρόν νοµοσχέδιο. Εν-
σωµατώνουµε την ευρωπαϊκή οδηγία, προκειµένου να αµβλύ-
νουµε στην αγορά τις επιπτώσεις από τον κορωνοϊό. Ρυθµίζεται
το οπτικοακουστικό περιεχόµενο ακόµη και σε µέσα κοινωνικής
δικτύωσης, όπως το Youtube, τα οποία χρησιµοποιούν κατά
κόρον οι νέοι µας. Εκεί εισάγονται νέες ρυθµίσεις, νέες υποχρε-
ώσεις, νέες διαδικασίες κυρίως για τις διαφηµίσεις που προβάλ-
λονται. Θεσπίζονται νέοι κανόνες στις πλατφόρµες που οι νέοι
ανταλλάσσουν βίντεο και χρησιµοποιούν. Δίνεται µεγαλύτερη
προσβασιµότητα στα άτοµα µε αναπηρία στις νέες υπηρεσίες µε
την ενίσχυση της νοηµατικής. 

Η Κυβέρνησή µας έχει θέσει εθνικό πλάνο στήριξης των ατό-
µων µε αναπηρία, δίνοντάς τους δικαιώµατα για ισότιµη πρό-
σβαση σε όλους τους τοµείς, πόσω µάλλον στον τοµέα της
ενηµέρωσης. Ενθαρρύνονται διαφηµίσεις που προστατεύουν τα
παιδιά από ανθυγιεινές τροφές και κυρίως δεν περιέχουν καπνικά
προϊόντα. Εδώ να σηµειώσω την ενίσχυση του ρόλου του ΕΣΡ,
µε στόχο την πολυφωνία, την πολιτισµική πολυµορφία και την
προστασία των καταναλωτών. 

Υποχρέωση καταγραφής στο µητρώο του ΕΣΡ του συνόλου
των εγκατεστηµένων στην Ελλάδα παρόχων υπηρεσιών µέσων
επικοινωνίας. Εδώ, συνάδελφοι, θέλουµε να αλλάξουµε τη φυ-
σιογνωµία των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών περιφε-
ρειακής εµβέλειας. Με την ολοκλήρωση της νέας διαδικασίας
χορήγησης αδειών είναι αναγκαία η αλλαγή της φυσιογνωµίας
τους, για να υπάρξει πλήρης και αντικειµενική ενηµέρωση του
κοινού, αλλά και να µην πλήττεται η επιχειρηµατική ελευθερία
των εµπλεκόµενων φορέων.

Ο περιφερειακός Τύπος χρειάζεται στήριξη, διότι πολλοί συµ-

πολίτες µας και κυρίως οι άνθρωποι της περιφέρειας τον παρα-
κολουθούν και ενηµερώνονται από αυτόν. Και εδώ θα ήθελα να
σηµειώσω πως ο περιφερειακός Τύπος, η περιφερειακή τηλεό-
ραση προάγουν τον δηµόσιο διάλογο και κυρίως την τοπική δη-
µοκρατία.

Και µιας και µιλάµε για τον περιφερειακό Τύπο, να θυµίσω
στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ότι η ενίσχυση του περιφερει-
ακού Τύπου επί ΣΥΡΙΖΑ έγινε µόλις δυόµιση εβδοµάδες πριν τις
εκλογές. Προφανώς, ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση δεν είχε τον χρόνο
να το πράξει νωρίτερα ή κάτι άλλο ήθελε να πετύχει. Επίσης, ο
φόρος διαφήµισης από 20% έγινε 5% µόλις δύο εβδοµάδες πριν
τις εκλογές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Όλα αυτά καταδεικνύουν τον τρόπο που σκεφτόσασταν, τον
τρόπο που λειτουργούσατε και τον τρόπο που δρούσατε, όταν
ήσασταν κυβέρνηση.

Για την Κυβέρνησή µας είναι αυτονόητο ότι στηρίζουµε τον
κλάδο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και τις θέσεις ερ-
γασίας που περιέχονται εκεί, όπως άλλωστε κάνουµε το τελευ-
ταίο διάστηµα µε τη στήριξη των επιχειρήσεων, των ιδιωτών και
της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας των µέσων µαζικής
επικοινωνίας είναι ένας από τους πλέον σηµαντικούς πυλώνες
της δηµοκρατίας µας και γι’ αυτό νοµοθετούµε, ώστε να κατα-
στεί διαφανής, ορθός και να συµβάλει στη σωστή έγκαιρη και έγ-
κυρη ενηµέρωση των πολιτών µας.

Γι’ άλλη µία φορά νοµοθετούµε, για να κάνουµε το άλµα στο
µέλλον, αντιλαµβανόµενοι την κρισιµότητα των στιγµών, γιατί
όταν µε το καλό περάσουµε στην µετά COVID εποχή, θα πρέπει
η ραδιοτηλεοπτική αγορά να είναι προσαρµοσµένη στις νέες
συνθήκες, στο νέο ψηφιακό περιβάλλον και έτοιµη κυρίως να
αδράξει τις νέες ευκαιρίες και τις δυνατότητες που θα παρου-
σιαστούν µπροστά της. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας µέσω Webex.
Μας ακούτε, κυρία Κανέλλη;
Η κ. Κανέλλη είναι δύσκολο να συνδεθεί αυτή τη στιγµή. 
Θα ρωτήσω αν η κ. Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να

πάρει τον λόγο µέσω Webex. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κυρία Πρό-

εδρε, είµαι εγώ στη θέση της κ. Ελευθεριάδου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με συγχωρείτε, κύριε

Καλαµατιανέ, είχα άλλο κατάλογο. Σας ζητώ συγνώµη. 
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Σας ευχαρι-

στώ.
Κυρία Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά

τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και ξεκινώ µε τη νέα κυβερνητική
αποτυχία.

Όλη την προηγούµενη βδοµάδα ακούγαµε τους µετεωρολό-
γους να προειδοποιούν ότι έρχεται κακοκαιρία και έντονη χιονό-
πτωση. Ακούγαµε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι η
Κυβέρνηση και ο κρατικός µηχανισµός προετοιµάζονται µε έν-
ταση, µε φροντίδα και µε σπουδή, ώστε να αντιµετωπίσουν την
κακοκαιρία. Ακούγαµε ότι η Πολιτική Προστασία είναι σε άµεση
ετοιµότητα να επέµβει. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Με την πρώτη χιονόπτωση η χώρα
κόπηκε στα δύο. Με το πρώτο χιόνι ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη ο κ. Χρυσοχοΐδης αποφάσισε χθες ξαφνικά να απαγορεύ-
σει την κυκλοφορία στην εθνική οδό ταλαιπωρώντας εκατοντά-
δες οδηγούς. Δεν υπήρξε καµµία ενηµέρωση από το νούµερο
έκτακτης ανάγκης το «112», δεν τέθηκαν σε λειτουργία τα µηχα-
νήµατα, που δήθεν ήταν πανέτοιµα, για να καθαρίσουν τους δρό-
µους, όπως έλεγαν.

Η Περιφέρεια Αττικής απούσα. Στις εταιρείες διαχείρισης των
διοδίων, που –σύµφωνα µε τον νόµο και τις συµβάσεις- έχουν
την υποχρέωση να συντηρούν και να κρατούν τους δρόµους
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ανοικτούς όχι µόνο δεν θα ζητηθούν ευθύνες, αλλά µπορεί και
να αποζηµιωθούν κιόλας, εφόσον ο δρόµος έκλεισε µε κυβερνη-
τική εντολή. Μέσα στους δεκαεννέα µήνες της διακυβέρνησής
σας για δεύτερη φορά κλείνει η εθνική οδός λόγω χιονόπτωσης.
Τόσο έτοιµη είναι η Κυβέρνησή σας και τόσο αποτελεσµατικό το
επιτελικό σας κράτος!

Μετά λύπης µας από δηµοσιεύµατα πληροφορούµαστε ότι εί-
χαµε και ανθρώπινες απώλειες στην Εύβοια και στο Λασίθι. Πολ-
λές περιοχές βρέθηκαν χωρίς ρεύµα. Πολλά από τα µέσα
µαζικής µεταφοράς στην Αθήνα δεν λειτουργούν 

Αν είχαν συµβεί όλα αυτά µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, ξέρουµε όλοι
την πολύ αυστηρή κριτική που θα ακούγαµε από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης για τους Υπουργούς, για την Περιφερειάρχη, για
την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό. Τώρα στα τηλεοπτικά κα-
νάλια γίνονται απλές περιγραφές της χιονόπτωσης και των προ-
βληµάτων.

Η προστασία που απολαµβάνει η Κυβέρνησή σας από τη συν-
τριπτική πλειοψηφία των τηλεοπτικών καναλιών, ιδιωτικών και
κρατικών, είναι πρωτοφανής. Η διαµόρφωση της επικαιρότητας,
η σιωπή και η απόκρυψη είναι σε ηµερήσια διάταξη.

Είναι χαρακτηριστική η περίπτωση της ΕΡΤ µε το σηµείωµα,
το πρόσφατο σηµείωµα, συµµόρφωσης προς τους εργαζοµέ-
νους, για να µη δείξουν το τραπέζωµα του Πρωθυπουργού και
των Υπουργών στην Ικαρία µε είκοσι και πλέον άτοµα, χωρίς βε-
βαίως να τηρούν κανένα υγειονοµικό πρωτόκολλο, που η ίδια Κυ-
βέρνηση έχει θεσπίσει. 

Να θυµίσουµε ότι η συγκυβέρνηση Σαµαρά -Βενιζέλου είχε
κλείσει την ΕΡΤ, διότι οι εργαζόµενοι δεν υπάκουαν απόλυτα στις
εντολές της.

Να επισηµάνουµε βεβαίως ότι τέτοια σηµειώµατα δεν χρει-
άζονται στην πλειοψηφία των ιδιωτικών καναλιών. Εκεί οι εργα-
ζόµενοι γνωρίζουν εκ των προτέρων τι είναι αρεστό και τι όχι, τι
πρέπει να παίξουν και τι όχι. 

Όλα αυτά δεν τα επισηµαίνουµε βέβαια µόνο εµείς. Οι πρακτι-
κές αυτές έχουν γίνει αντιληπτές από φορείς, δηµοσιογράφους
και µέσα µαζικής ενηµέρωσης του εξωτερικού, που δεν συνδέ-
ονται µε την Κυβέρνησή σας και δεν βρίσκονται στις λίστες
Πέτσα, για να αποκρύπτουν την αλήθεια.

Γνωρίζετε ότι η Ελλάδα για το έτος 2020 κατατάσσεται στις
τελευταίες θέσεις της λίστας για την ελευθερία του Τύπου στην
Ευρώπη, που εξέδωσε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε συνεργα-
σία µε τους δηµοσιογράφους χωρίς σύνορα. Γνωρίζετε ότι η Ελ-
λάδα για το 2020 βρέθηκε στην τριακοστή έβδοµη θέση
παγκοσµίως για το επίπεδο της δηµοκρατίας της, σύµφωνα µε
τον οικουµενικό χάρτη των δηµοκρατικών ελευθεριών που εκπό-
νησε το «Economist Intelligence Unity». Έλαβε µία θέση πολύ χα-
µηλή για χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Αυτά µας τιµούν ως
χώρα; Πιστεύετε ότι µας αξίζουν;

Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Αλέξης Τσίπρας, πρότεινε τον ορι-
σµό νέας διοίκησης στην ΕΡΤ µε διακοµµατική συναίνεση. Προς
τιµήν του ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο. Κακλαµάνης, δήλωσε
ότι τον βρίσκει σύµφωνο η πρόταση αυτή και ανέφερε ότι το είχε
προτείνει και ο ίδιος παλαιότερα.

Δεν θα το κάνετε, όµως. Δεν θα κάνετε δεκτή αυτή την πρό-
ταση γιατί είστε εντελώς αντίθετοι µε τη λογική της δίκαιης ρύθ-
µισης του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. Δεν σας ενδιαφέρει
καθόλου η αντικειµενική και ελεύθερη ενηµέρωση. 

Με το νοµοσχέδιο που θα ψηφίσετε, εισάγετε διατάξεις-δώρα,
προκειµένου να διατηρήσετε τη βολική για εσάς προστασία από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, την παραπληροφόρηση ή την
αφωνία τους. Σφραγίδα της νεοφιλελεύθερης ιδιοσυγκρασίας
σας είναι η απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων προς όφελος
των εργοδοτών-ιδιοκτητών.

Ο ν.4339/2015, ο γνωστός νόµος Παππά, προβλέπει τετρακό-
σιους εργαζόµενους ως ελάχιστο αριθµό σε κάθε κανάλι πανελ-
λαδικής εµβέλειας. Διασφαλίζει µε τον τρόπο αυτό τις θέσεις
εργασίας πλήρους απασχόλησης και την εύρυθµη λειτουργία
των καναλιών.

Τώρα εσείς εισάγετε έναν νέο τρόπο υπολογισµού του ετήσιου
µέσου όρου προσωπικού των τηλεοπτικών σταθµών. Αυτός δεν

θα απαρτίζεται µόνο από εργαζόµενους πλήρους απασχόλησης
του κάθε καναλιού. Ο ιδιοκτήτης του τηλεοπτικού καναλιού θα
έχει τη δυνατότητα να παρακάµψει το ελάχιστο αυτό πλαφόν. Θα
µπορεί να προσµετρά στον αριθµό των τετρακοσίων και εργαζό-
µενους που θα προέρχονται σε ποσοστό έως 15% από συνδεδε-
µένες εταιρείες.

Συνεπώς θα πρόκειται για µεταφερόµενους εργαζόµενους που
θα ακολουθούν τις συγκυριακές ανάγκες του καναλιού και την ερ-
γοδοτική βούληση. Και βέβαια δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη,
ώστε να αποφευχθούν καταχρηστικές πρακτικές και να µην κατα-
λήξουν οι µεταφερόµενοι εργαζόµενοι να απασχολούνται και στις
δύο επιχειρήσεις ταυτόχρονα. Ούτε υπάρχει κανένας έλεγχος για
πόσο, πότε και σε ποιο αντικείµενο τελικά θα απασχοληθούν µετά
τη µεταφορά τους. Έτσι οι εργαζόµενοι θα οδηγούνται σε ένα κα-
θεστώς ανασφάλειας, εξάρτησης και υποταγής.

Όµως, πέρα από τις «τακτοποιήσεις» στα εργασιακά, δεν αφή-
νετε και τα δώρα σε άµεσο χρήµα.

Με το άρθρο 42 του νοµοσχεδίου δίνετε τη δυνατότητα σε
ιδιοκτήτες των καναλιών να λάβουν έκπτωση έως και 98,6% στο
ποσό της οφειλόµενης δόσης για το 2020. Τους δίνετε αυτή τη
δυνατότητα, ακόµα και αν ο τηλεοπτικός σταθµός είχε κέρδη.
Χαρίζετε πολύ µεγάλα ποσά στους ιδιοκτήτες των καναλιών, µε
πρόφαση τις επενδύσεις της επιχείρησης σε πρόγραµµα, τεχνο-
λογικό εξοπλισµό και υποδοµές.

Και το ερώτηµα είναι: Γιατί συνδέετε την ιδιωτική επένδυση
και ανάπτυξη µιας ιδιωτικής εταιρείας µε την αφαίρεση της υπο-
χρέωσης να καταβάλει τίµηµα για την παροχή ενός δηµόσιου
αγαθού, όπως είναι η ραδιοτηλεοπτική συχνότητα; Γιατί αφαι-
ρείτε την υποχρέωση πληρωµής του δηµοσίου από µία ιδιωτική
εταιρεία, που χρησιµοποιεί τη δηµόσια περιουσία επειδή θα κάνει
επενδύσεις στην επιχείρησή της; Αυτό είναι πρωτάκουστο! Δεν
το κάνετε για καµµία άλλη επιχείρηση. Το κάνετε για τα κανάλια.
Τα ερωτήµατα αυτά, δυστυχώς, τα αφήνετε αναπάντητα. 

Επιπλέον, για να ολοκληρώσετε το δώρο, παρέχετε τη δυνα-
τότητα στους κατόχους των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων να
αποπληρώσουν ό,τι ποσό αποµένει σε ογδόντα τέσσερις ή ενε-
νήντα έξι δόσεις. 

Προκύπτει λοιπόν ότι είστε ανοιχτοχέρηδες, όταν πρόκειται
για δώρα στους ιδιοκτήτες καναλιών, αλλά το κάνετε και στα δικά
σας παιδιά.

Με το άρθρο 45 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου αυξάνετε τις
πρόσθετες αµοιβές στα µέλη του ΕΣΡ. Απελευθερώνετε τις αµοι-
βές της διοίκησης της ΕΡΤ, των ειδικών συµβούλων, των διευ-
θυντών, των προϊσταµένων αλλά και σε επιλεγµένους
εργαζοµένους της. Το ίδιο κάνετε και µε το Αθηναϊκό Πρακτο-
ρείο. Το κάνετε αυτό, ενώ τις θέσεις αυτές τις έχετε καλύψει και
βρισκόµαστε µέσα σε πανδηµία και οικονοµική ύφεση. Προσπα-
θείτε µε κάθε τρόπο να ελέγξετε τα πράγµατα, να κρατάτε την
κοινή γνώµη σε λήθαργο, να παρουσιάζετε µια ιδεατή κατάσταση
της πραγµατικότητας.

Πώς θα το πετύχετε αυτό; Με τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
σε πλήρη συνεργασία µαζί σας ή σε υποταγή. Χαρίζετε δηµόσιο
χρήµα ή δεν το εισπράττετε µε χαριστικές διατάξεις. Αυτό όµως
δεν είναι δηµοκρατία που στηρίζεται στην ελεύθερη ενηµέρωση
και το κράτος δικαίου.

Προσεγγίζετε όλο και περισσότερο σε καθεστώτα τύπου Ουγ-
γαρίας. Όµως, να ξέρετε ότι όσο και να προσπαθείτε να αλλά-
ξετε την πραγµατικότητα µε τον έλεγχο της πληροφόρησης, η
αλήθεια θα βρει χαραµάδα για να αποκαλυφθεί. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-

ληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Μιλάµε για ένα δίκοπο µαχαίρι σήµερα, διότι πρέπει να ξεχω-

ρίσουµε ότι έχουµε δύο ταχυτήτων τηλεοπτικές οικογένειες.
Έχουµε το αθηνοκεντρικό µοντέλο σε τηλεοπτικό επίπεδο όπως
είναι δοµηµένο και τα κανάλια της περιφέρειας, τα οποία πραγ-
µατικά φυτοζωούν.
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Θα προσπεράσω λίγο το άρθρο 8 που εκεί παίζετε µε τη
φωτιά, αυτό που καταγγείλαµε ως Ελληνική Λύση περί αντισυν-
ταγµατικότητας, σε ό,τι αφορά την ιδιότητα µέλους εθνικής µει-
ονότητας.

Γιατί, ξέρετε, οι λέξεις κάνουν τη διαφορά, αλλά οι λέξεις ελ-
λοχεύουν κινδύνους µελλοντικά, για τους ιστορικούς του µέλ-
λοντος, για να µην ανοίξει ο ασκός του Αιόλου και πληρώσουν οι
επόµενες γενιές αµαρτίες. Άρα λοιπόν επιδερµικά µην το αγγί-
ζετε αυτό, γιατί έχει την ιστορική σηµασία απέναντι στη Συνθήκη
της Λωζάνης και στη Συνθήκη του Νεϊγύ, σε ό,τι αφορά τις θρη-
σκευτικές µειονότητες, και εκεί πρέπει να επιµένουµε.

Όµως, το συζητήσαµε αυτό. Απλά, για µία ακόµη φορά, η Ελ-
ληνική Λύση προειδοποιεί για την ιστορία.

Πάµε λίγο στα κανάλια. Σήµερα όλα αυτά τα παιδιά που δου-
λεύουν στα κανάλια δουλεύουν κάτω από δύσκολες και µαύρες
εργασιακές συνθήκες –και σε µεγάλα και σε µικρότερα κανάλια-
διότι ούτε τις Κυριακές πληρώνονται ούτε νυχτερινά παίρνουν
ούτε το περισσότερο ωράριο, αλλά βασίζονται οι περισσότεροι
καναλάρχες στην αγάπη αυτών των παιδιών για το αντικείµενο
που υπηρετούν.

Και το λέω αυτό, διότι κάνω τηλεόραση από το 1989 στην πε-
ριφέρεια, µια τριακονταετία. Είχα την τιµή να κάνω το πρώτο δελ-
τίο ειδήσεων, διότι η «TVS» ήταν το πρώτο κανάλι ιδιωτικό που
εξέπεµψε στην Ελλάδα πριν από τα κανάλια των Αθηνών τον Αύ-
γουστο του 1989.

Όµως, προσέξτε. Τα κανάλια της περιφέρειας στη νέα ψη-
φιακή εποχή τα δολοφονείτε µε την «DIGEA». Υπάρχει ένα µονο-
πώλιο, µε συµβάσεις που υπεγράφησαν για δεκαπέντε χρόνια
και σήµερα τα κανάλια πληρώνουν ουκ ολίγα λεφτά στην
«DIGEA», όπου οι µισές και παραπάνω διαφηµίσεις του προγράµ-
µατος είναι για να καλύψουν µόνο την «DIGEA». 

Τι να µείνει για τα υπόλοιπα λειτουργικά; Τι να µείνει για τους
εργαζόµενους; Τι να µείνει κέρδος; Για άλλους λόγους δίνουν
µία µάχη, για να τα έχουν καλά και µε την τοπική εξουσία, για να
µην κρυβόµαστε.

Όµως, σας δίνω ένα παράδειγµα. Τα δύο κανάλια των Σερρών
ναι µεν ανήκουν διοικητικά στην κεντρική Μακεδονία, εκπέµπουν
όµως στην «DIGEA» στην ανατολική Μακεδονία. Πληρώνουν
3.500 ευρώ το µήνα, αλλά αν «κουµπώσουν» στην κεντρική Μα-
κεδονία, θα πληρώνουν 5.000, γιατί µπαίνουν πληθυσµιακά κρι-
τήρια.

Και σας ερωτώ, επειδή γίνεται µεγάλη συζήτηση µε την ΕΡΤ
γιατί δολοφονούµε την περιφερειακή τηλεόραση µε αυτόν τον
τρόπο, όπως και µε την «Αυτοδιαχείριση», όπως και µε τη «GEA»,
όπως και µε τα πνευµατικά δικαιώµατα, που λέµε όχι να µην πλη-
ρώνουν τα κανάλια, αλλά το θέµα είναι πού πάνε τα λεφτά. Είναι
µία άλλη παράµετρος εκεί.

Η Ελληνική Λύση δεσµεύεται απέναντι στον καλλιτεχνικό
κόσµο να προσκοµίσει στοιχεία και ντοκουµέντα πού έχουν πάει
τα χρήµατα και πού πηγαίνουν τα χρήµατα που πληρώνουν και
τα κανάλια και τα ραδιόφωνα και όλα τα καταστήµατα και σή-
µερα οι καλλιτέχνες έπρεπε να είναι καλά αµειβόµενοι, στην πε-
ρίπτωση της πανδηµίας που ζούµε. Διότι δεν έγινε ένας
ουσιαστικός έλεγχος για το πού πάει τα χρήµατα και της ΑΕΠΙ
και τώρα της «Αυτοδιαχείρισης» που πληρώνουν και τα κανάλια. 

Συνεπώς είναι ανενηµέρωτοι οι κάτοικοι εδώ της κεντρικής Μα-
κεδονίας για τα τεκταινόµενα, διότι τα κανάλια είναι αναγκασµένα
να είναι «κουµπωµένα» σε άλλη περιφέρεια, όπου και τώρα δεν
µπορούν να επωµιστούν όλα αυτά τα έξοδα. Έτσι, λοιπόν, οι δη-
µοσιογράφοι και οι εργαζόµενοι στα κανάλια της περιφέρειας
δουλεύουν µε την καλή τους την καρδιά και την καλή τους θέληση
και δεν πληρώνονται τα χρήµατα που τους αναλογούν.

Όµως, εσείς σπρώχνετε τους καναλάρχες σε αυτή την κατά-
σταση µε µία ληστρική «DIGEA». Και ερωτώ, επειδή γίνεται αυτή
τη στιγµή µεγάλος λόγος για τη δηµόσια τηλεόραση: Για να µην
έχουν δικαίωµα να «κουµπώσουν» σε έναν ψηφιακό πάροχο στη
δηµόσια τηλεόραση; Για να έχουµε συναγωνισµό- ανταγωνισµό;
Όχι όµως µε αυτόν τον τρόπο, όπου πέντε-έξι κανάλια είναι αυτά
που διαχειρίζονται πραγµατικά την ψηφιακή επίγεια πλατφόρµα
εξ ου και οι λέξεις «DIGEA» και «GEA» απέναντι στα κανάλια της
περιφέρειας. 

Σήµερα λοιπόν τα κανάλια της περιφέρειας καλούνται να πλη-
ρώσουν την «DIGEA», χωρίς να έχουν έσοδα. Διότι, για παρά-
δειγµα, αν ένα κατάστηµα της Ορεστιάδας διαφηµίζεται σε ένα
κανάλι των Σερρών, δεν θα µπορούν πραγµατικά εκεί να έχουν
έσοδα γιατί δεν µπορεί ο καταναλωτής να πάει από τις Σέρρες
στην Ορεστιάδα. Τουναντίον, τα µεγάλα κανάλια έχουν το πλεο-
νέκτηµα µε τις πολυεθνικές και έτσι τα έσοδα είναι πάρα πολύ
µεγάλα.

Σας δίνω παράδειγµα. Η ΑΕΠΙ -και νυν «Αυτοδιαχείριση»- στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης της περιφέρειάς ζητάει χρήµατα συγ-
κεκριµένα µε απειλητικά τηλεφωνήµατα, όπως και στα κανάλια
και απειλεί µε αγωγές όχι επί του τζίρου, διότι ο κύκλος εργασιών
είναι µικρός. Τους λέει «µόνιµο χαράτσι». 

Τουναντίον, στα κανάλια και στα ραδιόφωνα των Αθηνών κυ-
ρίως, όπου η διαφήµιση είναι ανά δευτερόλεπτο, ανά second που
λέµε στις εντολές διαφηµίσεις, τους παίρνει χρήµατα ανάλογα
µε τον κύκλο εργασιών. Δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Πού είναι αυτός ο περιβόητος νόµος του 1995, του 30% της
κρατικής διαφήµισης; Δεν εφαρµόζεται, παρά τις καταγγελίες
που έχουν γίνει. Δεν δεσµεύεται το Υπουργείο, όπως και τώρα
µε τη Νέα Δηµοκρατία, για να βγει µια αναλυτική κατάσταση. Το
30% πρέπει να πάει στην περιφερειακή τηλεόραση για να επιβιώ-
σει, γενικότερα η περιφέρεια. Ξέρετε είναι ένα δείγµα κατά πόσο
ευαγγελίζεται και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την περι-
φερειακή ανάπτυξη.

Δεν εφαρµόζεται λοιπόν αυτός ο νόµος του 30%. Γιατί; Τώρα
θα µου πείτε, αφού τα ιδιωτικοποιήσαµε όλα, κάποια στιγµή έδινε
η ΔΕΗ. Και εκεί βέβαια µεσολαβούν αυτά τα media shop, οι δια-
φηµιστικές εταιρείες και παίρνουν ουκ ολίγα λεφτά ως προµή-
θεια και µένουν λιγότερα στα κανάλια. Όµως, ούτε αυτό δεν
γίνεται.

Τώρα µε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, µε την ιδιωτικοποίηση
των τραπεζών, παρά την ανακεφαλαιοποίησή τους, θα χαθεί και
ένα µεγάλο κοµµάτι βεβαίως της κρατικής διαφήµισης, αλλά
παρά ταύτα δεν εφαρµόζεται.

Στις παραγωγές οπτικοακουστικών µέσων να υπάρχουν ποι-
οτικές παραγωγές. Ξέρετε, συζητάµε για παιδί και τηλεόραση.
Μπείτε σε µία µεγάλη έρευνα που έχει γίνει στη Γαλλία. Είναι το
λεγόµενο «3-6-9-12» ενός µεγάλου Γάλλου ψυχιάτρου το πώς θα
προστατευθούν οι νέες γενιές από την ψηφιοποιηµένη τεχνολο-
γία της εποχής, δηλαδή τηλεόραση και διαδίκτυο. Εκεί λοιπόν
υπάρχει µία µελέτη που έγινε αποδεκτή στη Γαλλία από την
ένωση γενικότερα παιδιάτρων. Είναι µια έρευνα του Serge Tis-
seron που εφαρµόζεται απαρέγκλιτα, αν θέλουµε να προστατεύ-
σουµε και τα παιδιά και τις ευάλωτες οµάδες. 

Κάποτε επί Κώστα Καραµανλή –θυµάµαι- µιλούσαµε για ένα
αγροτικό κανάλι που δεν υπάρχει στην Ελλάδα. Εδώ δεν έχουµε
δώσει καν στη Βουλή –που το έχουµε πει και το έχουµε επιση-
µάνει ως Ελληνική Λύση- έµφαση στην παραγωγή γενικότερα
στον πρωτογενή αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα. Θυµάµαι, λοιπόν,
τότε που ο Κώστας Καραµανλής –το 2005 πρέπει να ήταν- µι-
λούσε για ίδρυση ενός αγροτικού τηλεοπτικού καναλιού προς
ενηµέρωση των αγροτών, κτηνοτρόφων και αλιέων –κάτι που λεί-
πει από την Ελλάδα-, µε θεµατικές τηλεοπτικές ενότητες τότε
που θα κάναµε.

Εν πάση περιπτώσει, µιλάµε για µία τηλεόραση δύο ταχυτή-
των. Υπάρχουν οι λεγόµενοι «πληβείοι» και «πατρίκιοι» στην τη-
λεόραση, αυτοί που καρπούνται ένα µεγάλο µέρος των
χρηµάτων από προϊόντα µεγάλης εµβέλειας που διαφηµίζουν –
έχουν αυτή τη δυνατότητα- και τα χρήµατα που παίρνουν από
την Κυβέρνηση και η τηλεόραση της περιφέρειας, που είναι πα-
ραµεληµένη και αδικηµένη.

Όµως, για µία ακόµη φορά να τονίσουµε ότι ο πυρήνας χωρίς
τους δορυφόρους δεν µπορεί να λειτουργήσει. Πρέπει να έχει
τα πρωτόνια και τα ηλεκτρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε σιγά σιγά, σας παρακαλώ. Έχετε πάει στα οκτώ-
µισι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αλλιώς, δεν µπορούµε να
έχουµε µία ολοκληρωµένη –ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- περι-
φερειακή τηλεόραση µε ουσία.
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Να εφαρµοστεί και ο νόµος του 1995 και σε ένα ΕΣΡ το οποίο
βλέπει να δείχνουν κάτι τραγικές εικόνες που φοβίζουν τον
κόσµο και τους πειράζουν άλλα, αν θέλει το Εθνικό Ραδιοτηλεο-
πτικό Συµβούλιο πραγµατικά να έχει µια αυστηρή κριτική από την
εποχή του Δηµήτρη Μαρούδα και το 1989 που έχει θεσπιστεί.
Και σήµερα τα κανάλια περιµένουν κρατική διαφήµιση για να ορ-
θοποδήσουν.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία και θα παρακαλέσω να κοιτάτε το ρολόι, για να µην ξεφεύ-
γουµε τόσο πολύ από τον χρόνο µας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την εξε-

λιχθείσα συζήτηση για τα οπτικοακουστικά µέσα αυτό που έγινε
απολύτως σαφές είναι ότι το νοµοθετικό πλαίσιο χρειαζόταν ρύθ-
µιση.

Χρειαζόταν ρύθµιση και σε ό,τι αφορά στο πεδίο αναφοράς
της οδηγίας 2018/1808, η οποία ενσωµατώνεται µε το πρώτο
µέρος του προς ψήφιση σχεδίου νόµου, µε το οποίο επανακαθο-
ρίζεται το πλαίσιο λειτουργίας και δικαιοδοσίας των παρόχων
που είναι εγκατεστηµένοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, χρειαζόταν,
όµως, εκσυγχρονισµό και το εσωτερικό οικοσύστηµα των τηλε-
οπτικών ραδιοφωνικών έντυπων και ηλεκτρονικών µέσων ενηµέ-
ρωσης.

Και αυτό είναι απολύτως λογικό και προφανές, αφού το πεδίο
αυτό γνωρίζει ραγδαία εξέλιξη και είναι βέβαιο ότι και στο άµεσο
µέλλον -στο κοντινό µέλλον- θα απαιτηθούν και άλλες αναθεω-
ρήσεις στο πλαίσιο, ώστε να συµβαδίζει κάθε φορά µε τις τεχνο-
λογικές αλλαγές και τις καταναλωτικές συνήθειες.

Σήµερα κάθε κοµπιούτερ, κάθε τηλεφωνική ακόµα συσκευή
δεν είναι µόνο ένα µέσον επικοινωνίας ανάµεσα στους πολίτες,
αλλά κυρίως µέσο κατανάλωσης οπτικοακουστικού υλικού, είτε
πρόκειται για οργανωµένη εµπορική παραγωγή είτε για κάποια
ερασιτεχνική. Προσοµοιάζει έτσι ο χαρακτήρας των µέσων
αυτών και των υπηρεσιών τους περισσότερο µε εκείνο των πα-
ραδοσιακών τηλεοπτικών µέσων.

Γι’ αυτό και κάθε µορφή προβολής -είτε πρόκειται για την κλα-
σική τηλεόραση είτε για συνδροµητική είτε για πλατφόρµα δια-
µοιρασµού βίντεο είτε για τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης- πρέπει
και θα ρυθµίζεται από τούδε µε ενιαίο τρόπο.

Επιπλέον, µε τις προβλέψεις του νόµου επιτυγχάνεται ίδιο επί-
πεδο προστασίας από όλα τα µέσα για το καταναλωτικό κοινό
και διαµορφώνεται έτσι περιβάλλον ίσων δικαιωµάτων και υπο-
χρεώσεων ανάµεσά τους.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου επιχειρούνται αναγκαίες
προσαρµογές, που καθίστανται επίσης επιτακτικές από την εξέ-
λιξη, αλλά και από τα δεδοµένα που προκαλούν στην αγορά οι
επιπτώσεις της υγειονοµικής κρίσης. Για αυτές δύσκολα θα µπο-
ρούσε να αντιλέξει κανείς στην υποχρέωση καταγραφής όλων
των επιχειρήσεων στο µητρώο του ΕΣΡ, στις αλλαγές των προ-
ϋποθέσεων για τη µεταβίβαση ή τον µετασχηµατισµό επιχείρη-
σης που κατέχει άδεια τηλεοπτικού σταθµού, στις συγγενείς
ρυθµίσεις για τη µεταβίβαση και τα ασυµβίβαστα ραδιοφωνικών
επιχειρήσεων ή για την κατάργηση της αναχρονιστικής απαγό-
ρευσης συµβάσεων δανείων από εταίρους και µέλη προς την
εταιρεία που λειτουργεί τηλεοπτικό σταθµό, αλλά και στη δυνα-
τότητα που παρέχεται για µια αλλαγή στη φυσιογνωµία προ-
γράµµατος ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθµών µέχρι την
έκδοση οριστικών αδειών.

Περαιτέρω, από το σύνολο του νοµοσχεδίου θα πρέπει να ση-
µειωθούν και οι ακόλουθες προβλέψεις -πολύ σηµαντικές- για
την ενίσχυση της προσβασιµότητας στις υπηρεσίες των οπτικοα-
κουστικών µέσων σε άτοµα µε αναπηρία, για την επόπτευση των
νέων και ραγδαία εξελισσόµενων µέσων, όπως είναι οι πλατφόρ-
µες διαµοιρασµού βίντεο, όπου το τοπίο εκεί είναι ακόµα πιο πο-
λύπλοκο, αφού κάθε χρήστης γίνεται ενίοτε και παραγωγός
υλικού, µε τις ειδικότερες µέριµνες που λαµβάνονται για τις δια-

φηµίσεις -τις άµεσες και τις έµµεσες- για την προβολή περιεχο-
µένου που κρίνεται επιβλαβές, επικίνδυνο για την ανάπτυξη των
ανηλίκων και για το υλικό που υποκινεί σε πράξεις βίας ή µίσους
και ωθεί σε τέλεση τροµοκρατικών πράξεων.

Από την άλλη και η διάταξη για την προώθηση ευρωπαϊκών
έργων και παραγωγών είναι πολύ σηµαντική µε την υποχρέωση
προβολής αυτών από τις πλατφόρµες. Υπάρχει σχετική ρήτρα
για το 30% των προσφερόµενων έργων, ενώ σχετική είναι και η
πρόβλεψη για την οικονοµική συνεισφορά του 1,5% του κύκλου
εργασιών που αφορά στην Ελλάδα στους παρόχους κατά πα-
ραγγελία υπηρεσιών που εδρεύουν αλλού, αλλά απευθύνονται
στο ελληνικό κοινό, κονδύλι από το οποίο θα χρηµατοδοτηθούν
ελληνικές ταινίες και σειρές, εναλλακτικά και το Εθνικό Κέντρο
Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας.

Μεγάλη συζήτηση έγινε και για τη στήριξη των µέσων ενηµέ-
ρωσης -κεντρικών και περιφερειακών- από τη µία από τους αν-
θρώπους που υπηρετούν την ενηµέρωση, ιδίως στην ελληνική
περιφέρεια, οι οποίοι ζήτησαν µονιµότερου χαρακτήρα µέτρα σε
σχέση µε τα ρυθµιζόµενα, προκειµένου να υπάρξουν όροι βιω-
σιµότητας και να διασφαλιστούν έτσι και οι θέσεις εργασίας.

Και από την άλλη, σηκώθηκε η αναµενόµενη σκόνη από την
Αξιωµατική κυρίως Αντιπολίτευση, η οποία αδίκως διαµαρτύρεται
για δήθεν προσπάθεια χειραγώγησης των µέσων, αφού η δική
της θητεία την εκθέτει ανεπανόρθωτα.

Προκλήθηκε στα ζητήµατα αυτά και απάντησε µε στοιχεία ο
κύριος Υφυπουργός για τις παροχές του ΣΥΡΙΖΑ προς τα κανά-
λια, το 20% του φόρου τηλεόρασης που το έκανε 5% το 2017,
µε ετήσιο κόστος στον προϋπολογισµό τα 20 εκατοµµύρια ευρώ
και την επέκταση της µείωσης αυτής και στα περιφερειακά κα-
νάλια λίγες µέρες µόνο πριν τις Ευρωεκλογές.

Επί της ουσίας, όµως, είναι αναγκαίες οι ρυθµίσεις για τον κα-
θορισµό ηµεροµηνίας για την αδειοδότηση των περιφερειακών
και θεµατικών τηλεοπτικών σταθµών και πρέπει να τηρηθούν για
την οικονοµική ενίσχυση των σταθµών µε συµψηφισµό οφειλών
για την αναβάθµιση του εξοπλισµού τους -και αυτή είναι µία ση-
µαντική πρόβλεψη- για την απαλλαγή των περιφερειακών τηλε-
οπτικών σταθµών από την καταβολή του 1,5% των ετησίων
διαφηµιστικών εσόδων για την παραγωγή κινηµατογραφικών
έργων και από τον άλλο φόρο -ειδικό φόρο διαφήµισης- ύψους
5%, για την ενίσχυση µε την κάλυψη οφειλόµενων εισφορών τους
προς τον φορέα επικουρικής ασφάλισης του προσωπικού τους
για τα έτη 2017 και 2020. Και ίσως πρέπει να δούµε και για το
διάστηµα µετά το 2020 τι θα γίνει µε αυτή την πρόβλεψη.

Όλες οι παραπάνω παρεµβάσεις, καθώς και άλλες θεσµικού
χαρακτήρα ήταν αναγκαίες, αλλά και ουσιαστικές για τα µέσα
και κυρίως για τα περιφερειακά µέσα, των οποίων οι άνθρωποι
δίνουν κοπιαστικό, καθηµερινό και προσωπικό –θα πω-αγώνα
στις δύσκολες συνθήκες των τελευταίων ετών, αφού κατά κα-
νόνα πρόκειται για ατοµικές ή ολιγοµελείς επιχειρήσεις µε ση-
µαντική παραγωγή έργου και µεγάλη απήχηση στις τοπικές
κοινωνίες.

Τέλος, µέσα σε αυτό το ταχύτατα µεταβαλλόµενο περιβάλλον
είναι επιβεβληµένες και οι παρεµβάσεις που γίνονται µε στόχο
να καταστήσουν την ΕΡΤ πιο ανταγωνιστική και το Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης πιο αποτελεσµατικό στον πολυδιά-
στατο ρόλο του, εξασφαλίζοντας στη δηµόσια τηλεόραση και
στην ανεξάρτητη αρχή τα αυτονόητα εργαλεία.

Είναι, λοιπόν, σαφές από όσα προείπα ότι το νοµοσχέδιο ει-
σφέρει αναγκαίες και θετικές παρεµβάσεις στο ισχύον πλαίσιο
και γι’ αυτό το υπερψηφίζω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπής στον χρόνο
σας.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λάππας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Πρόεδρε, σε όλα τα νοµοσχέδια πάντα λέω ότι εκείνο

που πρέπει να ερευνούµε -και µάλιστα βαθιά- και να ανακαλύ-
πτουµε είναι η αρχή και η φιλοσοφία κάθε νοµοσχεδίου. Και η
φιλοσοφία αυτού του νοµοσχεδίου είναι πρόδηλη, προφανής και
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σχεδόν αποκαλυπτική -θα έλεγα- αφού κανένας δεν αµφιβάλλει
πλέον ότι είναι ένα νοµοσχέδιο προστασίας των συµφερόντων
των καναλαρχών, των συστηµικών κυρίως και όχι τόσο των περι-
φερειακών, κυρίως των τεσσάρων, πέντε συστηµικών πανελλα-
δικής εµβέλειας µέσων ενηµέρωσης.

Και αυτό είναι αποκαλυπτικό σε µία στιγµή που η ελληνική κοι-
νωνία πραγµατικά στενάζει, υποφέρει, αγωνιά, απελπίζεται, αγα-
νακτεί, οργίζεται και για λόγους της προϊούσας πανδηµίας και
της οικονοµικής κρίσης.

Και ασφαλώς θα ερωτηθεί κανένας γιατί η Κυβέρνηση σπεύδει
να ενισχύσει οικονοµικά κυρίως τους ιδιοκτήτες των συστηµικών
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, των καναλιών, θα έλεγα εγώ.

Διότι, κυρία Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι η τηλεόραση σήµερα
πλέον αποδεδειγµένα -όλοι οι σχετικοί φιλόσοφοι και οι επιστή-
µονες, πολιτικοί των ΜΜΕ το διαπιστώνουν- µαζί µε την εκπαί-
δευση είναι η βασική παραγωγή της γνώσης.

Κι ενώ η εκπαίδευση παράγει γνώση, ιδίως η τηλεόραση και
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης γενικότερα, εκτός από τη γνώση
σήµερα διαµορφώνουν και γνώµη και µάλιστα, διαµορφώνουν
συλλογική γνώµη και από εκεί αντλούν την πολύ µεγάλη πολιτική,
οικονοµική, ιδεολογική, αν θέλετε, και θεσµική ισχύ.

Έχει λεχθεί ότι η κοινωνική και πολιτική δύναµη βρίσκεται σή-
µερα στην τεχνολογία και ότι τα τελευταία είκοσι ή τριάντα περί-
που χρόνια εξισώνονται µε ανακαλύψεις στις τεχνολογικές
επιστήµες αιώνων και χιλιετηρίδων. Άρα κάθε χρόνο που περνάει
στην τεχνολογία έχουµε τεράστια επιτεύγµατα και αυτά κεφα-
λαιοποιούνται κυρίως από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε τις
εκποµπές που κάνουν. Θα έλεγα σχηµατικά ότι δίνεται πλέον
στην ιστορία µια παγκόσµια διάσταση, αφού µηδενίζεται ο χρό-
νος στο δευτερόλεπτο που συµβαίνει το γεγονός, που σηµαίνει
ότι µηδενίζεται ο χώρος και ο χρόνος.

Θα ρωτούσα τον κύριο Υπουργό, τον κ. Λιβάνιο κάτι που ρω-
τούσαµε το 2016 - 2017 τους µιντιάρχες που παρήλαυναν ως
µάρτυρες από την εξεταστική επιτροπή της Βουλής. Αναρωτη-
θήκατε ποτέ, κύριε Υπουργέ, γιατί επιχειρηµατίες οι οποίοι έχουν
διάφορες δράσεις, επιχειρηµατικές και οικονοµικές, µε πολύ µε-
γάλη επιτυχία, που είναι κερδοφόρες, γιατί ταυτόχρονα επιδιώ-
κουν να έχουν και ένα κανάλι το οποίο δεν είναι κερδοφόρο εσαεί
τουλάχιστον; Είναι αποδεδειγµένο. Φανταστείτε ότι το 2016 τα
χρέη των ΜΜΕ ήταν 1,3 δισ. Σήµερα δεν ξέρω. Δεν µας λέτε ούτε
εσείς ποια είναι τα χρέη τα δανειακά, τα χρέη τους γενικότερα.
Εγώ πιστεύω ότι είναι πάρα πολλά. Ιδίως οι δανειακές υποχρεώ-
σεις δεν ικανοποιούνται και δεν εκπληρώνονται.

Γιατί, λοιπόν, θέλουν κι ένα κανάλι; Κύριε Λιβάνιε, έχει απο-
δειχθεί πλέον -και το λέµε στο πόρισµά µας το 2017- ότι το θέ-
λουν, γιατί εκτός από την οικονοµική ισχύ που έχουν, θέλουν να
διαθέτουν και πολιτική και ιδεολογική και κυρίως, πολιτική ισχύ,
γιατί µε την πολιτική ισχύ µπορούν να ασκούν πιέσεις στο κάθε
Υπουργείο, στην κάθε Κυβέρνηση να παίρνει µέτρα και να λαµ-
βάνει αποφάσεις προς εξυπηρέτηση των οικονοµικών της πλέον
συµφερόντων.

Ακούστε τι είπε ένας µιντιάρχης καταθέτοντας ένορκα στην
επιτροπή µας. Ο ένας µεν είπε: «Κάποτε εµείς ανεβάζαµε και κα-
τεβάζαµε κυβερνήσεις. Μάλιστα, κάναµε κατά το µεγαλύτερο
µέρος τη σύνθεση του Υπουργικού Συµβουλίου.» Ένας άλλος
µιντιάρχης κυνικός, αλλά ειλικρινής είπε: «Για εµάς αντικειµενική
πληροφόρηση και αντικειµενική ενηµέρωση δεν υφίσταται».

Τα ξέρει αυτά το κράτος; Τα ξέρει η πολιτεία. Τα γνωρίζει. Το
ξέρει το ΕΣΡ; Το αντιλαµβάνεται. Είναι και γραµµένα. Και θα πε-
ρίµενε κανένας σαν µία πρωτοβουλία της ελληνικής πολιτείας να
κινηθεί προς την πλευρά της ενίσχυσης του ΕΣΡ µε τέτοιον
τρόπο, ούτως ώστε να εκπληρώνεται ο συνταγµατικός του ρόλος
και υποχρέωση. Γιατί αυτό είναι που ασκεί τον άµεσο έλεγχο του
κράτους, το ΕΣΡ, όπως λέει το Σύνταγµα στην παράγραφο 2 του
άρθρου 15. Αυτό είναι. Δεν µπορεί κανένας άλλος να ασκεί
έλεγχο, παρά το γεγονός ότι µε το νοµοσχέδιό σας υπέχουµε εκ-
χώρηση ενός τµήµατος όχι εποπτείας. Είναι πολύ αυστηρότερος
ο άµεσος κρατικός έλεγχος  από την εποπτεία. Ένα µέρος του
ελέγχου σήµερα εκχωρείτε σε εσάς, κύριε Υπουργέ. Κι αυτό
ήταν η βάση της ένστασης αντισυνταγµατικότητας από το
ΜέΡΑ25, που ήταν και βάσιµη και νόµιµη.

Άρα θα έλεγα ότι έχουµε µια εκτροπή του βασικού ρόλου των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Ποιος είναι ο βασικός, ο πρωταρχι-
κός ρόλος ενός µέσου µαζικής ενηµέρωσης; Να ελέγχει την
εξουσία, κύριε Υπουργέ, και τον τρόπο άσκησης και διαχείρισής
της. Αυτό γίνεται σήµερα; Όχι. Μόνο την εξουσία δεν ελέγχουν
τα ΜΜΕ σήµερα, ιδίως τα συστηµικά κανάλια, των οποίων τα
συµφέροντα σήµερα υποστηρίζετε µε παροχές και δωράκια. Τα
είπαν οι άλλοι. Να µην τα επαναλαµβάνω.

Διότι έχει εκτραπεί τελείως ο ρόλος αυτών των µέσων και αντί
να ελέγχουν την εξουσία που ασκείται από την Κυβέρνηση ή από
άλλους φορείς που είναι οι ταγοί πολιτικοί και θεσµικοί της ελ-
ληνικής κοινωνίας, ασκούν ουσιαστικά αντιπολίτευση στα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης. Δεν είδαµε ποτέ έναν συστηµατικό
έλεγχο των κυβερνητικών αποφάσεων και πράξεων και δράσεων.
Ούτε µία! Η πανδηµία δεν έχει καµµία συνέπεια δυσµενή, η οικο-
νοµική κρίση δεν έχει έρθει ακόµα στην Ελλάδα και ας στενάζει
το 80% του ελληνικού λαού, επιχειρήσεις, επιστήµονες, επαγγελ-
µατίες, εργαζόµενοι. Καµµία έρευνα, καµµία ουσιαστική πρό-
ταση και έρευνα, ένα ρεπορτάζ δεν υπάρχει, γιατί όλα είναι
καλώς καµωµένα από την Κυβέρνηση.

Αυτή είναι η θεσµική εκτροπή του ρόλου των ΜΜΕ. Δεν λέµε
να µην υποστηρίζεται ό,τι καλό γίνεται για την κοινωνία. Να υπο-
στηρίζεται, βεβαίως. Αλλά δεν γίνεται συστηµατικά, αποκλειστικά
και µόνο να θεοποιείται το έργο των κυβερνητικών στελεχών και
των Υπουργών. Δεν γίνεται! Και είναι η µοναδική χώρα στον
κόσµο που γίνεται το πράγµα, να έχει εκτραπεί τελείως ο ρόλος
των συστηµικών ΜΜΕ.

Και κάνετε τα δωράκια σας. Αυτό θέλετε τώρα ουσιαστικά να
το αγοράσετε. Αυτό κάνετε. Κάνετε δουλειές, κύριε Υπουργέ. Τα
είπαν και οι προηγούµενοι. Δωράκια από εδώ, διευκολύνσεις από
εκεί. Είναι δυνατόν να παρέχονται δηµόσια αγαθά, όπως είναι η
συχνότητα, και να απαλλάσσετε αυτόν που κάνει χρήση της δη-
µόσιας συχνότητας, το 98,6%; Μα, είναι 100% απαλλαγή. Με
ποια δικαιολογία και αιτιολογία; Ούτε δικαιολογία δεν έχετε, όχι
αιτιολογία. Τι δηλαδή; Έχουν κρίση; Πείτε µας ποια κανάλια από
αυτά που σήµερα ευνοούνται έχουν κρίση και σε ποιον βαθµό.
Έχουν αρνητικά ή θετικά αποτελέσµατα; Γιατί οι πληροφορίες
µας λένε ότι στην εποχή της πανδηµίας αυξάνεται η ακροαµατι-
κότητα των καναλιών και το διαφηµιστικό προϊόν κατά συνέπεια.
Άρα, λοιπόν, δεν µας λέτε.

Επίσης, δεν µας λέτε, κύριε Υπουργέ, για ποιο λόγο µπορεί να
χρηµατοδοτηθεί ή να ευνοηθεί, τέλος πάντων, οικονοµικά ένα
κανάλι, επειδή επενδύει στον τεχνολογικό εξοπλισµό ή τύπου
επενδύσεις. Δεν είναι µέσα στο πρόγραµµα µιας εταιρείας, µιας
επιχείρησης να επενδύει, να βελτιώνεται, ώστε να είναι έτοιµη να
αντιµετωπίσει το παρόν και το µέλλον; Πρέπει να χρηµατοδοτη-
θεί γι’ αυτόν τον λόγο από τον κρατικό κορβανά, από το ταµείο
των Ελλήνων φορολογουµένων πολιτών; Για ποιον άλλον το κά-
νετε; Τον καφετζή που αγοράζει την καφετιέρα, τον ενισχύετε;
Τόσο απλά. Κοιτάτε τι είναι η κοινή λογική. Δεν το κάνετε. Κι αυτό
είναι µια σκανδαλώδης ρύθµιση. Θα τη βρείτε µπροστά σας.
Πολλαπλώς θα τη βρείτε µπροστά σας. 

Ένα άλλο θέµα το οποίο θέλω να θίξω, κυρία Πρόεδρε, είναι
το εξής. Στην αρχική διατύπωση του άρθρου 8, κύριε Υπουργέ,
όπως ήταν, –το είπα και στην οµιλία µου ως λέγων στις ενστάσεις
αντισυνταγµατικότητας- χωρίς να το θέλετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα πρέπει να κλείσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Έφερε η παράγραφος 2 του άρθρου 8 για συζήτηση το µείζον

θέµα το οποίο ήταν, είναι και θα είναι αντικείµενο για το νοµικό
κόσµο της χώρας. Δηλαδή, η µεταφορά ή η ενσωµάτωση µιας
κοινοτικής οδηγίας, η οποία πιθανόν προσκρούει σε ένα θεµε-
λιώδες δικαίωµα το οποίο κατοχυρώνεται συνταγµατικά, τι γίνε-
ται; Ποιο είναι το πρωτεύον δίκαιο; Ποιο υπερτερεί;

Και απαντώ: Ό,τι αφορά τα θεµελιώδη ατοµικά δικαιώµατα,
όπως είναι το άρθρο 14, η ελευθερία της έκφρασης για την οποία
απαγορεύεται κάθε είδους λογοκρισία, όποια ενσωµάτωση, και
αν είναι, οδηγίας, πρέπει να προσαρµόζεται στο πλαίσιο προστα-
σίας αυτού του θεµελιώδους δικαιώµατος. 

Δεν έχω δει ακόµα την αναδιατύπωση που κάνατε, αλλά σας
λέω από τώρα ότι όποια αναδιατύπωση κι αν κάνετε, πρέπει το
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περιεχόµενο της ρύθµισης της παραγράφου 2 του άρθρου 8 να
λαµβάνει υπ’ όψιν τη διάταξη του άρθρου 14, ότι η έκφραση είναι
ελεύθερη και δεν µπορεί να περιορίζεται ούτε να λογοκρίνεται.
Αυτό δείτε το. Δεν είδα ακόµα τη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε την πρό-
ταση του προέδρου µας, του Αλέξη Τσίπρα. Δεν υπάρχει πρό-
ταση µε µεγαλύτερη αξιοπιστία και φερεγγυότητα για το πολιτικό
σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έκλεισα, κυρία Πρόεδρε.
Η διοίκηση ενός ραδιοφωνικού και τηλεοπτικού φορέα δηµό-

σιου, όπως είναι η ΕΡΤ, να επιλέγεται επιτέλους –ολόκληρη η δι-
οίκηση, όχι µόνο ο πρόεδρος- από την Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας µε το ποσοστό των 4/5. Έτσι, και το πολιτικό σύ-
στηµα και αξιοπιστία θα κερδίσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Και θα είναι αξιόπιστη και η διοίκηση
της ΕΡΤ και δεν θα λοιδορείται από την εκάστοτε διοίκηση οι-
οδήποτε κόµµατος.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ευ-

χαριστώ.
Όµως, είστε κοντά στα δέκα λεπτά. Σας παρακαλώ. Στερείτε

τον χρόνο από συναδέλφους. Αυτό σας είπα. Σας παρακαλώ.
Υπάρχει αυτή η ανοχή στον χρόνο, αλλά όχι τόσο πολύ. Σας πα-
ρακαλώ. 

Τον λόγο έχει η κ. Ευθυµίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Πρό-

εδρε και κύριε Υπουργέ, θα τοποθετηθώ στο νοµοσχέδιο αυτό
και µέσα από την εµπειρία που είχα µε την ιδιότητά µου ως ανα-
πληρώτριας εκπροσώπου Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας για τα
µέσα ενηµέρωσης βορείου Ελλάδος.

Και θα ξεκινήσω µε δύο βασικές επισηµάνσεις.
Πρώτον, είναι η ταχύτητα µε την οποία ο Υπουργός ολοκλή-

ρωσε την επεξεργασία του νοµοσχεδίου αυτού αλλά και η δηµό-
σια εκπεφρασµένη διάθεσή του -όπως τουλάχιστον εγώ τα είδα
από τα πρακτικά της επιτροπής στην οποία δεν µετέχω, αλλά τα
µελέτησα ενδελεχώς- να ενισχύσει θεµελιώδεις πυλώνες από τη
µία της ενηµέρωσης και από την άλλη της παραγωγής και προ-
αγωγής του πολιτισµού. Αναφέροµαι στη διάθεσή του, στην
πρώτη περίπτωση, για την ενίσχυση του ΕΣΡ µε προσωπικό και
εξοπλισµό και στη δεύτερη περίπτωση, για τη στήριξη του Εθνι-
κού Κέντρου Κινηµατογράφου µε σκοπό την ανάπτυξη της ελλη-
νικής κινηµατογραφικής παραγωγής, κάτι που είναι πολύ
σηµαντικό, ιδίως στην περίοδο της πανδηµίας που βιώνουµε και
έχει πληγεί ο κλάδος του πολιτισµού πάρα πολύ, καίρια. Έχω εκ-
φράσει πολλές φορές και από το Βήµα της Βουλής αλλά και από
το µέσο του κοινοβουλευτικού ελέγχου την ανάγκη στήριξης των
ανθρώπων του πολιτισµού σε ένα πολύ αχαρτογράφητο τοπίο
εργασιακών σχέσεων που είναι δύσκολο και επιχειρεί για πρώτη
φορά να κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Και η δεύτερη επισήµανση που θα ήθελα να κάνω είναι ότι
παρά τα όσα µεµονωµένα ακούγονται για τον χώρο της δηµοσιο-
γραφίας, θα ήθελα να καταθέσω ότι συντριπτική πλειοψηφία των
δηµοσιογράφων ασκούν το επάγγελµα ως λειτούργηµα, µε
αρχές και δεοντολογία και πολλές φορές και µε αυτοθυσία. Προ-
φανώς, και ο χώρος των µέσων ενηµέρωσης χρειάζεται ρύθµιση
µε κανόνες και διαφάνεια, µε σεβασµό στους εργαζόµενους, µε
σεβασµό στο ρεπορτάζ, µε σεβασµό στους πολίτες. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα την προσοχή σας στο σηµείο αυτό.
Θα ήθελα να καταθέσω ότι η ρύθµιση που γίνεται µε το νοµοσχέ-
διο αυτό -και παράλληλα, να απαντήσω στον κ. Λάππα για τη φι-
λοσοφία του νοµοσχεδίου- είναι ρεαλιστική, δηλαδή
προσαρµοσµένη στα δεδοµένα της σύγχρονης πραγµατικότητας
σε ό,τι αφορά το τρίπτυχο «περιεχόµενο-ιδιοκτήτες µέσων ενη-
µέρωσης και πλατφορµών-εργαζόµενοι». Και κύριε Υπουργέ,
είναι εναρµονισµένη και µε τη φιλοσοφία του µεταρρυθµιστικού

προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, όπως άλλωστε και πρό-
σφατα αποτυπώθηκε στην πρόσφατη συνέντευξη του Υπουργού
Επικρατείας του κ. Γεραπετρίτη στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ».

Με βάση τις παραπάνω συνιστώσες, θα γίνω πιο συγκεκριµένη
και θα περάσω στην ουσία του νοµοσχεδίου. Ζούµε στην εποχή
της τηλεόρασης on demand. Ζούµε στην εποχή που όλοι είµαστε
µπροστά στις οθόνες µας και έχουµε κατεβάσει τις εφαρµογές
του Facebook, του Instagram, του Twitter, Youtube. Πραγµατικά,
τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης έχουν διεισδύσει στη ζωή µας και
σε µεγάλο βαθµό την έχουν επηρεάσει και την έχουν αναδιαµορ-
φώσει.

Να καταθέσω ότι µια έρευνα του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης σε συνεργασία µε το ινστιτούτο «REUTERS»
δείχνει ότι οι Έλληνες χρήστες στρέφονται στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης για την ενηµέρωσή τους περισσότερο και σηµαντικά,
σε µεγαλύτερο βαθµό από ό,τι οι χρήστες σε άλλες χώρες που
επίσης χρησιµοποιούν συχνά και υψηλά τα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης.

Έτσι, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζεται το οπτικοα-
κουστικό περιεχόµενο σε όλες τις µορφές προβολής και αναπα-
ραγωγής του, είτε αυτή είναι η παραδοσιακή είτε είναι η κατά
παραγγελία (on demand) είτε οι πλατφόρµες διαµοιρασµού βίν-
τεο είτε οι υπηρεσίες µέσων κοινωνικής δικτύωσης.

Και εδώ θα ήθελα να θέσω ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα,
την προστασία των ανηλίκων από το επιβλαβές περιεχόµενο του
διαδικτύου. Έχουµε δει πρόσφατα δηµοφιλείς πλατφόρµες,
όπως το Youtube και το TikTok. Συγκεκριµένα, θα αναφερθώ στο
τελευταίο, όπου καταγράφηκαν και αυτοκτονίες ανηλίκων µέσα
από το συγκεκριµένο παιχνίδι.

Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να µπουν κανόνες. Αυτό είναι δεδο-
µένο. Είναι γεγονός. Θα πρέπει να προστατεύσουµε τους ανηλί-
κους. Γνωρίζω πολύ καλά βέβαια ότι η τεχνολογία τρέχει,
εξελίσσεται και πάντοτε η νοµοθεσία πηγαίνει πίσω, ακολουθεί
και δύσκολα την προλαβαίνει. Και το λέω αυτό, γιατί είχα ικανή
εµπειρία ως πρόεδρος της οργάνωσης «Νέοι» µαζί µε το Τµήµα
Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος έχουµε µπει στις σχολικές αί-
θουσες για το θέµα της προστασίας των ανηλίκων από το επι-
βλαβές περιεχόµενο του διαδικτύου. Μάλιστα, ως οργάνωση
«Νέοι» ήµασταν οι πρώτοι που κάναµε έρευνες για τα κοινωνικά
δίκτυα, τουλάχιστον πριν δέκα-έντεκα χρόνια πίσω.

Άρα µε αυτό το νοµοσχέδιο προβλέπεται µια πολύ σηµαντική
ρύθµιση προς αυτή την κατεύθυνση. 

Ως προς τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, συγκεκριµένα
το εργασιακό των καναλιών µε την ιδιότητα της εργατολόγου, µά-
χιµης δικηγόρου έχω πολλές φορές χειριστεί υποθέσεις δηµοσιο-
γράφων που διεκδικούν την καταβολή των δεδουλευµένων
αποδοχών τους. Αλλά υπάρχει και µια πραγµατικότητα, µια πραγ-
µατικότητα που πρέπει να βλέπουµε. Πρώτη φορά ακούµε ότι τα
κανάλια δουλεύουν µε εταιρείες παραγωγής; Πρώτη φορά ακούµε
ότι τα κανάλια έχουν συνεργαζόµενες εταιρείες που σε αυτές απα-
σχολούνε προσωπικό για τις παραγωγές τους; Δεν είναι η πρώτη
φορά προφανώς. Αλλά η λύση σε αυτό είναι ένας συστηµατικός
έλεγχος για την εφαρµογή σωστά της εργατικής νοµοθεσίας.

Όµως, προϋπόθεση για να υπάρχουν εργαζόµενοι στα µέσα
ενηµέρωσης είναι να υπάρχουν και µέσα ενηµέρωσης. Έτσι, λοι-
πόν, όπως η Κυβέρνηση κάνει µια πολύ σηµαντική και δυναµική
προσπάθεια στήριξης όλων των επιχειρήσεων, έτσι κρίνει ότι
είναι επιβεβληµένο να στηρίξει και τα µέσα ενηµέρωσης. Και
προέβη σε αυτό και από την ακρόαση των φορέων, καθώς ο πρό-
εδρος της Ένωσης Ιδιωτικών Τηλεοπτικών Σταθµών Εθνικής Εµ-
βέλειας, ο κ. Κυριακόπουλος, δήλωσε ότι στην περίοδο της
πανδηµίας οι τηλεοπτικοί σταθµοί είχαν µείωση εσόδων 50%.
Εποµένως η στήριξη των κλάδων των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης εξασφαλίζει και τις θέσεις εργασίας.

Παράλληλα, στο πλαίσιο της στήριξης των µέσων ενηµέρωσης
το νοµοσχέδιο αυτό ενισχύει ουσιαστικά και τον περιφερειακό
Τύπο. Ήµουν αναπληρώτρια εκπρόσωπος Τύπου και είχα στην
αρµοδιότητά µου τα µέσα ενηµέρωσης στη βόρεια Ελλάδα που
κατ’ εξοχήν είναι περιφερειακά. Γνωρίζω πάρα πολύ τη σηµασία
του περιφερειακού Τύπου για τις τοπικές κοινωνίες, για την ανά-
δειξη των τοπικών θεµάτων, τοπικών προσωπικοτήτων. Έτσι, λοι-
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πόν, είναι πολύ σηµαντικό η στήριξη που δίνεται µέσα από τις
ρυθµίσεις αυτές στον περιφερειακό Τύπο. Και συγκεκριµένα
µιλάω για την απαλλαγή των τηλεοπτικών σταθµών από την κα-
ταβολή του 1,5% των ετήσιων διαφηµιστικών εσόδων τους για
την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων και από τον ειδικό φόρο
διαφήµισης συντελεστή ύψους 5% ως 31-12-2022, πράγµα που
δίνει µια ανάσα. Την ίδια έκφραση χρησιµοποίησε και ο κ. Δηµη-
τρίου στην ακρόαση των φορέων µε την ιδιότητα του προέδρου
της ένωσής τους.

Ακούστηκε έντονη κριτική για τις αµοιβές της ΕΡΤ. Θεωρώ ότι
η ΕΡΤ έχει κάνει σηµαντικά βήµατα τους τελευταίους δεκαοκτώ
µήνες. Ένα µόνο θα πω, που φαίνεται από νούµερα. Είναι η δω-
ρεάν για όλους on line πλατφόρµα on demand, το Ertflix. Αυτό
καταδεικνύει και την πρόοδο. 

Μέσα, λοιπόν, από τη λογική του έντονα ανταγωνιστικού περι-
βάλλοντος στα κανάλια, θα πρέπει να υπάρχει και στην ΕΡΤ για
θέσεις υψηλών απαιτήσεων και προδιαγραφών η λογική των
αµοιβών που θα είναι ανάλογες µε τις προσφερόµενες υπηρε-
σίες. Τίποτα παραπάνω, τίποτα παρακάτω. 

Τέλος, επιχειρείται µε το νοµοσχέδιο αυτό να µπει µια λύση σε
ένα µείζον θέµα µε τον ΕΔΟΕΑΠ. Δίνεται η δυνατότητα να χρη-
µατοδοτηθεί η κάλυψη οφειλόµενων εισφορών των µέσων ενη-
µέρωσης προς τον ΕΔΟΕΑΠ για τα έτη 2017 µέχρι 2020. Έτσι
τους φεύγει ένα µεγάλο βάρος. Και φυσικά, στα θετικά είναι και
το γεγονός ότι εισάγεται η δυνατότητα ρύθµισης των οφειλών
εργοδοτικών εισφορών για τον ΕΔΟΕΑΠ για τα έτη 2017 ως 2020
σε εβδοµήντα δύο δόσεις.

Δεν θα µπω στη συζήτηση των δώρων στους καναλάρχες στα
οποία αναφέρθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το µόνο που θα πω, για να δικαιο-
λογήσω την αλά καρτ κριτική του ΣΥΡΙΖΑ και όχι φυσικά ότι στη-
ρίζουµε τα µέσα ενηµέρωσης, είναι ότι το 20%, ο φόρος
διαφήµισης, έγινε 5% από την τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τον
Μάιο του 2019, δυο εβδοµάδες από τις Ευρωεκλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Καταλήγοντας, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε το

νοµοσχέδιο αυτό επιχειρεί να βάλει τάξη στο τοπίο των µέσων
ενηµέρωσης µε διατάξεις προσαρµοσµένες στη σύγχρονη πραγ-
µατικότητα και τη σωστή λειτουργία των µέσων ενηµέρωσης, µε
επίκεντρο τους χρήστες και τους πολίτες, στηρίζοντας τα µέσα
αυτά αλλά και µε σεβασµό στους εργαζόµενους.

Με τις σκέψεις αυτές υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και σας ευ-
χαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Γιαννακοπούλου από το Κίνηµα Αλλα-
γής για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εν µέσω µιας πρω-
τοφανούς κακοκαιρίας, η οποία κτυπάει όλη την Ελλάδα, αλλά
ιδιαίτερα την Αττική. Πάρα πολλοί δήµοι, πάρα πολλές γειτονιές
της Αττικής βρίσκονται σε blackout. Είναι είτε χωρίς ρεύµα είτε
χωρίς νερό. Η πολιτεία οφείλει να δράσει άµεσα και ολοκληρω-
µένα, µε τους πιο ταχείς ρυθµούς, προκειµένου άµεσα να υπάρ-
ξει αποκατάσταση αυτών των βλαβών.

Ελπίζω, κυρία Πρόεδρε, επειδή κι εγώ έχω διαρκείς διακοπές
ρεύµατος από το πρωί, κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου να µην
πέσει το ρεύµα και αναγκαστικά βγω εκτός.

Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, για το εν λόγω νοµοσχέδιο. Θα ήθελα
κατ’ αρχάς να αναφερθώ στις εκθέσεις του Εθνικού Ραδιοτηλε-
οπτικού Συµβουλίου, οι οποίες αναλύθηκαν και παρουσιάστηκαν
το προηγούµενο χρονικό διάστηµα στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας. Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, κυρία Πρό-
εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί παρουσιάστηκε η προ-
βληµατική κατάσταση η οποία επικρατούσε επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δυστυχώς συνεχίζει να υπάρχει µια απαράδεκτη
στάση της τωρινής και Κυβέρνησης, αφού το 90% των παρου-
σιάσεων στα κεντρικά κανάλια είναι από τη Νέα Δηµοκρατία και
τον ΣΥΡΙΖΑ, µε βεβαίως συντριπτική υπεροχή της Κυβέρνησης.
Και νοµίζω, αναρωτιόµαστε εύλογα κατά πόσο κάτι τέτοιο απο-
τελεί πολυφωνία ή πλουραλισµό µέσα σε µία δηµοκρατία, όπως

η δικιά µας. Είναι ολοκληρωµένη και αντικειµενική ενηµέρωση
που δίνει σε όλες τις δυνάµεις τη δηµοκρατική δυνατότητα να
παρουσιάζουν µε επάρκεια τις θέσεις τους αυτό το οποίο συµ-
βαίνει; Σε καµµία περίπτωση!

Και µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να φωνάζει -και καλά κάνει-, αλλά να µην
ξεχνάει ότι είναι συνέταιρος σε όλη αυτή την άνιση µοιρασιά µε
θύµατα τα τέσσερα από τα έξι Κόµµατα της Βουλής και, βε-
βαίως, ξεκινώντας από το τρίτο, που είναι το Κίνηµα Αλλαγής.

Από την άλλη, η Κυβέρνηση απαντά µε µια προσπάθεια συµ-
ψηφισµού, λέγοντας ουσιαστικά στον ΣΥΡΙΖΑ ότι «κι εσείς τα ίδια
κάνετε».

Αυτό, όµως, το πινγκ πονγκ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-
µίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε ότι δεν οδηγεί πουθενά. Δεν
έχουµε ξεχάσει, άλλωστε, το τι συνέβαινε όταν είχαµε και την
προηγούµενη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τις παρασκηνια-
κές κινήσεις κατά των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε το κυνήγι
µαγισσών κατά δηµοσιογράφων, µε τους αντισυνταγµατικούς νό-
µους και άλλα πολλά.

Τι θα γίνει, όµως; Θα ασκούµε κριτική -και σωστά- κατά όσων
έγιναν ή γίνονται αυτή τη στιγµή για να πάµε µπροστά ή για να
διαιωνίζουµε αδικίες και παθογένειες λέγοντας απλά πως «και
εσείς τα ίδια κάνετε»; Πρέπει, επιτέλους, να µπει ένα τέλος σε
όλα αυτά.

Τώρα όσον αφορά το νοµοσχέδιο, ο στόχος αυτού του νοµο-
σχεδίου είναι, όπως αναφέρει και η Γενική Γραµµατεία Επικοινω-
νίας και Ενηµέρωσης, να δηµιουργηθεί ένα νέο ρυθµιστικό
πλαίσιο, το οποίο θα αντικατοπτρίζει την ψηφιακή πρόοδο και θα
επικαιροποιεί τη νοµοθεσία για τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών
µέσων, καθώς ήδη βρισκόµαστε σε µια νέα εποχή, η οποία εξελίσ-
σεται διαρκώς στην εποχή του YouTube, στην εποχή του Netflix,
στην εποχή νέων πλατφορµών και οφείλουµε να προσαρµοζόµα-
στε σε όλες αυτές τις νέες συνθήκες.

Κατ’ ουσίαν, λοιπόν, µε τη συζήτηση και την ψήφιση ή µη
αυτού του νοµοσχεδίου καλούµαστε να τοποθετηθούµε σε θέ-
µατα, τα οποία κατά περίπτωση αφορούν και ουσιαστικά ρυθµί-
ζουν τη λειτουργία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης µέσα σε όλη
αυτή την καινούργια, τη νέα πραγµατικότητα, τη διαρκώς µετα-
βαλλόµενη.

Η θέση µας ως Κίνηµα Αλλαγής είναι πάντα και ειδικά στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση προς την κατεύθυνση της εποικοδοµητικής
και ουσιαστικής κριτικής ως Αντιπολίτευση, αποµακρυσµένη από
κάθε παλαιοκοµµατική τακτική στείρας αντιπολίτευσης.

Με αυτό, λοιπόν, το σκεπτικό θα ήθελα να κάνω κάποιες σύν-
τοµες παρατηρήσεις.

Πρώτον, βεβαίως και το νοµοσχέδιο αυτό έχει ορισµένες θετι-
κές ρυθµίσεις, οι οποίες ιδιαίτερα αφορούν στην ενσωµάτωση
της οδηγίας, όπως, παραδείγµατος χάριν, η απαγόρευση υποκί-
νησης µέσω οπτικοακουστικών µέσων σε βία, µίσος κατά κοινω-
νικών οµάδων ή τέλεση τροµοκρατικών εγκληµάτων, η αύξηση
της προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία στις υπηρεσίες
οπτικοακουστικών µέσων µε την ενίσχυση πολύ χρήσιµων εργα-
λείων, όπως είναι η νοηµατική, όπως είναι ο υποτιτλισµός, όπως
είναι η θέσπιση λογοδοσίας των παρόχων κ.α. και, βεβαίως, µια
σειρά ρυθµίσεων για προστασία των ανηλίκων, οι οποίες στηρί-
ζουν ακόµα περισσότερο την προστασία της σωµατικής, ψυχικής
και ηθικής ανάπτυξής τους.

Τα νεότερα παιδιά παρακολουθούν οπτικοακουστικό υλικό στο
διαδίκτυο, στο οποίο συµπεριλαµβάνεται και το περιεχόµενο…

(Κόπηκε η σύνδεση)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, δεν

σας ακούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας ανακοινώσω πώς θα

πάει η σηµερινή διαδικασία και θα διακόψουµε κάποια στιγµή για
να συνεχίσουµε αύριο το πρωί. Τώρα θα µιλήσουν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Κάτσης πρώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ, αµέ-
σως µετά ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γκιόκας
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας -σας το λέω µε τη σειρά
που ζητήσατε να µιλήσετε- και τελευταίος ο κ. Σκανδαλίδης από
το Κίνηµα Αλλαγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Αν
κατάλαβα καλά, αύριο θα συνεχιστεί η συνεδρίαση;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 16 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2021 8373



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε συνάδελφε.
Θα σταµατήσουµε σήµερα εξαιτίας των καιρικών φαινοµένων,
γιατί πρέπει όλοι να φύγουµε για να προλάβουµε να επιστρέ-
ψουµε στα σπίτια µας και οι εργαζόµενοι και θα συνεχίσουµε κα-
νονικά αύριο. Θα σας πούµε και την ώρα που θα ξεκινήσει
ακριβώς η διαδικασία. Στις 11 η ώρα θα ξεκινήσουµε αύριο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ζητώ συγγνώµη για

αυτή την ανωµαλία, αλλά δεν µπορούµε να κάνουµε διαφορε-
τικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με αυτή την Κυβέρνηση είναι η ελά-
χιστη δυνατή ανωµαλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Κάτση,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που

µπαίνουµε στο τρίτο κύµα της πανδηµίας, τη στιγµή που έχουµε
ξεπεράσει τους έξι χιλιάδες νεκρούς και εκατοντάδες συµπολί-
τες µας δίνουν τη µάχη µε τον ιό στα εξουθενωµένα νοσοκοµεία
της χώρας µας, την ώρα που ο ελληνικός λαός είναι κλεισµένος
στο σπίτι του και βλέπει µε τρόµο και αγωνία τη νέα οικονοµική
κρίση, η προτεραιότητα της Κυβέρνησης είναι ένα νοµοσχέδιο
για την εξυπηρέτηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, όπως
αυτό που συζητάµε σήµερα.

Πριν µπω, όµως, σε αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ στο µπά-
χαλο της διαχείρισης ενός έντονου καιρικού φαινοµένου, της
«Μήδειας», µιας κακοκαιρίας που ήταν γνωστή εδώ και µέρες,
όπου κόψατε προληπτικά την Ελλάδα στα δύο. Με τίνος από-
φαση έγινε αυτό; Μα, µε ποιου άλλου, φυσικά; Του υπερ-Υπουρ-
γού, του κ. Χρυσοχοΐδη, που κυβερνά µε σιδηρά πυγµή την
παιδεία, την υγεία, την πολιτική προστασία, τώρα και τις υποδο-
µές και τις µεταφορές.

Αυτό ειλικρινά δεν ξέρω αν είναι Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας ή αν είναι «κυβέρνηση Χρυσοχοΐδη» µε spokesmen τον κ.
Μητσοτάκη. Η ίδια συνταγή ακολουθείται για όλα.

Μπροστά στον πανικό σας και υπό τον φόβο του πολιτικού κό-
στους επιστρατεύετε απαγορεύσεις και προληπτικά κλεισίµατα,
όπως χθες που η χιονόπτωση ήταν ακόµα πολύ χαµηλή και οι
δρόµοι ήταν εντελώς ανοικτοί. Το αποτέλεσµα είναι εκατοντάδες
οδηγοί εγκλωβισµένοι σε ακραίες συνθήκες και, παράλληλα,
Σποράδες, Εύβοια, Αττική χωρίς ρεύµα εν µέσω παγετού.

Πού είναι οι ανοικτοί δρόµοι που τάξατε; Που είναι ο ιδιώτης-
παραχωρησιούχος; Μήπως την κλείσατε χθες προληπτικά ούτε
καν έκτακτα, γιατί µε βάση τον ν.4663/2020 προβλέπονται πρό-
στιµα στον παραχωρησιούχο αν κλείσει ο δρόµος για πάνω από
µια ώρα και τον απαλλάξετε και από τον κοστοβόρο µηχανισµό
καθαριότητας και ασφάλειας;

Όµως, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε
µόνο τη «Μήδεια», έχουµε και τα µίντια. Βγαίνει στα κανάλια ο κ.
Χρυσοχοΐδης και προσπαθεί να δικαιολογήσει το άνοιξε-κλείσε
της εθνικής οδού λέγοντας ότι κινδυνεύουν ζωές. Παράλληλα,
βγαίνει ο κ. Χαρδαλιάς να µας πει ότι το «112» δεν χρειάστηκε
γιατί ενηµερώσαµε τους δηµοσιογράφους και δεν απειλούνταν
ανθρώπινες ζωές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Επισήµως, έχουµε τηλεοπτική δηµοκρατία και επισήµως τηλε-
οπτική και επιτελική Βαβέλ. Καλά, µεταξύ σας οι Υπουργοί δεν
µιλάτε;

Βγαίνουν µετά οι δηµοσιογράφοι να µας πουν και να δικαιο-
λογήσουν κάθε πράξη της Κυβέρνησης, ενώ σε αντίστοιχη περί-
πτωση στο παρελθόν εξαπέλυαν µύδρους, έκαναν
τηλεδικαστήρια στον κρατικό µηχανισµό.

Και εδώ βρίσκεται η σύνθεση όλων αυτών µε το παρόν σχέδιο
νόµου, το οποίο αφορά τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, γιατί όσο
περισσότερο αποκαλύπτεται η αποτυχία της Κυβέρνησης τόσο
µεγαλώνει η ανάγκη της για επικοινωνιακή κάλυψη από τα µίντια.
Η προπαγάνδα είναι πλέον το µόνο σας αποκούµπι για να δικαιο-
λογείτε τα αδικαιολόγητα και να παραµένετε στις καρέκλες σας.

Και δεν είναι µόνο ο κ. Πέτσας ή ο κ. Λιβάνιος που κάνουν αυτό
το αλισβερίσι, που πλήττει την ελεύθερη ενηµέρωση, την πολυ-

φωνία και, εν τέλει, τη δηµοκρατία. Είναι ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης,
ο πιο ανασφαλής Πρωθυπουργός της Μεταπολίτευσης που δεν
ανέχεται το παραµικρό ίχνος δηµόσιας κριτικής.

Ως Αντιπολίτευση είχε κατηγορήσει µε αισχρά ψεύδη τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ για προσπάθεια χειραγώγησης των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης, για ΣΥΡΙΖΟΕΡΤ, που θα έµπαιναν µέσα µε τανκς, κατά
τον Μπογδάνο, και σαν Πρωθυπουργός ήλθε και έκανε όλα αυτά,
τα οποία ψευδώς µας απέδιδε και µε το παραπάνω.

Αφού πήρε όλον τον κλάδο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης,
την ΕΡΤ, το ΑΠΕ-ΜΠΕ, υπό την εποπτεία του, έβαλε χέρι στα δη-
µόσια ταµεία την ώρα, µάλιστα, που αδειάζουν από την πανδηµία
και µοίρασε εκατοµµύρια αδιαφανώς και πελατειακά µε τις λί-
στες Πέτσα, δωράκια και απαλλαγές στα ΜΜΕ, όπως και όπου
αυτός ήθελε.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα όλων αυτών, λοιπόν; Κανάλια πανελ-
λαδικής εµβέλειας να παθαίνουν αφωνία για την Ικαρία, να λιβα-
νίζουν την Κυβέρνηση από το πρωί µέχρι το βράδυ και να
µαλώνουν πολίτες σε ζωντανή µετάδοση επειδή αυτοί δυσφο-
ρούν. Μεγάλα ενηµερωτικά sites είδαµε να παίζουν µε non paper
τις ειδήσεις κατ’ ευθείαν, όπως αυτές έρχονται από τον αόρατο
αρχισυντάκτη του Μαξίµου. Στη δηµόσια ΕΡΤ είδαµε να διορίζε-
ται πρόεδρος ο κ. Ζούλας και µετά να βγαίνει η προκήρυξη της
θέσης για την πλήρωση του Προέδρου στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας, ο κ. Ζούλας, ο οποίος ήταν διευθυντής του Γρα-
φείου Τύπου του κ. Μητσοτάκη. Βλέπουµε να τοιχοκολλώνται ρα-
βασάκια στις πόρτες για να µην παίξουν τα πλάνα του
Πρωθυπουργού από την Ικαρία και εικόνες του κ. Λιγνάδη, του
εκλεκτού του, για τη διοίκηση του Εθνικού Θεάτρου µε κυβερνη-
τικά στελέχη και τον ίδιο. Βλέπουµε να γίνεται ρεπορτάζ µε φοι-
τητή, που υπερασπίζεται το νοµοσχέδιο «έκτρωµα» της κ.
Κεραµέως για την παιδεία και έπειτα να αποκαλύπτεται ότι πρό-
κειται για γραµµατέα της ΔΑΠ, αιώνιο φοιτητή, µάλιστα. Συγχα-
ρητήρια και για την ανεξαρτησία και την πολυφωνία σας.

Όλη η Αντιπολίτευση καταγγέλλει την πρωτοφανή λογοκρισία
και τη µετατροπή της ΕΡΤ σε χυδαίο προπαγανδιστικό µηχανι-
σµό του Μαξίµου. Και εσείς τι απαντάτε; Έχετε µοιράσει ένα non
paper στους Βουλευτές σας και λέτε το ίδιο ακριβώς παραµύθι.
Τι ακριβώς απαντάτε;

Πρώτον, οι δηµοσκοπήσεις µας επιβεβαιώνουν. Παρουσιάσατε
µια δηµοσκόπηση της εταιρείας «MARC», σύµφωνα µε την οποία
οι πολίτες είναι πολύ ικανοποιηµένοι από την ΕΡΤ, µια δηµοσκό-
πηση που πλήρωσε η ίδια η ΕΡΤ µε τριπλάσιο πόσο από τις τιµές
της αγοράς, όπως είχε κάνει άλλες φορές στο παρελθόν.

Σας έχουµε απευθύνει και ερώτηση επί τούτου, κύριε
Υπουργέ. 

Ως προς τις εξωτερικές παραγωγές, βλέπουµε υπέρογκο κό-
στος και φαινόµενα πελατειασµού. Έχετε µοιράσει 10 εκατοµ-
µύρια για τέσσερις µόλις παραγωγές. Είστε γαλαντόµοι -είναι η
αλήθεια- µε τα δηµόσια ταµεία.

Το ενηµερωτικό κοµµάτι το έχετε απαξιώσει συνειδητά. «Εδώ
ΕΡΤ, εδώ ΕΡΤ, σας µιλάει το Μαξίµου», έλεγε ο κ. Ζούλας από
τη θέση του, όταν ήταν στην Αντιπολίτευση.

Πανηγυρίζετε στις επιτροπές και εδώ πέρα οι Βουλευτές σας
µε non paper για την τηλεθέαση. Αλήθεια, τι πανηγυρίζετε;
Έχουν βγει όλοι οι Βουλευτές σας σωρηδόν και µιλάνε για την
τηλεθέαση. Ένα στοιχείο θα µας δώσετε; Δεν λέει κανένας στοι-
χεία. Έτσι γενικόλογες αοριστολογίες λέτε.

Πόσο ήταν η ΕΡΤ; Ήταν 5% µεσοσταθµικά επί διακυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ, 5% µεσοσταθµικά κάνει και επί Νέας Δηµοκρατίας.
Πώς επικαλείστε και µε ποια στοιχεία τον διπλασιασµό της τηλε-
θέασης; Να σας δώσω εγώ τα στοιχεία των µετρήσεων της
«NIELSEN» για το δελτίο ειδήσεων τον Γενάρη του 2021; Ήταν
5,4. Τον Γενάρη του 2020 πόσο ήταν, έναν χρόνο πριν; 6,7. Εί-
χαµε µείωση 20%. Τον Δεκέµβρη του 2020 ήταν 5,2 και τον Δε-
κέµβρη του 2019 5,8. Από πού και ως πού; Μάλλον θα εννοείτε
την παραγωγή µυθοπλασίας. Θα σας πω παρακάτω για αυτό.

Δεύτερο επιχείρηµα: Ναι, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ τα ίδια έκανε. Κατ’
αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε κάτι, να είµαστε καθαροί. Ο ΣΥΡΙΖΑ το
2015 δεν παρέλαβε καν ΕΡΤ από την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενι-
ζέλου. Της είχατε ρίξει «µαύρο», ξεσηκώνοντας θύελλα αντιδρά-
σεων και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό της χώρας. Εµείς την
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ανοίξαµε ξανά, αναβαθµίσαµε τον εξοπλισµό της, φέραµε τις
υβριδικές υπηρεσίες πρώτοι. Και τι κάνατε; Κάνατε µια µετονο-
µασία. Το ΕΡΤ Hybrid το κάνατε Ertflix. Εντάξει, µπράβο. Στην πα-
τέντα και στην ιδέα να πετάξετε ένα ωραίο label για να κάνετε
λαθροχειρίες είστε πολύ καλοί, πάρα πολύ καλοί.

Όµως, οι υβριδικές υπηρεσίες επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ ήρθαν
πρώτη φορά. Κάναµε µυθοπλασίες σε δύσκολες εποχές και δώ-
σαµε ρόλο στο µόνιµο προσωπικό της ΕΡΤ και αφήσαµε και 200
εκατοµµύρια αποθεµατικό. Γεµάτα ταµεία αφήσαµε.

Λέτε συνέχεια: «Η ΕΡΤ της Ακριβοπούλου» και εσείς, κύριε
Υπουργέ, ο ίδιος το είπατε: «Η ΕΡΤ της Ακριβοπούλου και του
Καψώχα». Ξεχνάτε, όµως, ότι στα πάνελ αυτών των εκποµπών
υπήρχε και ο κ. Παπαχλιµίντζος, που τώρα έχει εκποµπή στην
ΕΡΤ, η κ. Γιωτάκη, η κ. Τριανταφύλλου στις εκποµπές που ανα-
φέρεστε.

Σήµερα ποιος δηµοσιογράφος, αλήθεια υπάρχει να δικαιολο-
γεί την πολυφωνία; Έχετε κόψει όλες τις ενηµερωτικές εκποµπές
της ΕΡΤ και στα δελτία κάνετε προπαγάνδα µε γραπτές οδηγίες
-αυτή είναι η πραγµατικότητα-, οδηγίες να µην παίξει ξανά το ρε-
ζίλι της Ικαρίας που έπαιξε όπως-όπως µετά την αντίδραση του
ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ σάς κάλεσε να αποπέµψετε
τον κ. Ζούλα µετά από όλα αυτά και να οριστεί νέα διοίκηση µε
διακοµµατική συναίνεση από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας της Βουλής, να γίνει, µάλιστα, αυτό µόνιµο από εδώ και
στο εξής, να σταµατήσει έτσι η καχυποψία, να διασφαλιστεί η
πολυφωνία και ο πλουραλισµός της ενηµέρωσης, αλλά και να
σταµατήσουν οι απευθείας αναθέσεις, οι υπερκοστολογήσεις και
οι διορισµοί ηµετέρων.

Σας καταθέσαµε, λοιπόν, από το πρωί, από την αρχή της συ-
νεδρίασης σχετική τροπολογία για διακοµµατική επιλογή της δι-
οίκησης της ΕΡΤ από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Ιδού
η Ρόδος ιδού και η ευκαιρία να αποδείξετε ότι εννοείτε όσα µε
ελαφρότητα και υποκριτικά επικαλείστε. Απαντήστε, λοιπόν, στην
πρότασή µας για να βγάλουν και οι πολίτες και εµείς τα ανάλογα
συµπεράσµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σφικτός εναγκαλισµός των
µίντια µε την εξουσία είναι βαριά επικίνδυνος για τη δηµοκρατία.
Τα στοιχεία είναι ανατριχιαστικά. Η χώρα κατατάσσεται τρίτη
από το τέλος στις είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε µε-
λέτη των «Ρεπόρτερ χωρίς σύνορα» για λογαριασµό του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου. Σε έρευνα του 2018 από τον Διεθνή
Οργανισµό «PEW» οι Έλληνες είναι τελευταίοι ανάµεσα σε
τριάντα οκτώ λαούς στην εµπιστοσύνη που δείχνουν στα ΜΜΕ
ως προς την ενηµέρωση. Σύµφωνα µε το «Reuters Institute Digital
News» για το 2020, µόλις το 28% των ερωτηθέντων στην Ελλάδα
εµπιστεύεται τις ειδήσεις.

Είναι πραγµατικά απογοητευτική αυτή η κατάσταση, αν ανα-
λογιστούµε ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πάλεψε για να κάνει για
πρώτη φορά τον διαγωνισµό και τις τηλεοπτικές άδειες, που
ισχύει και σήµερα, για να κατοχυρώσει τις θέσεις εργασίας στα
κανάλια, για να εισπράξει τον φόρο διαφήµισης, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τον φόρο διαφήµισης που
δεν είχε εισπραχθεί ποτέ. Εισπράξαµε 150 εκατοµµύρια από τέλη
συχνοτήτων και φοροδιαφήµισης την τετραετία που κυβέρνησε
ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είχαν εισπραχθεί ποτέ. Και µιλάτε για τον φόρο
διαφήµισης ότι µειώσαµε από το 20% στο 5% προεκλογικά;

Και να σας πω; Ποιον επιβαρύνει ο φόρος διαφήµισης; Ποιος
τον πληρώνει; Τα κανάλια τον πληρώνουν ή οι διαφηµιζόµενοι;
Τα κανάλια τον αποδίδουν ως µεσάζοντες. Καλά, σοβαρά µιλάτε
ή µήπως δεν γνωρίζετε το πλαίσιο µετά την είσπραξη όλων
αυτών που δεν είχατε εσείς ποτέ εισπράξει ότι ήταν εξαιτίας του
γεγονότος ότι έπρεπε, επιτέλους, να αποδώσουν στον ΕΔΟΕΑΠ;
Όµως, είχαν πληρώσει και για τις συχνότητες και για την άδεια.

Καταργήσατε και το ηλεκτρονικό σύστηµα διάθεσης τηλεοπτι-
κού διαφηµιστικού χρόνου.

Να ανοίξει ξανά η ΕΤΥΤ, να στήσουµε ξανά τη δηµόσια τηλεό-
ραση στα πόδια της. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε προσπαθήσει να ανεβάσει τη
χώρα και τα κατάφερε στην κατάταξη ως προς την ελευθερία
του Τύπου από τη θέση ενενήντα εννιά, που βρισκόµασταν το
2014, στη θέση εξήντα πέντε το 2019. Και τι κάνατε εσείς; Από

το 2019 µέχρι σήµερα έχουµε µείνει στην ίδια θέση ακριβώς.
Δυστυχώς µας γυρίζετε πίσω ξηλώνοντας σταδιακά ό,τι σας

ζητηθεί από τους εργοδότες-καναλάρχες. Μειώνετε τον απαιτού-
µενο αριθµό των εργαζοµένων στα τηλεοπτικά κανάλια από τε-
τρακόσιους του λεγόµενου νόµου Παππά στους τριακόσιους
σαράντα, προωθώντας την ελαστικοποίηση της εργασίας και
τους µεταφερόµενους εργαζόµενους. Όλοι οι φορείς των εργα-
ζοµένων στα ΜΜΕ έχουν ταχθεί ενάντια σε αυτό που φέρνετε.

Και τι κάνετε; Χαρίζετε σε κάθε κανάλι από 3,45 εκατοµµύρια
που αντιστοιχούν στη δόση του 2020 για την άδεια των συχνο-
τήτων. Συµψηφίζετε αυτονόητες επενδύσεις σε εξοπλισµό πρό-
γραµµα µε τα οφειλόµενα. Και ενώ τα κανάλια έχουν επιδοτηθεί
τριπλά -µια η λίστα Πέτσα, µία το «Επενδύω στην Ελλάδα» του
Υπουργού «Αποανάπτυξης» και «Αποεπένδυσης» κ. Γεωργιάδη,
έχουν µπει στον αναπτυξιακό νόµο…

Ναι, γελάτε, κύριε Μπουκώρο, έτσι είναι. Έχουν επιδοτηθεί και
από τον αναπτυξιακό.

Επίσης, και από το ΕΚΟΜΕ, το εργαλείο, ναι, που θέσπισε ο
ΣΥΡΙΖΑ και έφερε µυθοπλασία, σειρές και βρήκε ο κόσµος του
πολιτισµού δουλειά.

Όµως, δεν δώσατε καµµία πρόβλεψη, καµµία µέριµνα, τα κα-
νάλια να πάνε σε όλη την ελληνική επικράτεια και να δώσουν high
definition σήµα σε όλη την ελληνική επικράτεια παρά µόνο στα
µεγάλα αστικά κέντρα. Έχετε δώσει µέχρι τέλος του 2021 τα κα-
νάλια να εκπέµπουν µόνο στα αστικά κέντρα high definition σήµα
και όχι στην περιφέρεια.

Κύριε Μπουκώρο, αλήθεια, στη Μαγνησία πιάνει high definition
το «MEGA» ή ο «ANT1» ή οποιοδήποτε άλλο; Δεν πιάνει. Στη Θε-
σπρωτία πάντως δεν πιάνει σίγουρα. Σας στο λέω µετά λόγου
γνώσεως.

Όµως, δεν κάνετε τέτοια, να πείτε στα κανάλια ότι τουλάχιστον
για να υπάρχει µια ισονοµία και όλοι οι πολίτες να έχουν την ίδια
πρόσβαση, να έχουν το ίδιο δικαίωµα στην ίδια ποιότητα περιε-
χοµένου. Δεν δίνετε αυτή τη δυνατότητα στα κανάλια να κάνουν
αγορά εξοπλισµού για να µπορέσουν να εκπέµπουν high defini-
tion σήµα.

Κύριε Πρόεδρε, κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου.
Στα γαλάζια στελέχη, στη διοίκηση της ΕΡΤ, δηλαδή, και στο

ΑΠΕ-ΜΠΕ, ανεβάζετε τους µισθούς τους στα επίπεδα αρεοπα-
γίτη. Στους εργαζόµενους της ΕΡΤ, όµως, δεν δίνετε νέα συλλο-
γική σύµβαση ούτε εντάσσετε τους εναερίτες της ΕΡΤ, που
τέτοιον καιρό, ας πούµε, αν πέσει κάπου το σήµα, είναι υποχρε-
ωµένοι να ανέβουν στην κεραία για να εκπέµπει η ΕΡΤ, στα
βαρέα και ανθυγιεινά. Δεν τους εντάσσετε αυτούς.

Αλήθεια, οργανόγραµµα έχει η ΕΡΤ; Πώς ακριβώς δίνετε αυξή-
σεις; Με τι οργανόγραµµα; Έχει επικαιροποιηµένο οργανόγραµµα
να δούµε πόσοι και πού δουλεύουν, σε ποιες διευθύνσεις;

«Ξεπαγώνετε» τα µέτρα ενίσχυσης του Τύπου, που είχε θεσπί-
σει ο ΣΥΡΙΖΑ, που τα είχατε «παγώσει». Και γιατί τα είχατε «πα-
γώσει»; Γιατί είχατε επιδοτήσει το «ΜΑΚΕΛΕΙΟ». Τον Χίο είχατε
επιδοτήσει και υπήρξε θύελλα αντιδράσεων ακόµα και από δεξιά
sites και εφηµερίδες. Σας έκραξαν, το πήρατε πίσω και µέχρι
τότε δεν έχετε δώσει τα µέτρα ενίσχυσης του Τύπου.

Και παρ’ ότι είναι θετική η αποπληρωµή των χρεών στον ΕΔΟ-
ΕΑΠ, -εµείς το λέµε- στην ουσία, όµως, καταργείτε τα µέτρα στή-
ριξης του Τύπου και το πρόβληµα βιωσιµότητας παραµένει. Τι
θα γίνει, λοιπόν, µετά το 2021; Δηλαδή, µέχρι το 2020 εξοφλούν-
ται.

Με έναν τίτλο θα έλεγα ότι ξηλώνετε πόντο-πόντο το θεσµικό
πλαίσιο της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για τα ΜΜΕ µε σκοπό να
εξαγοράσετε την πολιτική τους στήριξη.

Καταφέρατε δε να κάνετε τους πάντες να υπερασπιστούν τον
ν.4339 του ΣΥΡΙΖΑ, αν και έχει πολεµηθεί όσο λίγοι νόµοι στην
ιστορία του ελληνικού κράτους. Ακόµα και οι καναλάρχες αναγ-
κάστηκαν να υπερασπιστούν τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ο κ. Πέ-
τσας προσπάθησε να περάσει φωτογραφική διάταξη για
θεµατικό κανάλι πανελλαδικής εµβέλειας ενηµερωτικού χαρα-
κτήρα. Για αυτό έφυγε κακήν-κακώς ο κ. Πέτσας µαζί µε τη διά-
ταξή του και βλέπουµε τώρα ότι δεν υπάρχει αυτή η διάταξη
µέσα.

Όµως, και στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, στην ευρω-
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παϊκή οδηγία, δεν κρατηθήκατε. Το βάλατε το χεράκι σας, κατ’
αρχάς στο άρθρο 8, το οποίο προσέβαλε την ελευθερία της έκ-
φρασης και την ελευθερία της τέχνης που αποτελούν συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένες ελευθερίες.

Εµείς σας καλέσαµε µε ανακοίνωση να αποσύρετε τη διάταξη,
καθώς ο θολός τρόπος που ήταν διατυπωµένη άνοιγε κερκόπορ-
τες λογοκρισίας και ποινικοποίησης της καλλιτεχνικής δηµιουρ-
γίας στις διαδικτυακές πλατφόρµες.

Οι καλλιτέχνες αντέδρασαν, βγήκαν στον δρόµο γιατί δεν σας
έχουν καµµία εµπιστοσύνη. Είναι οι ίδιοι που εδώ και ένα χρόνο
παλεύουν να επιβιώσουν εντελώς αβοήθητοι από την πολιτεία.
Τελικά, τροποποιήσατε το άρθρο κάνοντας πίσω χωρίς όµως να
καλύψετε τις αµφιβολίες που υπάρχουν για προσπάθεια λογο-
κρισίας στην τέχνη τους. Εµείς θα το δούµε και µέχρι τη λήξη
της συνεδρίασης θα τοποθετηθούµε αναλυτικά για την υπερψή-
φιση ή όχι του σχετικού άρθρου και όσων έπονται και συνδέονται
µε αυτό, εν πάση περιπτώσει.

Κύριε Υπουργέ, νωρίτερα σας άκουσα στην αίτηση αντισυν-
ταγµατικότητας να κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ και να του κουνάτε
το δάχτυλο. Αφού φέρατε τροποποίηση αποδέχεστε ότι υπήρχε
θέµα. Ή υπήρχε θέµα και φέρνετε τροποποίηση -και καλώς τη
φέρνετε- ή δεν υπήρχε θέµα και κακώς φέρνετε τροποποίηση.
Δεν γίνεται να ισχύουν και τα δύο.

Ως προς την ετήσια οικονοµική συνεισφορά των πλατφορµών,
τύπου Netflix, σας ζητήσαµε να αυξήσετε το 1,5% του κύκλου ερ-
γασιών που αφορά τη δραστηριότητά τους στην Ελλάδα. Είναι
πολύ λίγο. Να το πάτε στο 4%, στο 5% ενδεχοµένως. Να δώσετε
αυτούς τους πόρους στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου κι
όχι στο ΕΚΟΜΕ. Όχι γιατί δεν θέλουµε να στηριχθεί το ΕΚΟΜΕ.
Δικό µας εργαλείο είναι και θέλουµε να πάει καλά. Και καλά πάει.
Το συνεχίζετε και µπράβο σας. το ΕΚΟΜΕ στηρίζεται από το
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Στηρίξτε το Κέντρο Κινηµα-
τογράφου, ακούστε τους καλλιτέχνες, ακούστε τους σκηνοθέ-
τες. Ακούστε τους επαγγελµατίες του χώρου, την οµοσπονδία
θεάµατος, ακροάµατος. 

Κλείνοντας να αναφερθώ στις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ για τον
χώρο των µίντια. Εµείς πιστεύουµε ότι η ενηµέρωση είναι αγαθό
που πρέπει να παρέχεται στους πολίτες πλουραλιστικά χωρίς λο-
γοκρισία, χωρίς εξαρτήσεις από συµφέροντα. Δώσαµε δείγµατα
γραφής όταν προσπαθήσαµε να κάνουµε αυτό που κανείς δεν
τόλµησε, δηλαδή, να σπάσουµε το τρίγωνο της διαπλοκής: τρά-
πεζες, ΜΜΕ, πολιτικά κόµµατα. Πιστεύουµε ότι τα ΜΜΕ µπορούν
και πρέπει να συνεισφέρουν στον δηµοκρατικό έλεγχο. Δεν εί-
µαστε αντίθετοι στην ενίσχυση των ΜΜΕ από την πολιτεία, ειδικά
σε περιόδους πανδηµίας. Ωστόσο αυτό πρέπει να γίνεται µε δια-
φάνεια, µε κανόνες, µε καθολικότητα και µε την προϋπόθεση δια-
σφάλισης των ποιοτικών θέσεων εργασίας. 

Ζητάµε να προχωρήσει η αδειοδότηση των περιφερειακών
σταθµών και ραδιοφώνων και να µην αναβάλλεται λόγω πολιτικής
δειλίας, κύριε Λιβάνιε. Απαιτούµε ένα συνολικό σχέδιο στήριξης
και διαφάνειας στον χώρο των ΜΜΕ, ώστε να θωρακιστεί ο τόπος
από φαινόµενα χειραγώγησης. Η κυβέρνηση όµως θεωρεί ότι µε
χάρες µπορεί εσαεί να εξαγοράζει την πολιτική στήριξη. Ωστόσο
τα απανωτά επικοινωνιακά στραπάτσα που έχει πάθει ακόµα και
σε ασφυκτικές συνθήκες ελέγχου αποδεικνύουν ότι η αλήθεια
δεν κρύβεται. Όσο η απόσταση από το µιντιακό µάτριξ και την
πραγµατικότητα θα µεγαλώνει τόσο το αίτηµα της κοινωνίας για
προοδευτική διακυβέρνηση και δηµοκρατικές τοµές θα φουντώ-
νει. 

Τον τελευταίο χρόνο η κρίση αξιοποιείται ως ευκαιρία από την
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μέσα στον φόβο της πανδη-
µίας έφερε µια σειρά από αντιλαϊκά νοµοσχέδια που αποθεώνουν
την ταξική µονοµέρεια, την ιδεοληψία, τον αυταρχισµό. Σας προ-
ειδοποιούµε όµως, κυρίες και κύριοι της κυβέρνησης και της
Νέας Δηµοκρατίας. Η ιστορία µάς διδάσκει πως όποιος επέν-
δυσε στον φόβο στο τέλος εισέπραξε την οργή. Και αυτή την
οργή ακριβώς θα εισπράξετε κι εσείς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κάτση. 

Καλησπέρα σας κι από µένα και καλή εβδοµάδα. 
Να εκφράσω κι εγώ τα θερµά µου συλλυπητήρια στην οικογέ-

νεια του εφοριακού στην Κοζάνη και του Σταύρου Σκοπελίτη, του
πρώην Βουλευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας. 

Θέλει να κάνει µια παρέµβαση ο Υφυπουργός. Έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Δεν είχα σκοπό να παρέµβω, απλώς στο πλαίσιο του διαλόγου
που έχουµε µε τον κ. Κάτση, νοµίζω ότι πρέπει να πούµε δυο-
τρία στοιχεία. 

Πρώτον, είπε ο κ. Κάτσης ότι η ΕΡΤ Hybrid ξεκίνησε επί των
ηµερών τους. Το είπαµε. «Έγινε τώρα Ertflix και σιγά την αλλαγή
που κάνατε». Είχαµε ένα ιστορικό υψηλό του EΡΤ Hybrid στις
14ης Απριλίου 2019 µε δώδεκα χιλιάδες εκατό επισκέψεις. Ξέρετε
πόσοι µπήκαν εχθές στο Ertflix; Τριακόσιες πέντε χιλιάδες εφτα-
κόσιοι τριάντα πέντε µοναδικοί πολίτες. Γύρω στις είκοσι πέντε
φορές παραπάνω. Δεν σας λένε τίποτα τα νούµερα.

Μιλήσατε για λογοκρισία. Θα το πούµε για άλλη µια φορά, λοι-
πόν. Δεν έχω σκοπό να επανέλθω στο θέµα της ΕΡΤ. Κάποιος
δράστης που κόλλησε το περιβόητο χαρτάκι, κατά την προσω-
πική µου άποψη, χωρίς να γνωρίζω ποιος είναι, είναι βλαξ. Είτε
βλαξ απλός είτε προβοκάτωρ βλάξ. Είτε βλάκας, γιατί νοµίζει ότι
προσέφερε υπηρεσία στην κυβέρνηση, είτε προβοκάτωρ βλαξ,
γιατί νόµιζε ότι θα προσφέρει υπηρεσίες στην Αντιπολίτευση. Σε
κάθε περίπτωση, η βλακεία αυτή ηττήθηκε. Ηττήθηκε για έναν
πολύ απλό λόγο. Το ξαναλέω.  Έπαιξε ή όχι στο δελτίο των 9 το
βράδυ του Σαββάτου, για παράδειγµα, η δήλωση του κ. Ηλιόπου-
λου; Έπαιξε στο δελτίο των 12 το µεσηµέρι η περιβόητη φωτο-
γραφία ή δεν έπαιξε; Έπαιξε η φωτογραφία στις 3 το µεσηµέρι
την Κυριακή ή δεν έπαιξε; Έπαιξε η φωτογραφία στις 9 το βράδυ
ή δεν έπαιξε; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Για πλάνα έλεγε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Πόσο να παίξει; Και το βίντεο έπαιξε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. Δεν διέ-

κοψε κανέναν. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ρωτάω, λοιπόν. Η φωτογραφία από το κότερο του κ. Τσίπρα πότε
έπαιξε στην ΕΡΤ;

Πώς µε είπε ο κ. Τριανταφυλλίδης; Είπε κάτι ωραίο. Είµαι «βε-
λούδινος ντελιβεράς συµφερόντων». Φανταστικό. Ωραίο. Αυτό
το «βελούδινος» µου άρεσε. Ρωτάω, λοιπόν. Η φωτογραφία του
κ. Τσίπρα έπαιξε στην ΕΡΤ τρεις µέρες µετά αφού έκανε δήλωσε
ο τότε κυβερνητικός εκπρόσωπος ή δεν έπαιξε; Αλλά φαίνεται
ότι τότε τα social media δεν σηκώνανε το θέµα. Δεν θα πω πάλι
το «φασίστας». Το είπαµε. Ακούστηκε στον αέρα εκποµπής «θα
µιλήσει ο χ Υπουργός όση ώρα θέλει» ή δεν είχε ακουστεί; Στον
αέρα κόβατε. Αναφέρατε και τον δηµοσιογράφο ο οποίος κάνει
τώρα εκποµπή. Ακούστηκε στον αέρα αυτό το πράγµα ή δεν
ακούστηκε; Υπήρχε κόντρα δηµοσιογράφου µε κορυφαίο
Υπουργό της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ή δεν υπήρχε, ο οποίος
ανέφερε «κάναµε λάθος στη διαχείριση της ΕΡΤ»; Υπήρξαν γύρω
στις δέκα παραιτήσεις στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ από την ΕΡΤ επί των
ηµερών σας ή δεν υπήρξαν; Υπήρξε καταγγελία δηµοσιογράφου
για ντου συνδικαλιστή ο οποίος απαιτούσε να αλλάξει το θέµα
που έπαιζε ή δεν υπήρχε; Μάλλον υπήρχε.

Θα πω και δύο κουβέντες γιατί έχετε ένα κακό. Στο πλαίσιο
της αντιπολιτευτικής δραστηριότητας χάνετε λίγο την επαφή µε
την πραγµατικότητα. Έξω αυτή τη στιγµή η Αττική έχει τον µε-
γαλύτερο χιονιά που έχει συµβεί τα τελευταία τουλάχιστον δε-
καεπτά-δεκαοκτώ χρόνια. Μπορεί και παραπάνω. Ρωτάτε γιατί
κλείσαµε την εθνική οδό. Εσείς οι ίδιοι θα ερχόσασταν και θα λέ-
γατε «γιατί αφήσατε τη νέα εθνική οδό ανοικτή και εγκλωβίστη-
καν πεντακόσια αυτοκίνητα» για παράδειγµα. Υπενθυµίζω ότι σε
µια κακοκαιρία που ήταν το ένα δέκατο ίσως και λιγότερο της
σηµερινής, στις 22 Δεκεµβρίου 2017, υπήρχαν δεκατέσσερα χι-
λιόµετρα ουρά. Ξέρετε τι κάνατε; Τους είχατε µέσα παγωµένους.
Και βρήκατε την εκπληκτική δικαιολογία ότι αυτή τη στιγµή η κυ-
βέρνηση το µόνο που έκανε ήταν να κλείσει την εθνική οδό για
να µη βάλει τον παραχωρησιούχο να καθαρίσει τον δρόµο. Θα
λέγατε εσείς οι ίδιοι σήµερα «θέσατε σε κίνδυνο ανθρώπινες
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ζωές». Δρούµε προληπτικά, σας ενοχλεί. Δεν δρούµε προλη-
πτικά, πάλι σας ενοχλεί. Είναι ωραίο πράγµα η αντιπολίτευση τε-
λικά.

Λέτε για το ρεύµα. Έκανα µια πρόχειρη αναζήτηση. Όποτε
υπάρχει χιόνι πέφτουν δέντρα πάνω στις γραµµές. Αυτή τη
στιγµή γύρω στα χίλια άτοµα του ΔΕΔΔΗΕ και σε συνεργασία µε
όλους τους δήµους προσπαθούν να αποκαταστήσουν τα προ-
βλήµατα. Θα έπρεπε να είχε συµβεί; Όχι. Μπορούσαµε να το
αποτρέψουµε; Ναι. Να ξεριζώναµε τα δέντρα ή να κάναµε σε µία
νύχτα όλα τα καλώδια υπόγεια. Άλλη λύση δεν υπάρχει. Έχετε
να προτείνετε κάποια άλλη λύση; Να κοινωνικοποιούσαµε τα δέν-
τρα να µην είχαν χιόνι; Δεν γίνεται.

Κλείνω για να µη φάω τον χρόνο. Μιλήσατε για το «µαύρο»
στην ΕΡΤ. Κάποιες παθογένειες οδήγησαν σε αυτό. Το αν ήταν
σωστό ή λάθος, έπρεπε ή δεν έπρεπε, είναι άλλη κουβέντα. Να
την κάνουµε. Νοµίζω ότι έχει κριθεί πλέον. Ξέρετε τι λάθος κά-
νετε εσείς; Συνεχίσατε τις ίδιες και χειρότερες παθογένειες σε
εποχές όπου έπρεπε τουλάχιστον να είχαµε διδαχτεί πέντε-δέκα
πράγµατα από όλη αυτή την κρίση που περάσαµε. Και συνεχί-
σατε τις ίδιες παθογένειες. Αυτό, λοιπόν, πρέπει να µας προβλη-
µατίσει όλους.

Κλείνω µε το θέµα της τροπολογίας, µιας και το αναφέρατε.
Να θυµίσω ότι αυτή η Κυβέρνηση µε τα άρθρα 20, 47, 35 έχει αλ-
λάξει τον τρόπο διορισµού πλέον όλων των διοικήσεων των επο-
πτευόµενων φορέων συµπεριλαµβανοµένης και της ΕΡΤ,
συµπεριλαµβανοµένου και του Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδή-
σεων το οποίο προκηρύσσει τη θέση µέσα στις επόµενες ηµέρες.
Για πρώτη φορά η κυβέρνηση απεµπολεί το δικαίωµα απευθείας
διορισµών διοικήσεων και θα γίνεται µέσω ανοικτής διαδικασίας.
Και να είστε σίγουροι ότι θα είναι απολύτως ανοικτή η διαδικασία
µε απολύτως διαφανή κριτήρια και επιτροπή που έχει την εγ-
γύηση του ίδιου του ΑΣΕΠ.

Ευχαριστώ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κάτση, έχετε το

δικαίωµα. Δεν είναι ότι δεν το έχετε. Αλλά είπαµε να διευκολύ-
νουµε τη διαδικασία για να µπορέσουν οι άνθρωποι να πάνε γρή-
γορα σπίτια τους.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Για να απαντήσω στον Υφυπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα πρέπει να απαντή-

σει, όµως. 
Όχι ότι δεν έχετε το δικαίωµα. Το έχετε, να ξέρετε, αλλά θα

πρέπει να απαντήσει µετά ο Υπουργός. Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
Είστε από το πρωί µέσα. Έξω γίνεται χαµός. Πώς θα µπορέσει

να πάει ο κόσµος σπίτι του; Έχετε δίκιο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ως προς τα επίκαιρα κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, περί εθνικής οδού, ζει µια πρωτοφανή κακοκαιρία η χώρα.
Έδρασε προληπτικά η κυβέρνηση. Είχα την ευκαιρία να περάσω
χθες το απόγευµα ακριβώς στις επτά παρά τέταρτο από το ση-
µείο της εθνικής οδού που είναι η αιτία για αυτή την απόφαση
της δωδεκάωρης παύσης κυκλοφορίας. Πραγµατικά έζησα κάτι
το απερίγραπτο λίγο πριν ληφθεί αυτό το µέτρο που ορθώς απο-
φάσισε η κυβέρνηση και τα αρµόδια Υπουργεία. Καταλαβαίνετε,
όταν βλέπετε αυτές τις εικόνες στο κέντρο της Αθήνας, πόσο δύ-
σκολη είναι η αντιµετώπιση ιδιαίτερα στο σηµείο της εθνικής
οδού, σύµφωνα µε τα καιρικά φαινόµενα και τις περιοχές που
είναι τούτες τις ώρες ιδιαίτερα έντονα, από το Σχηµατάρι και
µετά, µέχρι τα διόδια Αφιδνών. Πραγµατικά, η κακοκαιρία ήταν
τροµερή. Κατά την άποψή µου τα αρµόδια Υπουργεία πολύ ορθά
αποφάσισαν.

Από εκεί και πέρα λέτε για τις διακοπές ρεύµατος αλλά δεν
µας είπατε, κύριοι της προηγούµενης κυβέρνησης, της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης σήµερα, πόσες επενδύσεις κάνατε σε υπο-
γειοποίηση καλωδίων και σε τι κατάσταση παραδώσατε τη ΔΕΗ.
Ένα πραγµατικό κουφάρι στα πρόθυρα της χρεοκοπίας την
οποία η κυβέρνηση τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες έχει εξυ-
γιάνει σε µεγάλο βαθµό. Σε κάθε περίπτωση αυτά τα έντονα και-

ρικά φαινόµενα αντιµετωπίζονται. Βεβαίως δηµιουργούνται και
προβλήµατα. Μάλιστα, πολλά προβλήµατα. Αλλά τα χιλιάδες
άτοµα που ως µέλη συνεργείων αυτή την ώρα δουλεύουν κάτω
από αυτές τις συνθήκες για να αποκαταστήσουν τις βλάβες δεν
πρέπει να αντιµετωπίζονται µε αυτόν τον απαξιωτικό τρόπο.

Να έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο που βέβαια δεν είναι νοµο-
σχέδιο για τα µέσα ενηµέρωσης. Ρυθµίζει ορισµένα ζητήµατα
των µέσων ενηµέρωσης, γιατί αν ανοίγαµε µια συζήτηση γενικά
για τα µέσα ενηµέρωσης δεν θα είχε ούτε αρχή ούτε τέλος, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Από την εµπειρία µου δύο και πλέον
δεκαετιών ως εργαζόµενος υπηρετώντας τα µέσα ενηµέρωσης,
αλλά και από την εξαετή περίπου εµπειρία µου ως Βουλευτής,
έχω αντιληφθεί πλήρως ότι υπάρχουν µέσα ενηµέρωσης αρκετά
αντικειµενικά, µέσα ενηµέρωσης λιγότερο αντικειµενικά, µέσα
ενηµέρωσης, κατά την κρίση του καθενός µας, καθόλου αντικει-
µενικά. Δεν έχω συναντήσει, δεν έχω υπόψιν µου, ούτε στην Ελ-
λάδα ούτε και στον κόσµο και µάλλον κανείς δεν είχε ποτέ υπ’
όψιν του ένα απολύτως αντικειµενικό µέσο ενηµέρωσης. Είναι
λογικό και φυσιολογικό. Ενδεχοµένως σε καθεστώτα που λει-
τουργούσαν µε αστυνοµία σκέψης και όλα τα µέσα ενηµέρωσης
έλεγαν τα ίδια -είτε ήταν έντυπα είτε ήταν ηλεκτρονικά- να
υπήρχε η ψευδαίσθηση µιας αντικειµενικότητας στους λαούς
εκείνους. Αλλά αυτό ήταν εντελώς εικονικό και καθόλου πραγ-
µατικό. Άρα ο κάθε ένας χρήστης των µέσων ενηµέρωσης από
τη δική του οπτική γωνία αξιολογεί την πορεία και την παρουσία
των µέσων ενηµέρωσης. Και βεβαίως αυτοί είναι οι τελικοί κριτές.
Δεν έχει σηµασία τι θα πει ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ, η Νέα Δηµοκρατία
για ένα µέσο ενηµέρωσης. Οι χρήστες είναι αυτοί που αξιολο-
γούν τα µέσα ενηµέρωσης. Ποιοι δηλαδή; Οι αναγνώστες, οι
ακροατές, οι τηλεθεατές. Αυτό δεν αλλάζει και είναι αποδεκτό
στον σύγχρονο κόσµο. Είναι αποδεκτό αυτό. Το τι λέει η κάθε
εξουσία η οποία µεταβάλλει και τη θέση της σύµφωνα µε την
εκάστοτε δύναµή της, δηλαδή µε το αν είναι κυβέρνηση ή αντι-
πολίτευση ή µονίµως αντιπολίτευση, δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία.
Ο αναγνώστης, ο τηλεθεατής και ο ακροατής είναι ο κριτής των
µέσων ενηµέρωσης.

Τούτων δοθέντων δεν µπορεί να έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα εδώ
και να µιλάει για υποκειµενική ΕΡΤ ή αν θέλετε για µέσα ενηµέ-
ρωσης που λιβανίζουν την κυβέρνηση, την ώρα που, αγαπητοί
συνάδελφοι, η δικογραφία Καλογρίτσα είναι στη Βουλή. Μπο-
ρείτε να ενηµερωθείτε, µπορείτε να την ξεφυλλίσετε, να δείτε τι
καταλογίζει στην παράταξή σας ο πρώην εκλεκτός σας, ο εκλε-
κτός εκδότης σας. Προσπαθήσατε να τον κάνετε καναλάρχη µε
αντίκρισµα βοσκοτόπια. Γιατί δεν πάτε στη δικογραφία, κύριε
Κάτση, να δείτε τι ακριβώς σας καταλογίζει ο κ. Καλογρίτσας;
Είναι εδώ στη Βουλή. Έχει έρθει η δικογραφία. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Να φωνάξετε τον κ. Θεοδωρικάκο να µας
πει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αυτά είναι προφάσεις εν αµαρτίαις.
Δεν κατηγορεί ο κ. Καλογρίτσας κανέναν από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Εσάς κατηγορεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο.
Χάνετε χρόνο, κύριε Μπουκώρο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν κάνω διάλογο. Τοποθετούµαι,
κύριε Πρόεδρε.

Εσάς κατηγορεί και τον πρώην αρµόδιο Υπουργό. Αλλά βλέπω
ότι δεν σας απασχολεί καθόλου. Όπως δεν σας απασχολούσαν
και οι καταγγελίες κατά την αδειοδότηση των καναλιών για λει-
τουργία µπροστινών που θα ανέβαζαν το τίµηµα. Όλα αυτά τα
περίεργα που ακούγαµε ήταν καλώς καµωµένα. Οι φάκες, οι
«γάτες των Ιµαλαΐων». Όλα ήταν παιδικά παραµυθάκια. Τώρα
ξαφνικά τα µέσα ενηµέρωσης έγιναν υποκειµενικά. Τούτη η κυ-
βέρνηση επιχειρεί να τα χειραγωγήσει. Με τι µυθώδη ποσά, αλή-
θεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Με 20, 23, 25 και 30
εκατοµµύρια ευρώ; Ξέρετε ποιο είναι το κόστος της πανδηµίας;
Έχει ξεπεράσει τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, λιγότερο
από το ένα τοις χιλίοις, την ώρα που εσείς οι ίδιοι λέτε ότι η παν-
δηµία πλήττει και τα µέσα ενηµέρωσης, κεντρικά και περιφερει-
ακά. Από τη µία λέτε ότι δεν είναι βιώσιµα, από την άλλη εσείς
µόλις πριν, κύριε συνάδελφε, ρωτήσατε γιατί επιδοτούνται από
την καµπάνια. Γιατί είναι ένας έµµεσος τρόπος. Γιατί ξέρετε ότι
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τα µέσα ενηµέρωσης, ιδιαίτερα τα περιφερειακά, δεν έχουν πρό-
σβαση στο τραπεζικό σύστηµα. Δεν το καταλαβαίνετε αυτό; Δεν
καταλαβαίνετε ότι η αποπληρωµή των οφειλών στον ΕΔΟΕΑΠ
από την κυβέρνηση είναι το πρόγραµµα ενίσχυσης των περιφε-
ρειακών µέσων ενηµέρωσης που εσείς είχατε εξαγγείλει; Δεν το
καταλαβαίνετε αυτό; Αν δείτε τα ποσά, σχεδόν είναι αντίστοιχα.
Ποιον κατηγορείτε, δηλαδή; Τον εαυτό σας; Ζείτε µέσα στις πε-
λώριες αντιφάσεις σας.

Στο κάτω-κάτω, παρατάξεις που είναι προσηλωµένες σε µέσα
ενηµέρωσης που φέρουν τον τίτλο «κοµµατικά όργανα» δεν ξέρω
πόσο µπορούν να µιλούν για αντικειµενικότητα στα ΜΜΕ. Εµείς
εδώ δεν έχουµε αστυνοµία σκέψης. Έχουµε πλουραλισµό. Το
βλέπετε καθηµερινά. Κατηγορούσατε την ΕΡΤ ότι δεν έδειξε την
Ικαρία. Και η ΕΡΤ ήταν το πρώτο τηλεοπτικό κανάλι που πρόβαλε
την Ικαρία πριν από τα ιδιωτικά κανάλια.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ελάτε, κύριε Μπουκώρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κάτση, δεν σας

διέκοψε. Σας παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να σας πω κάτι περί ΕΡΤ. Δεν βρή-

κατε, λέτε, τίποτα. Φτιάξατε ΕΡΤ. Προφανώς θέλετε την προση-
λωµένη ΕΡΤ στην παράταξή σας, στις απόψεις και τις αρχές σας.
Τι σας είπε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός; Καταλάβατε;
Όσοι βλέπουν Ertflix σήµερα έβλεπαν επί των ηµερών σας συνο-
λικά ΕΡΤ. Αυτό σας είπε. Πολύ βαρύ. Λέτε για τις δηµοσκοπήσεις
ότι είναι υποκειµενικές. Οι µετρήσεις δεν είναι υποκειµενικές.
Βάσει των µετρήσεων µοιράζονται οι διαφηµίσεις και ακουµπάνε
σε οικονοµικά συµφέροντα. Ούτε κανένα κανάλι αποδέχεται άδι-
κες και πλαστές µετρήσεις. Η αγορά είναι σκληρή και αµείλικτη
εκεί. Κατά συνέπεια δείτε τις µετρήσεις επί των ηµερών σας.
Όπως σας είπα, άποψή µου είναι ότι η αντικειµενικότητα είναι
ένας σύγχρονος διαχρονικός, πάντως της εποχής µας, µύθος.
Αυτό δεν σηµαίνει όµως ότι δεν υπάρχουν µέσα ενηµέρωσης που
είναι προσηλωµένα στους κανόνες δεοντολογίας, όπου η επαγ-
γελµατική ηθική των δηµοσιογράφων και των άλλων εργαζοµέ-
νων είναι σε υψηλά επίπεδα, όπου προάγεται η ελληνική γλώσσα,
προάγεται ο πολιτισµός γενικότερα, όπου επιτελούν έναν σπου-
δαίο κοινωνικό ρόλο. Πράγµατι η ενηµέρωση είναι αγαθό και ως
τέτοιο πρέπει να αντιµετωπίζεται. 

Αυτό δεν τα καθιστά απολύτως αντικειµενικά, µε την έννοια
που ετέθη όρος στη σηµερινή συζήτηση. Και η ΕΡΤ σήµερα έχει
µεγαλύτερη τηλεθέαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί κάνει
κάποια βήµατα σωστά. 

Τι στιβαρή Αντιπολίτευση αυτή; Μια ανακοίνωση ανυπόγραφη,
κολληµένη σ’ έναν πίνακα ανακοινώσεων, µπορεί να γίνεται
πρώτο επιχείρηµα για τη χθεσινή κυβέρνηση και σηµερινή Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση της χώρας; Ένα ανυπόγραφο κείµενο, το
οποίο µπορεί να τυπωθεί παντού και να το αναρτήσει οποιοσδή-
ποτε, είτε στα social media είτε στον κλασικό πίνακα ανακοινώ-
σεων ενός ραδιοτηλεοπτικού µεγάρου; Μπορεί να έχετε τέτοια
επιχειρήµατα να αναρωτιέστε µετά γιατί πάνε στραβά οι δηµο-
σκοπήσεις σας; 

Δηλαδή, αν είναι να αρθρωθεί σοβαρός λόγος και σοβαρά επι-
χειρήµατα να συζητήσουµε για το πώς η δηµόσια ραδιοτηλεό-
ραση θα γίνει ακόµα καλύτερη, ναι. Να συζητήσουµε για το
σύγχρονο ρόλο των µέσων ενηµέρωσης, ναι. Σε τι διαφωνείτε µε
το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου για τις πλατφόρµες διαµοιρα-
σµού οπτικοακουστικού υλικού; Σε τι διαφωνείτε από τις ρυθµί-
σεις που φέρνει έτσι κι αλλιώς ένας ευρωπαϊκός κανονισµός, µια
οδηγία; Σε τι διαφωνείτε; Διαφωνείτε ότι πρέπει να µπουν περιο-
ρισµοί στις διαφηµίσεις, ότι πρέπει να προστατεύονται οι ανήλι-
κοι από ανθυγιεινές τροφές και από καπνικά προϊόντα; Σε τι
διαφωνείτε, ότι ο Υπουργός αφαιρεί το 5% του φόρου κινηµατο-
γράφου από τα περιφερειακά κανάλια και τον µεταβιβάζει στις
πλατφόρµες και στα έσοδά τους που προέρχονται από το ελλη-
νικό κοινό; Ποιος παίρνει από τους µεγάλους και δίνει στους µι-
κρούς σε αυτή τη συγκεκριµένη περίπτωση, η Κυβέρνηση ή η
Αντιπολίτευση;

Εξακολουθείτε να λέτε ότι τα περιφερειακά µέσα έχουν σο-
βαρό πρόβληµα και από την άλλη, κάθε ρύθµιση που κάνει η Κυ-
βέρνηση, επειδή δεν µπορεί απευθείας να χρηµατοδοτήσει και
φέρνει δυο-τρεις ρυθµίσεις σήµερα τέτοιες για τους φόρους, για

φοροαπαλλαγές, για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, δεν την
στηρίζετε.

Και ποιος σας είπε ότι η τεχνολογική εξέλιξη µιας επιχείρησης
δεν επιδοτείται ακόµα και στο 100% από πολύ παλιά, όχι στα ση-
µερινά χρόνια. Τα προγράµµατα ψηφιοποίησης των οµίλων
µέσων ενηµέρωσης -και άλλων επιχειρήσεων, αλλά κυρίως των
µέσων ενηµέρωσης- δεν ήταν πάντα επιδοτούµενα 100% µε ευ-
ρωπαϊκούς πόρους; Δεν έχετε δει προγράµµατα µε συµµετοχή
εθνική και ευρωπαϊκή, όπου η τεχνολογική αναβάθµιση των επι-
χειρήσεων, γιατί είναι ζητούµενο για τη χώρα να ακολουθήσει τις
τεχνολογικές εξελίξεις, επιδοτούνται σε πολύ µεγάλα ποσοστά;
Πόσω µάλλον όταν αυτό συνδυάζεται και ως βοήθηµα για την αν-
τιµετώπιση των επιπτώσεων της πανδηµίας που κτύπησε και τη
βιοµηχανία των µέσων ενηµέρωσης. 

Εσείς µας λέτε, δηλαδή, αυτό που µας έλεγαν κάποιοι άλλοι
κάποτε ότι µπορεί να υπάρξει προλεταριάτο χωρίς εργοστάσια.
Μας λέτε ότι µπορεί να υπάρξουν εργαζόµενοι στα µέσα ενηµέ-
ρωσης χωρίς µέσα ενηµέρωσης. Αυτό µας λέτε. Δηλαδή, τι µας
λέτε; Να γίνουν όλα κρατικά. Δεν γίνεται αυτό. Δεν µπορεί να
γίνει. Δεν έχει συµβεί πουθενά στον κόσµο. Τώρα σας έπιασε ο
πόνος για τους εργαζόµενους; Τεσσεράµισι χρόνια ήσασταν κυ-
βέρνηση. Ξέρετε που κατρακύλησαν οι µισθοί των εργαζοµένων
στα µέσα ενηµέρωσης; Κατρακύλησαν σε πρωτοφανή χαµηλά
επίπεδα. Ξέρετε πού έφτασε η ανεργία των εργαζοµένων στα
µέσα ενηµέρωσης; Έφτασε σε πρωτοφανή υψηλά επίπεδα. 

Τώρα σας έπιασε να διορίσουµε αντικειµενικά την διοίκηση της
ΕΡΤ µέσω της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Τι ωραία ιδέα
αλήθεια! Πόσο προωθηµένη ιδέα! Γιατί δεν την προτείνατε τεσ-
σεράµισι χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση; Δεν προλάβατε ούτε
αυτό; Και σας είπε ο κύριος Υπουργός ότι και το Αθηναϊκό Πρα-
κτορείο και η διοίκηση της ΕΡΤ και γενικά οι διοικήσεις οργανι-
σµών δηµοσίου δικαίου ΔΕΚΟ και ιδιωτικού δικαίου µε την
εποπτεία του κράτους έγιναν µε ανοικτούς διαγωνισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουκώρο,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κάνω ήδη χρήση και της δευτερο-
λογίας µου, αγαπητέ Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είπαµε να βοηθή-
σουµε τους υπαλλήλους. Κάνετε και οι δύο χρήση της δευτερο-
λογίας, θα κάνει και ο κ. Σκανδαλίδης, θα κάνουν όλοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εντάξει, αν νοµίζετε εσείς, κύριε
Πρόεδρε, ότι πρέπει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης να µπορεί να κάνει χρήση της δευτερο-
λογίας και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της κυβερνητικής
παράταξης όχι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν νοµίζω. Το δι-
καιούστε. Ζητάω τη βοήθειά σας λόγω της κατάστασης που επι-
κρατεί έξω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αν µου το ζητάτε ευθέως, θα σας
σεβαστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας το ζητάω ευθέως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να διακόψω την οµιλία µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην το θέτετε έτσι.

Να βοηθήσετε ζητάω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα βοηθήσω ολοκληρώνοντας σε

δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι είστε καλά. Ευχα-

ριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα µπορούσαµε να πούµε πάρα

πολλά, γιατί πράγµατι είναι ένα ενδιαφέρον θέµα. Πράγµατι, πρέ-
πει να το προσεγγίσουµε µε µεγαλύτερη ψυχραιµία και σοβαρό-
τητα. Τα µέσα ενηµέρωσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν
αυτή την ευχέρεια. Εφηµερίδες είναι, εφήµερα δηλαδή. Τα νέα
σήµερα είναι αυτά, αύριο είναι άλλα. 

Μάλλον, όµως, δεν πείθουν τα επιχειρήµατά σας και µάλλον
γι’ αυτό δεν υιοθετούνται από την πλειονότητα των µέσων ενη-
µέρωσης και όχι για οτιδήποτε άλλο. Γιατί εγώ δεν θέλω να πω
για το πώς αξιολογείται η αξιοπιστία των µέσων ενηµέρωσης
στην Ελλάδα και αν είµαστε εξηκοστοί πέµπτοι ή εβδοµηκοστοί
πέµπτοι, γιατί υπάρχουν έρευνες σοβαρών οργανισµών, του
«REUTERS» αν δεν µε απατά η µνήµη µου, που λέει ότι είµαστε
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και δεύτεροι στη συνωµοσιολογία, αµέσως µετά τη Νιγηρία. Όχι
πανευρωπαϊκά, αγαπητέ συνάδελφε. Παγκοσµίως. Οι έρευνες
έχουν µια αξία κι αυτές, όπως και οι δηµοσκοπήσεις, όπως και οι
µετρήσεις της απήχησης των µέσων ενηµέρωσης.

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας θα σας έλεγα ότι ιδιαίτερα τα πε-
ριφερειακά µέσα ενηµέρωσης έχουν ανάγκη ακόµα µεγαλύτερης
ενίσχυσης και θα σας παρακαλούσα να εκπονήσετε πολιτικές
γιατί είναι σπουδαίος ο ρόλος τους και δεν είναι µόνο ενηµερω-
τικός. Για τις τοπικές κοινωνίες είναι και αναπτυξιακός, όταν αυτά
τα µέσα είναι υγιή και βιώσιµα. Και σε κάθε περίπτωση, η αντι-
πολίτευση που γίνεται δεν είναι ούτε πειστική, γιατί δεν µπορεί
να λες από τη µία δεν επιβιώνουν τα µέσα ενηµέρωσης και κατ’
επέκταση και οι εργαζόµενοι σε αυτά, ενισχύστε τα, αλλά µην τα
ενισχύετε φέρνοντας σήµερα ένα νοµοσχέδιο που δίνει πραγµα-
τικά µια ανάσα, όπως το χαρακτηρίζουν τα ίδια τα µέσα ενηµέ-
ρωσης και τα κεντρικά και τα περιφερειακά.

Ασφαλώς, θα χρειαστούν κι άλλες πρωτοβουλίες. Είµαι βέ-
βαιος ότι ο κ. Λιβάνιος, ο αρµόδιος Υπουργός θα τις αναλάβει,
διότι χρειαζόµαστε τα µέσα ενηµέρωσης που έχουν να ανταγω-
νιστούν και το διαδίκτυο. Για τις πλατφόρµες λέµε σήµερα και
τη δύναµή τους, και πώς θα µπούνε κάποιες ρυθµίσεις σε όλα
αυτά, αλλά και το διαδίκτυο γενικώς έχει περιορίσει την απήχηση
των συµβατικών. Εµείς τα λέµε νέα µέσα και συµβατικά µέσα.
Δεν τα λέµε συστηµικά ή όχι. Όταν µας αρέσουν είναι µη συστη-
µικά, όταν δεν µας αρέσουν είναι συστηµικά. Υπάρχουν άλλοι
διαχωρισµοί και άλλες κατηγορίες µέσων ενηµέρωσης.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι για µία ακόµη φορά η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση περιορίστηκε σε κριτική κάνοντας χρήση καθόλου πει-
στικών επιχειρηµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μπουκώρο.

Και πάµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Ιωάννη Γκιόκα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω κι εγώ από
τη διαχείριση της κακοκαιρίας από την Κυβέρνηση αυτές τις
µέρες.

Κατά τη γνώµη µας, κύριε Υπουργέ, η διαχείριση της κακοκαι-
ρίας, των ακραίων φαινοµένων -έχει γίνει της µόδας, όλα τα φαι-
νόµενα είναι ακραία, ακόµη µια χιονόπτωση τον χειµώνα- είναι
απόλυτα συνεπής µε τη διαχείριση που έχετε κάνει σε όλους
τους άλλους τοµείς, κυρίως στον τοµέα της πανδηµίας. Ούτε
µέτρα προστασίας ούτε µέτρα πρόληψης ούτε οι αναγκαίες υπο-
δοµές. Το σχέδιο και για τη διαχείριση της κακοκαιρίας και για
τη διαχείριση της πανδηµίας είναι ένα: «Μένουµε σπίτι. Καθίστε
σπίτι». Αυτό είναι το κυβερνητικό σχέδιο και στη µία περίπτωση
και στην άλλη.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς σας λέµε ότι ήταν το σχέ-
διό σας απολύτως συνεπές µε το σχέδιο που έχετε ακολουθήσει
σε όλους τους υπόλοιπους τοµείς. Καθίστε σπίτι. Μένουµε σπίτι.
Και το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Με είκοσι πόντους χιόνι να κλεί-
νουν εθνικοί δρόµοι, να κλείνουν κεντρικοί δρόµοι στην Αθήνα,
να ακινητοποιούνται µέσα µαζικής µεταφοράς, να κόβεται το
ρεύµα, να µένουν εργαζόµενοι απροστάτευτοι, ιδιαίτερα οι ερ-
γαζόµενοι στον τοµέα των ταχυµεταφορών και των ντελίβερι και
να αποκαλύπτονται για άλλη µια φορά οι τραγικές ελλείψεις που
υπάρχουν στον τοµέα της πολιτικής προστασίας, στα µέσα και
τις υποδοµές που θα έπρεπε να υπάρχουν για την ικανοποίηση
των λαϊκών αναγκών.

Και αποκαλύπτεται και κάτι άλλο. Αποκαλύπτεται το τραγικό
αποτέλεσµα αυτής της λογικής που διέπει τα πάντα, κόστους-
οφέλους. Τι δίνω, τι παίρνω. Το ίδιο και στην πανδηµία, το ίδιο
και στην κρίση, το ίδιο και η διαχείριση της κακοκαιρίας. Ακόµη
και το κλείσιµο που έγινε της εθνικής οδού, δεν έγινε για την προ-
στασία των οδηγών. Έγινε για την προστασία των εταιρειών οι
οποίες εκµεταλλεύονται τους συγκεκριµένους δρόµους, τους
οποίους τους έχει χρυσοπληρώσει ο ελληνικός λαός και όχι µόνο
µία φορά. Τους χρυσοπλήρωσε για να κατασκευάσουν, τους
χρυσοπληρώνει σήµερα µε τα υπέρογκα διόδια και η υποχρέωση
που είχαν οι παραχωρησιούχοι για να καθαρίζουν και να κρατάνε

ανοικτούς αυτούς τους δρόµους είδαµε πού οδήγησε. Και για να
σας προλάβω, το επόµενο δώρο που θα δώσει η Κυβέρνηση θα
είναι σε αυτούς που εκµεταλλεύονται τους εθνικούς δρόµους.
Γιατί; Γιατί µε βάση τις συµβάσεις, προβλέπεται ότι αν κλείνουν
οι εθνικοί δρόµοι λόγω ανωτέρας βίας, όπως τώρα, αυτοί δι-
καιούνται αποζηµίωσης. Είναι το επόµενο δώρο που θα δώσει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και το σηµερινό νοµοσχέδιο, κατά συνέπεια, είναι απολύτως
συνεπές µε την υπόλοιπη κυβερνητική πολιτική. Τι κάνει η Κυβέρ-
νηση; Δίνει νέα δώρα, νέα προκλητικά προνόµια στους καναλάρ-
χες, την ίδια στιγµή που επιδεινώνει τις σχέσεις των
εργαζοµένων στα µέσα ενηµέρωσης. Τι κάνει µε την πανδηµία
και την οικονοµική κρίση; Ακριβώς το ίδιο. Ψίχουλα για τους ερ-
γαζόµενους, ψίχουλα για τους αυτοαπασχολούµενους, ιδιαίτερα
σε ορισµένους κλάδους που είναι στα πρόθυρα της καταστρο-
φής, νέο χτύπηµα στα εργασιακά δικαιώµατα. Γιατί όπως είπε
πρόσφατα κι ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, «είναι ευ-
καιρία η πανδηµία». Έτσι είπε σε ένα κανάλι. Και την ίδια στιγµή
δίνετε νέα δώρα, νέα πακέτα στο µεγάλο κεφάλαιο.

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ενταγ-
µένο και είναι απόλυτα συνεπές µε την κυβερνητική πολιτική που
είναι µια πολιτική κοινωνικά άδικη, αντιλαϊκή, ταξική και προκλη-
τική και θρασύτατη. Γιατί βγαίνετε και εσείς πριν µερικές µέρες
και κυβερνητικά στελέχη και Βουλευτές σήµερα της Νέας Δηµο-
κρατίας και λέτε το εξής. «Όπως στηρίξαµε όλους τους υπόλοι-
πους, έτσι πρέπει να στηρίξουµε και τις επιχειρήσεις στον τοµέα
της ενηµέρωσης». Και κάνουν και το τσουβάλιασµα ανάµεσα στα
περιφερειακά µέσα µε τα µέσα πανελλαδικής εµβέλειας, που δεν
είναι το ίδιο πράγµα. Δεν είναι το ίδιο πράγµα ένα περιφερειακό
µέσο σε ένα νοµό, όχι ότι κι εκεί δεν υπάρχουν οι µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες, µια περιφερειακή εφηµερίδα ή ο περιφερειακός και το-
πικός Τύπος µε τους καναλάρχες των µέσων πανελλαδικής
εµβέλειας. 

Αυτοί τι είναι και χρειάζονται στήριξη; Είναι αναξιοπαθούντες;
Μήπως πεινάνε; Είναι εφοπλιστές, είναι βιοµήχανοι, είναι µεγα-
λοεπιχειρηµατίες, είναι τραπεζίτες. Για ποιον λόγο, λοιπόν, πρέ-
πει εν µέσω πανδηµίας, εν µέσω κρίσης, εν µέσω γενικευµένης
ανασφάλειας, να πάτε να χαρίσετε σε όλους αυτούς 3,45 εκα-
τοµµύρια ευρώ; Τους βάζετε να καταβάλλουν και 50 χιλιάδες.
Τους χαρίζετε 3,5 εκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή που θα µπορού-
σαν αυτά να αξιοποιηθούν για τη στήριξη του δηµοσίου συστή-
µατος υγείας, για τα σχολεία, για τα µέσα µεταφοράς, για να
στηριχθούν οι εργαζόµενοι, για να καλυφθούν άλλες επείγουσες
ανάγκες και προβλήµατα. Όχι! Εσείς επιλέγετε να τα δίνετε
στους µεγαλοκαναλάρχες και τους µεγαλοεπιχειρηµατίες από
το ένα χέρι. Γιατί µε το άλλο χέρι αυτό που τους προσφέρετε
είναι ακόµη πιο φτηνή εργασία µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Χώρια αυτά που τους δώσατε το προηγούµενο διάστηµα µε τις
συγκεκριµένες λίστες στο πλαίσιο της καµπάνιας διαφήµισης για
την πανδηµία.

Εµείς, ως ΚΚΕ, καταθέτουµε ξανά για τρίτη φορά, το έχουµε
καταθέσει άλλες δύο, τροπολογία έτσι ώστε οι ενηµερωτικές
καµπάνιες -γιατί δεν πρέπει να γίνεται µε όρους διαφήµισης- που
αφορούν δηµόσια υγεία, πανδηµίες, εµβολιασµούς, θα πρέπει
να είναι απολύτως δωρεάν για όλα τα µέσα, τόσο για την τηλεό-
ραση και το ραδιόφωνο όσο και για τον έντυπο Τύπο και να µην
µπαίνουν σε µια λογική διαφηµιστικής καµπάνιας και επιδοτή-
σεων. Και όπου χρειάζεται να υπάρχει επιδότηση για άλλους λό-
γους, αυτό να γίνεται µε απολύτως διαφανή κριτήρια. Είναι η
τρίτη φορά που καταθέτουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία και
έχει απορριφθεί σχεδόν από όλα τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Τι ζούµε αυτή τη στιγµή λοιπόν; Ζούµε, το έχουµε ξαναπεί,
έναν µιντιακό αυταρχισµό. Υπάρχει ο αυταρχισµός των ΜΑΤ, ο
αυταρχισµός της καταστολής, των απαγορεύσεων, υπάρχει και
η ιδεολογική χειραγώγηση, ο αυταρχισµός των µέσων ενηµέρω-
σης. Αυτό είναι που ζούµε σήµερα και από τα ιδιωτικά µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης και από την κρατική κυβερνητική ΕΡΤ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, που καλά κάνει και διαµαρτύρεται για την κατά-
σταση στο τηλεοπτικό πεδίο, έχει βάλει κι αυτός τη δική του
σφραγίδα στο συγκεκριµένο τηλεοπτικό τοπίο. Γιατί όταν ψηφι-
ζόταν ο περιβόητος νόµος Παππά και σας λέγαµε ότι δεν µπορεί
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να υπάρχει αντικειµενική ενηµέρωση όταν αυτή είναι αποκλει-
στικά στα χέρια των µεγάλων επιχειρηµατιών, τότε ξέρετε τι µας
λέει ο κ. Παππάς; Θυµάµαι έλεγε επί λέξει: «Τα κανάλια είναι
σπορ για µεγάλα πορτοφόλια». Λουστείτε τα, λοιπόν, τώρα τα
µεγάλα πορτοφόλια, όπως τα λουζόµαστε κι εµείς, όπως τα λού-
ζεται πάνω απ’ όλα ο ελληνικός λαός! Γιατί όταν η ενηµέρωση
είναι στα χέρια των µεγάλων επιχειρηµατιών, τότε αυτοί θα την
οργανώνουν µε βάση τα δικά τους οικονοµικά και επιχειρηµατικά
συµφέροντα και µε βάση και την πολύµορφη διαπλοκή που επι-
διώκουν κάθε φορά µε το πολιτικό σύστηµα. Γιατί δεν µπορεί να
αποσπάται η ενηµέρωση ως αγαθό και δικαίωµα και όχι ως εµ-
πόρευµα από το ποιος έχει την ιδιοκτησία των µέσων ενηµέρω-
σης. Δεν µπορεί να αποσπάται. 

Όπως, επίσης, τότε όταν σας λέγαµε ότι δεν υπάρχουν ασφα-
λιστικές δικλίδες για να υπάρχει έστω σε αυτό το πλαίσιο µια
στοιχειώδης πολυφωνία, εσείς τι κάνατε; Ψηφίζατε µαζί µε τη
Νέα Δηµοκρατία τη σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης το οποίο σήµερα -το λένε σχεδόν όλοι πλέον, µόνο η
Κυβέρνηση δεν το λέει, δεν το οµολογεί ενδεχοµένως- είναι ένα
διακοσµητικό στοιχείο σε όλη αυτή την ασυδοσία και την αυθαι-
ρεσία των καναλαρχών.

Πάµε στην ΕΡΤ. Είναι ένας ακόµη πυλώνας διαχρονικός του
µιντιακού αυταρχισµού. Έχει εξαντληθεί το θέµα και συµφω-
νούµε για τα ραβασάκια, για τις µαζώξεις στην Ικαρία κ.λπ.. Θα
αναφερθώ στο εξής. Τις δέκα προηγούµενες µέρες, κύριε
Υπουργέ, πριν την ψήφιση του «νόµου Κεραµέως - Χρυσοχοΐδη»,
ήταν στον δρόµο οι φοιτητές, µε µαζικές κινητοποιήσεις. Επί
δέκα µέρες αυτοί οι άνθρωποι, χιλιάδες φοιτητές σε όλη την Ελ-
λάδα, λοιδορούνταν, συκοφαντούνταν χαρακτηρίζονταν εστίες
µετάδοσης του κορωνοϊού και σε αυτά τα νέα παιδιά, που ήταν
εκπρόσωποι συνδικαλιστικών φορέων, οργανώσεων κ.λπ., δεν
δόθηκε ούτε από την ΕΡΤ ούτε από κανένα ιδιωτικό µέσο βήµα
για να πούνε τους λόγους για τους οποίους αντιδρούν στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Και πού δόθηκε ο λόγος; Δόθηκε σε έναν
φοιτητή που βρέθηκε όλως τυχαίως να υπερασπίζεται το νοµο-
σχέδιο και όλως τυχαίως επίσης ήταν συνδικαλιστικό στέλεχος
της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ. Αυτό ήταν.

Όχι ότι αυτά δεν γίνονταν επί ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ συµφωνώ µε τον κ.
Κάτση. Αναφέρθηκε σε µια συγκεκριµένη εκποµπή, γνωστή και
µη εξαιρετέα, για την οποία έχουµε µιλήσει πολλές φορές.
Όντως, κύριε Κάτση, σε αυτή την εκποµπή υπήρχαν και δηµο-
σιογράφοι της Νέας Δηµοκρατίας και άλλοι της Κεντροαριστε-
ράς, του ΠΑΣΟΚ κ.λπ.. Στην εκποµπή αυτή πάντως για να βγει η
εκπρόσωπος του ΚΚΕ, έπρεπε να αναστηθεί ο Λάζαρος. Για να
βγει εκπρόσωπος του ΚΚΕ σε αυτή την εκποµπή θα έπρεπε να
αναστηθεί ο Λάζαρος! Και σας το λέω µετά λόγου γνώσης.

Είναι ζήτηµα αν τρεις φορές στη συγκεκριµένη εκποµπή βγήκε
εκπρόσωπος του ΚΚΕ, εκτός αν το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι ο µεταξύ σας συσχετισµός και ο µεταξύ σας ανταγωνισµός,
γιατί όσον αφορά -λέω συγκεκριµένα για το ΚΚΕ-έπρεπε να ανα-
στηθεί ο Λάζαρος, για τη συγκεκριµένη εκποµπή και άλλες.

Γιατί; Γιατί δεν υπάρχει καµµία κυβέρνηση που να µη χρησι-
µοποίησε την ΕΡΤ όλα αυτά τα χρόνια ως κυβερνητικό φερέ-
φωνο, για να λιβανίζει, για να επιβάλει την κυβερνητική πολιτική
και φυσικά για να αποκλείει κάθε ενοχλητική φωνή που αντιστέ-
κεται σε αυτή την πολιτική. Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρούµε ότι είναι
υποκριτική η αντιπαράθεση, όπως είναι υποκριτική και η αντιπα-
ράθεση σε σχέση µε τον τρόπο διορισµού της διοίκησης της
ΕΡΤ. 

Τα τελευταία χρόνια θυµάµαι δύο φορές…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κ. Βουλευτή)
Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Θυµάµαι δύο φορές να έχει γίνει συζήτηση για τον τρόπο διο-

ρισµού της διοίκησης της ΕΡΤ. Και τις δύο φορές εµείς ως ΚΚΕ
είχαµε πει ότι δεν θα πρέπει η διοίκηση της ΕΡΤ να διορίζεται
από την εκάστοτε κυβέρνηση. Και επί Νέας Δηµοκρατίας έγινε
αυτό και επί ΣΥΡΙΖΑ. Τι έγινε; Τίποτα. Τίποτα! Κάθε κυβέρνηση
επέλεγε να διορίζει τη διοίκηση της αρεσκείας της και να συνε-
χίζει τον ίδιο «χαβά» µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Σήµερα καταθέτετε µια τροπολογία για αλλαγή του τρόπου

διορισµού της διοίκησης της ΕΡΤ από την Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας. Όµως προκύπτει το ερώτηµα: Για ποιο λόγο δεν
φέρνατε αυτή την πρόταση τεσσεράµισι χρόνια που ήσασταν κυ-
βέρνηση; 

Και πού οδηγεί αυτή η πρόταση; Ποια είναι τα 4/5 της Επιτρο-
πής Θεσµών και Διαφάνειας, µε βάση το σηµερινό κοινοβουλευ-
τικό συσχετισµό; Είναι Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και Κίνηµα
Αλλαγής. Με αυτά τα τρία κόµµατα συµπληρώνετε τα τέσσερα
πέµπτα για τον διορισµό της διοίκησης της ΕΡΤ, όπως έγινε και
µε το διορισµό της σύνθεσης του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτη-
λεόρασης και τα αποτελέσµατα τα «λουζόµαστε» ακόµη και σή-
µερα. 

Εµείς θέτουµε το εξής ερώτηµα: Για ποιο λόγο θα πρέπει η δι-
οίκηση της ΕΡΤ, της κρατικής ραδιοτηλεόρασης, που έχει να
κάνει µε την ενηµέρωση, τον πολιτισµό κ.λπ., να είναι προϊόν των
συµφωνιών, στην ουσία των παζαριών µεταξύ των κοµµάτων και
να µην έχουν τον πρώτο ρόλο οι ενώσεις των δηµοσιογράφων,
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι της ΕΡΤ ή οι ενώσεις στον χώρο του πο-
λιτισµού, µιας και λέτε ότι η κρατική ραδιοτηλεόραση σχετίζεται
και µε την ανάπτυξη του πολιτισµού;

Για ποιο λόγο να µη διορίζεται µε αυτόν τον τρόπο και θα πρέ-
πει να είναι είτε προνόµιο της εκάστοτε κυβέρνησης είτε ένα κοµ-
πρεµί µεταξύ του δικοµµατισµού και ενός κόµµατος «τσόντα»,
όπως επί της ουσίας προτείνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Γκιόκα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αφήνω κάποια
άλλα που ήθελα να πω και τελειώνω µε το εξής.

«Τροµονόµος» και άρθρα 8 και 32. Έχουν δίκαια χαρακτηρι-
στεί, κατά τη γνώµη µας, από ανθρώπους που και σήµερα κινη-
τοποιούνταν µέσα στα χιόνια, ως µουσικός ή διαδικτυακός
«τροµονόµος». Δεν αφορά µόνο τους καλλιτέχνες, σωστό.
Αφορά όµως και τους καλλιτέχνες και µε βάση τέτοιες διατάξεις
έχουν κυνηγηθεί, έχουν συρθεί στα δικαστήρια ή έχουν αποκλει-
στεί από το διαδίκτυο -που το διαδίκτυο πλέον είναι βασικό ερ-
γαλείο έκφρασης, ιδιαίτερα νέων καλλιτεχνών- σε άλλες χώρες
και έχουν τιµωρηθεί κιόλας πολλοί καλλιτέχνες. Στην Ισπανία µά-
λιστα υπάρχει µια ολόκληρη κινητοποίηση, µε επώνυµους καλλι-
τέχνες, για τη στήριξη τέτοιων ανθρώπων. 

Άρα, λοιπόν, δεν είναι µια µανία καταδίωξης όσων αντιδρούν
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι διατάξεις, είναι ευρωενω-
σιακή οδηγία, την οποία στήριξε ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση και σή-
µερα ενσωµατώνεται στο Ελληνικό Δίκαιο. Και η νοµοτεχνική
βελτίωση που κάνετε, κατά τη γνώµη µας, δεν ικανοποιεί και πρέ-
πει να αποσυρθεί.

Γιατί, να σας το πω; Λέει για τη βία και το µίσος κατά κοινωνι-
κών οµάδων κ.λπ.. Ναι, εµείς θεωρούµε και το λέµε ότι ένα καλ-
λιτεχνικό και ριζοσπαστικό θα πρέπει να καλλιεργεί την οργή και
το µίσος, αν θέλετε, απέναντι στον φασισµό, στον ρατσισµό,
στην εκµετάλλευση, στην προσφυγιά, στους πολέµους. Απέναντι
σε όλους αυτούς που δηµιουργούν τέτοια φαινόµενα, ναι, θα
πρέπει να δηµιουργεί, να προκαλεί και να διεγείρει την οργή
προς όλα αυτά τα φαινόµενα αδικίας που υπάρχουν στο σηµε-
ρινό σύστηµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Έχει κατατεθεί µία σειρά Βουλευτικών τροπολογιών. Νοµίζω ως
προς την τροπολογία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την
ΕΡΤ, έχει κατατεθεί µία τροπολογία η οποία έχει πανοµοιότυπο
περιεχόµενο, για ρυθµίσεις για εκποµπή σταθµών εκεί που υπάρ-
χουν προβλήµατα γεωµορφολογικά. Αυτή δεν µπορεί να εξετα-
στεί τώρα. Χρειάζεται χρόνο και θα έρθει στο πλαίσιο της
αδειοδότησης των περιφερειακών ραδιοφωνικών σταθµών.

Μία παρατήρηση µόνο σε ότι είπε ο κ. Γκιόκας. Τον άκουσα µε
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πολύ σεβασµό. Αυτό που είπατε για το µίσος, εµένα µε ανησυχεί.
Το καταλαβαίνω... 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Καταλαβαίνετε πώς το είπα…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Το καταλαβαίνω πώς το λέτε, προσοχή όµως -και θα καταλάβετε
και εσείς τι εννοώ- γιατί πριν λίγο καιρό κάποιοι κάθονταν εδώ
πέρα και µισούσαν τα ακριβώς ανάποδα.

Και µε την ευκαιρία, να πω ότι πράγµατι διάβασα και εγώ για
τις διώξεις στην Ισπανία. Ο «κ. Ποδέµος» τι κάνει; Γιατί δεν αλ-
λάζει και δεν αναθεωρεί; Δεν συγκυβερνάει αρκετά ο κ. Ιγκλέ-
σιας, αν δεν κάνω λάθος;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Για τις τροπολογίες θα πείτε κάτι; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Είπαµε ότι έχει καλυφθεί από το νοµοθετικό…
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Για τις Βουλευτικές…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό):…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Σκανδαλίδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Νοµίζω ότι η σηµερινή συ-

ζήτηση είναι από τις πιο δύσκολες που γίνονται στη Βουλή και
δυστυχώς γίνεται σε µια στιγµή πάρα πολύ κακή και για τη χώρα
και ως τιµωρία του ίδιου του πολιτικού συστήµατος. 

Κύριε Υπουργέ, κάνω µια γενική εισαγωγή για την υπόθεση
της κακοκαιρίας και της πολιτικής της Κυβέρνησης. Το ότι η αν-
τιπαράθεση γίνεται µόνο µε το παρελθόν δεν βοηθάει να κατα-
νοήσουµε την αλλαγή των γεγονότων, αλλά ούτε την εξέλιξη και
τη συνέχεια του κράτους. Εδώ υπάρχει µια εξέλιξη.

Ζήσαµε και άλλες φυσικές καταστροφές. Μάλιστα µία, το
2004, που έτυχε να είµαι υπουργός Εσωτερικών, ήταν η µεγαλύ-
τερη χιονόπτωση που έγινε ποτέ στην Αθήνα. Εγκαινιάστηκαν κά-
ποιες πρακτικές. Πέρασαν κάποιες τεχνικές στη διαχείριση
τέτοιων κρίσεων.

Η συνέχεια εµφανιζόταν πιο καλή και τώρα ξαφνικά εµφανίζε-
ται η κυβέρνηση, η οποία έχει πει ότι είναι µια σύγχρονη κυβέρ-
νηση, ότι τα έχει προετοιµάσει, ότι κοιτάζει τα θέµατα πολιτικής
προστασίας, ότι όλο το καλοκαίρι προετοιµαζόταν για το χειµώνα
ή όπως την άνοιξη, ετοιµαζόταν για την επιδηµία, όµως η εµφά-
νιση σήµερα ήταν τραγική.

Εγώ κατέβηκα στο γραφείο µου εξίµισι µε επτά παρά το πρωί
και το κέντρο της Αθήνας ήταν αδιάβατο, ενώ χιόνιζε από χθες
το απόγευµα. Δεν µπορούσες να περάσεις τη Βασιλίσσης Σο-
φίας. Αυτό δείχνει µια κακή αντίδραση από την Κυβέρνηση. Όσο
και να προσπαθήσετε να πείτε ότι έγινε κάποια σοβαρή αντιµε-
τώπιση του φαινοµένου, δεν έγινε, όπως και σε πάρα πολλά θέ-
µατα που αφορούν την πανδηµία. Εδώ δηλαδή φραστικά γίνεται
µια προσπάθεια να εµφανιστεί η Κυβέρνηση ότι είναι µια σύγ-
χρονη κυβέρνηση που τα αντιµετωπίζει όλα έγκαιρα, που είναι
προετοιµασµένη, προγραµµατισµένη κ.λπ.. 

Οι κρίσιµες καταστάσεις είναι πολλές, οφείλω να οµολογήσω,
είναι δύσκολες, γιατί είναι µια δύσκολη εποχή, που έπεσε η παν-
δηµία στον κόσµο και τον άφησε άναυδο κυριολεκτικά. Είναι φα-
νερό ότι είναι πολύ δύσκολα τα πράγµατα, αλλά δυστυχώς δεν
είναι η Κυβέρνηση προετοιµασµένη να τα αντιµετωπίσει. Τα αν-
τιµετωπίζει πρόχειρα, χωρίς σχέδιο, αποσπασµατικά και έτσι αν-
τιµετωπίζει και τα θέµατα της καλής νοµοθέτησης. Έρχονται
συνεχώς νοµοσχέδια, κατά ριπάς πια αυτή την εποχή και όλα
αυτά τα νοµοσχέδια τα χαρακτηρίζει µια προχειρότητα και µια,
αν θέλετε, «αρπακολατζίδικη» πολιτική και θα είναι ανεφάρµοστα
µετά.

Το λέω αυτό σαν µία γενική πολιτική τοποθέτηση, γιατί πι-
στεύω ότι σήµερα είµαστε σε µια τόσο δύσκολη κατάσταση, που
καλό θα ήταν ο διάλογος να έχει ένα άλλο αντικείµενο, που να
έχει σχέση µε την πραγµατική µετεξέλιξη των θεσµών και του
κράτους µας, ώστε να µπορεί να αντιµετωπίζει παρόµοιες κατα-
στάσεις και ασφαλώς να είναι και µια µετεξέλιξη στο ευαίσθητο
θέµα της δηµοκρατίας, που αυτή την εποχή βρίσκεται σε µια
κρίση και σε µια αµφισβήτηση, όχι µόνο σε εθνικό επίπεδο, αλλά
σε γενικότερα επίπεδα και στην Ευρώπη και παντού. Άρα, λοιπόν,
εδώ πρέπει να έχουµε µια συναίσθηση του πού βρισκόµαστε, τι
θέλουµε και τι κάνουµε.

Εδώ µιλάµε για µια πολιτική χειραγώγηση των µέσων και οµο-
λογώ ότι και µένα µε ξένισε το ότι επιχειρεί σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ να
κάνει αυτή την αντιπαράθεση µαζί σας και φέρνει και αυτή την
τροπολογία. Είναι πολύ πρόσφατη η πολιτική που ζήσαµε του
δελτίου των 5 στην ΕΡΤ. 

Από την άλλη µεριά όµως, εσείς συνεχίζετε το θέατρο σκιών.
Είστε µια εξυγιαντική Κυβέρνηση, αλλά η ΕΡΤ ζει στη σκιά της
υποβολής. Εµένα δεν µε νοιάζει αν πάνε χαρτάκια ή όχι, εµένα
µε ενδιαφέρει αυτό που παράγεται. Και αυτό που παράγεται είναι
φανερό ότι είναι στη σκιά της υποβολής. 

Δεν θα αναφερθώ σε ποσοστά, τα είπε ο κ. Κεγκέρογλου και
άλλοι εισηγητές εδώ. Το 90% είναι ανισοκατανοµή ανάµεσα στην
Κυβέρνηση και στο ΣΥΡΙΖΑ. Το 30% της Βουλής έχει ουσιαστικά
το 10% της ενηµέρωσης. Είναι µια εµφανής αδικία. Αυτή η αδικία
δεν σηµαίνει ότι η υποβολή γίνεται πάντα µε το χαρτάκι, µε την
εντολή ή το τηλέφωνο.

Η υποβολή γίνεται µέσα από τη σύνθεση των συµφερόντων
και η ΕΡΤ θα έπρεπε να είναι το παράδειγµα της αντικειµενικό-
τητας, που θα ανατρέπει τη σύνθεση των συµφερόντων, διότι µια
ΕΡΤ πρέπει να δίνει την ποιότητα και την αξία του κρατικού
µέσου, που καθοδηγεί, όπως για παράδειγµα πρέπει να καθοδη-
γεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο ή όπως για παράδειγµα πρέπει να
καθοδηγεί το ΕΣΥ τα υπόλοιπα. Εµείς δεν είµαστε ούτε κατά της
ιδιωτικής οικονοµίας ούτε κατά των ιδιωτικών µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης. Όµως το προϊόν κυριαρχεί, αφού ζούµε σε ένα καθε-
στώς ανταγωνισµού.

Το πρώτο µέληµα µιας κυβέρνησης που θέλει να λέγεται προ-
οδευτική, θα έπρεπε να είναι η αντικειµενικότητα στην τηλεό-
ραση της ΕΡΤ και η αναβάθµιση του πολιτισµικού και ουσιαστικά
λειτουργικού επιπέδου της, ώστε να αποκτήσει ξανά η κοινωνία
αξίες συλλογικής δράσης, συλλογικής, αν θέλετε, αλληλεγγύης,
συλλογικής αντιµετώπισης των πραγµάτων.

Δεν ισχύει αυτή η πολιτική και πάτε στο παρελθόν. Κι εγώ
µπορώ να πω για το παρελθόν χιλιάδες πράγµατα. Όµως δεν µε
ενδιαφέρει το παρελθόν. Το έζησα όταν προσπαθούσαµε να κά-
νουµε την ΥΕΝΕΔ και ξέραµε τι δυσκολίες υπήρχαν. Το έζησα
και σε µεταγενέστερες εποχές, όταν πραγµατικά όλες οι εξου-
σίες προσπαθούσαν να καθοδηγήσουν -και η δική µας- µε ένα
συγκεκριµένο τρόπο, αλλά σιγά σιγά έγιναν κάποια βήµατα. Το
κακό είναι ότι δεν συνεχίστηκαν αυτά τα βήµατα. Έπρεπε, αφού
έχουµε πια µια κοινή συνείδηση του πράγµατος, να το αντιµετω-
πίσουµε.

Εγώ δεν καταλαβαίνω ποιος καθοδηγεί τις ειδήσεις, αλλά δεν
µπορεί να µου λέει εµένα καµµία τηλεόραση, προπαντός η ΕΡΤ
ότι δεν παράγει ειδήσεις, για παράδειγµα, το Κίνηµα Αλλαγής.
Κάνει προτάσεις. Ήρθε εδώ η κ. Γεννηµατά σε µια ερώτηση στον
Πρωθυπουργό. Πρότεινε δέκα µέτρα. Ο Πρωθυπουργός δέχ-
θηκε τα πέντε. Τα άλλα πέντε δεν τα δέχθηκε. Του τα είπε τα
µέτρα. Ο Πρωθυπουργός απάντησε. Είχε φέρει µαζί του µέτρα
για να απαντήσει. Την άλλη µέρα κάποια από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης αποσιώπησαν ότι έγινε η ερώτηση, ωσάν να µην
υπήρχε στο σκηνικό η κ. Γεννηµατά. Είναι δυνατόν αυτό το
πράγµα να θεωρείται ότι είναι αντικειµενική ενηµέρωση;

Εγώ σας µιλάω µε συγκεκριµένα παραδείγµατα. Ήταν συγκε-
κριµένη ερώτηση στον Πρωθυπουργό. Δεν υπήρχε όχι απλώς
στον τίτλο, ούτε στην είδηση. Ανακοινώθηκαν τα µέτρα που πήρε
ο Πρωθυπουργός. Ότι τα πήρε γιατί του τα πρότεινε η Γεννη-
µατά ή τα πήρε γιατί έγινε αυτή η συζήτηση και έπρεπε κάτι να
πει, αυτό δεν υπήρξε ούτε ως είδηση.

Αυτό είναι αυτό που σας λέω, θέατρο σκιών. Είναι η ΕΡΤ µέσα
στη σκιά της υποβολής. Αυτή η υποβολή πρέπει να σταµατήσει
τώρα. Μπορεί να σταµατήσει; Έχετε τα κότσια να την σταµατή-
σετε; Θα προσφέρατε µεγάλη υπηρεσία στον τόπο.

Πάντως αυτό που ζούµε είναι το εξής: Στην προβολή των ει-
δήσεων και των γεγονότων, ο µεν σχολιασµός νιώθει ότι δίνει
εξετάσεις. Κάποιος σχολιάζει το γεγονός στην τηλεόραση. Εγώ
ξέρω και ανθρώπους που είναι και δικοί µας, άνθρωποι του
χώρου µας, που τους έχουµε και φίλους κ.λπ.. Ο σχολιασµός
δίνει εξετάσεις. Είναι η παράλειψη, επιλεκτική και µερική προ-
βολή του γεγονότος στις ειδήσεις. Και το χειρότερο είναι η δια-
στρέβλωση σε µερικές περιπτώσεις που δεν αντέχεται. Δηλαδή
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να υπάρχει άλλο γεγονός και να εµφανίζεται αλλιώς.
Αυτό το πράγµα δεν µπορεί να το ζήσει άλλο, στη σύγχρονη

εποχή, µια κοινωνία που θέλει να ζήσει µε δηµοκρατία και µε συ-
νευθύνη. Δεν µπορεί να το δεχθεί.

Και έρχοµαι στα συγκεκριµένα, σε ό,τι αφορά την εργασιακή
ασφάλεια. Η ελεύθερη έκφραση και η αυτονοµία του δηµοσιο-
γράφου εξαρτάται κυρίως από την επαγγελµατική του κατά-
σταση, όπως και να το κάνουµε. Άρα θα πρέπει να νιώθει
ασφαλής. Η δική σας συγκεκριµένη διάταξη τον κάνει να νιώθει
ανασφάλεια ή τουλάχιστον το νιώθει ένα µεγάλο κοµµάτι των δη-
µοσιογράφων.

Έρχοµαι στη βιωσιµότητα των ιδιωτικών µέσων, αυτών που
πήραν τις άδειες. Εγώ δέχοµαι ότι υπάρχουν τεράστια προβλή-
µατα σήµερα από την πανδηµία και από τη γενικότερη ύφεση και
στην οικονοµία και τα µέσα πρέπει ίσως να διευκολυνθούν, όχι
όµως να τους χαριστούν.

Δώστε αυτό που σας πρότεινε ο κ. Κεγκέρογλου. Δώστε τους
ένα χρόνο παράταση, να το πληρώσουν από του χρόνου για έν-
τεκα χρόνια. Δώστε τους δόσεις σε πιο µεγάλο χρόνο, όχι όµως
να τους χαρίσετε τριάµισι εκατοµµύρια ξαφνικά, µέσα στην παν-
δηµία! Αυτό δεν έχει σχέση απλά µε τη δηµοσιότητα, είναι κερ-
δοσκοπία!

Πάµε στο θέµα της δηµόσιας τηλεόρασης και του άρθρου που
αφορά τη µισθοδοσία. Και αυτό είναι προκλητικό. Άλλο είναι να
προκηρύξετε τη θέση, να γίνει µε εντελώς αντικειµενικά κριτήρια,
που θα ήταν µια µεγάλη απόφαση για την κρατική ραδιοτηλεό-
ραση και να πείτε ότι από τη στιγµή που λειτουργεί και µε αυτόν
τον τρόπο, θα πρέπει να υπάρξει και αντίστοιχο µισθολόγιο και
άλλο µέσα στην πανδηµία στους συγκεκριµένους διορισµένους
να τους δίνετε ένα µισθό παραπάνω, σε αντίθεση µε ό,τι ζει σή-
µερα ο κόσµος. Προσέξτε τις διαφορές που θέτω. Είναι πολύ
διαφορετική η τοποθέτησή µου από αυτή που ακούσατε µέχρι
τώρα. Είναι διαφορετική η συγκυρία.

Και πάµε στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Ο ρόλος
του είναι κυρωτικός, ρυθµιστικός και ελεγκτικός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου.
Δεν θα µιλήσω αύριο.

Ο ρόλος του είναι κυρωτικός και ελεγκτικός, δεν είναι αποφα-
σιστικός. Μια γενναία απόφαση θα ήταν να του αλλάξουµε χα-
ρακτήρα. Δεν γίνεται όµως ένσταση συνταγµατικότητας, όταν
υπάρχει ένας συγκεκριµένος δρόµος και δεν υπάρχουν οι πρέ-
πουσες αρµοδιότητες.

Επί της ουσίας έπρεπε στο Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο
σήµερα να έρθει ουσιαστικά µια αλλαγή του καθεστώτος του.
Για παράδειγµα, στο άρθρο 11, εκεί που λέει ότι ο Υπουργός
προφανώς αποφασίζει για το προεδρικό διάταγµα, αντί να λέει
µε διατύπωση γνώµης, να λέει είτε µε διατύπωση, αν θέλετε να
του δώσετε εξουσίες και να είστε αντικειµενικοί είτε µε διατύ-
πωση σύµφωνης γνώµης ή τουλάχιστον µε κατάθεση πρότασης
από τη πλευρά του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου, προ-
κειµένου να πάρει την απόφαση ο Υπουργός µε το προεδρικό
διάταγµα. Ούτε καν συµβουλευτικός δεν είναι ο χαρακτήρας,
όταν είναι µόνο µε διατύπωση γνώµης. Είναι στάχτη στα µάτια.
Στο άρθρο 11 θα µπορούσατε να προσθέσετε αυτό που σας
είπα.

Πάω και σε ένα τελευταίο, το οποίο το θεωρώ πάρα πολύ χρή-
σιµο, κύριε Υπουργέ. Δεν το έθιξε κανείς. Είπατε και κάτι για τους
διορισµούς από εδώ και πέρα στους δηµόσιους οργανισµούς.
Εγώ είχα µια άλλη εικόνα από εσάς. Μακάρι να µε διαψεύσετε.
Η εικόνα είναι τέτοια γιατί έγιναν αυτά τρεις φορές αυτές τις
µέρες.

Ήρθε ο κ. Βορίδης, στη θέση που είστε και έφερε τροπολογία
για τους δηµόσιους οργανισµούς και τις επιχειρήσεις. Όταν
έφευγε ένας πρόεδρος, ένας διοικητής, για να αντικατασταθεί,
ο νόµος προέβλεπε ότι µέσα σε τρεις µήνες έπρεπε να έχουν
ολοκληρωθεί οι διαδικασίες. Η προθεσµία άλλαξε, µε αποτέλε-
σµα ο οποιοσδήποτε διοικητής διορίζεται από την Κυβέρνηση να
µείνει εσαεί πρόεδρος, για όσο διάστηµα τουλάχιστον θέλει η
Κυβέρνηση.

Το αυριανό νοµοσχέδιο αφορά το µισθολόγιο της ΑΑΔΕ. Έρ-
χεται η Κυβέρνηση και λέει στον διοικητή «εσύ αποφασίζεις στον
οργανισµό το µισθολόγιο, τις θέσεις ευθύνης, την αρχική εξέλιξη
των υπαλλήλων, τη µισθοδοσία τους σε όλη την κλίµακα» και µά-
λιστα µε µεγάλη αδικία, σε αυτούς που αναφέρονται στην προ-
σωπική διαφορά. Και κάνετε έναν «αυτοκράτορα» που
αποφασίζει για τη διοίκηση ως µονοπρόσωπο όργανο σε µία Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, που είναι η κρισιµότερη λει-
τουργία του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Και έρχεστε σήµερα εσείς µε το άρθρο 49 και λέτε ότι και για
τις ανεξάρτητες αρχές καταργείτε τους έξι µήνες µέσα στους
οποίους θα έπρεπε να έχει διοριστεί, να έχουν τελειώσει οι δια-
δικασίες για την επιλογή της διοίκησης των ανεξάρτητων αρχών.
Το καταργείτε, άρα οποιοσδήποτε µεταβατικός στις ανεξάρτητες
αρχές µπορεί να διαρκέσει όσο η θητεία της Κυβέρνησης.

Εµένα αυτό µου δείχνει άλλο τύπο διοίκησης. Μου δείχνει το
επιτελικό σας κράτος που καταργεί κάθε κανόνα, µου δείχνει
µοντέλο διακυβέρνησης που είναι σύγχρονο στα λόγια αλλά πα-
λαιοκοµµατικό και πελατειακό και συγκεντρωτικό στην αντίληψη
και στην άσκηση της πολιτικής στη διοίκηση. Μου δείχνει έναν
τύπο διακυβέρνησης που κάθε άλλο παρά ταιριάζει στη σύγ-
χρονη εποχή. Και πιστεύω ότι αυτό είναι ένα κρίσιµο θέµα. 

Σκεφτείτε το, γιατί πάνω σε αυτό πρέπει να γίνει η αντιπαρά-
θεσή µας από δω και πέρα. Δεν θα λέµε περί Δεξιάς και Αριστε-
ράς και αν υπάρχουν αντιθέσεις, περί προόδου και συντήρησης
και αν υπάρχουν ή αν έχουν καταργηθεί και όλα αυτά τα φληνα-
φήµατα που διαβάζω από διάφορους µοντέρνους. Εδώ υπάρχει
µια διαδικασία πολιτική στην οποία τα πράγµατα πρέπει να απο-
κτήσουν την αληθινή τους διάσταση. Και οι απαντήσεις που πρέ-
πει να δώσουµε, οι προοδευτικές, θα πρέπει να είναι τέτοιες και
τόσο σαφείς και κατηγορηµατικές που να µη µας αναγκάζουν να
συζητάµε συνέχεια για το χτες, αλλά για το πώς θα γίνει καλύ-
τερη ζωή µας αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
κύριε Σκανδαλίδη.

Και θα κλείσουµε για σήµερα µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο από την Ελληνική Λύση, κ. Αντώνη Μυλωνάκη. Μου φαίνε-
ται ότι θα είναι ο µόνος συνεπής. Και τώρα πρέπει να ζητήσω
συγγνώµη από τον κ. Μπουκώρο που τον διέκοψα και δεν τον
άφησα να πάρει την δευτερολογία.

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προ-

σοχή τα κόµµατα και τις απόψεις τους για ένα νοµοσχέδιο «Οπτι-
κοακουστικά µέσα και άλλες διατάξεις» το οποίο φέρνετε εν
µέσω της πανδηµίας άρον άρον και σε µια µέρα όπου εδώ µέσα
στη Βουλή συνολικά παραπάνω από δώδεκα, δεκατρία, δεκατέσ-
σερα άτοµα δεν είµαστε για διάφορους λόγους. Υπάρχουν προ-
βλήµατα στις µετακινήσεις σε ορισµένες περιοχές.

Άκουσα και µου έκαναν εντύπωση δύο πράγµατα, τα οποία
πρέπει να τα πούµε για να σταµατήσει πια αυτό το πανηγυράκι.
Κατά τον κ. Μπουκώρο, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, ο ελληνικός λαός είναι δεύτερος παγκο-
σµίως µετά τη Νιγηρία σε ιστορίες συνωµοσίας. Ο ελληνικός
λαός είµαστε συνωµοσιολόγοι οι χειρότεροι στον κόσµο.

Κύριε Υπουργέ είστε ένας νέος άνθρωπος. Εγώ ξέρετε πάρα
πολύ καλά πόσο σας εκτιµώ. Και είστε σε µια θέση δίπλα στον
Πρωθυπουργό σε αυτό το τροµερό και απίστευτο -που έχετε
κάνει- επιτελικό κράτος εκεί και θέλετε να τα διοικήσετε όλα και
να τα φτιάξετε όλα και τελικά από αυτά που κάνετε δεν κάνετε
τίποτα παραπάνω από το να υπάρχουν τεράστια προβλήµατα.

Και από την άλλη άκουσα τον κ. Γκιόκα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. Τι είπε; Είπε ότι σωστά –λέει- καλλιεργείται η οργή και το
µίσος. Δεν το πίστευα αυτό το πράγµα. Το µίσος έναντι ποιων και
από ποιους και για ποιο λόγο; Πιστεύω ότι ήταν υπερβολές, ότι
δεν το εννοούσαν και οι δύο αυτό το πράγµα.

Για δε τον ΣΥΡΙΖΑ, που τώρα µας κάνει ότι πρέπει να φτιαχτεί
το θέµα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, πρέπει η ΕΡΤ να γίνει
ένα δηµόσιο αγαθό. Ξεχνάµε τον κ. Καλογρίτσα και τα βοσκοτό-
πια του; Ξεχνάµε τον κ. Παππά που ήθελε να φτιάξει σώνει και
καλά δικό του κανάλι και κάτι άλλους οι οποίοι έµπαιναν σφήνα
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και λέγανε ότι δεν θα γίνει ποτέ Πρωθυπουργός ο Μητσοτάκης;
Δεν τα ξεχνάµε αυτά τα πράγµατα.

Άρα λοιπόν χρόνια τώρα παρακολουθώ –έχουν ασπρίσει τα
µαλλιά µου- και τα ίδια πράγµατα ακούω από κάθε κυβέρνηση.
Η κάθε κυβέρνηση φτιάχνει στα µέτρα της τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης. Δεν µιλάω για την ΕΡΤ. Θα τα πούµε για την ΕΡΤ.

Από την αρχή κάναµε µία αίτηση αντισυνταγµατικότητας την
οποία καταψήφισαν όλοι. Όµως ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, και το
Κίνηµα Αλλαγής είπαν ότι ναι καταψηφίζουµε την πρόταση της
Ελληνικής Λύσης για το άρθρο 8 αλλά θέλουµε να φύγει από
µέσα µε νοµοτεχνική βελτίωση η φράση «ιδιότητα µέλους της
εθνικής µειονότητας». Γιατί εθνική µειονότητα δεν είχαµε. Βέβαια
προς τιµήν σας -το λέω-, το δεχθήκατε, το παραδεχτήκατε ότι
δεν το είδατε, διέφυγε; Το πήρατε από την οδηγία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης; Λογικό είναι να υπάρχει για κάθε κράτος. Το Βέλγιο
έχει, η Γερµανία έχει, η Γαλλία έχει η Πορτογαλία έχει. Λογικό
είναι. Άλλα κράτη έχουν εθνικές µειονότητες. Η πατρίδα µας δεν
έχει καµµία εθνική µειονότητα. Και η µόνη µειονότητα που ανα-
γνωρίζουµε είναι η ελληνική µουσουλµανική µειονότητα.

Και ξέρετε, επειδή πήγαµε πρόσφατα και γυρίσαµε Ξάνθη, Κο-
µοτηνή, κύριε Σκανδαλίδη, παρεξηγούνται οι ίδιοι οι Έλληνες
µουσουλµάνοι όταν τους λέµε µειονότητα! Ξέρετε τι µου είπαν;
«Πες Μυλωνάκη στο Κοινοβούλιο να µη µας ξανααποκαλέσετε
µειονότητα. Εµείς δεν είµαστε µειονότητα. Είµαστε Έλληνες πο-
λίτες, το θρήσκευµα µουσουλµάνοι». Και εµείς επιµένουµε µει-
ονότητες και µειονότητες και παραµύθια της Χαλιµάς.

Και ερχόµαστε τώρα να περάσουµε σε ένα τέτοιο νόµο «εθνική
µειονότητα» για να ανοίξουµε τον ασκό του Αιόλου, την ίδια µέρα
που βγάζει Navtex ο Ερντογάν και λέει ότι εγώ θα κάνω ασκήσεις
στο Αιγαίο; Που; Δυτικά της Λήµνου, βόρεια βορειοδυτικά της
Χίου στον δικό µας θαλάσσιο χώρο. 

Πριν λίγο καιρό θα βγάλω –λέει- και το Τσεσµέ. Θυµόσαστε τι
είχε γίνει το 1984, θυµίζω. Αλλά τότε φαίνεται οι Έλληνες απάν-
τησαν σαν Έλληνες. Δεν ξέρω τώρα πώς θα απαντήσουµε, εκτός
αν απαντήσουµε όπως απαντήσαµε πριν λίγο καιρό που βγήκαν
τα ωκεανογραφικά και τα ερευνητικά σκάφη των Τούρκων στην
ανατολική Μεσόγειο, πλησίασαν έξι µίλια στη Ρόδο και µηδένισαν
την αποκλειστική οικονοµική ζώνη, υφαλοκρηπίδα και χωρικά
ύδατα του Καστελόριζου και λέµε «δεν πειράζει, έξι µίλια». Απω-
λέσαµε τα πάντα και κάθε µέρα κάνουµε τα ίδια σφάλµατα. 

Κύριε Υπουργέ σας το λέω ειλικρινά µε όλη τη καλή διάθεση
που έχω, όχι για σας προσωπικά, οι νέοι άνθρωποι πρέπει να
µπαίνουν στη Βουλή και στην κυβέρνηση µήπως και αλλάξουν τα
µυαλά τα δικά µας. Γιατί καταστρέψαµε την Ελλάδα. Από το 1974
µέχρι σήµερα καταστράφηκε η χώρα µας, καταστράφηκε παντε-
λώς. Όσο και να µη θέλουµε να το παραδεχτούµε.

Όσο αφορά τη διαχείριση της κακοκαιρίας υπάρχει κανένας
εδώ µέσα που να πει ότι έγινε σωστή διαχείριση κακοκαιρίας;
Εκτός από ορισµένες περιφέρειες, όπως στην Κοζάνη, Καστοριά,
εκεί στη δυτική Μακεδονία. Έριξαν εκατόν πενήντα τόνους αλάτι
και δεν έκλεισε κανένας δρόµος της Κοζάνης. Και εδώ µε εντολή
του κ. Χρυσοχοΐδη κλείνει η εθνική οδός; Και ποιος είναι ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης; Είναι ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη. Τι δουλειά
έχει να κλείσει την εθνική οδό; Το κλείσιµο της εθνικής οδού είναι
θέµα του κ. Χρυσοχοΐδη ή του κ. Χαρδαλιά; Είναι κυβερνητικό
θέµα.

Η Κυβέρνηση αποφασίζει να κλείσει από την Καλυφτάκη στην
Κηφισιά µέχρι την εθνική οδό. Για ποιο λόγο; Θα περνάει ο άλλος
όλη τη Μαλακάσα που εκεί δεν δηµιουργείται πρόβληµα και έρ-
χεται τώρα να κλείσει την εθνική οδό στην Αθήνα; Και πότε θα
ανοίξει αυτή; Είκοσι τέσσερις ώρες λέει. Την αφήνουµε επτά
ώρες. Και άντε να την ανοίξετε τώρα, άµα συνεχιστεί που θα έχει
πιάσει πάγο κάτω. 

Γιατί; Χάθηκαν τα εκχιονιστικά; Δεν έχουµε αλάτι; Τι δεν
έχουµε εδώ στην Αθήνα; Μας κοροϊδεύει ο κόσµος; Έχει κλείσει
ποτέ η εθνική οδός; Πότε, πότε δεν κλείνει η εθνική οδός.

Εδώ στην Αθήνα, να κλείσει από την Καλυφτάκη µέχρι εδώ η
εθνική οδός; Πότε την έχετε ξαναδεί εσείς; Εκτός αν ντεραπάρει
καµµιά νταλίκα, αλλά άλλο αυτό. Δεν είναι δυνατόν να λέµε τέ-
τοια πράγµατα. Έχετε αποτύχει σε όλους τους τοµείς.

Όσο αφορά το µεταναστευτικό, µε τους λαθροµετανάστες.

Πείτε τους πρόσφυγες, µετανάστες, παράνοµους, όπως θέλετε
πείτε τους. Το θέµα είναι ότι δεν µπορείτε να βγείτε να πάτε στην
επαρχία πουθενά. Είδαµε τι έγινε όταν πήγε ο κ. Μηταράκης στην
Ορεστιάδα. Είδαµε τι έγινε στο ΚΥΤ εκεί, που µένουν εκατό κά-
τοικοι γέροι και πάτε να βάλετε δύο χιλιάδες παράνοµους µετα-
νάστες. Που; Στην πλάτη του Ελληνικού Στρατού στα σύνορα.
Και εκεί πέρα λάθος. Έχετε γεµίσει την πατρίδα µας την Ελλάδα
µε τέτοια ΚΥΤ και δεν ξέρω πόσα ακόµα θα φτιάξετε.

Όσο αφορά την πανδηµία σάς τα είπε ο κ. Χήτας προηγουµέ-
νως. Όχι µάσκα, ναι µάσκα, όχι ιατρική µάσκα, ναι πάνινη µάσκα.
Ράψτε τις µάσκες έτσι, πλύντε τις και κάθε µεσηµέρι γιατί –λέει-
µπορείτε να κάνετε οικονοµία. Τώρα λέτε όχι µάσκα πάνινη.
Βάλτε ιατρική και δεν φτάνει η µία ιατρική. Γιατί έχετε στοκ; Έχει
κανένα εργοστάσιο κανέναν σας που να έχει απόθεµα και θέλει
να το δώσει στον ελληνικό λαό; Να µας το πείτε, άλλη φορά να
φοράω τρεις µάσκες τέτοιες, επί πέντε φορές την ηµέρα να την
αλλάζω να κάνω κατανάλωση, να καταναλώσουµε το στοκ σας.
Δεν γίνεται να µας το λέτε αυτό το πράγµα.

Αυτό το πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργηθεί είναι απίστευτο
στη χώρα µας και πρέπει να βάλουµε µυαλό. Η Ελληνική Λύση
ό,τι προτάσεις έχει κάνει -και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- είναι
µε λογική, σοβαρότητα και προπάντων έρευνα. Ερευνά και µι-
λάει. Και βλέπετε ότι και σήµερα µε αυτή την πρόταση που σας
έκανε, ουσιαστικά το παραδεχθήκατε και το δεχθήκατε –και καλά
κάνατε µπράβο σας- και το αντικαταστήσετε. Διαγράψατε τε-
λείως τη λέξη «εθνική µειονότητα». 

Έχουµε πει κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι η λογική
πάνω από όλα και αυτό το οποίο έχουµε πει στον ελληνικό λαό
προεκλογικά θα το κάνουµε. Πόσο λογικό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι όταν ξεκινάµε µια περίοδο που οι συντάξεις θα
είναι στα 384 ευρώ;

Προσέξτε ο προηγούµενος Υπουργός Εργασίας ο κ. Βρού-
τσης µάς έλεγε ότι τελικά το λύνει το πρόβληµα. Όλο το έλυνε.
Και τελικά φτάσαµε από τους εκατόν πενήντα χιλιάδες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που δεν είχαν πάρει σύνταξη και περίµεναν οι άνθρωποι
στην αναµονή για ένα, δύο, τρία, τέσσερα χρόνια -δεν έχει ση-
µασία πώς πέρναγαν αυτοί, από πού έτρωγαν αυτοί, δεν έχει ση-
µασία- και ήρθαµε τώρα να λέµε ότι θα πάρεις 384 ευρώ και µετά
θα πάρεις το 80% και µετά θα πάρεις το 100%. Ζήσε Μάη µου
να φας τριφύλλι. Θα έχει πεθάνει αυτός και αν πάρει, θα περιµέ-
νουν τα παιδιά του να πάρουν τη σύνταξή του. Αυτή είναι η κα-
τάσταση και κοροϊδεύετε τον κόσµο. Πάρτε –λέει- 384 ευρώ, θα
σας δώσω και λίγα αναδροµικά και εντάξει όλα βολεµένα.

Πάµε να πούµε –γιατί τα είπανε όλα- για το ΕΣΡ. Κοιτάξτε να
δείτε για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν µιλάµε, τα έχουµε ξα-
ναπεί. Έχουµε κάνει εδώ πέρα παράσταση, έχουµε φέρει τον
Πρόεδρο του ΕΣΡ για τον συγκεκριµένο λόγο. Δεν υπάρχει κύριε
Υπουργέ, όσο και να θέλετε να το ισχυριστείτε, ούτε πολυφωνία
ούτε ελευθερία λόγου ούτε παρουσίαση στα κανάλια των κοµ-
µάτων ούτε τίποτα.

Προσωπικά δεν έχω βγει σε κανένα κανάλι εκτός από µία φορά
που µε βγάλανε πανελλαδικά. Είµαστε ενάµιση χρόνο στη Βουλή,
κανένας Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης, όπως και το ΚΚΕ, το
ΜέΡΑ25, για ξεκάρφωµα είναι λίγο περισσότερο το ΚΙΝΑΛ και ο
ΣΥΡΙΖΑ αφού δεν µπορείτε να κάνετε διαφορετικά γιατί πρέπει
να έχουν κάποιον απέναντι οι νεοδηµοκράτες. Γιατί από το πρωί
µέχρι το βράδυ Νέα Δηµοκρατία ακούµε σε όλα τα κανάλια τα
πανελλαδικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Και τώρα έρχεστε να τους χαρίσετε τρία εκατοµµύρια τετρα-

κόσια πενήντα χιλιάδες. Για ποιο λόγο; Δεν τους επιβάλλετε να
έχουν τετρακόσια είκοσι άτοµα προσωπικό, παρά τώρα εξήντα
µε εβδοµήντα άτοµα λιγότερα. Αύριο θα είναι εκατό και µεθαύριο
παραπάνω. Τα χρήµατα τα οποία παίρνουν από τα κανάλια τα
πανελλαδικά οι δηµοσιογράφοι, οι βοηθοί, οι τεχνικοί είναι ελά-
χιστα. Είναι 400, 500, 600 ευρώ. Αυτός είναι ο µισθός τους. Αν
νοµίζετε ότι επειδή οι πέντε, έξι παρουσιαστές παίρνουν 1.000,
1.500, 2.000 ευρώ, όλοι παίρνουν τόσα, κάνετε πολύ µεγάλο
λάθος.
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Και από την άλλη µεριά τους µπουκώνετε µε τις διαφηµίσεις
µε περίπου 35 µε 40 εκατοµµύρια. Για ποιο λόγο; Για να διαφη-
µίζουν –λέει- το «Μένουµε Σπίτι, Μένουµε Ασφαλείς». Μα αυτά
είναι µηνύµατα τα οποία αφορούν τη δηµόσια υγεία και το ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά. Και η δικαιολογία σας ποια ήταν; Ότι δί-
νετε τα λεφτά για να µπαίνουν όποιες ώρες θέλουµε εµείς. Μα
τι ήταν; Ένα σπιτάκι πάνω δεξιά «Μένουµε Σπίτι». Αυτή ήταν η
διαφήµιση. Το θυµόµαστε. Ένα σπιτάκι πάνω δεξιά αυτό βλέπαµε
εµείς. Δεν ήταν καµµιά διαφήµιση δευτερολέπτων να πούµε ότι
ναι ήταν τόσα δευτερόλεπτα. Τίποτα. 

Και βέβαια κάνουν ό,τι τους λέτε. Ό,τι λέει το Μαξίµου, κά-
νουν, κύριε Υπουργέ, τα κανάλια. Από το πρωί µέχρι το βράδυ
λιβανίζουν τον κύριο Πρωθυπουργό σαν Μωυσή, ότι έσωσε την
Ελλάδα από την πανδηµία, ότι δίνει λεφτά στον κόσµο, περνάει
µια χαρά ο Έλληνας, δεν υπάρχουν άνεργοι, δεν υπάρχει τίποτα.

Μέχρι προχθές ισχυριζόταν η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνησή
σας ότι η ανάπτυξη του 2021 θα είναι 4,5% 4,6%. Είναι δυνατόν
από τη βουτιά να πάει στην άνοδο; Τι είναι; Πύραυλος είναι; Και
τώρα παραδέχονται ότι το δηµόσιο χρέος µεγαλώνει, το τερά-
στιο πρόβληµα της ύφεσης θα είναι το 2021, θέλουµε νέο προ-
ϋπολογισµό για να κλείσει ο προϋπολογισµός του 2021, αυτά
που λέγαµε δηλαδή. Και είναι λογική, δεν είναι κάτι παράλογο.

Η τηλεόραση είναι δηµόσιο αγαθό και η άποψη της Ελληνικής
Λύσης ήταν, είναι και θα είναι –διότι έχουµε περάσει και εµείς
από αυτή τη δουλειά και βγάζαµε όλον τον κόσµο να πει την
άποψή του- ότι όλοι οι εκπρόσωποι των κοµµάτων να έχουν πα-
ρουσία στα κανάλια τα πανελλαδικά.

Για τα περιφερειακά, κύριε Υπουργέ µου, δεν κάνατε τίποτα.
Τα περισσότερα περιφερειακά ετοιµάζονται να κλείσουν. Ζουν
από τα τηλεµάρκετινγκ. Δεν ζουν από τίποτα άλλο. Ζήτησαν οι
άνθρωποι το 50% της «DIGEA», λιγότερο, να µπορέσουν να µην
πληρώσουν φέτος µέχρι το 2021. Δεν το κάνετε. Κάντε το τώρα.
Τα περιφερειακά πρέπει να ζήσουν, είναι η ψυχή της περιφέ-
ρειας. Από εκεί µεταφέρεται η πραγµατική είδηση, αν θέλετε. 

Μόνος του ο Πρόεδρος του ΕΣΡ είπε ότι δεν µπορεί να τα βγά-
λει πέρα. Σας τα είπε και ο κ. Χήτας, ο αγορητής µας, σωστά.
Από τα Πρακτικά τα διάβασε. Δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα ο άν-
θρωπος. Προσωπικό δεν έχει; Πιστεύω ότι έχει. Μηχανήµατα δεν
έχει; Πιστεύω ότι υπάρχουν. Δεν θέλει; Δεν γνωρίζω. Πάντως δεν
επιτελεί κανένα σοβαρό λόγο για να είναι ανεξάρτητη αρχή.

Τι ανεξάρτητες αρχές είναι αυτές; Έχουµε τριάντα δύο ανε-
ξάρτητες αρχές. Έχουν δοθεί εκατοντάδες εκατοµµύρια στις
ανεξάρτητες αρχές και όπου δεν βάζουµε ανεξάρτητες αρχές,
βάζουµε εποπτικές διευθύνσεις. Τι είναι αυτό; Δεν έχουµε δηµο-
σίους υπαλλήλους; Δεν έχουµε τµηµατάρχες; Δεν έχουµε διευ-
θυντές; Δεν έχουµε γενικούς γραµµατείς στα Υπουργεία; Δεν
έχουµε ένα κάρο επιστηµονικούς συµβούλους και οι Βουλευτές
και οι Υπουργοί και τα Υπουργεία; Γιατί να µην κάνουµε τη δου-
λειά µας και να γλιτώνουµε λεφτά και να τα δίνουµε στον ελλη-
νικό λαό, να τα δίνουµε στις συντάξεις, να τα δίνουµε στην υγεία;

Όλοι παραδεχόµαστε ότι δεν υπάρχει δηµόσια υγεία. Όλοι το
λέµε. Όχι –λέει- υπάρχει. Πού υπάρχει δηµόσια υγεία; Εάν δεν
έχεις λεφτά, πεθαίνεις. Το λέει όλος ο κόσµος έξω.

Τι είναι αυτό το πράγµα, ενώ έχουµε άριστους γιατρούς, άρι-
στους νοσηλευτές; Έρχεται η µια κυβέρνηση το ’12, ο κ. Γεωρ-
γιάδης κλείνει νοσοκοµεία, κλείνει ΜΕΘ, κλείνει ΜΑΘ, να µην του
κλέψει τη δόξα ο Τόµσεν, όχι τίποτε άλλο. 

Και τώρα ξαφνικά, θα φτιάξουµε, λέει, το νέο ΕΣΥ. Αφού το
καταστρέψατε το ΕΣΥ, θα φτιάξετε το καινούργιο ΕΣΥ! Πολύ

ωραία! 
Και δύο λόγια για την ΕΡΤ και κλείνω. Νοµίζω ότι η διοίκηση

της ΕΡΤ, κύριε Υπουργέ, πρέπει πράγµατι να περνάει µε τον ίδιο
τρόπο που περνούν οι διοικήσεις όλων των ανεξάρτητων αρχών,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Πρέπει να έρχεται η Κυβέρνηση, ο
κάθε Υπουργός και να προτείνει και η Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας να επιλέγει, µε ψηφοφορίες µυστικές. Αυτή είναι η νό-
µιµη διαδικασία και η δηµοκρατική, κύριε Υπουργέ. 

Διότι αν µας φέρνετε εδώ Πρόεδρο ανεξάρτητης αρχής τον
Μυλωνάκη, θέλουν, δεν θέλουν ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ, το ΚΙΝΑΛ, η
Ελληνική Λύση και το ΜέΡΑ25, θα περάσει ο Μυλωνάκης που
θέλει ο Υπουργός, αφού έχετε την πλειοψηφία. Δηλαδή κοροϊ-
δεύουµε τον εαυτό µας;

Φέρτε λοιπόν δυο, τρεις υποψήφιους, να καθίσει η Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας και µε µυστική ψηφοφορία να επιλέξει
τον άριστο, τον καλύτερο. Αυτή είναι µια διαδικασία σοβαρή.

Και η ΕΡΤ πρέπει κι αυτή να περάσει από την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας. Η διοίκησή της πρέπει να ορίζεται από εδώ
µε µυστική ψηφοφορία Και να τα αφήσετε αυτά, που κάθε κυ-
βέρνηση που βγαίνει, κλείνει την ΕΡΤ, φτιάχνουµε την ΕΡΤ τάδε,
ερχόµαστε πάλι και φτιάχνουµε την ΕΡΤ τάδε, βγαίνουν οι δικοί
µας, άντε φεύγουµε, βάζουµε τους δικούς µας. Αυτή η δουλειά
γίνεται. Άντε τώρα να µην κοροϊδεύουµε τον κόσµο.

Η Ελληνική Λύση -για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε-, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πιστή στις προεκλογικές της δεσµεύσεις,
αλλά και τηρώντας απαρέγκλιτα αυτά τα οποία έχει πει στον ελ-
ληνικό λαό και το πρόγραµµά της, καταψηφίζει το παρόν νοµο-
σχέδιο της ενσωµάτωσης στην εθνική µας νοµοθεσία της
οδηγίας 1808/2018 της Ευρωπαϊκής Ένωσης και λοιπών διατά-
ξεων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Μυλωνάκη.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Τετάρτη 17 Φεβρουαρίου 2021 και ώρα 11.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: α ) Συνέχιση της συ-
ζήτησης και ψήφισης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υφυπουργού στον Πρωθυ-
πουργό, αρµόδιου για θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης: «Εν-
σωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2010/13 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 10ης Μαρ-
τίου 2010 για τον συντονισµό ορισµένων νοµοθετικών, κανονιστι-
κών και διοικητικών διατάξεων των κρατών µελών σχετικά µε την
παροχή υπηρεσιών οπτικοακουστικών µέσων, όπως έχει τροπο-
ποιηθεί µε την Οδηγία (ΕΕ) 2018/1808 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Νοεµβρίου 2018 και άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Επικοινωνίας
και Ενηµέρωσης» και β) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Μισθολόγιο και ζητήµατα ανθρώπι-
νου δυναµικού της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων», σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

Ευχαριστώ όλους µέσα και έξω από την Αίθουσα. Να πάτε όλοι
µε το καλό στα σπίτια σας χωρίς προβλήµατα. Καλό βράδυ. Η
Παναγιά µαζί σας.

8384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


